
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 9575
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 9501, 9503, 9505, 9515,

9516, 9518, 9519, 9521, 9531, 9536, 9539, 9554, 9556, 9559
3. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν. 3126/2003
«Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύει, στις
27.6.2017: 

Α. ποινική δικογραφία που αφορά στους: πρώην Υπουργό
Εθνικής  Άµυνας κ. Ευάγγελο Μεϊµαράκη, πρώην Υπουργό
Μεταφορών και Επικοινωνιών και πρώην Υπουργό Πολιτι-
σµού κ. Μιχάλη Λιάπη και στον πρώην Υπουργό Πολιτισµού
και πρώην Υπουργό Εµπορικής Ναυτιλίας, Αιγαίου και Νη-
σιωτικής Πολιτικής κ. Γεώργιο Βουλγαράκη, 

Β. ποινική δικογραφία που αφορά στον Πρωθυπουργό κ.
Αλέξιο Τσίπρα, στον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας κ. Παναγιώτη
Καµµένο και στον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοι-
νωνιών και Ενηµέρωσης κ. Νικόλαο Παππά. 

Γ. ποινική δικογραφία που αφορά στους: 
1. Πρώην Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-

κρότησης κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή
2. Πρώην Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού

κ. Γεώργιο Σταθάκη
3. Πρώην Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπί-

νων Δικαιωµάτων κ. Νικόλαο Παρασκευόπουλο
4. Πρώην Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Γεώργιο Κατρούγκαλο
5. Υπουργό Υγείας κ. Ανδρέα Ξανθό 
6. Υπουργό Οικονόµων κ. Ευκλείδη Τσακαλώτο 
7. Πρώην Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Πανα-

γιώτη Σκουρλέτη
8. Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων κ. Χρήστο

Σπίρτζη
9. Πρώην Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ.

Θεόδωρο Δρίτσα
10.  Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ευάγ-

γελο Αποστόλου
11.  Υπουργό Επικρατείας κ. Αλέξανδρο Φλαµπουράρη
12.  Πρώην Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών και Διοικη-

τικής Ανασυγκρότησης κ. Χριστόφορο Βερναρδάκη
13.  Αναπληρωτή Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και

Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων κ. Δηµήτριο Παπαγγελόπουλο
14.  Αναπληρώτρια Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Θεανώ Φωτίου
15.  Αναπληρώτρια Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ουρανία Αντωνοπού-
λου

16.  Αναπληρωτή Υπουργό Υγείας κ. Παύλο Πολάκη
17.  Πρώην Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών κ. Τρύ-

φωνα Αλεξιάδη
18.  Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών κ. Γεώργιο Χου-

λιαράκη
19. Πρώην Αναπληρωτή Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας κ. Ιωάννη Τσιρώνη, σελ. 9556

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των

τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Τροποποιήσεις του
ν.2725/1999 (Α'121) και άλλες διατάξεις», σελ. 9501 - 9562

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής  Άµυνας και Εξωτερικών Υπο-

θέσεων καταθέτει την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της Συµφωνίας-Πλαίσιο
Εταιρικής Σχέσης και Συνεργασίας µεταξύ της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και των Κρατών Μελών της, αφενός και της Δηµο-
κρατίας των Φιλιππίνων, αφετέρου», σελ. 9535

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 9501 - 9518
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 9539 - 9555
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ.  9555 - 9575
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 9518 - 9539

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 9516, 9518
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 9505, 9531
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 9501, 9503, 9505, 9515, 

9516
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ Α. , σελ. 9505
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 9521
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 9505
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 9536
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 9539, 9554
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 9556, 9559
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ Π. , σελ. 9503, 9505
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 9519
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 9518, 9519, 9521, 9536
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ Π. , σελ. 9515

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού
και Αθλητισµού:

ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 9544
ΑΚΡΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 9546
ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ Ε. , σελ. 9519
ΒΑΚΗ Φ. , σελ. 9549, 9550
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 9515, 9516, 9518, 9526, 

9530, 9537, 9558
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 9531, 9538, 9539, 9540
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 9543
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 9530, 9539
ΓΡΕΓΟΣ Α. , σελ. 9507, 9554
ΔΡΙΤΣΕΛΗ Π. , σελ. 9536, 9539, 9546
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 9535
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 9536, 9537, 9538, 9540
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ  Ά. , σελ. 9502, 9503, 9516, 9553
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 9523
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 9530, 9541, 9542, 9543
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 9505, 9553
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 9548, 9549, 9552
ΚΟΥΚΟΔΗΜΟΣ Κ. , σελ. 9520
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ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ Δ. , σελ. 9521
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ Π. , σελ. 9501, 9503, 9536, 9537, 

9538, 9549, 9552
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 9523
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 9520
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Γ. , σελ. 9511, 9556
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 9513, 9514, 9557
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , 

σελ. 9512, 9513, 9557
ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 9540
ΠΑΛΛΗΣ Γ. , σελ. 9522
ΠΑΝΤΖΑΣ Γ. , σελ. 9524
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 9524
ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ Δ. , σελ. 9531
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 9532, 9536, 9538, 9539, 

9540, 9542, 9543
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ Π. , σελ. 9518
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 9509, 9554
ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ Χ. , σελ. 9551
ΨΑΡΙΑΝΟΣ Γ. , σελ. 9545, 9559

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 9514
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 9539



Αθήνα, σήµερα στις 27 Ιουνίου 2017, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.20’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού: «Τροποποιήσεις του ν.2725/1999 (Α’121) και άλλες
διατάξεις». 

Το ανωτέρω σχέδιο νόµου χαρακτηρίστηκε από την Κυβέρ-
νηση ως επείγον και η αρµόδια Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων αποδέχθηκε κατά πλειοψηφία τον χαρακτηρισµό του
ως επείγοντος, σύµφωνα µε το άρθρο 110 του Κανονισµού της
Βουλής. Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή
της, στις 22 Ιουνίου 2017, η συζήτηση του νοµοσχεδίου να γίνει
σε µια συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και των
τροπολογιών.

Θέλω να σας ενηµερώσω πως, παρ’ ότι πήραν ΦΕΚ χθες οι αλ-
λαγές του Κανονισµού της Βουλής, που µειώνουν κατά λίγο –
αλλά µειώνουν- τον χρόνο οµιλίας, τόσο των εισηγητών, όσο και
των Βουλευτών, µε πρωτοβουλία µου επειδή χθες το βράδυ πήρε
το ΦΕΚ, σήµερα θα γίνουν οι οµιλίες, σύµφωνα µε τον παλιό Κα-
νονισµό. 

Εποµένως, οι χρόνοι παραµένουν αυτοί που γνωρίζετε, δη-
λαδή οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές έχουν δεκαπέντε
λεπτά, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι δώδεκα λεπτά και επτά
λεπτά οι συνάδελφοι, που θα εγγραφούν. Αυτό σηµαίνει, άσχετα
µε το αν είναι επείγον το νοµοσχέδιο, ότι µόλις ανέβει στο Βήµα
ο κ. Κωνσταντινέας και µέχρι να κατέβει από το Βήµα η κ. Καρα-
µανλή, όποιος συνάδελφος θέλει, µπορεί να εγγραφεί, αφού θα
ανοίξει το σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής, ώστε να πάρει τον
λόγο, όταν θα έρθει η σειρά. 

Όλα τα κόµµατα έχουν στείλει, απ’ ό,τι βλέπω, ειδικούς αγο-
ρητές, εισηγητές και Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. Εποµέ-
νως, είµαστε έτοιµοι να ξεκινήσουµε. Έχω, υποθέτω, την
οµόφωνη συµφωνία σας επί της πρότασης που σας έκανα.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλώ, λοιπόν, τώρα

στο Βήµα τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Κωνσταντινέα.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καλούµαστε σήµερα στο Κοινοβούλιο να µιλήσουµε για το

σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού που
αφορά τροποποιήσεις του ν.2725/1999, καθώς και συµπληρωµα-
τικές διατάξεις αυτού.

Το προτεινόµενο σχέδιο, το οποίο απαρτίζεται από δεκαέξι
άρθρα, επιχειρεί να επιλύσει προβλήµατα, που ταλανίζουν τον
αθλητισµό. Κυρίως, στοχεύει στην εξοµάλυνση της καθηµερινό-
τητας των εµπλεκοµένων µε τον αθλητικό φορέα και την απλο-
ποίηση των διαδικασιών σχετικά µε τη λειτουργία τους.

Πιο συγκεκριµένα, στο άρθρο 1 του σχεδίου νόµου τροποποι-
είται το άρθρο 24 του ν.2725, θωρακίζοντας νοµικά τη σύγκληση
και τη συγκρότηση της καταστατικής Γενικής Συνέλευσης της
ΕΠΟ, σύµφωνα µε το καταστατικό της. Εδώ δίνουµε χώρο, ώστε
να εναρµονιστούµε µε το καταστατικό της FIFA και της UEFA,
καθώς, µε τις παθογένειες, που είχε τόσο καιρό η Ελληνική Πο-
δοσφαιρική Οµοσπονδία δεν εναρµονιζόταν ισότιµα µε τις διε-
θνείς οµοσπονδίες και είδαµε τι γινόταν.

Στο άρθρο 2 προστίθενται στην παράγραφο 4 του άρθρου 29
η χορήγηση της ειδικής αθλητικής αναγνώρισης του άρθρου 28
στην Αθλητική Οµοσπονδία Νεφροπαθών και Μεταµοσχευµένων
µε έδρα την Αθήνα, µέλος της Παγκόσµιας Οµοσπονδίας Αγώ-
νων Μεταµοσχευµένων και της Ευρωπαϊκής Αθλητικής Οµοσπον-
δίας Μεταµοσχευµένων. 

Εδώ θα ήθελα να πω ότι είχαµε καλέσει αυτούς τους φορείς
και τους Παραολυµπιονίκες και ήταν σύµφωνοι. Και είναι µια µε-
γάλη δικαίωση γι’ αυτούς τους ανθρώπους και για την κοινωνι-
κοποίησή τους και για όλα, καθώς είναι µια ευαίσθητη οµάδα,
που πιάνει πολύ πληθυσµό.

Στο άρθρο 3 του σχεδίου νόµου, προκειµένου να ρυθµιστούν
προβλήµατα τεχνικής φύσεως και πρακτικότητας, όσον αφορά
την έκδοση της κάρτας φιλάθλου, δίνεται παράταση του χρόνου
έναρξης ισχύος των σχετικών διατάξεων, που ορίζει αυτή. Πιο
συγκεκριµένα, ορίζεται η 31η Δεκεµβρίου του 2017.

Η Κυβέρνηση το προηγούµενο διάστηµα προσπάθησε να κάνει
κάτι, το οποίο δεν συµβαίνει εδώ και τριάντα χρόνια και γινόταν
σε όλα τα γήπεδα µε τις παθογένειες της βίας. Προσπάθησε να
φτιάξει την κάρτα υγείας. Δίνουµε αυτήν την παράταση για πρα-
κτικούς λόγους, που υπήρχαν και καλούµε τις διεθνείς οµοσπον-
δίες να µας πουν το πρότυπο που υπάρχει έξω, ώστε να
προσπαθήσουµε όλοι µαζί να βελτιώσουµε την κατάσταση, προ-
κειµένου να µπορούν να υπάρχουν πραγµατικοί φίλαθλοι, αλλά
και έλεγχος των γηπέδων.

Αναφορικά µ’ αυτό, ήθελα να πω ότι όντως θα υπάρχει στο µε-
σοδιάστηµα ένα πρόβληµα. Ευελπιστούµε ότι οι ξένες οµοσπον-
δίες θα µας βοηθήσουν, καθώς ζητήσαµε βοήθεια από τη FIFA
και την UEFA, προκειµένου να επιλυθεί ένα χρονίζον πρόβληµα.  

Συνεχίζοντας µε το άρθρο 4 για τις αθλητικές εγκαταστάσεις,

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’
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θα πω ότι τροποποιείται το άρθρο 56Α του ν. 2725/1999 και βά-
ζουµε ένα τοπίο στην αδειοδότηση των αθλητικών εγκαταστά-
σεων. Τις χωρίζουµε σε κατηγορίες, τις κοινές αθλητικές
εγκαταστάσεις και τις ειδικές αθλητικές εγκαταστάσεις, ανάλογα
µε το είδος, το µέγεθος, τη δυναµικότητά τους και την κατηγορία
των αγώνων που φιλοξενούν. 

Κατά δεύτερον, ορίζεται η διαδικασία ένταξης των αθλητικών
εγκαταστάσεων σε κατηγορίες είτε αυτές υπάγονται στη Γενική
Γραµµατεία Αθλητισµού είτε στους δήµους της Επικράτειας είτε
πρόκειται για σωµατειακούς και ιδιωτικούς χώρους άθλησης. 

Όσον αφορά το άρθρο 4, ακούσαµε προτάσεις και από τη Δη-
µοκρατική Συµπαράταξη και από το Ποτάµι. Δυστυχώς, οι φορείς
των δήµων δεν ήρθαν να µας πουν και αυτοί τις προτάσεις τους.
Εδώ είναι ο Υπουργός. Μπορούµε να βοηθήσουµε προς αυτήν
την κατεύθυνση, ώστε αν υπάρχουν προβλήµατα, να γίνουν διορ-
θώσεις. 

Με το άρθρο 5 προστίθεται µετά το άρθρο 56Α του ν.2725/1999
το άρθρο 56Β, στο οποίο αναφέρεται ρητά η απαίτηση άδειας λει-
τουργίας οποιουδήποτε αγωνιστικού χώρου ή χώρου άθλησης,
πλην των υπαγόµενων στις διατάξεις του άρθρου 32, για τη συν-
δροµή των αναγκαίων προϋποθέσεων ασφάλειας για αθλούµε-
νους και θεατές. Η άδεια λειτουργίας χορηγείται στη διοίκηση της
αθλητικής εγκατάστασης ή στον φορέα τον οποίο αυτή ανήκει, µε
βάση την κατηγορία της εγκατάστασης και τον τρόπο αδειοδότη-
σης, που περιγράφεται αναλυτικά για κάθε υποκατηγορία. 

Στην άδεια λειτουργίας ορίζονται τα αθλήµατα που µπορούν
να φιλοξενηθούν, καθώς επίσης και ο ανώτατος αριθµός θεατών,
που µπορεί να παρευρεθεί ανά τµήµα. Η άδεια λειτουργίας µπο-
ρεί να είναι προσωρινή, µε τον όρο, εντός συγκεκριµένου χρονι-
κού ορίζοντα, να αποκατασταθούν οι ελλείψεις που την
καθιστούν προσωρινή.

Στο άρθρο 5 αναφέρονται οι διαδικασίες τροποποίησης της
ανάκλησης άδειας λειτουργίας. Τέλος, ορίζεται δίµηνος χρονι-
κός ορίζοντας για την ισχύ του συγκεκριµένου άρθρου. 

Όλα αυτά, κατόπιν των προτάσεων των κοµµάτων της Αντιπο-
λίτευσης, µπορούµε να τα συζητήσουµε. Πιστεύω ότι το Υφυ-
πουργείο Αθλητισµού, µετά και τις χθεσινές επιτροπές, τα έχει
βάλει σε τέτοια διαδικασία.

Η διαδικασία υποχρεωτικής συγκρότησης της Επιτροπής
Ελέγχου Καταλληλότητας είναι πολύ σηµαντική, καθώς η επι-
τροπή επωµίζεται τις εξής αρµοδιότητες: Πρώτον, τον έλεγχο
πάσης φύσεως αθλητικών εγκαταστάσεων όσον αφορά τη δια-
πίστωση της συνδροµής των αναγκαίων προϋποθέσεων ασφα-
λείας αθλούµενων και θεατών. Δίνεται η δυνατότητα έκτακτων
ελέγχων. Δεύτερον, τον έλεγχο της δυνατότητας απρόσκοπτης
προσέλευσης στην αθλητική εγκατάσταση, καθώς και εκκένωσης
αυτής από τους θεατές. Τρίτον, τον έλεγχο της ύπαρξης και λει-
τουργίας του ελάχιστου απαραίτητου ιατρικού και υγειονοµικού
εξοπλισµού, καθώς και της γενικής στατικής αντοχής των οικο-
δοµηµάτων. 

Τα πορίσµατα της επιτροπής θα καθορίζουν και την πορεία της
αδειοδότησης. Η ισχύς του παρόντος άρθρου αρχίζει από 1-1-
2018. 

Με το άρθρο 7 του σχεδίου νόµου προστίθεται άρθρο 56Δ
στον ν.2725, µε το οποίο απαγορεύεται ρητώς κάθε αθλητική συ-
νάντηση, στην περίπτωση που ο χρήστης της αθλητικής εγκατά-
στασης δεν έχει εξασφαλίσει την άδεια διεξαγωγής της, για να
µην υπάρχουν αυτά που γίνονταν, όπως διοργανώσεις χωρίς να
έχουν άδειες. Εντός της παραγράφου 56Δ αναφέρονται οι προ-
ϋποθέσεις χορήγησης της συγκεκριµένης άδειας είτε πρόκειται
για κοινές αθλητικές εγκαταστάσεις είτε πρόκειται για ειδικές.

Το ίδιο συνεχίζουµε και µε το άρθρο 8. Είναι τροποποιητικές
των γηπέδων. Το ίδιο συζητήσαµε και στο άρθρο 9. 

Πάµε στο άρθρο 10 του σχεδίου νόµου. Προσδιορίζεται ρητά
το χρονικό σηµείο από το οποίο η νέα αθλητική ανώνυµη εται-
ρεία, που θα συσταθεί για το ίδιο άθληµα από το ίδιο ιδρυτικό
σωµατείο της υποβιβασθείσας, διαδέχεται αυτοδικαίως την υπο-
βιβασθείσα σε όλες εν γένει τις υποχρεώσεις της. Παράλληλα,
διευκρινίζεται ότι η συγκεκριµένη ρύθµιση δεν εφαρµόζεται για
τις αθλητικές ανώνυµες εταιρείες, που είχαν υποβιβαστεί πριν
την έναρξη της αγωνιστικής περιόδου 2016-2017, για ευνόητους

λόγους. Και σε αυτό είµαστε όλοι σύµφωνοι, από ό,τι καταλά-
βαµε από τη συζήτηση στην επιτροπή τις προηγούµενες ηµέρες.

Πάµε στο άρθρο 11. Εξοµοιώνεται το µη κερδοσκοπικό κοινω-
φελές σωµατείο µε την επωνυµία «SPECIAL OLYMPICS INTER-
NATIONAL HELLAS», µέλος της Παγκόσµιας Οµοσπονδίας
«SPECIAL OLYMPICS INTERNATIONAL», µε τα αναγνωρισµένα
από τη Γενική Γραµµατεία αθλητικά σωµατεία. 

Το ίδιο παράδειγµα -και πολύ σωστά- ακολούθησε και η Νέα
Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ σε δύο περιπτώσεις. Το ίδιο κάνουµε
και εµείς γι’ αυτή την οµάδα µε το αµαξίδιο στο µπάσκετ. Κατόπιν
εισηγήσεων των εισηγητών στην επιτροπή και των φορέων που
ήρθαν, συµφωνήσαµε όλοι. 

Με το άρθρο 12 δίδεται η δυνατότητα της συνέχισης της αξιο-
ποίησης των ολυµπιονικών, που είναι διορισµένοι στο δηµόσιο
µέσω της απόσπασης είτε στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού
είτε σε φορείς που εκπονούν προγράµµατα διάδοσης του ολυµ-
πισµού. Είναι αυτό που ζητούσαν όλοι οι αθλητές. Έγινε µια συ-
ζήτηση στην επιτροπή. Πιστεύουµε ότι είναι πολύ καλό και αυτό. 

Με το άρθρο 13 αναγνωρίζεται από την πολιτεία η προσφορά
των προπονητών και αθλητών που κατέκτησαν µετάλλιο σε
Ολυµπιακούς ή Παραολυµπιακούς αγώνες, οι οποίοι δεν διαθέ-
τουν άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος προπονητή και δεν απολαµ-
βάνουν τα σχετικά προνόµια και τις επιβραβεύσεις, που
προβλέπονται από την κείµενη νοµοθεσία. Είναι οι ολυµπιονίκες.
Να µην αναφέρω ονόµατα, όπως τον πατέρα της κ. Κορακάκη.
Είναι και άλλοι πολλοί άνθρωποι που τιµήσανε τα χρώµατα της
Εθνικής µε ολυµπιακά µετάλλια. Δυστυχώς, είτε από την οµο-
σπονδία που δεν βγαίνανε σχολές προπονητών, είτε για άλλους
λόγους, αυτοί οι άνθρωποι δεν φαίνονταν πουθενά. Ρυθµίζουµε
και αυτή την κατάσταση και αποκαθιστούµε µία, ας πούµε, αδικία
γι’ αυτούς τους ανθρώπους. 

Με το άρθρο 14 του προτεινόµενου σχεδίου νόµου προβλέπε-
ται η λειτουργία χώρου γυµναστηρίου σε ξενοδοχειακές µονά-
δες, που θα απευθύνονται αποκλειστικά και µόνο σε ενοίκους
της µονάδας και µε τις ειδικότερες προϋποθέσεις της προτεινό-
µενης ρύθµισης ως προς τα τετραγωνικά και την παραµονή των
ενοίκων. Μπαίνει ένα τέλος -και στην επιτροπή όπου ήρθαν οι άν-
θρωποι των ξενοδοχειακών επιχειρήσεων συµφώνησαν σε αυτό-
ώστε να καθορίζονται οι προϋποθέσεις για όλα τα γυµναστήρια
των ξενοδοχείων.

Στο άρθρο 15 του νοµοσχεδίου επιδιώκεται η αποπληρωµή
αποζηµιώσεων για τη λειτουργία του Ειδικού Σώµατος Παρατη-
ρητών της ΔΕΑΒ και της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού
του άρθρου 77 του ν.2725/1999 για το έτος 2016. Αυτά επιβαρύ-
νουν τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Πολιτισµού και συγκε-
κριµένα του Υπουργείου Αθλητισµού. Πληρώνουµε αυτούς τους
ανθρώπους, που ήταν απλήρωτοι. 

Τα κόµµατα της Μειοψηφίας είπαν κάποια πράγµατα για τις
επιτροπές. Συµφωνούµε σε αυτό το πλαίσιο να δούµε και να
αξιολογήσουµε τη ΔΕΑΒ και αυτούς τους ανθρώπους µε τι κρι-
τήρια µπαίνουν εκεί. Δυστυχώς, εµείς παραλάβαµε µία κατά-
σταση της ΔΕΑΒ, που είναι οι µόνοι παρατηρητές του κράτους,
που γράφουν για τα επεισόδια στα γήπεδα. Ευελπιστούµε και εί-
µαστε σε συνεργασία µε το Υπουργείο, ώστε να µπει και εκεί µια
ρύθµιση για την αξιολόγηση και της επιτροπής και των ανθρώ-
πων αυτών, που πάνε και κάνουν τις εκθέσεις τους µέσα στα γή-
πεδα. 

Εµείς αποκαθιστούµε µία αδικία, όσον αφορά το ότι δεν είχαν
πληρωθεί τόσα χρόνια αυτοί οι άνθρωποι, γιατί τα οικονοµικά του
Υπουργείου Αθλητισµού είναι καλύτερα τώρα από τους προ-
ηγούµενους.

Σας ευχαριστώ και θα επανέλθω στη δευτερολογία µου, µε την
ουσιαστική συζήτηση για τον αθλητισµό, πέρα από τα δεκαέξι
άρθρα του νοµοσχεδίου στα οποία αναφέρθηκα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η κ.
Άννα Καραµανλή, εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, Βουλευτής
Β’ Αθηνών.

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βασικός πυρήνας του υπό συ-
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ζήτηση σχεδίου νόµου είναι το άρθρο 1 που αφορά στη σύγ-
κληση της γενικής συνέλευσης της ΕΠΟ και δυστυχώς, αποτελεί
ένα ακόµη επεισόδιο στο θεσµικό κατήφορο της Κυβέρνησης
στον αθλητισµό, της Κυβέρνησης που νοµοθετεί µονίµως µε
επείγουσες και κατεπείγουσες νοµοθετικές «φωτοβολίδες κρό-
του-λάµψης», αποσπασµατικά, ρουσφετολογικά. Από τη νοµοθέ-
τηση του κατεπείγοντος του κ. Κοντονή φτάσαµε στη
νοµοθέτηση ειδικού σκοπού του κ. Βασιλειάδη, προκειµένου να
συνεδριάσει η Γενική Συνέλευση της ΕΠΟ. Και κάπως έτσι, κύριε
Υπουργέ, φτάσατε να νοµοθετείτε µε ορίζοντα µερικών εικοσι-
τετραώρων. Για πρώτη φορά στην ιστορία του ελληνικού αθλη-
τισµού, υπάρχει αυτή η χαώδης διαφορά ανάµεσα στο
πρόγραµµα ενός κόµµατος και της πολιτικής που ασκεί η Κυβέρ-
νηση.

Ο κ. Κωνσταντινέας, εισηγητής του νοµοσχεδίου για την Κυ-
βέρνηση, εµφανιζόταν υπέρµαχος της απλής αναλογικής στο
εκλογικό σύστηµα της ΕΠΟ. «Για να τελειώνουµε µε τους «δει-
νόσαυρους» που λυµαίνονται το ποδόσφαιρο» υποστήριζε και
κατέθετε σχετικές τροπολογίες, µαζί µε εβδοµήντα συναδέλ-
φους του, του ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι βέβαια σήµερα, δεν έχουν καµ-
µία αναστολή να ψηφίσουν στην εντελώς αντίθετη κατεύθυνση.
Ή δεν βλέπουµε πια «δεινόσαυρους» ή οι «δεινόσαυροι» έγιναν
φίλοι µας!

Καταθέτω στα Πρακτικά τις δηλώσεις του καλού συναδέλφου.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Καραµανλή καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ενώ στο πρόγραµµά σας µιλάτε για αυξηµένη αντιπροσωπευ-
τικότητα, να ψηφίζουν και τα πέντε χιλιάδες σωµατεία της ΕΠΟ,
τώρα γυρνάτε, κατά τις επιταγές των διεθνών οµοσπονδιών, σε
σχήµατα άλλων εποχών, που οι ίδιοι καταγγέλλατε ως εποχές
διαπλοκής και διαφθοράς.

Καταθέτω στα Πρακτικά το Πρόγραµµα του ΣΥΡΙΖΑ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Καραµανλή καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για πρώτη φορά παρατηρείται τόσο εντυπωσιακή διαφοροποί-
ηση στις θέσεις και στα έργα δύο Υφυπουργών Αθλητισµού στην
ίδια Κυβέρνηση. Ο προκάτοχός σας ήταν αυτός που νοµοθέτησε
ότι η ΕΠΟ θα λειτουργεί µε βάση το Σύνταγµα και την κείµενη
νοµοθεσία, πλήττοντας το αυτοδιοίκητο. Εσείς έρχεστε για δεύ-
τερη φορά, µετά την τροπολογία για την εκπροσώπηση της ΕΠΟ
στην ΕΟΕ, να τον αποδοµήσετε. Ξηλώνετε το νόµο Κοντονή κλω-
στή-κλωστή και έχετε σηµάνει οπισθοχώρηση ολοταχώς από τις
θέσεις που είχατε πριν από λίγους µήνες και δυστυχώς, υπάρχει
τόσο µεγάλη αντίφαση ανάµεσα στις εξαγγελίες και στα πεπραγ-
µένα σας, κύριε Βασιλειάδη. Σας θυµίζω δήλωσή σας εδώ, σε
αυτήν την Αίθουσα, για το εκλογικό σύστηµα της ΕΠΟ: «Για εµάς
είναι κοµβικό σηµείο η διεύρυνση της εκλογικής βάσης». 

Καταθέτω στα Πρακτικά τη δήλωσή σας.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Καραµανλή καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και σήµερα νοµοθετείτε την εξαίρεση της ΕΠΟ από τον νόµο
και τη λειτουργία της µε βάση το καταστατικό, έστω και σε δό-
σεις. Και ας µη γελιόµαστε, προλειαίνετε εδώ και καιρό το έδα-
φος για ένα εκλογικό σύστηµα πολύ λιγότερο αντιπροσωπευτικό.
Όλο αυτό δεν το λέει κανείς και πολιτική συνέπεια. 

Προσπαθείτε επιπλέον να µας πείσετε ότι το ελληνικό ποδό-
σφαιρο έχει κάνει άλµατα προς τα εµπρός. Αυτόν τον ενθουσια-
σµό σας βεβαίως, δεν φαίνεται να τον συµµερίζεται ο φίλαθλος
κόσµος, που εξακολουθεί να έχει γυρισµένη την πλάτη στο
άθληµα και όχι άδικα. Μια αναδροµή εξάλλου στα όσα συνέβη-
σαν στον τελικό του κυπέλλου και στα τελευταία παιχνίδια του
πρωταθλήµατος µπορεί να σας δώσει µια εξήγηση. 

Μας παρουσιάσατε χθες ως µεγάλη κατάκτηση τον assistant
referee. Σας παραπέµπω και πάλι στον καλό συνάδελφο τον κ.
Κωνσταντινέα, που έλεγε ότι οι διαιτητές είναι απλήρωτοι εδώ

και µήνες και φέτος και αναρωτιόταν πώς θα βάλουµε καινούρι-
ους, όταν δεν µπορούν να πληρωθούν αυτοί που ήδη υπάρχουν. 

Σας καταθέτω για τα Πρακτικά τις δηλώσεις του κ. Κωνσταν-
τινέα για τους διαιτητές. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Καραµανλή καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Κυρία συνάδελφε, χθες τα είπα
στην επιτροπή. 

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Δηλώσεις σας δεν είναι, κύριε Κωνσταν-
τινέα; Είναι δηλώσεις του γείτονα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην ερωτάτε τον κ.
Κωνσταντινέα. 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Χθες τα είπα στην επιτροπή.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Προφανώς. Αυτό καταθέτω. Μην ταρά-

ζεστε. 
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Αφήστε τον Κωνσταντινέα. Πείτε

για τα δέκα άρθρα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κωνσταντινέα,

σας παρακαλώ. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Μην ταράζεστε! Να δούµε τώρα τι είπε

ο Πρόεδρος της ΕΠΟ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Καραµανλή,

ακούστε µε. Οι ερωτήσεις σας θα απευθύνονται µέσω του Προ-
έδρου και όχι…

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ µιλούσα για
το νοµοσχέδιο. Θέλω τον λόγο επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αφήστε τα «επί προ-
σωπικού», κύριε Κωνσταντινέα. 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Πείτε µας για τα δέκα άρθρα του
νοµοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κωνσταντινέα,
δεν σας έχω δώσει τον λόγο και –δεύτερον- σας άκουσε µε θρη-
σκευτική ευλάβεια η κ. Καραµανλή. 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Θα ζητήσω τον λόγο επί προσω-
πικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Στη δευτερο-
λογία σας θα απαντήσετε. 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Εγώ µιλούσα για το νοµοσχέδιο,
όχι επί του προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ακούτε τι σας λέω;
Για τελευταία φορά! Εδώ είναι Βουλή, δεν είναι τηλεοπτικά πα-
ράθυρα! Προς όλους το λέω αυτό! 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ζητώ τον λόγο επί προσωπικού! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Αν συµφω-

νούµε, ακούµε. Όταν θα έρθει η ώρα, πάρτε τον λόγο και απαν-
τήστε! 

Συνεχίστε, κυρία Καραµανλή.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ απλά κάνω τη δου-

λειά µου χρησιµοποιώντας τις δηλώσεις που κάνουν οι συνάδελ-
φοι Βουλευτές στις επιτροπές ή στα κανάλια ή στα ραδιόφωνα
ή σε συνεντεύξεις τους. Έχω το δικαίωµα να χρησιµοποιώ τις δη-
λώσεις τους, αυτές που οι ίδιοι έκαναν. Δεν είναι επί του προσω-
πικού. Δεν κατηγορώ. Λέω τι έχει πει ο συνάδελφος.

Να δούµε τώρα, λοιπόν, τι έχει πει ο Πρόεδρος της ΕΠΟ, ο κ.
Ρος, χθες στην επιτροπή. Ελπίζω να µην έχουµε καµµία τηλεφω-
νική παρέµβαση. «Στους έξι περίπου µήνες που είµαστε εµείς,
υπάρχει ύποπτη οµάδα για στηµένα παιχνίδια επί δεκαεννέα
φορές, άλλη οµάδα για δεκατέσσερις φορές, άλλη οµάδα για
τέσσερις ή πέντε φορές». Ποιος ευθύνεται γι’ αυτά; Κάποια διε-
θνής συνοµωσία; Το καταθέτω στα Πρακτικά, κύριοι συνάδελ-
φοι.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Καραµανλή καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Παλιά η µειωµένη εκπροσώπηση των Ενώσεων στην ΕΠΟ οδη-
γούσε σε χειραγώγηση στο έργο της οµοσπονδίας. Σήµερα είναι
απλώς τρικ. 

Το αφήγηµα του success story στο ποδόσφαιρο είναι γνωστό
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και δεν συγκινεί πλέον κανέναν ούτε και τα αόριστα ευχολόγια
ότι πρέπει να κοιτάξουµε µπροστά.

Θα συµφωνήσουµε, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να κοιτάξουµε
µπροστά, αλλά πώς; Με ευθύτητα, ειλικρίνεια και συνέπεια,
χωρίς να αυτοαναιρούµαστε και χωρίς να εκτοξεύουµε επικοινω-
νιακές στρακαστρούκες για πρόσκαιρα οφέλη. 

Θα υποχρεωθώ να αναφερθώ µία ακόµη φορά στον πολύπαθο
και ταλαιπωρηµένο αθλητικό νόµο. «Τον πήγαιναν, τον έφερναν
και πίσω τον γυρνούσαν», λέει µια παροιµία. Όλο τον εξαγγέλ-
λετε και όλο παραµένει άφαντος. Δεν µπήκα καν στη διαδικασία
να µαζέψω δηλώσεις σας για το πότε θα ανακοινωθεί, για το πότε
θα συζητηθεί και για το πότε θα ψηφιστεί, γιατί θα έπρεπε να ερ-
χόµουν εδώ µε καρότσι.

Αντί γι’ αυτό, λοιπόν, για ένα ολοκληρωµένο και συνεκτικό σχέ-
διο, φέρνετε κοµµάτι-κοµµάτι νοµοθετικές προσαρµογές στη λο-
γική της «σαλαµοποίησης», όπως το σηµερινό και όπως αυτό που
θα επακολουθήσει για την ΕΠΟ, µετά την ψήφιση του καταστα-
τικού της. Γιατί δεν το κάνετε από τώρα; Για να φύγει η «καυτή
πατάτα» από τα χέρια σας και να πάει στην οµοσπονδία; 

Η Νέα Δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σέβεται
απόλυτα το αυτοδιοίκητο της ΕΠΟ. Δεν µπορεί, όµως, να επιβρα-
βεύσει την ανακολουθία της Κυβέρνησης σε έναν ακόµη τοµέα.
Δεν µπορεί να επικροτήσει τη λογική του «άλλα λέω και άλλα
κάνω» και γι’ αυτό δεν µπορεί να υπερψηφίσει την εν λόγω διά-
ταξη, που συµπυκνώνει και συµβολίζει αυτήν την νοοτροπία των
κυβερνώντων. 

Περνάω στο άρθρο 3 και την υποχρεωτική κάρτα φιλάθλων ή
αλλιώς, ένα από τα πιο σύντοµα ανέκδοτα στον ελληνικό αθλη-
τισµό, γιατί αγγίζει πλέον τα όρια της φαιδρότητας. Παρατείνεται
και ουσιαστικά καθίσταται ανεφάρµοστο ένα µέτρο, που κάποτε
το διαφηµίζατε ως την απάντηση στη βία. 

Να σας θυµίσω, κύριε Υπουργέ, τι λέγατε τον περασµένο Δε-
κέµβριο κατά τη συζήτηση της τροπολογίας, που έδινε την προ-
ηγούµενη παράταση στην εφαρµογή του µέτρου; «Είναι η
τελευταία φορά, που δίνεται αυτή η παράταση. Έχουµε διαβε-
βαιώσει ότι µέχρι τις 31 Μαρτίου θα είµαστε έτοιµοι. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, η νέα αγωνιστική σεζόν θα ξεκινήσει έχοντας όλες τις
προϋποθέσεις ασφαλείας». Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Καραµανλή καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Σε ραδιοφωνική συνέντευξή σας στις 12 Απριλίου: «Είµαστε
σχεδόν έτοιµοι. Θα είναι υποχρεωτική για του χρόνου». Τώρα επι-
καλείστε την οµάδα εργασίας µε την UEFA. Θα µπορούσατε να
ξεκινήσετε την εφαρµογή, κύριε Υπουργέ, και στην πορεία ή
στην επόµενη αγωνιστική περίοδο, να ενσωµατώσετε τις παρα-
τηρήσεις των εµπειρογνωµόνων.

Θα σηµατοδοτούσε µία αντίδραση απέναντι στο εντεινόµενο
φαινόµενο της βίας και ενδεχοµένως θα είχε κάποια αποτελέ-
σµατα. Η απραξία και η αδράνεια, δηλαδή, θα αποδώσουν πε-
ρισσότερο στο µεσοδιάστηµα, την ώρα που τα περιστατικά βίας
αυξάνονται και τα ζήσαµε πρόσφατα σε ποδόσφαιρο και µπά-
σκετ; Μήπως υπάρχουν άλλοι λόγοι; Μακάρι να διαψευστούµε,
αλλά προβλέπουµε ότι µάλλον θα βρεθείτε σε δυσχερή θέση να
ψηφίζετε νέα παράταση, απαξιώνοντας ολοκληρωτικά το µέτρο
και εκµηδενίζοντας την αξιοπιστία σας.

Για τα άρθρα 4 έως 8, που αφορούν στην κατηγοριοποίηση
και αδειοδότηση των αθλητικών εγκαταστάσεων, είπαµε ότι είναι
στη σωστή κατεύθυνση, όµως υπάρχουν ασάφειες και προχει-
ρότητα. Σας προτείναµε να τα ξαναφέρετε µε τον αθλητικό νόµο
-κανείς δεν ξέρει πότε- και αφού έχει προηγηθεί ευρύτερη δια-
βούλευση. Συνεπώς, ψηφίζουµε «παρών» στα συγκεκριµένα
άρθρα.

Θα πω ότι συµφωνούµε µε τα άρθρα του νοµοσχεδίου, που
προβλέπουν την αναγνώριση της Αθλητικής Οµοσπονδίας Νε-
φροπαθών και των «SPECIAL OLYMPICS» ως αθλητικά σωµα-
τεία.

Το άρθρο 10 έχει να κάνει µε τα χρέη των οµάδων, που υποβι-
βάζονται σε ερασιτεχνική κατηγορία και µπαίνουν σε καθεστώς
εκκαθάρισης. Με τη ρύθµιση που εισάγετε επιτρέπετε στις οµά-

δες αυτές να δηµιουργήσουν νέα εταιρεία, για να ανέβουν σε
επαγγελµατική κατηγορία, χωρίς να επωµισθούν όλα τα βάρη
της παλιάς εταιρείας. Πρόκειται για µια διάταξη που µας προ-
βληµάτισε ιδιαίτερα.

Όπως υπογραµµίσαµε και στην επιτροπή, δεν παραβλέπουµε
το γεγονός ότι έχουν αναληφθεί πρωτοβουλίες για τη σύσταση
νέων ΠΑΕ, που αποπνέουν υγεία και καταβάλλεται µια έντιµη
προσπάθεια να προκύψουν οµάδες κτισµένες σε στερεές βάσεις.
Στο παρηκµασµένο σηµερινό ελληνικό ποδόσφαιρο, που ταλανί-
ζεται από νοσηρές καταστάσεις και µπορεί να χρησιµοποιείται
ως όχηµα για άλλα συµφέροντα, η υγεία είναι το κυρίαρχο ζη-
τούµενο, γι’ αυτό και δεν πρόκειται να ορθώσουµε εµπόδιο σε
τέτοιες προσπάθειες, όταν µάλιστα, στηρίζονται ενεργά από τις
τοπικές κοινωνίες και δεν σταµατά βεβαίως το ελληνικό δηµόσιο
να διεκδικεί τα οφειλόµενα.

Πρέπει, όµως, να µπει επιτέλους µια κόκκινη γραµµή, κύριε
Υπουργέ, η οποία θα τηρηθεί αυτήν τη φορά, γιατί, όπως σας το-
νίσαµε και όπως όλοι γνωρίζουµε, ο κόσµος του ποδοσφαίρου
δεν είναι αγγελικά πλασµένος. Δεν υπάρχουν µόνο υγιείς πρω-
τοβουλίες. Υπάρχουν και αυτοί που καραδοκούν, για να βρουν
ένα νοµοθετικό κενό για να ξεγλιστρήσουν από τις υποχρεώσεις
τους ή να τις φορτώσουν σε τρίτους. Δεν πρέπει να εκπέµψετε
ένα µήνυµα ότι η εφαρµογή των νόµων είναι σχετική και ότι µε
τις κατάλληλες προσβάσεις όλα τακτοποιούνται. Τέτοιες τακτι-
κές «Μαυρογιαλούρου» δεν προσφέρουν καλές υπηρεσίες στον
αθλητισµό. Πρέπει να καταστήσετε σαφές ότι ο νόµος δεν θα
είναι λάστιχο που θα το τεντώνουµε και θα το µαζεύουµε, ανά-
λογα µε το τι µας βολεύει. Να υπάρξει ένα πλαίσιο κανόνων, που
θα τηρείται απαρέγκλιτα και δεν θα µετατραπεί σε κουρελό-
χαρτο, που κάθε χρόνο θα σβήνονται γραµµές και θα γράφονται
καινούργιες.

Σε ό,τι αφορά τις δύο τροπολογίες, που αφορούν σε αθλητικά
θέµατα, είναι πραγµατικά απορίας άξια η ελαφρότητα, µε την
οποία αντιµετωπίζεται ένα σηµαντικό θέµα, όπως είναι η κάρτα
υγείας, µε βουλευτική τροπολογία της τελευταίας στιγµής. Μη
µας πείτε ότι δεν το γνωρίζετε, κύριε Βασιλειάδη. Δεν ξέρω αν
είναι προβληµατική η επικοινωνία σας µε τον Γενικό Γραµµατέα
Αθλητισµού. Υπάρχουν όµως και sites µε καλή πληροφόρηση,
που την έχουν προαναγγείλει εδώ και δύο µέρες και αν µη τι
άλλο, έπρεπε να συζητηθούν οι δύο τροπολογίες στις δύο επι-
τροπές που κάναµε. 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Καραµανλή καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν θα σταθώ άλλο σε αυτούς τους τακτικισµούς, που µπορεί
να σχετίζονται και µε τα εσωκοµµατικά σας και θα σταθώ στην
ουσία. Η τροπολογία έχει θετικά στοιχεία, καθώς η ισχύουσα διά-
ταξη µιλάει για δελτίο υγείας. Με τον τρόπο αυτό, έχει επικρα-
τήσει ενσωµάτωση της ιατρικής βεβαίωσης στην πίσω όψη του
δελτίου αθλητικής ιδιότητας του αθλητή, δηλαδή δύο σε ένα.
Αποτέλεσµα αυτού είναι, κάθε χρόνο να µπαίνει στα δελτία απλά
µια σφραγίδα και υπογραφή για την υγεία του αθλούµενου,
χωρίς κανονική εξέταση. Είναι καλό, λοιπόν, να διαχωριστεί το
δελτίο και η κάρτα υγείας.

Ωστόσο, έχουµε να παρατηρήσουµε τα εξής:
Πρώτον, η ισχύουσα διάταξη έχει εδάφιο, όπως προστέθηκε

µε τον ν.3708/2008, σύµφωνα µε το οποίο στο δελτίο υγείας του
κάθε αθλητή καταχωρείται λεπτοµερώς κάθε σκεύασµα, που χο-
ρηγείται σε αυτόν. Η διάταξη αυτή είχε διπλό σκοπό: Πρώτον, να
γνωρίζει αυτός που θα δώσει πρώτες βοήθειες σε κάποιο περι-
στατικό, που θα συµβεί στον αθλητή, αν παίρνει κάποια φάρµακα
σε µόνιµη βάση και δεύτερον, να είναι ξεκάθαρο το αν παίρνει
κάποιες φαρµακευτικές ουσίες ο αθλητής, σε περίπτωση ελέγ-
χου ντόπινγκ. Εµείς κρίνουµε απαραίτητο, το υποχρεωτικό πε-
ριεχόµενο της κάρτας να περιλαµβάνει και τα ιατρικά
σκευάσµατα, που τυχόν χορηγούνται στον αθλητή.

Δεύτερον, το κόστος έκδοσης δελτίων αθλητικής ιδιότητας και
κάρτας υγείας µετατίθεται στις οµοσπονδίες. Οι συνάδελφοι,
που κατέθεσαν την τροπολογία, θα έπρεπε να ξέρουν ότι ήδη
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στα περισσότερα αθλήµατα τα δελτία τα πληρώνουν τα ίδια τα
σωµατεία, µεταθέτοντας το κόστος τους στους αθλητές και τους
γονείς τους. Με τη ρύθµιση αυτή είτε θα ξεσηκωθούν οι οµο-
σπονδίες, αδυνατώντας να καλύψουν το κόστος είτε ο νόµος δεν
θα ισχύσει στην πράξη και τα σωµατεία και οι αθλητές θα πλη-
ρώνουν πλέον δύο φορές, τόσο για το δελτίο αθλητικής ιδιότη-
τας, όσο και για την κάρτα υγείας.

Αυτονόητα, δεν µπορούµε να υπερψηφίσουµε µια τροπολογία
που κατατίθεται «στο πόδι» και χωρίς να έχει προηγηθεί η απα-
ραίτητη διαβούλευση, πόσω µάλλον σε ένα κατατεθέν σχέδιο
νόµου αθλητισµού, που είχαµε το χρονικό περιθώριο να το συ-
ζητήσουµε.

Όσον αφορά στην τροπολογία για τις άδειες των αθλητών, να
πούµε ότι η ίδια η Κυβέρνηση έχει τροποποιήσει ήδη δύο φορές
τη συγκεκριµένη διάταξη µέσα σε δυόµισι χρόνια. Το λέω αυτό,
για να γίνει αντιληπτός ο πρόχειρος και αποσπασµατικός τρόπος
νοµοθέτησής σας. 

Ως Νέα Δηµοκρατία, θεωρούµε ότι εκατόν πενήντα ηµέρες
άδειας τον χρόνο, χωρίς να υπολογίζεται η συµµετοχή σε meet-
ing πρόκρισης και συµµετοχή στους ίδιους τους αγώνες, είναι
υπερβολή και είναι λογικό να στρέψετε ένα τµήµα της κοινωνίας
απέναντι στους αθλητές. Σε κάθε περίπτωση, δεν µπορείτε να
αποφασίζετε µε αυτόν τον πρόχειρο τρόπο, χωρίς να µας εξηγή-
σουν οι εκπρόσωποι των αθλητών τις ανάγκες τους και χωρίς να
γνωρίζουµε πόσους αθλητές αφορά.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία
απέδειξε ότι και σε αυτό το νοµοσχέδιο τοποθετείται µε γνώµονα
το συµφέρον και την προοπτική του ελληνικού αθλητισµού. 

Σας έχουµε ξαναπεί, κύριε Υπουργέ, ότι ο αθλητισµός υπερ-
βαίνει τις πολιτικές διαφορές και πρέπει να οδηγεί σε συγκλίσεις,
γι’ αυτό και στηρίξαµε κάποια από τα άρθρα του νοµοσχεδίου,
που τα αξιολογήσαµε θετικά. Δυστυχώς, δεν θα µπορούσαµε να
πράξουµε το ίδιο και στην περίπτωση του άρθρου για την ΕΠΟ,
γιατί συµβολίζει την ανακολουθία σας, γιατί σηµατοδοτεί µια πο-
λιτική, που έχει κρατήσει το ελληνικό ποδόσφαιρο στο σηµείο
µηδέν, που έχει βυθίσει ακόµα περισσότερο την αξιοπιστία του
και το έχει υποχρεώσει σε µνηµόνιο διαρκείας, µε τη σπάθη του
Grexit να ίπταται πάντα πάνω από τα κεφάλια µας και τέλος, γιατί
ο στόχος δεν µπορεί να είναι να αλλάξουµε «χαλίφη». Στόχος
όλων µας πρέπει να είναι να µην υπάρχει χώρος για «χαλίφη».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Κύριε Πρόεδρε …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κωνσταντινέα

…
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Επτά φορές είπε το όνοµα «Κων-

σταντινέας». Πρέπει να απαντήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κωνσταντινέα,

ακούστε. Επειδή εγώ τον Κανονισµό τον ξέρω απ’ έξω…
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Επτά φορές είπε το όνοµα «Κων-

σταντινέας».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ηρεµήστε, παρα-

καλώ. Εγώ απαντώ.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Από πολιτικό πολιτισµό δεν ανέ-

φερα ποτέ το όνοµα «Καραµανλή».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κωνσταντινέα!
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κωνσταντινέα,

µε βάση τον Κανονισµό, προσωπικό υφίσταται όταν γίνεται ανα-
φορά σε πρόσωπο µε χαρακτηρισµό.

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Με χαρακτήρισε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν σας χαρα-

κτήρισε. Σας επικαλέστηκε σε δηλώσεις σας, τις οποίες κατέ-
θεσε.

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ωραία, για να επικαλεστώ κι εγώ
τις δηλώσεις, που µίλαγαν στα τηλέφωνα… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Γράψτε, λοιπόν, ό,τι
έχετε για τη δευτερολογία σας.

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: …για να δούµε τι έλεγε ο ένας
και τι έλεγε ο άλλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν µου λέτε, κύριε

Κωνσταντινέα, θέλετε να εφαρµόσω τον Κανονισµό; Σας προει-
δοποιώ για τελευταία φορά!

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Δεν έχω αναφέρει το όνοµα «Κα-
ραµανλή» ποτέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας προειδοποιώ για
τελευταία φορά!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Θα τα πούµε στη δευτερολογία.

Θα τα πούµε, γιατί το ίδιο έκανες σε δύο επιτροπές.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Κύριε Σεβαστάκη, εξηγήστε σας παρα-

καλώ στον συνάδελφό σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι!
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Θα τα πούµε στη δευτερολογία.

Συγγνώµη! Τελειώνει το θέµα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: «Σηκώθηκαν τα πόδια να χτυπή-

σουν το κεφάλι». Έλεος πια!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν γράφεται τίποτα

από τα εκτός µικροφώνου στα Πρακτικά.
Ακούστε λοιπόν: Έχουν εγγραφεί δεκαέξι συνάδελφοι. Αυτό

σηµαίνει…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κέλλα!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ζωηρός ήλθατε! Ηρε-

µήστε, όµως, τώρα.
Αυτό σηµαίνει ότι έχοντας κάνει µία χρονοµέτρηση των χρό-

νων σε ό,τι αφορά τις πρωτολογίες και εφόσον δεν υπάρχουν
άσκοπες διακοπές, µε άνεση µάλιστα χρόνου, σε έξι ώρες, µαζί
µε τους οµιλητές, το νοµοσχέδιο ολοκληρώνεται. Επειδή ξέρω
ότι υπάρχει η γνωστή επίµαχη τροπολογία, εκτιµώ ότι σε επτά
ώρες maximum µπορούµε να τελειώσουµε. Άρα, γύρω στις πέντε
να τελειώσουµε, αρκεί να µην υπάρχουν άσκοπες διακοπές και
διαπληκτισµοί χωρίς ουσία.

Θα ήθελα να σας παρακαλέσω όλους και τους πιο αυθόρµη-
τους και ορµητικούς και τους υπόλοιπους να πάµε συγκροτη-
µένα. Οι δύο εισηγητές µίλησαν µια χαρά στον χρόνο τους. Να
πάµε έτσι και να συνεχίσουµε.

Προχωρούµε µε την κ. Χαρά Κεφαλίδου, ειδική αγορήτρια της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης. 

Κυρία Κεφαλίδου, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει κάποια συ-

νεννόηση µε την Κυβέρνηση για το πότε θα έλθει ο Υπουργός
Εσωτερικών;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, αλλά είτε
υπήρχε είτε όχι, το Προεδρείο αποφασίζει πότε θα του δώσει τον
λόγο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Για να του δώσει τον λόγο πρέπει να
έλθει εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είπαµε να ακουστούν
πρώτα επί του νοµοσχεδίου οι εισηγητές και οι αγορητές και
εφόσον έχει έλθει, µετά τον Υπουργό που θα µιλήσει ή αν θέλει
ο Υπουργός να του παραχωρήσει τη θέση του, θα δώσουµε τον
λόγο για την επίµαχη τροπολογία.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μπορεί και ο κύριος Υπουργός να
µιλήσει. Εκπροσωπείται η Κυβέρνηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Τώρα ξέ-
ρετε, κύριε Βορίδη, ότι αυτό δεν θα γίνει.

Ορίστε, κυρία Κεφαλίδου, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι, όπως

αναφέρεται στην αιτιολογική έκθεση, στο παρόν σχέδιο νόµου
ρυθµίζονται θέµατα που στοχεύουν στην επίλυση σηµαντικών θε-
µάτων των φορέων του αθλητισµού, έστω και αποσπασµατικά.
Τα καταφέρνουν; Όχι σε βάθος και όχι επαρκώς.

Για άλλη µια φορά, η απόπειρα τακτοποίησης αναγκαίων θε-
µάτων, όπως είναι οι άδειες εγκαταστάσεων, άδειες τέλεσης
αγώνων κ.λπ., είναι και επιλεκτική και µε το βλέµµα στραµµένο
προς τις εκλογές, όποτε και αν γίνουν, ΑΜΕΑ, SPECIAL
OLYMPICS, Ολυµπιονίκες. Τακτοποιούνται σε έναν βαθµό, λοι-
πόν, επείγουσες εκκρεµότητες, που δυστυχώς έγιναν επείγου-
σες επειδή αυτό επέλεξε η ηγεσία του Υπουργείου.
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Όταν τα προβλήµατα σέρνονται και φθάνουµε «στο παρά ένα»,
τότε είναι λογικό όλα να γίνονται επείγοντα. Όµως, είπαµε: Από
τη συνήθη πρακτική της Κυβέρνησης τελικά, δεν µπορεί να ξε-
φύγει κανείς. Αυτό, βέβαια, αφορά τις διατάξεις που έχουν να
κάνουν µε την ΕΠΟ, αυτές και µόνον αυτές. Όλες οι υπόλοιπες
που τρύπωσαν, αναρωτιόµαστε ποιον επείγοντα χαρακτήρα
έχουν, ώστε να µπορέσει να δικαιολογηθεί η παράκαµψη της δια-
δικασίας διαβούλευσης.

Τι σας ενοχλεί πραγµατικά, στις οµαλές κοινοβουλευτικές δια-
δικασίες και προσπαθείτε συστηµατικά να τις καταστρατηγή-
σετε; Ποιος είναι ο λόγος να παραλειφθεί η δυνατότητα για
σχόλια και παρατηρήσεις των ενδιαφεροµένων, που είδατε και
στη διαδικασία µε τους φορείς πόσο χρήσιµες και ουσιαστικές
είναι στην επεξεργασία του νοµοσχεδίου;

Μπαίνουµε στα άρθρα: Άρθρο 1. Ξεψηφίζετε σταθερά και µε-
θοδικά τον νόµο Κοντονή, που έτσι και αλλιώς, έχει γίνει κουρε-
λόχαρτο, γιατί πρέπει να πραγµατοποιηθεί η προγραµµατισµένη
γενική συνέλευση της ΕΠΟ, ανοίγοντας τον δρόµο για την εκλο-
γική διαδικασία, ώστε να µπορέσουν να συµµετάσχουν οι ελλη-
νικές οµάδες στα κύπελλα Ευρώπης.

Για να περάσει, κύριε Υπουργέ, η αποδόµηση του προηγούµε-
νου δικού σας αθλητικού νόµου, αθόρυβα και στα ψιλά αποφα-
σίσατε να τον κόψετε σε µικρά κοµµατάκια και θα µας τον
σερβίρετε κάθε φορά, ανάλογα µε τη συγκυρία. Είναι οµολογου-
µένως, πολύ πιο ευφυής τακτική, αλλά το πόσο αποτελεσµατική
είναι θα φανεί στην πορεία, ειδικά όταν αραχνιάζει ξεχασµένος
στα συρτάρια της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού ο αθλητικός
νόµος, που εδώ και πάρα πολύ καιρό έχει µπει στη διαβούλευση
κι εσείς συνεχίζετε να νοµοθετείτε αποσπασµατικά και πρόχειρα.

Περιµένουµε, βέβαια, να δούµε και πού θα καταλήξει όλο
αυτό, ελπίζοντας πως ό,τι κάνετε είναι συµφωνηµένο µε τη FIFA
και ότι κάπου θα οδηγήσει. Το τι ακριβώς σκέφτεται η Κυβέρνηση
και ποια είναι η συνολική θέση της για το ποδόσφαιρο, ελπίζουµε
σήµερα να το ακούσουµε από εσάς.

Άρθρο 2: Αφορά την αθλητική αναγνώριση της Οµοσπονδίας
Νεφροπαθών και Μεταµοσχευµένων και είναι απορίας άξιο γιατί,
ένα τόσο σηµαντικό θέµα, όπως είναι η χορήγηση αθλητικής ανα-
γνώρισης σε Οµοσπονδία Αθλητικών Σωµατείων ΑΜΕΑ, για λό-
γους ισονοµίας, γίνεται τόσο επιφανειακά, αποσπασµατικά και
πρόχειρα. Προφανώς, δεν είµαστε αντίθετοι. Συµφωνούµε, αλλά
και εκφράζουµε την ανάγκη ολοκλήρωσης αυτής της πρωτοβου-
λίας, γιατί, όπως µας επισήµανε πολύ σωστά η ΕΟΕ, η χορήγηση
αθλητικής αναγνώρισης σε οµοσπονδία µε νόµο δηµιουργεί προ-
βλήµατα στις περιπτώσεις ανάκλησης.

Άρα, ερωτήµατα: Τι γίνεται µετά; Θα γίνεται άρση, όπως στις
άλλες οµοσπονδίες; Θα ελέγχονται οι προϋποθέσεις; Πώς το
έχετε σχεδιάσει; Γιατί να µην τροποποιηθεί το άρθρο µε τις εξαι-
ρέσεις των απαιτούµενων σωµατείων για την αναγνώριση της
οµοσπονδίας αυτής;

Άρθρο 3: Είναι η περίφηµη κάρτα φιλάθλου. Δεν στεκόµαστε
καν στο θέµα αυτό. Άλλη µια παράταση, γιατί τελικά πραγµατικά,
είναι το πιο σύντοµο ανέκδοτο στα γήπεδα. Μάλιστα, έχει πατεν-
ταριστεί η έκφραση για κάθε τι που λέγεται και δεν γίνεται: «Σαν
την κάρτα του Κοντονή». Τι παραπάνω να πει κανείς; Μιλάµε για
σκέτη ιλαροτραγωδία!

Κύριε Υπουργέ, στα άρθρα 4 µε 8 πραγµατικά είναι σωστή η
πρόθεση της Κυβέρνησης να κατηγοριοποιήσει τις αθλητικές εγ-
καταστάσεις ανάλογα µε το είδος της αθλητικής εγκατάστασης,
αλλά και αυτό γίνεται αποσπασµατικά και «στο πόδι». Γιατί τόση
βιασύνη; Όλοι αναγνωρίζουµε την αναγκαιότητα ρύθµισης του
ζητήµατος, αλλά οι συγκεκριµένες διατάξεις είναι τακτοποιητικές
εκκρεµοτήτων, χωρίς σχέδιο, χωρίς φιλοσοφία και κατεύθυνση
και µάλλον θεωρούµε ότι θα µπερδέψουν τα εµπλεκόµενα µέρη.
Αντί να δώσουν λύση στα προβλήµατα, δηµιουργούν επιπλέον
προβλήµατα.

Το ίδιο ισχύει και για τις διατάξεις, που αναφέρονται στον
τρόπο και στη διάρκεια της άδειας λειτουργίας από τις επιτρο-
πές ελέγχου καταλληλότητας. Στην επιτροπή σάς θέσαµε σειρά
ερωτηµάτων, αλλά και προτάσεων. Επιτρέψτε µου να τις ανα-
φέρω επιγραµµατικά στην Ολοµέλεια. 

Πρώτον, γιατί διαφορετικές διάρκειες ανάλογα µε την κατηγο-

ρία; Κάθε χρόνο αυτό σηµαίνει ότι θα απαιτούνται νέα έγγραφα
και αυτό θα ταλαιπωρεί τους εµπλεκόµενους. 

Δεύτερον, η Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού θα παίξει τον ρόλο
του χειριστή του εθνικού µητρώου κατηγοριοποιήσεων και
αδειών καταλληλότητας των αθλητικών εγκαταστάσεων; Αυτή
είναι η στόχευση; Η πρότασή µας είναι να υπάρξει αυτό το εθνικό
µητρώο, µιας και όλα τα έγγραφα τελικά κοινοποιούνται στη Γε-
νική Γραµµατεία Αθλητισµού και µάλιστα πρέπει να αποσαφηνι-
στεί και η κατηγοριοποίηση: Οι δήµοι για τα δηµοτικά, οι
περιφέρειες για τα περιφερειακά –σήµερα βάζετε τους δήµους
για να το κάνουν αυτό- και η Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού για
τα εθνικά. 

Τρίτον, είναι θετικό το ότι η περιφέρεια εκδίδει άδεια καταλ-
ληλότητας και άδεια τέλεσης αγώνα. Υπάρχει, όµως, έντονος
προβληµατισµός για το πόσο έγκαιρα θα γίνει η µεταβίβαση αρ-
χείων από την αποκεντρωµένη διοίκηση στις περιφέρειες και για
το κατά πόσο τα χρονικά διαστήµατα που παρέχονται -είναι δύο
µήνες για την έκδοση αποφάσεων κατάταξης των εγκαταστά-
σεων- επαρκούν.

Τέταρτον, µήπως δεν θα πρέπει να µεταβάλλονται συνεχώς οι
κατηγορίες; Κάθε χρόνο µπορεί να αλλάζουν τα πάντα, να αλλά-
ζουν οι κατηγορίες. Τι θα κάνετε; Η πρότασή µας είναι η εγκατά-
σταση να κατηγοριοποιείται µε βάση τα τεχνικά της χαρακτη-
ριστικά και όχι µε βάση τη χρήση. Θα ήταν πιο κατανοητή η κατη-
γοριοποίηση µε βάση µόνο το είδος, το µέγεθος και τη δυναµικό-
τητά τους και όλα αυτά µε µία ενιαία αντιµετώπιση και η τυχόν
απαίτηση πρόσθετων προϋποθέσεων να γίνεται ανάλογα µε τη
δραστηριότητα ή την κατηγορία αγώνων που φιλοξενούν. 

Πέµπτον, γιατί µια εγκατάσταση, εάν έχει τις προδιαγραφές
για ανώτερη κατηγορία αγώνων, να παίρνει τη µικρότερη; 

Έκτον, στις µικρές κατηγορίες όλα αρχίζουν και τελειώνουν
µε τις αποφάσεις του δηµάρχου. Δηλαδή, εδώ θα έχουµε τον δή-
µαρχο να είναι ιδιοκτήτης, να είναι ελέγχων και ελεγχόµενος.
Αυτό δεν δηµιουργεί ένα πρόβληµα; 

Έβδοµον, ενώ ζητάτε άδεια και αναλύετε µάλιστα και πολλές
περιπτώσεις σε κοινές κατηγορίες, τις ειδικές κατηγορίες, όπως
είναι τα κωπηλατικά κέντρα και τα χιονοδροµικά κέντρα, βλέ-
πουµε ότι τις προσπερνάτε µε µεγάλη ευκολία. Για παράδειγµα,
ενώ στη Δράµα απαιτείται άδεια για ένα γηπεδάκι µπάσκετ ενός
οικισµού εκατόν πενήντα κατοίκων, δεν κάνετε το ίδιο για µια µό-
νιµη εγκατάσταση κωπηλασίας όπου θα διεξάγονται διεθνείς
αγώνες. Εµείς πιστεύουµε ότι και οι ειδικές κατηγορίες πρέπει
να αδειοδοτούνται. 

Όγδοον, ο δήµος θα πρέπει να παρακολουθεί συνεχώς τις µε-
ταβολές της κατηγορίας των πρωταθληµάτων και αυτό συνεπά-
γεται φόρτο και µεγαλύτερη γραφειοκρατία. 

Ένατον, εάν σε ένα δηµοτικό αθλητικό συγκρότηµα που υπάρ-
χουν εφτά, οκτώ διαφορετικές κατηγορίες οι οποίες πιθανόν θα
µεταβάλλονται κάθε χρόνο, τι θα γίνεται µε την άδεια; Η πρότασή
µας είναι ότι όταν υπάρχουν συγκροτήµατα, πρέπει να δίνεται
άδεια από την ανώτατη επιτροπή, δηλαδή από την περιφέρεια. 

Τέλος, στην παράγραφο 6 του άρθρου 5 µας µιλάτε για µια
ΚΥΑ που θα εξειδικεύσει όλες τις αδειοδοτήσεις, ενώ παρακάτω
νοµοθετείτε εξειδικεύοντας στα άρθρα 6, 7 και 8. 

Τα άρθρα 9 και 10 τα περνάω επί τροχάδην.
Tο άρθρο 11 αφορά την εξοµοίωση των Special Olympics µε

τα αναγνωρισµένα από τη Γενική Γραµµατεία αθλητικά σωµα-
τεία. Είναι µεγάλο θέµα. Και εδώ γίνεται πρόχειρα διατυπωµένη
η διάταξη για τα Special Olympics. Είναι γνωστό ότι το σωµατείο
αυτό δεν είναι αθλητικό, αλλά για να µπορέσει να επιχορηγηθεί
προχωράµε σε αυτήν τη συγκεκριµένη ρύθµιση.

Ωστόσο, θεωρούµε ότι εξοµοιώνοντας τα Special Olympics,
που παρέχουν σηµαντικό και αναγνωρισµένο κοινωνικό έργο, µε
αθλητικό σωµατείο, περιορίζετε τη δυνατότητά τους να κινηθούν
ευρύτερα και πιο ευέλικτα. Η πρότασή µας είναι να πείτε το
απλούστερο, ότι τα Special Olympics µπορούν να επιχορηγούν-
ται για τις αθλητικές τους δραστηριότητες από τη Γενική Γραµ-
µατεία Αθλητισµού. 

Στο άρθρο 12 είναι πολύ θετική η ρύθµιση για τους Ολυµπιο-
νίκες µας, εφόσον οι φορείς από τους οποίους αποσπώνται δεν
τους αξιοποιούν σε τέτοιες δράσεις. Πιστεύουµε πραγµατικά ότι
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η προσφορά τους, ειδικά στα νέα παιδιά, είναι σπουδαία, είναι
σηµαντική, είναι αναντικατάστατη. 

Το άρθρο 13 ασχολείται µε ένα δαιδαλώδες, ακανθώδες θέµα
που έχει να κάνει µε την επιλεκτική χορήγηση τιµής ένεκεν δι-
πλώµατος προπονητή. Επιτρέψτε µου να σας πω ότι όσο τιµητική
και αν φαίνεται, κυρίως όταν υπάρχει και η συσχέτιση µε τα ολυµ-
πιακά µετάλλια, τόσο προβληµατική παρουσιάζεται στην εφαρ-
µογή της. 

Είναι αντιληπτό, κατανοητό ότι θέλουµε να τιµήσουµε και να
διευκολύνουµε αυτούς τους ανθρώπους που δίνουν την ψυχή
τους για τη στήριξη των αθλητών µας. Εγώ η ίδια -το ξαναλέω-
έχω έναν λόγο παραπάνω να το θέλω, έχοντας πλήρη γνώση του
αγώνα, των δυσκολιών και της τεράστιας προσπάθειας και προ-
σφοράς του πατέρα της δικής µας ολυµπιονίκη, της Άννας Κο-
ρακάκη, που τυχαίνει να είναι και Δραµινή. Όµως διερωτώµαι αν
είναι αυτός ο κατάλληλος τρόπος. Και αναρωτιέµαι, γιατί, ενώ
απονέµεται άδεια άσκησης επαγγέλµατος κατηγορίας Α, νοµο-
θετικά δεν έχετε ρυθµίσει ούτε καν τις κατηγορίες. 

Πρέπει, λοιπόν, να βρεθεί ένας νόµιµος, όχι µόνο στην ουσία
αλλά και στη βάση του, τρόπος, για να διευκολύνουµε και να τι-
µήσουµε τις προσπάθειες αυτών των ανθρώπων. Δεν ζητούν
χάρες. Χρειάζονται και δικαιούνται την πρόβλεψη της πολιτείας,
για να µπορούν να επιτελέσουν το έργο τους, και εµείς θεω-
ρούµε ότι αυτή η διάταξη όπως την προτείνετε ανοίγει θέµατα. 

Επιλεκτικά θα σας βάλω κάποια: Πώς ορίζεται ως προπονητής
κάποιος που δεν έχει άδεια άσκησης επαγγέλµατος; Κατά δή-
λωση του αθλητή; Πώς ένας αθλητής προπονείται από µη προ-
πονητή, όταν τόσο το σωµατείο όσο και η οµοσπονδία υποχρε-
ούται να έχει; 

Αν και το θέµα έχει πολλές τεχνικές δυσκολίες, εµείς θα τολ-
µήσουµε –και το κάναµε ήδη και στην επιτροπή- να καταθέσουµε
µια πρόταση, συµβάλλοντας ουσιαστικά στην εξεύρεση λύσης.
Η πρότασή µας, λοιπόν, λέει: Σε πρόσωπα που καθ’ όλο το ολυµ-
πιακό έτος, δηλαδή από 1η Ιανουαρίου µέχρι 31 Δεκεµβρίου,
ασκούσαν κατ’ αποκλειστικότητα το προπονητικό έργο σε αθλη-
τές που κατέκτησαν ολυµπιακό µετάλλιο σε Ολυµπιακούς ή Πα-
ραολυµπιακούς Αγώνες, τα οποία δεν διέθεταν άδεια άσκησης
επαγγέλµατος προπονητή του κλάδου άθλησης των ανωτέρω
αθλητών ή δεν είχαν προβεί σε αναγγελία άσκησης επαγγέλµα-
τος προπονητή του κλάδου άθλησης των ανωτέρω αθλητών, να
δίνεται η δυνατότητα κατ’ εξαίρεση να προχωρήσουν σε αναγ-
γελία άσκησης επαγγέλµατος το αµέσως επόµενο έτος, η οποία
θα λογίζεται ότι έχει ισχύ από 1η Ιανουαρίου του ολυµπιακού
έτους. Για την ανωτέρω αποκλειστικά και µόνο περίπτωση τα
πρόσωπα αυτά στα απαιτούµενα δικαιολογητικά µπορούν να
υποβάλουν, αντί του διπλώµατος Σχολής Προπονητών της Γενι-
κής Γραµµατείας Αθλητισµού, την απαιτούµενη βεβαίωση του
ετήσιου αποκλειστικού προπονητικού έργου που παρείχαν στους
ανωτέρω αθλητές. Και φυσικά, η ρύθµιση αυτή πρέπει να έχει
ηµεροµηνία στην οποία καταργείται. Είπατε να είναι το τέλος των
Χειµερινών Ολυµπιακών Αγώνων και θεωρούµε ότι είναι λογικό. 

Στο άρθρο 14 υπάρχει άλλη µια πρόχειρη διάταξη για τα γυ-
µναστήρια των είκοσι έως εκατό τετραγωνικών µέτρων. Η προ-
τεινόµενη ρύθµιση δεν είναι ολοκληρωµένη, γιατί δεν καλύπτει
το τι γίνεται µε τους άλλους αθλητικούς χώρους, παραδείγµατος
χάριν κολυµβητικές δεξαµενές, τένις, χώρους µεγαλύτερους των
εκατό τετραγωνικών κ.λπ.. Μπορεί να κλείνουµε µια εκκρεµό-
τητα, το θέµα όµως είναι ότι από το ένα άκρο περνάµε στο άλλο.
Τι πιστοποιητικό και τι έλεγχο θα έχουν; Οι χώροι δεν θα πρέπει
να έχουν προδιαγραφές υγιεινής και ασφάλειας; Δεν θα πρέπει
να υπάρχει κατάλληλο προσωπικό, γυµναστές, µε άδεια άσκησης
επαγγέλµατος; 

Το άρθρο 15 µιλάει για την καταβολή αποζηµιώσεων στα µέλη
της ΔΕΑΒ, µε το οποίο και συµφωνούµε. 

Κλείνοντας, για όλους αυτούς τους λόγους, κύριε Υπουργέ,
που σας ανέφερα µέχρι τώρα και για κάτι τέτοιες αστοχίες επι-
µένουµε ότι το παρόν σχέδιο νόµου, δεν ήταν, αλλά το κάνατε
επείγον, χωρίς κανέναν πειστικό λόγο, στερώντας του τη δυνα-
τότητα να ρυθµίσει µε επάρκεια, σαφήνεια και δικαιοσύνη τα
όντως σοβαρά θέµατα του αθλητισµού. Περιµένουµε τις πρωτο-
βουλίες σας σε σχέση µε τις προτάσεις που έχουµε καταθέσει

και εγγράφως χθες στην επιτροπή και περιµένουµε να ακού-
σουµε και την άποψή σας σε σχέση µε τις τροπολογίες που
έχουν κατατεθεί. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για τον χρόνο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ήσασταν συνεπής.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από τη Χρυσή Αυγή, ο συ-

νάδελφος κ. Αντώνιος Γρέγος. 
Ορίστε, κύριε Γρέγο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Και πάλι έχουµε ένα νοµοσχέδιο µε τη συνήθη «δηµοκρατική»

διαδικασία του επείγοντος και µάλιστα ένα πάρα πολύ σοβαρό
νοµοσχέδιο για ένα θέµα που αφορά και τους αθλητές και την
κοινωνία γενικότερα.

Τα προβλήµατα που ταλανίζουν τον χώρο του αθλητισµού
είναι πάρα πολλά και έχουν πάρα πολλές κοινωνικές επιπτώσεις:
βία στα γήπεδα, ντόπινγκ, παράνοµος στοιχηµατισµός, ανυπαρ-
ξία ή άθλια κατάσταση των αθλητικών κέντρων. 

Τι να πούµε εδώ για τα ολυµπιακά ακίνητα! Είναι µια πολύ µε-
γάλη ιστορία µε πάρα πολύ διαπλοκή. Και µιας που είπα για δια-
πλοκή, θα ήθελα να πω πως στον χώρο του αθλητισµού κυριαρχεί
σε πολλές περιπτώσεις ό,τι και στους υπόλοιπους, δηλαδή δια-
φθορά και διαπλοκή.

Έχουµε καταθέσει δεκάδες ερωτήσεις για τα θέµατα του
αθλητισµού. Είµαστε σε επικοινωνία µε αθλητές όλων των επιπέ-
δων και παραολυµπιονίκες, καθώς και µε αθλητικούς συλλόγους
και σωµατεία όπως και οµοσπονδίες. Τα περισσότερα προβλή-
µατα είναι γνωστά, αλλά καµµία κυβέρνηση ως τώρα και φυσικά
ούτε κι εσείς δεν έχετε τη βούληση να τα αντιµετωπίσετε.

Τα παιδιά µας συνεχίζουν να αθλούνται σε γήπεδα µε τσιµέντο
και σπασµένες ρακέτες ή εστίες, µε πολλούς τραυµατισµούς και
διάφορους άλλους κινδύνους. Το να πας µε την οικογένειά σου
σε έναν χώρο ποδοσφαίρου αποτελεί ένα µεγάλο ρίσκο.

Η οικονοµική κατάσταση της χώρας αποτελεί τροχοπέδη σε
κάθε προσπάθεια ανάπτυξης στον χώρο του αθλητισµού. Σε πεί-
σµα όλων αυτών, µέσα στις αλάνες και στα τσιµεντένια γήπεδα,
η χώρα µας βγάζει µεγάλους αθλητές και κατακτά διακρίσεις σε
πάρα πολλά αγωνίσµατα.

Η ανάκρουση του εθνικού µας ύµνου µας γεµίζει πάντα µε υπε-
ρηφάνεια και καταδεικνύει ότι ακόµα και µια µικρή σε έκταση
χώρα µπορεί να κατακτήσει την κορυφή και στον αθλητικό τοµέα.
Το λέω αυτό σε πείσµα όλων όσων υποστηρίζουν µε σθένος
µόνον τον επαγγελµατικό αθλητισµό και όσων θεωρούν ότι το
χρήµα είναι υπέρτατη αξία.

Δυστυχώς, πολλές διακρίσεις γίνονται αντικείµενο πολιτικής
εκµετάλλευσης. Έχουµε άπειρα παραδείγµατα.

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις τοποθετήσεις των φορέων αλλά και
τον τρόπο λειτουργίας της Κυβέρνησης, θα ψηφίσουµε ανάλογα
µε τα άρθρα του νοµοσχεδίου.

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι το ελληνικό ποδόσφαιρο νοσεί βα-
ρύτατα. Δυστυχώς, µε απογοήτευση παρατηρούµε ότι η Κυβέρ-
νηση δεν αντιλαµβάνεται τον αθλητισµό ως ένα από τα βασικά
κοινωνικά αγαθά, µε τα οφέλη που θα µπορέσουν να προκύψουν
από ένα σωστά οργανωµένο σύστηµα άθλησης ως σύστηµα που
θα γεννά πρότυπα, θα γεµίζει στάδια και θα φουσκώνει µε προ-
σµονή τις ψυχές των φιλάθλων για την κυριακάτικη γιορτή.

Αυτά που επικρατούν είναι παντελής έλλειψη σχεδιασµού και
οράµατος, η αναξιοκρατία και η αδιαφάνεια, οι πελατειακές σχέ-
σεις, τα επιχειρηµατικά συµφέροντα που επιβάλλουν την εφαρ-
µογή δικών τους επιταγών. Το σκηνικό που συνθέτει το ελληνικό
ποδόσφαιρο είναι πραγµατικά ζοφερό. Υπάρχουν καταγγελίες
για ύποπτες συναλλαγές, περίεργες επιτροπές και µέσα σε όλα
αυτά έχουµε και τροµερά επεισόδια βίας και παρακµής. Το βλέ-
πουµε καθηµερινά και γινόµαστε µάρτυρες τέτοιων επεισοδίων.

Σε αυτά τα δεδοµένα η Κυβέρνηση απαντά µε το παρόν νοµο-
σχέδιο, το οποίο για άλλη µια φορά εξανεµίζει κάθε ελπίδα για
πάταξη της διαπλοκής στον αθλητισµό. Ξεκίνησε µε φιλόδοξα
σχέδια περί καταπολέµησης της διαφθοράς και πράγµατι όλοι
ανέµεναν ένα σχέδιο νόµου το οποίο θα ενσωµατώνει ένα σύ-
νολο διατάξεων µε αυστηρά µέτρα για όσους συµµετέχουν στις
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οµοσπονδίες, µε σκληρά µέτρα τήρησης της τάξης στα γήπεδα,
µε απαγόρευση παράνοµων στοιχηµάτων, αλλά τελικά ελάχιστα
από αυτά έγιναν.

Και µόνον η έκθεση της UEFA που κατατάσσει το ελληνικό πο-
δόσφαιρο στα τελευταία του ευρωπαϊκού χάρτη αρκεί για να επι-
βεβαιώσει τη νοσηρή κατάσταση που έχει περιέλθει το ελληνικό
ποδόσφαιρο. Δεν µπορούµε, όµως, να δεχτούµε ότι η UEFA ή η
FIFA θα είναι επικυρίαρχος. 

Και εδώ να πούµε άλλη µια φορά, κύριε Υπουργέ, ότι απαι-
τούµε να καταγγείλετε τη χρήση του ονόµατος «Μακεδονία» στο
γειτονικό µόρφωµα.

Στον επαγγελµατικό αθλητισµό και ειδικότερα στο ποδό-
σφαιρο οι µεγαλοπαράγοντες, τα πελατειακά συµφέροντα και οι
κοµµατικές σχέσεις οργιάζουν. Το ποδόσφαιρο αποτελεί δεξα-
µενή ψήφων και ικανοποίηση πολιτικών και οικονοµικών σκοπι-
µοτήτων. Υπό αυτές τις συνθήκες, και το υγιές κοµµάτι του
αθλητισµού και των φιλάθλων τείνει να εκλείψει.

Επειδή µε τις διατάξεις που εισάγετε ουδέν αλλάζετε από το
παρόν σύστηµα που έχει διαµορφωθεί στον ελληνικό αθλητισµό,
επί της αρχής θα δηλώσουµε ότι υπάρχουν κάποια θετικά άρθρα
και κάποια άρθρα θα τα καταψηφίσουµε.

Στο άρθρο 1 ρυθµίζονται θέµατα σύγκλησης, συγκρότησης και
λειτουργίας της Γενικής Συνέλευσης της Ελληνικής Ποδοσφαι-
ρικής Οµοσπονδίας, της ΕΠΟ. Εδώ επανερχόµαστε στο ζήτηµα
που έθιξα κατά την έναρξη της τοποθέτησής µου. Η ηγεσία του
ποδοσφαίρου είναι εγκλωβισµένη σε πολιτικά παιχνίδια αποπρο-
σανατολισµού και υποταγής και δεν εµπνέει σχεδόν κανέναν.

Αντίθετα, ενισχύει την απογοήτευση του κόσµου και την απο-
µάκρυνσή του από τους χώρους του αθλητισµού. Εκτός από τη
λειτουργία της και βάσει των ηµεροµηνιών, θα πρέπει, επιτέλους,
να γίνει η περιβόητη κάθαρση. Αργήσατε για άλλη µια φορά
ακόµα και το αφήσατε και πάλι για τελευταία στιγµή.

Με το άρθρο 2 χορηγείται ειδική αθλητική αναγνώριση στην
Αθλητική Οµοσπονδία Νεφροπαθών και Μεταµοσχευµένων. Μας
βρίσκει σύµφωνους όλη αυτή η διάταξη, αλλά δεν αρκεί για να
επιλύσει τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι αθλητές που
αγωνίζονται σε παραολυµπιακούς και οι αθλητές µε εν γένει δυ-
σκολίες. 

Με το άρθρο 3 παρατείνεται ο χρόνος έναρξης της εφαρµο-
γής και χρήσης της ηλεκτρονικής κάρτας φιλάθλου. Όπως στο
παρελθόν, έτσι και σήµερα, τασσόµαστε κατά της ηλεκτρονικής
παρακολούθησης  των φιλάθλων. Συνιστά βάναυση παραβίαση
των προσωπικών δεδοµένων και προσβάλλει τη συνταγµατική
αρχή προστασίας της προσωπικότητας. 

Προσχηµατικά και µόνο, επικαλείστε το επιχείρηµα περί πάτα-
ξης της αθλητικής βίας, µέσω της χρήσης της κάρτας φιλάθλου.
Η πολιτεία γενικά και οι αστυνοµικές αρχές γενικότερα διαθέτουν
τα µέσα προκειµένου αφ’ ενός να καταστείλουν την κάθε µορφής
βία στους αθλητικούς χώρους, αφ’ ετέρου, να εµφυσήσουν
στους φιλάθλους ένα πνεύµα που προάγει τον αθλητισµό. 

Ο λόγος για τον οποίο δεν αποτρέπουν τις αποκλίνουσες συµ-
περιφορές είναι µόνο για να διατηρούν το άλλοθι του ηλεκτρονι-
κού φακελώµατος. Θυµίζουµε ότι απαιτείται και ΑΦΜ και ΑΜΚΑ
γι’ αυτόν τον σκοπό, το οποίο αποτελεί ένα ευαίσθητο προσω-
πικό δεδοµένο. 

Επίσης, η κάρτα φιλάθλου και το ηλεκτρονικό εισιτήριο πολύ
λίγο µπορεί να συνεισφέρει στην καταπολέµηση της βίας, την
οποία όλοι καταδικάζουµε, διότι ποτέ κανένας φίλαθλος δεν χρη-
σιµοποιεί τη θέση την οποία αναγράφει το εισιτήριο. 

Τα άρθρα 4, 5, 6 και 7 είναι µία σειρά διατάξεων µε τις οποίες
επιχειρείται η απλοποίηση των διαδικασιών κατηγοριοποίησης
των αθλητικών εγκαταστάσεων και χορήγησης αδειών. Συστήνε-
ται, µάλιστα, και η Επιτροπή Ελέγχου Καταλληλότητας αθλητι-
κών εγκαταστάσεων και καθορίζεται ο τρόπος λειτουργίας
αυτής. 

Τώρα εδώ τίθεται το εξής ερώτηµα: Κατά πόσο θα γίνεται ου-
σιαστικός έλεγχος και δεν θα περιορίζεται σε µία τυπική έγκριση;
Είναι γνωστό ότι στα γρανάζια της γραφειοκρατίας, τα οποία
υπάρχουν και στους δήµους και στις περιφέρειες, θα δηµιουρ-
γηθούν πολλά προβλήµατα και οι συνήθεις αναρµοδιότητες. Εξυ-
πακούεται ότι απαιτούνται ασφαλείς χώροι άθλησης για όλους. 

Να πούµε εδώ, κύριε Υπουργέ, -θα σας καταθέσω και σχετική
ερώτηση- ότι οι επιτροπές που προτείνονται να δηµιουργηθούν
για τον έλεγχο της καταλληλότητας των αγωνιστικών χώρων πι-
στεύω ότι θα έπρεπε να εξετάσουν και το κατά πόσο οι αρχικές
αθλητικές εγκαταστάσεις έχουν παραµείνει πιστές στον αρχικό
σχεδιασµό τους για τα αθλήµατα που κλήθηκαν να καλύψουν,
δηλαδή, να εξετάσουν ποιες παρεµβάσεις έγιναν στα γυµναστή-
ρια και τι επιπτώσεις είχε αυτό στην ανάπτυξη συγκεκριµένων
αθληµάτων στην περιοχή. 

Στο άρθρο 8 φαίνεται ότι ο συντάκτης του άρθρου έχει ελλι-
πείς νοµικές γνώσεις -τα είπαµε και στην επιτροπή- και είµαι επι-
εικής στον χαρακτηρισµό. Τι ακριβώς σηµαίνει η φράση «ποινική
δίωξη δεν µπορεί να ασκηθεί και ο υπεύθυνος απαλλάσσεται από
κάθε ποινή»; Σε κάθε περίπτωση, όµως, η λειτουργία αθλητικής
εγκατάστασης που στερείται άδειας συνιστά διοικητική παρά-
βαση και ως τέτοια πρέπει να αντιµετωπίζεται και ουδόλως προ-
σβάλλει κάποιο έννοµο αγαθό, ώστε να έχει ποινικό ενδιαφέρον
και να επισύρει ποινή φυλάκισης. 

Στην Ελλάδα έχουµε την τάση να ποινικοποιούµε τις διοικητι-
κές παρεµβάσεις στο σύνολό τους, ενώ είναι δύο διαφορετικοί
τοµείς δικαίου. Ακόµα, όµως, κι αν εντάξετε τη λειτουργία αθλη-
τικής εγκατάστασης χωρίς άδεια στις ποινικές παραβάσεις, εν-
τοπίζεται µία αναντιστοιχία στην ποινή φυλάκισης των τριών
µηνών και της χρηµατικής ποινής των 50.000 ευρώ.

Με τα άρθρα 9 και 10 µειώνεται η εγγυητική επιστολή που κα-
ταθέτουν οι ΚΑΕ, τίθεται εν αµφιβόλω η πληρωµή των παικτών
και των προπονητών. Χρειάζεται διαφάνεια και δικαιοσύνη.

Και µια που µιλάµε γι’ αυτό, να πούµε ότι στην επιτροπή ο
Υπουργός µίλησε για ισονοµία κι αυτό ακριβώς απαιτεί και ο κάθε
υγιώς σκεπτόµενος φίλαθλος. Να πούµε, επίσης, ότι αυτή είναι
και η αιτία που δηµιουργούνται πολλές φορές βίαια επεισόδια
στα γήπεδα της χώρας, χωρίς να είναι, φυσικά, άµοιροι ευθυνών
οι υπόλοιποι, µέσα ενηµέρωσης, παράγοντες και τα γνωστά συµ-
φέροντα. 

Στο άρθρο 11 η εξοµοίωση του µη κερδοσκοπικού κοινωφε-
λούς σωµατείου «Special Olympics International Hellas» µε τα
αναγνωρισµένα αθλητικά σωµατεία δεν επιλύει αυτοµάτως τα
προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι αθλητές που έχουν κινητικές
δυσκολίες. Δεν είναι καθόλου εύκολη η πρόσβαση ατόµων µε
αναπηρία στης αθλητικές εγκαταστάσεις και αθλητικά σωµατεία,
συλλόγους και οποιονδήποτε αθλητικό χώρο, ώστε να µπορέ-
σουν να ασχοληθούν µε κάποιο άθληµα. Δεν υπάρχει οργανωµέ-
νος µηχανισµός από την πολιτεία και τα περισσότερα άτοµα µε
ειδικές ανάγκες ασχολούνται µε τον αθλητισµό από τύχη ή
επειδή τον αγαπούν πάρα πολύ. 

Είµαστε πάντα δίπλα τους και τους στηρίζουµε. Στηρίζουµε
αυτούς τους µαχητές του στίβου και της ζωής. 

Με το άρθρο 12, επανέρχονται σε ισχύ διατάξεις περί διορι-
σµών των ολυµπιονικών στο δηµόσιο. Αρχικά, θα συµφωνήσουµε
ότι ορθώς πρέπει να αµείβονται και να χορηγούνται κάποια προ-
νόµια στους αθλητές, οι οποίοι µε τόσες δυσκολίες και µε µηδα-
µινή κρατική βοήθεια κατάφεραν να κατακτήσουν µια θέση στο
βάθρο. Είναι κι αυτό µια ελάχιστη αναγνώριση της πολιτείας,
έστω και εκ των υστέρων. 

Αυτό, όµως, που εµείς θέλουµε να πούµε είναι ότι θα µπορού-
σαν αυτοί οι άνθρωποι, µε τόσες ειδικές γνώσεις στα θέµατα
αθλητισµού, να αξιοποιηθούν στα σχολεία, στα αθλητικά σωµα-
τεία, να ενθαρρύνουν τα νέα παιδιά, να δώσουν κατευθυντήριες
γραµµές, να µεταφέρουν τη δική τους γνώση και εµπειρία, αυτή
που η πολιτεία τούς είχε στερήσει.     

Άρθρο 13. Σαφώς αναγνωρίζουµε την προσφορά των προπο-
νητών των αθλητών που κατέκτησαν µετάλλιο στους Ολυµπια-
κούς Αγώνες οι οποίοι δεν διαθέτουν άδεια ασκήσεως
προπονητή. Θα πρέπει, όµως, να ληφθεί υπ’ όψιν ότι υπάρχουν
τα αντίστοιχα ιδρύµατα που πιστοποιούν αυτή την άδεια. Μιλάω
για τα ΤΕΦΑΑ.

Άρθρο 14. Όπως είπαµε στην επιτροπή, διατηρούµε επιφυλά-
ξεις και θεωρούµε ότι πρέπει να υπάρχουν οι απαραίτητες προ-
διαγραφές, προκειµένου να λειτουργούν οργανωµένα γυµναστή-
ρια σε ξενοδοχειακές µονάδες. Σαφώς και πρέπει να υπάρχουν.
Είναι απαίτηση πολλών τουριστών πλέον. Προέχει, όµως, όπως
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είπα και στην επιτροπή, η ασφάλεια των αθλούµενων και στοιχει-
ώδη επιτήρηση των συγκεκριµένων χώρων. Συµβαίνουν πάρα
πολλά ατυχήµατα σε χώρους γυµναστηρίων από κακή χρήση ορ-
γάνων.

Οι επιτροπές που προτείνετε να δηµιουργηθούν για τον
έλεγχο της καταλληλόλητας των αγωνιστικών χώρων πιστεύω ότι
θα έπρεπε να εξετάσουν και το κατά πόσο οι αρχικές αθλητικές
εγκαταστάσεις που σας είπα πριν τηρούν αυτούς τους όρους. 

Άρθρο 15. Δεδοµένου ότι η Διαρκής Επιτροπή κατά της Αθλη-
τικής Βίας, η ΔΕΑΒ, επιβαρύνει µέχρι του ποσού των 61.000
ευρώ τον κρατικό προϋπολογισµό, θα έπρεπε στο παρόν νοµο-
σχέδιο να επισυναφθεί και µια τριµηνιαία έκθεση πεπραγµένων
της, σύµφωνα µε τις αρχές της διαφάνειας και της ενηµέρωσης
της κοινής γνώµης, ώστε να µην υπάρχει καµµία αµφιβολία για
το έργο που προάγουν τα µέλη της επιτροπής. Και αυτή η έκ-
θεση είναι κάτι που στο παρελθόν είχε υιοθετηθεί και είχε λει-
τουργήσει.

Τα µέλη της ΔΕΑΒ, ανάλογα µε τους αγώνες που συµµετέ-
χουν, αµείβονται και µε κάποιο ποσό, το οποίο δικαιούνται. Το
θέµα είναι ότι ακόµα και εδώ γίνονται µέλη µε κοµµατικά κριτή-
ρια, ενώ δεν γίνεται και σωστή επιµόρφωσή τους. Επίσης, δεν
υπάρχει ενηµέρωση, επιµόρφωση των παρατηρητών οι οποίοι
καλούνται να καταγράψουν σε ένα παρωχηµένο έντυπο τις πα-
ρατηρήσεις τους από τους αγώνες. Δεν υπάρχουν ούτε σαφείς
οδηγίες και δεν γίνεται κανένα σεµινάριο.

Όσον αφορά τις αµοιβές των διαιτητών, είναι γνωστό ότι είναι
απλήρωτοι από την έβδοµη αγωνιστική. Η ΚΕΔ είχε στείλει επι-
στολή στην ΕΠΟ και στη Super League. Το θέµα το γνωρίζει ο
Υπουργός. Και δεν είναι µόνο οι διαιτητές. Είναι και οι βοηθοί,
είναι και οι παρατηρητές και ακούσαµε για ένα ποσό της τάξης
του 1.000.000 ευρώ τελικά. Και διερωτόµαστε ποιον θα επιβαρύ-
νει αυτό το χρέος.

Όσον αφορά τις τροπολογίες που έγιναν άρθρα, θα πω για το
άρθρο 21 ότι η ΔΑΛ είναι δηµιουργία Δρίτσα λίγο πριν από την
πτώση του ΟΛΠ. Σκοπός της είναι, όπως έλεγε ο Υπουργός, ο
έλεγχος των λιµένων που έχουν πωληθεί -µέχρι τώρα ο ΟΛΠ και
ο ΟΛΘ. Και πάλι, όµως, εδώ η Κυβέρνηση φτιάχνει ένα κοµµατικό
κράτος. Οι περισσότεροι, όπως ο πρόεδρος, είναι κοµµατικοί
υπάλληλοι. Θα συσταθούν διευθύνσεις, θα µπορούν να γίνονται
αποσπάσεις, προσλήψεις. 

Σκοπός της ΔΑΛ είναι ο έλεγχος, δηλαδή, να εποπτεύει τον
ΟΛΠ και τον ΟΛΘ, δηλαδή ό,τι ρόλο έχει η ρυθµιστική αρχή λι-
µένων. Πρόσφατα ο Υπουργός Κουρουµπλής, χωρίς να ενηµε-
ρώσει κανέναν, έφερε στη Διάσκεψη των Προέδρων την
αντικατάσταση των µελών της µε νέα µέλη και εντελώς τυχαία
από κάποιο άσχετο µέρος.

Η ΔΑΛ θα έχει τρεις θέσεις για την οργανική της σύνθεση και
θα βαρύνει τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Νησιωτικής Πο-
λιτικής. Δικαίωµα απόσπασης θα έχουν και από το Λιµενικό Σώµα
και από τις Ένοπλες Δυνάµεις. Επίσης, υπολογίζεται η ετήσια
δαπάνη στα 51.000 ευρώ από τη σύσταση των νέων οργανικών
µονάδων της ΔΑΛ και συγκεκριµένα από καταβολή αυξηµένων
αποδοχών στον γενικό διευθυντή για την αντιµετώπιση των εξό-
δων. Άρα θα υπάρξει εδώ κόστος.

Ο χώρος του αθλητισµού θα συνεχίσει να νοσεί, εάν δεν λη-
φθούν τα κατάλληλα µέτρα. Δεν έχουν αξία µόνο τα χρυσά µε-
τάλλια στους Ολυµπιακούς Αγώνες ή τα διασυλλογικά
πρωταθλήµατα. Αξία έχουν και τα ερασιτεχνικά και τα τοπικά,
γιατί µέσα από αυτά βγαίνουν οι µελλοντικοί, οι µεγάλοι αθλητές.
Την ώρα που πακτωλός χρηµάτων δίνεται στα αθλητικά σωµα-
τεία µεγάλων κατηγοριών, στα αντίστοιχα πρωταθλήµατα παίδων
εκλιπαρούν για τα βασικά είδη που είναι απαραίτητα.

Θέλω να κάνω µια σύσταση σε όλα τα σωµατεία, ειδικά του
ποδοσφαίρου. Αξιοποιήστε τους Έλληνες αθλητές και µην αφή-
νετε όσους αξίζουν να φεύγουν στο εξωτερικό. Ο αθλητισµός
και οι αθλητές µας είναι ένας θησαυρός που πρέπει να διαχειρί-
ζεται ανάλογα. Είναι πολιτισµός και κληρονοµιά που δικαιούµα-
στε όλοι.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο συ-

νάδελφος ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το προτεινόµενο σχέδιο νόµου

από την πλευρά της Κυβέρνησης δεν επιλύει τα χρόνια προβλή-
µατα στον αθλητισµό και πολύ δε περισσότερο οι τροποποιήσεις
που προβλέπει στον ν.2725/1999 ούτε εξυγιαίνουν το ποδό-
σφαιρο ούτε πατάσσουν τη διαφθορά και τη διαπλοκή. Γι’ αυτό
και επί της αρχής ψηφίζουµε «παρών».

Το ΚΚΕ, το είπαµε και στην επιτροπή, δεν υποτιµά οποιαδή-
ποτε συζήτηση, που µπορεί να συµβάλει έστω και στο ελάχιστο
στην αντιµετώπιση προβληµάτων στον χώρο του αθλητισµού.
Όπως δεν έλυσε ο ν.2725/1999 τα χρόνια προβλήµατα στον
αθλητισµό, αντίθετα γιγαντώθηκε η διαπλοκή και τα συµφέροντα,
αφού το κριτήριο ήταν και παραµένει το κέρδος, έτσι και οι
όποιες τροποποιήσεις στον ν.2725, ανεξάρτητα αν κάποιες από
αυτές είναι γενικά σωστές και τις ψηφίζουµε, δεν πρόκειται να
εξαλείψουν το κύριο που είναι η επιχειρηµατική δράση και η ιδιο-
κτησία οµάδων από επιχειρηµατικούς οµίλους και αποτελούν τη
µήτρα αυτών των προβληµάτων.

Για παράδειγµα από µόνο του το ηλεκτρονικό εισιτήριο και η
ηλεκτρονική κάρτα δεν πρόκειται να πατάξει επί της ουσίας το
φαινόµενο της βίας στα γήπεδα. Γι’ αυτό άλλωστε ψηφίζουµε και
«παρών» στη σχετική διάταξη στο άρθρο 3 για τη µετάθεση του
χρόνου έναρξης εφαρµογής της. Μας προβληµατίζει, όµως, το
εξής γεγονός: Ότι το ηλεκτρονικό εισιτήριο και η ηλεκτρονική
κάρτα αντικειµενικά θα ανοίξει τον δρόµο στην καταπάτηση δη-
µοκρατικών δικαιωµάτων και θα αρθεί και το απόρρητο των προ-
σωπικών δεδοµένων. 

Οι παρακάτω διατάξεις τις οποίες αναφέρω και τις οποίες ψη-
φίζουµε, επαναλαµβάνω, δεν ανατρέπουν το συνολικό σκηνικό.
Όπως το άρθρο 2, που αφορά την ειδική αθλητική αναγνώριση
στην Οµοσπονδία Νεφροπαθών και Μεταµοσχευµένων, το
άρθρο 11, που αφορά την εξοµοίωση των «Special Olympics» και
τα αναγνωρισµένα αθλητικά σωµατεία από τη Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού, το άρθρο 12 σχετικά µε την αξιοποίηση ολυµπιονι-
κών από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού, που είναι διορισµένοι
στο δηµόσιο, για τη διάδοση του ολυµπισµού, το άρθρο 13, που
αφορά τη χορήγηση άδειας ασκήσεως επαγγέλµατος προπο-
νητή στους προπονητές ολυµπιονικών ως αναγνώριση της προ-
σφοράς τους και το άρθρο 15 για την αποπληρωµή των αποζη-
µιώσεων του Ειδικού Σώµατος Παρατηρητών της ΔΕΑΒ και της
επιτροπής επαγγελµατικού αθλητισµού για το 2016.

Οι διατάξεις αυτές, τις οποίες τις ψηφίζει το Κοµµουνιστικού
Κόµµα Ελλάδας, επαναλαµβάνω δεν αλλάζουν το σκηνικό, δεν
συνιστούν ούτε καν ασπιρίνη. Και αυτό γιατί; Γιατί την ίδια στιγµή
τα προβλήµατα τρέχουν µε ιλιγγιώδη ταχύτητα, ο αθλητισµός
συρρικνώνεται για τον λαό και τη νεολαία, ερασιτεχνικά σωµα-
τεία φυτοζωούν, τα γήπεδα και τα κολυµβητήρια κλείνουν, οι
κρατικές επιχορηγήσεις προς τον αθλητισµό και τις οµοσπονδίες
µειώνονται και η φυσική αγωγή στο σχολείο συρρικνώνεται. Για
να µην πούµε, φυσικά, για την ακόµα χειρότερη κατάσταση στον
ειδικό αθλητισµό και τα διακόσες χιλιάδες παιδιά που µένουν φυ-
λακισµένα στα σπίτια τους, ακριβώς γιατί το κράτος τα έχει κα-
ταδικάσει, για τον σχολικό αθλητισµό, τις δεκάδες δηµόσιες
αθλητικές εγκαταστάσεις, που είναι αφηµένες στην τύχη τους µε
κάποιες από αυτές να γίνονται «φιλέτα» για τους επιχειρηµατίες.

Για τα ζητήµατα των αδειοδοτήσεων, των κατηγοριών και των
ποινών, από το άρθρο 4 έως και το 8, λέµε «παρών». Δεν λέµε «όχι»
στην απλοποίηση και επιτάχυνση των διαδικασιών για τις άδειες
λειτουργίας και καταλληλότητας των αθλητικών εγκαταστάσεων.
Βέβαια, πάντα το βάρος της Επιτροπής Ελέγχου Καταλληλότητας
έπεφτε στις διοργανώσεις των µεγάλων διοργανώσεων. 

Το ζητούµενο, όµως, είναι άλλο, δηλαδή, τι γίνεται µε τις δεκά-
δες εκατοντάδες µικρότερες ή µεγαλύτερες αθλητικές εγκατα-
στάσεις ανά τη χώρα που είναι στην κυριολεξία εγκαταλε-
λειµµένες; Μεταφέρετε την ευθύνη των αδειών καταλληλότητας
στις περιφέρειες και στους δήµους, στην Τοπική Διοίκηση. Με τι
προϋποθέσεις γίνεται αυτό, όταν τα αθλητικά κέντρα είναι πα-
ραµεληµένα, ενώ απαιτείται η σωστή λειτουργία τους, η στελέ-
χωσή τους µε προσωπικό, µε γενναία, επαρκή χρηµατοδότηση
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από το κράτος για τη συντήρησή τους; Ποιος θα τα επιβαρυνθεί
όλα αυτά; Θα τα επιβαρυνθούν οι δήµοι, δηλαδή, οι δηµότες µε
διόγκωση της φορολογίας και των τελών. Το κράτος απαλλάσ-
σεται εντελώς από αυτήν τη διαδικασία. 

Για εµάς, για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, το ζήτηµα δεν
είναι ότι περνούν στην τοπική διοίκηση χωρίς πόρους και προ-
ϋποθέσεις, αλλά το γεγονός ότι ο αθλητισµός, ως κοινωνικό
αγαθό που πρέπει να είναι και να παρέχεται δηµόσια και δωρεάν
από το ίδιο το κράτος και να χρηµατοδοτείται από το ίδιο το κρά-
τος, µεταφέρεται αποκλειστικά στην ευθύνη των δήµων.

Στην επιτροπή σας κάναµε συγκεκριµένες καταγγελίες για το
ΟΑΚΑ, το Στάδιο Ελευθερίας στο Ηράκλειο, το Παγκρήτιο Στάδιό
του, το Κολυµβητήριο κ.λπ.. Θα δώσουµε, όµως, συνέχεια, διότι
δεν πήραµε και απαντήσεις γύρω από αυτά τα ζητήµατα. Για πα-
ράδειγµα, στο Ηράκλειο, που διαθέτει δύο κλειστά αθλητικά κέν-
τρα, Πατελών και Αοράκια, δεν έχουν πάρει ούτε ένα σεντ από
τότε που φτιάχτηκαν και ανοίγουν µόνο όταν γίνονται αγώνες, µε
κάτι υποτυπώδη ψίχουλα από δω και από κει, και µετά ξανά λου-
κέτο. 

Για το Παγκρήτιο Στάδιο θα αναφέρω ότι από την εποχή που
πέρασε στην ευθύνη του Δήµου από τα Ολυµπιακά Ακίνητα,
υπάρχει µία συµφωνία για ετήσια επιχορήγηση 400 χιλιάδων
ευρώ. Μέχρι τώρα, όλα αυτά τα χρόνια, επίσης δεν πήρε ούτε
ένα σεντ. Υπήρξε δέσµευση αυτής της Κυβέρνησης για χρηµα-
τοδότηση του στεγάστρου στο Παγκρήτιο Στάδιο που έπαθε
ζηµιά. Ούτε φωνή ούτε ακρόαση. 

Στο Στάδιο Ελευθερίας υπάρχει η απόλυτη εγκατάλειψη. Είναι
κλειστή ακόµα και η κεντρική είσοδος του σταδίου, λόγω στατι-
κών προβληµάτων µέρους του τοιχίου δίπλα στην κεντρική εί-
σοδο, δεν είναι προσπελάσιµη. Οι κερκίδες επίσης είναι σε άθλια
κατάσταση. Το ταρτάν επίσης άχρηστο. Οι συνθήκες µέσα από
τις κερκίδες, στα αποδυτήρια και στα ντουζ, είναι άκρως ανθυγι-
εινές και επικίνδυνες, µε παλιό και σκουριασµένο εξοπλισµό.

Στο κολυµβητήριο Ηρακλείου, στην τέταρτη πόλη της Ελλά-
δας, είναι η µοναδική πενηντάρα και η µοναδική δηµόσια πισίνα.
Ποιος θα πρωτοµπεί σε αυτήν την πισίνα; Ποιος θα αθληθεί; Είναι
ένα πραγµατικό αίσχος. Βέβαια, η µία κερκίδα που έχει, διακο-
σίων πενήντα µε τριακοσίων ατόµων, δεν επαρκεί, όταν εξυπη-
ρετούνται εκατοντάδες παιδιά καθηµερινά και µε τουρνουά κάθε
Σαββατοκύριακο. Τα αποδυτήρια τριτοκοσµικά, ενώ απαιτείται
δεύτερη µικρή πισίνα και η χρηµατοδότηση ανύπαρκτη. 

Για το ΟΑΚΑ σας τα είπα και στην πρώτη ανάγνωση. Έτυχε το
περασµένο Σαββατοκύριακο να πραγµατοποιηθούν οι πανελλή-
νιοι κολυµβητικοί αγώνες. Το θέαµα βέβαια των αγώνων πάρα
πολύ ωραίο, το θέαµα της εγκατάλειψης των εγκαταστάσεων
άκρως αποκρουστικό. Εγκαταστάσεις ασυντήρητες, ασανσέρ να
µη λειτουργούν, οι αγώνες να διεξάγονται µε σαράντα βαθµούς,
χωρίς να υπάρχει air condition. Ένα δηµόσιο, ένα κρατικό κολυµ-
βητήριο, έχει στην πραγµατικότητα παραχωρηθεί σε ιδιώτες. Οι
εθνικές οµάδες πόλο, µπάσκετ, βόλεϊ, πληρώνουν για τους αγώ-
νες. Οι οµάδες για να µπουν στο ΟΑΚΑ πρέπει να πληρώσουν
ενοίκιο. Η Κολυµβητική Οµοσπονδία, για παράδειγµα, πληρώνει
400 ευρώ για να περάσει το πόδι της στο ΟΑΚΑ. Ηµερησίως η
ΚΟΕ πληρώνει 1500 ευρώ για τους πανελλήνιους αγώνες. Δη-
λαδή ένα δηµόσιο αγαθό πλέον έχει γίνει εµπόρευµα. 

Στο άρθρο 9, κυρίες και κύριοι, που αφορά τη µείωση του πο-
σοστού εγγυητικής επιστολής που υποχρεούνται να καταθέσουν
οι ΚΑΕ και την εξοµοίωσή τους µε τις άλλες ανώνυµες εταιρίες
ψηφίζουµε «παρών». Με βάση τον ΠΣΑΚ, το συνδικαλιστικό όρ-
γανο των καλαθοσφαιριστών, το Υπουργείο πρέπει να προχωρή-
σει σε µια σειρά ρυθµίσεις που ζητούν οι αθλητές και δεν είναι
µόνο η εγγυητική επιστολή. Ψηφίζουµε «παρών», γιατί πολύ φο-
βόµαστε ότι αυτή η µείωση από το 25% στο 5%, δηλαδή από τις
100 χιλιάδες στις 60 χιλιάδες ευρώ, θα είναι προς το συµφέρον
τελικά των επιχειρηµατιών και όχι των αθλητών. 

Στο άρθρο 10 ψηφίζουµε «παρών». Αφορά την αυτοδίκαιη δια-
δοχή της υποβιβασθείσας αθλητικής ανώνυµης εταιρείας από το
ίδιο ιδρυτικό αθλητικό σωµατείο της υποβιβασθείσας. Γιατί; Γιατί
αφήνει απ’ έξω όλους τους προηγούµενους χρόνους, πριν δη-
λαδή το 2016. Και ένα ερώτηµα είναι αυτό, γιατί δεν καλύπτει
όλες τις υποθέσεις πριν το 2016.

Στο άρθρο 14 λέµε «όχι». Το συγκεκριµένο άρθρο αφορά τον
καθορισµό πλαισίου λειτουργίας χώρων γυµναστηρίων εντός ξε-
νοδοχείων. Είναι φανερό ότι πρόκειται για µια φωτογραφική διά-
ταξη, µε πρόσχηµα την αναγκαιότητα να υπάρχει ένα πλαίσιο
λειτουργίας των χώρων γυµναστηρίων στα ξενοδοχεία. Ο πραγ-
µατικός στόχος ποιος είναι; Ο πραγµατικός στόχος είναι να συγ-
κεντρωθεί σιγά-σιγά ο χώρος της εκγύµνασης, των
γυµναστηρίων δηλαδή αυτών που υπάρχουν στη γειτονιά, στις
ξενοδοχειακές µονάδες και κυρίως στις µεγάλες ξενοδοχειακές
µονάδες.

Το είπαµε και στην επιτροπή. Αυτό το επιχείρηµα, που αναφέρ-
θηκε από τον Υπουργό αλλά και από τον εκπρόσωπο των ξενο-
δόχων, ότι θα επιτρέπεται µόνο για τους ενοίκους, προφανώς
δεν πείθει κανέναν, αντιθέτως προκαλεί κιόλας, διότι ήδη είναι
ανεξέλεγκτη κατάσταση. Για πηγαίνετε στις τουριστικές περιο-
χές να δείτε, που υποτίθεται ότι δεν έχουν πλαίσιο λειτουργίας,
αλλά την ίδια στιγµή τα διαφηµιστικά καλούν µε εκπτωτικές δια-
δικασίες τον απλό κοσµάκη να πάει στα spa και στα γυµναστήρια
των ξενοδοχείων. 

Κυρίες και κύριοι, άφησα τελευταίο το άρθρο 1, που αφορά
την σύγκληση, συγκρότηση, λειτουργία της Γενικής Συνέλευσης
της ΕΠΟ. Ποιος, αλήθεια, πιστεύει ότι η παρέµβαση της FIFA στα
τεκταινόµενα της ΕΠΟ, που και αυτή υπηρετεί τον εµπορευµα-
τοποιηµένο αθλητισµό σε παγκόσµιο επίπεδο και βαρύνεται µε
παρόµοια και µεγαλύτερα προβλήµατα διαφθοράς και διαπλο-
κής, θα δώσει τέλος. Δεν υπάρχει επιχειρηµατική δράση, που να
µην είναι άµεσα ή έµµεσα συνδεδεµένη µε συµφέροντα τη δια-
πλοκή και τη διαφθορά.

Η παρέµβαση της FIFA µέσω της επιτροπής εξοµάλυνσης έρ-
χεται να διαιτητεύσει στην ουσία τις επιχειρηµατικές κόντρες αν-
ταγωνιστών στην ΕΠΟ. Το αίτηµα για εξυγίανση και κάθαρση
τώρα, που προτάσσει η Κυβέρνηση, παρ’ όλο που την ίδια στιγµή
λέει ότι οι συνθήκες δεν επιτρέπουν τη ρήξη αυτή, δεν λύνεται
µε τα επαναλαµβανόµενα µερεµέτια και τα φτιασιδώµατα, µε
παλιά πολυχρησιµοποιηµένα υλικά ούτε µε τακτικισµούς ούτε µε
τη διαιτησία της FIFA και αυτές τις λεγόµενες επιτροπές εξοµά-
λυνσης. 

Με την εναλλαγή προσώπων και τις επιτροπές εξοµάλυνσης
για τη διαχείριση ενός σαθρού, σάπιου οικοδοµήµατος µέχρι τα
θεµέλια δεν σώνεται ο αθλητισµός και µάλιστα, από τα πρόσωπα,
που διαχειρίστηκαν ως εκφραστές αυτής της πολιτικής όλα αυτά
τα χρόνια και που οδήγησαν τον ερασιτεχνικό αθλητισµό και το
ποδόσφαιρο σε µαρασµό και οικονοµική εξαθλίωση µε την κα-
τάργηση ακόµα αυτών των ισχνών επιχορηγήσεων. 

Θα µπορούσατε, αν θέλατε, να καταργήσετε τη συµµετοχή
των ελληνικών οµάδων στο πάσης φύσεως στοίχηµα ή στα παι-
χνίδια του τζόγου, να ελέγξετε τις ανώνυµες αθλητικές εταιρείες,
τις ΠΑΕ, τις ΚΑΕ από το Υπουργείο Ανάπτυξης, να µην υπάρχει
καµία χρηµατοδότησή τους από το κράτος, είτε άµεση είτε έµ-
µεση, να απαγορευτεί ο δανεισµός παικτών µεταξύ οµάδων της
ίδιας κατηγορίας. 

Το ΚΚΕ πολλάκις έχει δηλώσει, έχει καταθέσει και εδώ στη
Βουλή τις προτάσεις αυτές. Δεν έχουν γίνει δεκτές. Γιατί; Γιατί
ακριβώς χτυπούν αυτό που λέµε µήτρα του προβλήµατος, που
είναι η επιχειρηµατική δράση και ο ρόλος των επιχειρηµατιών
στον χώρο του αθλητισµού. 

Ο αθλητισµός για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας είναι κοι-
νωνική, εκπαιδευτική, ειρηνική, πολιτιστική δραστηριότητα, είναι
δικαίωµα, που πρέπει να απολαµβάνουν τα παιδιά, οι νέοι και τα
λαϊκά στρώµατα. Είναι λαϊκό, αναφαίρετο δικαίωµα, που πρέπει
να στηρίζεται και να ενισχύεται ηθικά και οικονοµικά από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό στα πλαίσια ενός κεντρικού πανεθνικού σχε-
διασµού, αλλά αυτό προϋποθέτει άλλη εξουσία, προϋποθέτει
άλλη κυβέρνηση µε κοινωνικοποιηµένα τα µέσα παραγωγής,
όπου πραγµατικά ο αθλητισµός θα είναι κοινωνικό δικαίωµα και
όχι εµπόρευµα. 

Με αυτές τις κουβέντες το ΚΚΕ ψηφίζει «παρών» επί της αρχής
και όπως αναφέρθηκα και για τα άρθρα του συγκεκριµένου νο-
µοσχεδίου. Τώρα σε σχέση µε τις τροπολογίες δεν υπάρχει χρό-
νος. Νοµίζω ότι θα δοθεί δυνατότητα στην πορεία να αναπτυχθεί
διάλογος και κυρίως µε την επίµαχη, την τροπολογία, που αφορά
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τους συµβασιούχους στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ, κύριε Συντυ-

χάκη. 
Προχωρούµε µε τον ειδικό αγορητή των Ανεξαρτήτων Ελλή-

νων, τον κ. Γεώργιο Λαζαρίδη. 
Κύριε Λαζαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω τον σχολιασµό µου για το νοµοσχέδιο, θα ήθελα

να σχολιάσω λιγάκι σε ένα σηµείο την τοποθέτηση της εκπρο-
σώπου της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία µίλησε για παθογένειες
στο ποδόσφαιρο, αλλά µε τον τρόπο, µε τον οποίον έκανε ανα-
φορά σε αυτές τις παθογένειες, ήταν σαν αυτές οι παθογένειες
να οφείλονται σε αυτά τα δυο χρόνια, που κυβερνά αυτή η Κυ-
βέρνηση. 

Οι παθογένειες  αυτές στο ποδόσφαιρο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δυόµισι χρόνια. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δυόµισι χρόνια, βεβαίως, έχετε δίκιο,

κύριε Πρόεδρε. Δυόµισι χρόνια, δεκτό. 
Οι παθογένειες, όµως, στο ποδόσφαιρο είναι γνωστό ότι έχουν

βάθος πολλών ετών. Όχι απλώς ετών, δεκαετιών. Και ειδικά εµείς
οι οποίοι είµαστε από την περιφέρεια -κι εγώ συγκεκριµένα από
τη Θεσσαλονίκη- έχουµε βιώσει στο πετσί µας αυτές τις παθο-
γένειες, γιατί όλα λειτουργούσαν σε βάρος των οµάδων της Θεσ-
σαλονίκης.

Κάνω αναφορά στη Θεσσαλονίκη, γιατί αυτές ήταν που διεκ-
δικούσαν την πρωτοκαθεδρία των οµάδων των Αθηνών και κάνω
αναφορά για τις τρεις οµάδες της Θεσσαλονίκης, τον ΠΑΟΚ, τον
ΗΡΑΚΛΗ και τον ΑΡΗ. Βιώσαµε, λοιπόν, όλοι στο πετσί µας αυτή
την αδικία από τις οµάδες των Αθηνών.

Βέβαια, η συνάδελφος είναι από τη Θεσσαλονίκη, είναι συµ-
πατριώτισσα, οπότε αυτά που λέω, τα έχει ζήσει και η ίδια επάνω
στη Θεσσαλονίκη. Μιλώ για τις αδικίες, κυρία συνάδελφε, που
ζήσαµε πάνω στη Θεσσαλονίκη και που οφείλονται στον τρόπο
µε τον οποίο διοικείτο και είχε δοµηθεί όλο αυτό το οικοδόµηµα
που λέµε του ποδοσφαίρου.

Και για να γίνω πιο συγκεκριµένος: Φαντάζεστε εάν το φαινό-
µενο Κοσκωτά είχε γίνει σε µια οµάδα επάνω της Θεσσαλονίκης;
Θα είχε εξαφανιστεί εντελώς από τον χάρτη. Για οµάδα, όµως,
εδώ του κέντρου των Αθηνών επρόκειτο για ένα φαινόµενο, το
οποίο δεν έπρεπε να επηρεάσει την πορεία της οµάδας, γιατί
ήταν πρόεδρος –λέει- σε µια ιστορική οµάδα. Όταν πρόκειται,
δηλαδή, για οµάδες των Αθηνών, ισχύουν άλλα µέτρα και άλλα
σταθµά. Γι’ αυτό λέω ότι οι παθογένειες έχουν βάθος δεκαετιών.
Είναι ντροπή ο τρόπος µε τον οποίο έχει δοµηθεί και έχει στηθεί
όλο αυτό. Ή να πάµε στο άλλο το φαινόµενο µε τους διαιτητές,
το πώς κρίνονται, το πώς διαιτητεύουν και τι συνέπειες πρόκειται
να υποστούν, όταν αδικούν µια οµάδα εδώ του κέντρου των Αθη-
νών. Και µιλώ για τον Παναθηναϊκό, τον Ολυµπιακό, την ΑΕΚ.
Όταν αδικούν αυτούς πρόκειται για ανθρώπινο λάθος, όταν αδι-
κούν µια οµάδα της Θεσσαλονίκης ή της περιφέρειας, ισχύουν
άλλα µέτρα και άλλα σταθµά. 

Με συγχωρείτε, έκανα εδώ ένα λάθος. Όταν αδικούν οµάδα
του κατεστηµένου, είτε τον Παναθηναϊκό είτε τον Ολυµπιακό είτε
την ΑΕΚ, τιµωρούνται µε την πιο αυστηρή διαδικασία. Όταν,
όµως, αδικείται µια οµάδα επάνω από τη Θεσσαλονίκη ή της πε-
ριφέρειας, πρόκειται για ανθρώπινο λάθος. Πάντως, αυτό είναι
κάτι το οποίο κάποια στιγµή πρέπει να το συζητήσουµε, τον
τρόπο δηλαδή µε τον οποίο έχει δοµηθεί όλο αυτό το οικοδό-
µηµα του ποδοσφαίρου. Γιατί µέσα από αυτό συντηρείται ένα
φαινόµενο -θα µπορούσαµε να πούµε ακόµα και παρανοµίες-
που εµπίπτει στον Ποινικό Κώδικα. 

Να περάσω τώρα στον σχολιασµό του παρόντος νοµοσχεδίου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε αυτές τις µέρες για

ένα νέο νοµοσχέδιο που αλλάζει το ποδόσφαιρο και τον αθλητι-
σµό εν γένει, τον ερασιτεχνικό και επαγγελµατικό αθλητισµό.
Πολλές φορές, άλλωστε, χρειάζεται να νοµοθετούµε και να κά-
νουµε τροποποιήσεις των υφιστάµενων νόµων, οι οποίες θα δι-
ευκολύνουν και θα βελτιώνουν καταστάσεις. Την αναγκαιότητα,
όµως, της κατάθεσής του, µε τη µορφή του επείγοντος, την κα-

τανοούµε από έναν βασικό λόγο, που δεν είναι άλλος από την
επικείµενη διεξαγωγή της καταστατικής γενικής συνέλευσης της
ελληνικής ποδοσφαιρικής οµοσπονδίας.

Όπως γνωρίζετε, από τον Οκτώβρη είµαστε σε συνεργασία µε
τη FIFA και την UEFA, ούτως ώστε να προχωρήσουµε σε µια εξο-
µάλυνση της κατάστασης, σε µια επιστροφή στην κανονικότητα,
µε εκλογές για την ΕΠΟ εντός του Ιουλίου και την ελπίδα και την
προσµονή όλων να αλλάξει κάτι επιτέλους και κυρίως να παύσει
η αµφιλεγόµενη δράση των διοικητικών αρχών του ελληνικού πο-
δοσφαίρου.

Κυρίες και κύριοι, το αυτοδιοίκητο πολλές φορές εµπλεκόταν
µε το αυτόνοµο και ως εκ τούτου, µε το παράνοµο. Μόνο η αλ-
λαγή καταστατικού απέµενε και εφόσον όλα πάνε καλά και το
νέο καταστατικό εγκριθεί, θα έρθει και νέα πρωτοβουλία για την
εξυγίανση του ποδοσφαίρου, εάν κάτι τέτοιο κριθεί αναγκαίο, µια
τελική δηλαδή διάταξη για τον χώρο του ποδοσφαίρου.

Συνοψίζοντας, λοιπόν, θέλω να πω ότι πρέπει να υπάρχει ψηφι-
σµένο το καινούργιο άρθρο πριν από τις 30-6-2017 και δηµοσιευ-
µένο, ούτως ώστε να συγκληθεί απρόσκοπτα η Γενική Συνέλευση
της ΕΠΟ και να πάρει τις αποφάσεις της.

Πέραν του ποδοσφαίρου, όµως, το σχέδιο νόµου προτείνει νέο
πλαίσιο και ρυθµίζει θέµατα που θα επιλύσουν σηµαντικά προ-
βλήµατα των εµπλεκόµενων µε τον αθλητισµό φορέων. Γίνεται
κατηγοριοποίηση των εθνικών αθλητικών υποδοµών, προκειµέ-
νου να υπάρξει η σχετική διαδικασία αδειοδότησής τους. Πραγ-
µατοποιείται κατηγοριοποίηση των αθλητικών εγκαταστάσεων
σύµφωνα µε το είδος της αθλητικής εγκατάστασης, το σύνολο
των θεατών και το είδος των αγώνων που θα πραγµατοποιούνται
σ’ αυτές και ρυθµίζονται συναφώς ο τρόπος και η διάρκεια της
άδειας λειτουργίας από τις αντίστοιχες επιτροπές ελέγχου κα-
ταλληλότητας. 

Τα ελληνικά γήπεδα έχουν µεγάλο πρόβληµα στην αδειοδό-
τησή τους. Εδώ και δεκαετίες δίνονται προσωρινές άδειες λει-
τουργίας των γηπέδων µε παρατάσεις, µε την άδεια λειτουργίας
να µην είναι ποτέ µόνιµη. Αυτό γινόταν, επειδή δεν υπήρχε µια
κατηγοριοποίηση, που πλέον υπάρχει. Ρυθµίζονται οι προδιαγρα-
φές –και αυτό είναι πολύ σηµαντικό- κυρίως όµως εκσυγχρονί-
ζονται και εξορθολογίζονται οι διαδικασίες, ώστε να µην είναι
χρονοβόρες και γραφειοκρατικές και δίνονται οι άδειες γρήγορα
κατά περίπτωση. 

Για την ανάπτυξη του αθλητισµού ατόµων µε αναπηρία και
ατόµων µε ειδικές ανάγκες, ο νοµοθέτης ορθά µέχρι σήµερα
προέβλεπε ηπιότερες προϋποθέσεις για τη δηµιουργία αθλητι-
κών οµοσπονδιών, όπως ορθά χορηγείται µε το παρόν σχέδιο
νόµου η αθλητική αναγνώριση του άρθρου 28 στην Αθλητική
Οµοσπονδία Νεφροπαθών και Μεταµοσχευµένων. Πρόκειται για
διάταξη πολύ σηµαντική για αυτούς τους ανθρώπους.

Όσον αφορά την κάρτα φιλάθλου, η αναβολή που δίνεται είναι
λογική και αποδεκτή, καθώς είναι προτιµότερο αυτό, παρά να ξε-
κινήσει το πρωτάθληµα και να µπουν σε µια νέα διαδικασία και
έξοδα µε αλλαγή ξανά στο πλαίσιο ή στην εφαρµογή του.

Επίσης σηµαντική διάταξη, που πιστεύουµε ότι είναι ορθή,
είναι αυτή που προτείνει να δίνεται τιµής ένεκεν η άδεια ασκή-
σεως επαγγέλµατος προπονητή στους προπονητές ανθρώπων
που κατέλαβαν την πρώτη έως τρίτη θέση στους Ολυµπιακούς
ή Παραολυµπιακούς Αγώνες, οι οποίοι δεν διαθέτουν σχετική
άδεια, δηλαδή άδεια άσκησης επαγγέλµατος προπονητή κατη-
γορίας Α’ για το άθληµα στο οποίο επιτεύχθηκε η διάκριση. Εί-
χαµε το παράδοξο να µην τους αναγνωρίζεται η ιδιότητα ως
προπονητές αφ’ ενός και αφ’ ετέρου να µην µπορούν να γίνονται
αποδέκτες και αυτοί των προνοµίων που ο νόµος προβλέπει για
τους προπονητές των αθλητών που φέρνουν µεγάλες επιτυχίες
στην χώρα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε αυτές τις διατάξεις δεν λύνε-
ται το σύνολο των προβληµάτων του χώρου του αθλητισµού,
αλλά χρειάζεται συνεργασία και συγκεκριµένες προτάσεις από
τους αρµόδιους φορείς, όπως συνέβη κατά τη διάρκεια των επι-
τροπών και όπως φαίνεται και από τη διάθεση του αρµόδιου
Υπουργού να συµπράξει σε κάτι τέτοιο. Δίνονται λύσεις σε βα-
σικά ζητήµατα που απασχολούν πολύ την ελληνική κοινή γνώµη,
όπως είναι το θέµα του ποδοσφαίρου, αλλά και αυτά που ταλα-
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νίζουν τις µικρές κοινωνίες, όπως αυτά της αδειοδότησης εγκα-
ταστάσεων όπου αθλούνται καθηµερινά οι συνάνθρωποί µας. Γι’
αυτόν τον λόγο, αλλά και για τις άλλες σηµαντικές διατάξεις οι
Ανεξάρτητοι Έλληνες στηρίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε, κύριε

Λαζαρίδη.
Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια της Ένωσης Κεντρώων κ.

Θεοδώρα Μεγαλοοικονόµου.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, στις

περισσότερες των περιπτώσεων πια ερχόµαστε στην Ολοµέλεια
για τη συζήτηση ενός νοµοσχεδίου µε τη διαδικασία του επείγον-
τος ή του κατεπείγοντος. Προφανώς, η σηµερινή συζήτηση εν-
τάσσεται ακριβώς στο ίδιο πλαίσιο. Έχουµε ένα σχέδιο νόµου,
που µόλις πριν δύο ηµέρες πέρασε από την αρµόδια επιτροπή,
και φτάσαµε στην ηµέρα της ψήφισής του. 

Δυστυχώς, διατηρώ σοβαρές επιφυλάξεις για το κατά πόσο
συνιστά πράγµατι µια επείγουσα διαδικασία που δεν µπορούσε
να προβλεφθεί από την Κυβέρνηση, η οποία αιφνιδιάστηκε. 

Η Κυβέρνηση επικαλέστηκε της εξελίξεις που επίκεινται άµεσα
στην ΕΠΟ και για τις οποίες πρέπει να ψηφιστεί εντός των ηµε-
ρών η διάταξη του άρθρου 1 για τη Γενική Συνέλευση της ΕΠΟ.
Δεν ξέρω κατά πόσο πείθουν τα επιχειρήµατα του κυρίου Υπουρ-
γού, ότι πολύ πρόσφατα ενηµερώθηκε για τους ασφυκτικούς
χρόνους κι εποµένως, η επείγουσα διαδικασία στο Κοινοβούλιο
ήταν πράγµατι µονόδροµος. 

Βέβαια, µπορεί η καχυποψία µας να οφείλεται στο ότι σχεδόν
όλα τα νοµοσχέδια έχουν φθάσει στην Ολοµέλεια ακριβώς µε
τον ίδιο τρόπο και µε τις αντίστοιχες δικαιολογίες. Σε κάθε περί-
πτωση το ζητούµενο είναι να ασχοληθούµε µε την ουσία του νο-
µοθετήµατος και να καταθέσουµε τις παρατηρήσεις µας και στις
επιµέρους διατάξεις. 

Η βασική ίσως ρύθµιση του νοµοσχεδίου είναι πράγµατι το
άρθρο 1, το οποίο αποτελεί µια ακόµη διορθωτική κίνηση σε
σχέση µε τη λειτουργία της Ελληνικής Ποδοσφαιρικής Οµοσπον-
δίας. 

Πράγµατι, τα τελευταία έτη όλοι µας γνωρίζουµε πολύ καλά
την τραγική κατάσταση στην οποία έχει περιέλθει το ελληνικό
ποδόσφαιρο, την ατέρµονη παρακµή και τη δυσωδία που οδή-
γησε σε ακραίες καταστάσεις, σε σχηµατισµό δικογραφιών και
φυσικά σε µια κατάσταση άνευ προηγουµένου εντός των ελλη-
νικών γηπέδων. 

Αν είναι το ποδόσφαιρο ως το πιο λαοφιλές άθληµα να µας
ενώνει, να µας παθιάζει, αλλά µε υγιή τρόπο και να µας ελκύει
στο να το παρακολουθούµε µε χαρά έχει καταντήσει µια οικονο-
µική δραστηριότητα –διότι περί αυτού πρόκειται- και όχι µια
αθλητική οργάνωση που αγγίζει συχνά τα όρια της παραβατικό-
τητας και της παρανοµίας. 

Η Κυβέρνηση εξ αρχής έχει κάνει δυνατές και βαρύγδουπες
εξαγγελίες για εξυγίανση του ποδοσφαίρου και αλλαγή σκηνι-
κού. Ο νόµος Κοντονή έφερε αρκετές αλλαγές, πολλές από τις
οποίες ήταν βίαιες. Σήµερα, η ΕΠΟ παραµένει υπό ιδιόµορφο κα-
θεστώς, καθώς ο έλεγχος βρίσκεται ακόµη στην προσωρινή δι-
οικούσα επιτροπή. 

Με διάταξη που συζητάµε σήµερα ουσιαστικά ανοίγει ο δρό-
µος για τη σύγκλιση γενικής συνέλευσης στην ΕΠΟ, προκειµένου
να δροµολογηθούν οι εξελίξεις των αρχαιρεσιών. Προτείνουµε
µάλιστα τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου στις ΕΠΟ να έχουν
το ασυµβίβαστο να είναι πρόεδροι της ενώσεώς τους. 

Η Ένωση Κεντρώων προφανώς στηρίζει κάθε προσπάθεια ου-
σιαστικής αναβάθµισης του ελληνικού ποδοσφαίρου. Θέλουµε
να δούµε πάλι τις ένδοξες εποχές του αθλήµατος και να επιστρέ-
ψει το ποδόσφαιρο στην εποχή που κάθε οικογένεια µπορούσε
να προσέλθει στο γήπεδο µε τα παιδιά της. 

Βεβαίως, η Κυβέρνηση µε τους µέχρι σήµερα χειρισµούς της
δεν µας έχει αποδείξει ότι έχει όντως επιτευχθεί η κάθαρση στο
χώρο του ποδοσφαίρου. Σε καµµία περίπτωση δεν µπορούµε να
µιλήσουµε για απόλυτη επιτυχία του κυβερνητικού εγχειρήµα-

τος. Αντιθέτως, τα φαινόµενα βίας στα γήπεδα αποτελούν µια
πραγµατικότητα, ακόµη και σήµερα. 

Επίσης, όπως ενηµερωθήκαµε, η ΕΠΟ κουβαλάει αυτή τη
στιγµή ένα παθητικό µε ζηµίες τις τάξεως των 13 εκατοµµυρίων
ευρώ. Τα προβλήµατα λοιπόν είναι πολλά και πολύπλοκα. Επο-
µένως, παραµένουµε επιφυλακτικοί απέναντι σε όλη αυτή την
προσπάθεια και παρακολουθούµε τις εξελίξεις για να δούµε αν
στο τέλος θα υπάρξει οριστική λύση στα προβλήµατα του ποδο-
σφαίρου. 

Σε σχέση µε τα άρθρα του νοµοσχεδίου, δεν µπορούµε παρά
να συµφωνήσουµε µε την αθλητική αναγνώριση της αθλητικής
οµοσπονδίας νεφροπαθών και µεταµοσχευµένων, στο πλαίσιο
της ισότιµης αντιµετώπισης και αυτής της κατηγορίας των αθλη-
τών µε χρόνια προβλήµατα υγείας. 

Ωστόσο, δεν µπορώ να επικροτήσω τη µεγάλη καθυστέρηση
που παρατηρείται σε σχέση µε την εφαρµογή της κάρτας του φι-
λάθλου, µε δεδοµένο µάλιστα ότι η συγκεκριµένη κάρτα αποτε-
λεί εξαγγελία της Κυβέρνησης, προκειµένου να βοηθηθεί η
κατάσταση στα γήπεδα.

Θεωρώ πως είναι µια αποτυχία του Υπουργείου το γεγονός ότι
καθυστερεί όλη η εφαρµογή του µέτρου τουλάχιστον µέχρι το
τέλους του 2017 και, µάλιστα, χωρίς να έχουµε πλήρη εικόνα για
το πού ακριβώς έγκειται το πρόβληµα. 

Σε κάθε περίπτωση, αναµένουµε η Κυβέρνηση να τηρήσει του-
λάχιστον τη δέσµευσή της για την έναρξη της λειτουργίας της
«κάρτας φιλάθλου» από το 2018, προκειµένου να δούµε µια βελ-
τίωση στην κατάσταση του ποδοσφαίρου. 

Από την άλλη πλευρά, µας βρίσκουν σύµφωνους σε µεγάλο
βαθµό οι αλλαγές που γίνονται στην κατηγοριοποίηση των αθλη-
τικών εγκαταστάσεων. Επιδιώκεται να υπάρξει, επιτέλους, µια
τάξη σε κάθε αθλητικό χώρο, να ανήκει σε µια συγκεκριµένη κα-
τηγορία, για την οποία αντίστοιχα θα πρέπει να λάβει την κατάλ-
ληλη άδεια λειτουργίας από τον αρµόδιο δήµο.

Επίσης, συµφωνούµε µε τη διάταξη που µειώνει την εγγυητική
επιστολή για την καλαθοσφαίριση στο πλαίσιο της ισότητας σε
σχέση και µε τα λοιπά αθλήµατα, µε δεδοµένο ότι συµφώνησαν
και οι εκπρόσωποι των φορέων καλαθοσφαίρισης.

Έρχοµαι τώρα σε ένα άλλο θέµα. Τα τελευταία χρόνια, σχεδόν
κάθε αθλητική χρονιά, βλέπουµε αθλητικές ανώνυµες εταιρείες
-κυρίως του χώρου του ποδοσφαίρου- να πτωχεύουν, να πέ-
φτουν κατηγορία και πολλές φορές να οδηγούνται στην αδρά-
νεια. Τα χρέη αυτών των εταιριών αναζητούνται θεωρητικώς από
τον εκάστοτε διευθύνοντα σύµβουλο. Όµως, όπως γνωρίζουµε
όλοι πολύ καλά, τις περισσότερες φορές έχουν φροντίσει να βά-
ζουν σε αυτές τις θέσεις κυρίως αχυράνθρωπους, προκειµένου
οι πραγµατικοί υπαίτιοι που συχνά καταχράστηκαν το αθλητικό
χρήµα, να παραµένουν αλώβητοι. 

Η αλήθεια είναι ότι η σηµερινή διάταξη ελάχιστα θα βοηθήσει,
διότι προβλέπει ότι εφόσον το ίδιο σωµατείο ιδρύσει νέα αθλη-
τική ανώνυµη εταιρεία για το ίδιο άθληµα, τότε θα αναλαµβάνει
όλα τα χρέη του προηγούµενου. Φαντάζοµαι, όµως, ότι για να
ξεπεραστεί αυτός ο σκόπελος, απλώς θα φροντίζουν να ιδρύουν
νέα αθλητικά σωµατεία και να κρύβονται πίσω από αυτά.

Τώρα, σε ό,τι αφορά τη µετακίνηση των ολυµπιονικών από άλ-
λους τοµείς στο δηµόσιο τοµέα και την αξιοποίησή τους από τη
Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού, πρόκειται πράγµατι για µια εύ-
λογη κίνηση που θα βοηθήσει στο να προσφέρουν το µέγιστο
αυτοί οι µεγάλοι αθλητές που διαθέτουν τεράστια εµπειρία, η
οποία µέχρι σήµερα παραµένει ανεκµετάλλευτη. 

Επίσης, φυσικά και συµφωνούµε µε την αναβάθµιση και εξο-
µοίωση του µη κερδοσκοπικού σωµατείου «Special Olympics In-
ternational Hellas» µε τα αθλητικά σωµατεία της Γενικής
Γραµµατείας Αθλητισµού. Η πολιτεία οφείλει να στηρίζει πλήρως
τα άτοµα µε αναπηρία και κυρίως να κάνει το παν ώστε αυτά τα
άτοµα - παιδιά ή ενήλικες- να στρέφονται προς τον αθλητισµό
ως µια εξαιρετική διέξοδος στα προβλήµατα της καθηµερινότη-
τας.

Το έργο του σωµατείου «Special Olympics» είναι εξαιρετικό
και στοχεύει στην όσο το δυνατόν µεγαλύτερη ενηµέρωση του
κοινού και των ατόµων µε αναπηρία σε κάθε γωνιά της Ελλάδας
για τα αθλητικά δρώµενα. Προφανώς στηρίζουµε κάθε πρωτο-

9512 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



βουλία που συνδράµει στο έργο τους.
Περνάω τώρα σε ένα άλλο θέµα. Υπάρχει µια διάταξη στο νο-

µοσχέδιο, µε την οποία ενώ συµφωνούµε σε γενικές γραµµές,
εντούτοις έχουµε κάποιες αντιρρήσεις στον τρόπο που εφαρµό-
ζεται. Μιλώ για την καταρχήν εξαίρεση απονοµής αδείας ασκή-
σεως επαγγέλµατος προπονητή Α’ κατηγορίας. Για όποιον
διετέλεσε προπονητής αθλητών που κατέκτησαν ολυµπιακό µε-
τάλλιο, προκύπτουν διάφορα ζητήµατα όπως το πώς προπονεί
κάποιος στο επίπεδο των Ολυµπιακών Αγώνων χωρίς καµµία αν-
τίστοιχη πιστοποίηση, καθώς και το εάν έπρεπε να διατυπωθούν
κάποιες συµπληρωµατικές προϋποθέσεις στη διάταξη, η οποία
κατά τα λοιπά είναι εύλογη.

Τέλος, θα ήθελα να κάνω µια αναφορά στην τροπολογία που
αφορά τις συµβάσεις για τις υπηρεσίες καθαριότητας, την οποία
ανέφερε ο κύριος Υπουργός αργά χθες το βράδυ. Όλοι µας
ζούµε τις τραγικές καταστάσεις των τελευταίων ηµερών, όπου η
απεργία στην καθαριότητα, σε συνδυασµό µε τις υψηλές θερµο-
κρασίες, έχουν δηµιουργήσει µια εξαιρετικά επικίνδυνη κατά-
σταση για τη δηµόσια υγεία. 

Δυστυχώς, για άλλη µια φορά το Υπουργείο καθυστέρησε να
παραδεχθεί πως υπάρχει σοβαρό πρόβληµα και αντιστοίχως κα-
θυστέρησε να δώσει µια λογική λύση. Μάλιστα, θα ήθελα να ανα-
φέρω ότι προσωπικά είχα καταθέσει σχετική επίκαιρη ερώτηση
στον κύριο Υπουργό στις 20 Μαρτίου του 2017. 

Μάλιστα, ο κύριος Υπουργός µου απάντησε στην επίκαιρη
αυτή ερώτηση µετά από ένα µήνα, στις 24 Απριλίου του 2017.
Και θα ήθελα να σας διαβάσω µέρος της ερώτησής µου -την
οποία και θα καταθέσω για τα Πρακτικά- αλλά και της απάντησης
του κυρίου Υπουργού.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοδώρα Μεγαλοοικονόµου
καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ερώτηση, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Διαβάζω: «Βλέπω ότι είναι άνθρωποι που δικαιούνται να πά-
ρουν τους µισθούς τους, αλλά και σε αντίστοιχες περιπτώσεις
το Ελεγκτικό Συνέδριο έχει αρνηθεί την κάλυψη αντιστοίχων κον-
δυλίων, όταν η ανανέωση των συµβάσεων ορισµένου χρόνου
υπερβαίνει τους είκοσι τέσσερις µήνες. Αυτό είναι πάγιο. Και, µά-
λιστα, το προεδρικό διάταγµα 164/2004, γνωστό ως προεδρικό
διάταγµα Παυλόπουλου, έθετε συγκεκριµένους περιορισµούς
και τους όρους από τους οποίους µετατρέπεται µια σύµβαση
ορισµένου χρόνου διαδοχικώς ανανεούµενη σε αορίστου χρό-
νου. Από τότε είναι σταθερή η άρνηση των επιτροπών του Ελεγ-
κτικού Συνεδρίου να εγκρίνουν πληρωµές όταν αφορούν
συµβάσεις που θα ξεπεράσουν τους είκοσι τέσσερις µήνες δια-
δοχικής εργασίας. Αυτή είναι πάγια απόφαση του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου. 

Βεβαίως, το Υπουργείο Εσωτερικών έστειλε στην Αποκεντρω-
µένη Διοίκηση, όπως είπατε, τη σχετική εγκύκλιο, ζητώντας να
εφαρµόσουν τον νόµο οι όποιοι δήµαρχοι δεν παρέδιδαν τις συµ-
βάσεις ή δεν πληρώνουν τους εργαζόµενους. Ωστόσο, παραµέ-
νει το πρόβληµα ότι οι δήµαρχοι δεν καταβάλλουν τα
δεδουλευµένα τους, όχι επειδή δεν έχουν, αλλά επειδή έχουν την
επιφύλαξη από την πλευρά του Ελεγκτικού Συνεδρίου, φοβού-
µενοι ότι θα παρανοµήσουν. Και φοβούνται ότι µετά θα είναι υπό-
λογοι και θα βρεθούν να έχουν πληρώσει µε δική τους πρωτο-
βουλία, αφού δεν έχουν την κατοχύρωση του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου και πως το Ελεγκτικό Συνέδριο θα τους πηγαίνει µετά στα
δικαστήρια. Δεν έχετε δώσει κάποια οριστική απόφαση ή εγκύ-
κλιο και θα πείτε: «Το παίρνω εγώ στην πλάτη µου. Εσείς πληρώ-
στε.». Οπότε, εγώ µίλησα µε δηµάρχους και µου είπαν ότι δεν
µπορούν γιατί θα βρεθούν εκτεθειµένοι, αφού οι επαναλαµβανό-
µενες ανανεώσεις των συµβάσεων µετατρέπονται σε αορίστου
χρόνου. Κι έτσι η εγκύκλιος παραµένει ανεφάρµοστη. Και από
την άλλη, εσείς πρέπει να λάβετε την πρωτοβουλία.

Προχωρώ στην απάντηση του κυρίου Υπουργού, του κ. Πανα-
γιώτη Σκουρλέτη. «Εµείς αυτό που έχουµε κάνει είναι ακριβώς
να πάρουµε την κατάσταση στα χέρια µας, κάνοντας τις κατάλ-
ληλες νοµοθετικές πρωτοβουλίες. Από εκεί και πέρα, δεν υπάρ-
χει άλλη δυνατότητα, µε βάση τον θεσµικό µας ρόλο, εκ µέρους
της Κυβέρνησης, να κάνουµε κάτι παραπάνω. Εµείς και την πο-

λιτική µας βούληση και τη θεσµική µας δυνατότητα την έχουµε
εξαντλήσει. Άρα, περιµένουµε να δούµε τι θα γίνει τελικά εκ µέ-
ρους του Ελεγκτικού Συνεδρίου.

Το συγκεκριµένο, δε, προεδρικό διάταγµα Παυλόπουλου ανα-
φερόταν σε συγκεκριµένες περιπτώσεις τότε και δεν υπάρχει -
επαναλαµβάνω- σε καµµιά περίπτωση µνεία συνταγµατική που
να λέει ότι το 24µηνο είναι το ανώτατο όριο. Όµως, από εκεί και
έπειτα, αυτές οι συµβάσεις, οι οποίες παρατάθηκαν, κατά την
έναρξη της παράτασής τους δεν είχαν συµπληρώσει τους είκοσι
τέσσερις µήνες. Μπορεί κάποιες από αυτές στην πορεία, στη
διάρκεια της παράτασής τους, να το συµπλήρωσαν, αλλά αυτός
δεν είναι λόγος να διακοπούν στη µέση.

Από εκεί και έπειτα, σας λέω ότι ήδη έχουν δοθεί εντολές σε
συγκεκριµένους αποκεντρωµένους προϊσταµένους να καλέσουν
όσους δηµάρχους αρνούνται να παρατείνουν αυτές τις συµβά-
σεις ή να πληρώσουν τον κόσµο που έχει δουλέψει να συµµορ-
φωθεί. Και η εντολή είναι να πράξουν αυτά που προβλέπονται µε
βάση τον νόµο.

Τέλος, θέλω να σας πω ότι η Κυβέρνηση έχει µια αυξηµένη
ευαισθησία στο θέµα των συµβασιούχων. Και δεν µιλάω µόνο για
τις συγκεκριµένες περιπτώσεις των εργαζοµένων στην καθαριό-
τητα και αυτούς των οποίων έχει παραταθεί η διάρκεια της σύµ-
βασής τους µέχρι το τέλος του 2017. Αναφέροµαι σε εκείνο το
πέλαγος, αυτή την πανσπερµία των συµβασιούχων -οι οποίοι
είναι πολλές χιλιάδες- που απασχολούνται είτε στους δήµους
είτε στον δηµόσιο τοµέα και είµαστε υποχρεωµένοι ως πολιτεία
-όχι µόνο ως σηµερινή Κυβέρνηση- επιτέλους να δώσουµε µια
λύση στην οµηρία τους».

Καταθέτω για τα Πρακτικά τα παραπάνω αποσπάσµατα.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοδώρα Μεγαλοοικονόµου

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, κυρία συ-
νάδελφε, να κλείσετε. Είναι ήδη στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» οι ερωτήσεις και
οι απαντήσεις.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Θα ήθελα για µισό λεπτό
την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, δεν λάβατε υπ’ όψιν την ερώτησή µου. Αφού,
όµως, υπήρχαν τόσες φωνές από νοµικούς, που τόνιζαν ότι
υπήρχε θέµα αντισυνταγµατικότητας, δεν θα έπρεπε να υπάρξει
πιο νωρίς κινητοποίηση από το Υπουργείο; Περιµένατε να φτάσει
η κατάσταση στο απροχώρητο; Περιµένατε να φτάσουν τα σκου-
πίδια, εν µέσω τουριστικής περιόδου, στον ουρανό, να µην µπο-
ρούν οι τουρίστες να περάσουν την Πανεπιστηµίου για να πάνε
µέχρι την Ακρόπολη; Εκεί περιµένατε να φτάσουν τα πράγµατα,
στη Μύκονο και στη Σαντορίνη; Δεν είναι δυνατόν! 

Σας το είπα από τον Μάρτιο και απαντήσατε τον Απρίλιο. Σας
το έλεγαν νοµικοί. Δηλαδή, τι περιµένατε; Τώρα κανονίστε πώς
θα τα βγάλετε πέρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Αυτή είναι µία υγειονοµική βόµβα! Περιµένετε να πέσει χο-
λέρα; Αν περιµένετε και αυτό, τι να σας πω; 

Θα τοποθετηθούµε και θα απαντήσουµε και στη συνέχεια. 
Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και κλείνουν οι αγο-
ρεύσεις των ειδικών αγορητών µε τον κ. Γεώργιο Μαυρωτά από
το Ποτάµι. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Το βασικό αντικείµενο του νοµοσχεδίου είναι οι τροποποιήσεις

του ν.2725/1999, του περίφηµου «αθλητικού νόµου», σε ό,τι έχει
να κάνει µε αθλητικές εγκαταστάσεις: κατηγοριοποίηση, αδει-
οδότηση, επιτροπές ελέγχου καταλληλότητας, άδειες αγώνων.
Πράγµατα γενικά προς τη σωστή κατεύθυνση είναι αυτά που
αποτελούν τον πυρήνα του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου των δε-
καπέντε άρθρων. 

Όµως, ήρθε -κακώς κατά τη γνώµη µας- σαν επείγον και µαζί
ήρθαν και άσχετες τροπολογίες, για τις οποίες θα µιλήσω στο
τέλος. 
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Πλην του βασικού θέµατος των αθλητικών εγκαταστάσεων, πε-
ριλαµβάνονται και άλλες σκόρπιες, αποσπασµατικές διατάξεις,
κάποιες εκ των οποίων είναι νοµοτελειακές, όπως για παρά-
δειγµα η καθιερωµένη πλέον παράταση για την «κάρτα φιλά-
θλου». Κάθε έξι µήνες δίνουµε και µία παράταση. Και όλα αυτά,
σε αναµονή του αθλητικού νοµοσχεδίου, που το ακούµε, αλλά
δεν το βλέπουµε. 

Θα ξεκινήσω από το άρθρο 1, που είναι ίσως το µόνο επείγον
του νοµοσχεδίου, για να δροµολογηθεί η άρση του διοικητικού
αδιεξόδου στο ελληνικό ποδόσφαιρο. 

Το άρθρο 2 αφορά στην αναγνώριση της Οµοσπονδίας Νε-
φροπαθών και Μεταµοσχευµένων. Συµφωνούµε χωρίς αστερί-
σκους. Ο αθλητισµός νεφροπαθών και µεταµοσχευµένων είναι
ένα κοµµάτι που χρειάζεται ώθηση. Μάλιστα, αυτές τις ηµέρες
γίνεται και το παγκόσµιο πρωτάθληµα νεφροπαθών και µεταµο-
σχευµένων στη Μάλαγα. 

Στο τρίτο άρθρο έχουµε την περίφηµη και καθιερωµένη πλέον
παράταση για την «κάρτα φιλάθλων». Από τον Αύγουστο του
2015, όταν την είχε εξαγγείλει ο κ. Κοντονής µε αλλεπάλληλες
παρατάσεις, πήγαµε στις 31 Μαρτίου του 2017 και τώρα πάµε
στις 31 Δεκεµβρίου του 2017, εν µέσω, µάλιστα, της αγωνιστικής
περιόδου. 

Βάζω στοίχηµα µε τον κύριο Υπουργό ένα τραπέζι στο εστια-
τόριο της Βουλής, ότι θα έχουµε και άλλη παράταση. Μάλιστα,
ζητώ να καταγραφεί αυτό στα Πρακτικά, για να είµαι και δεσµευ-
µένος. 

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Είµαστε και εµείς καλεσµένοι;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν έχετε τρόπο να περάσετε καλύ-

τερα την ώρα σας;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Αυτή, λοιπόν, η µη υλοποίηση όσων

ψηφίζουµε, είναι η µεγάλη µάστιγα τα τελευταία δέκα χρόνια. 
Κύριε Βορίδη, το γεγονός ότι κάνω το τραπέζι στο εστιατόριο

της Βουλής δείχνει τη σιγουριά µου ότι θα έχουµε πάλι παρά-
ταση! 

Νοµοθετούµε, λοιπόν, για να είµαστε εντάξει µε τους έξω,
αλλά δεν εφαρµόζουµε για να µην σπάσουµε αυγά µε τους µέσα. 

Τα άρθρα 4 έως 8, που αφορούν την κατηγοριοποίηση και την
αδειοδότηση των αθλητικών εγκαταστάσεων, πιστεύουµε ότι
είναι στη σωστή λογική. Απλώς έχουµε κάποιες απορίες: Ξέ-
ρουµε πόσες είναι οι αθλητικές εγκαταστάσεις στη χώρα; Υπάρ-
χει κάποια καταγραφή; Υπάρχει ένα µητρώο αθλητικών
εγκαταστάσεων; Και δεν εννοώ µόνο τις αθλητικές εγκαταστά-
σεις της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού, αλλά γενικότερα
όλων. Γιατί αυτή η συγκεκριµένη κατηγοριοποίηση που υπάρχει
στο νοµοσχέδιο; Γι’ αυτό δεν έχουµε ακόµα σαφείς απαντήσεις
για το πώς προέκυψε. Δηλαδή, γιατί να έχουµε ξεχωριστές κα-
τηγορίες Α1, Α2, Β1, Β2, Γ1, Γ2 στις εγκαταστάσεις, τη στιγµή
που η αντιµετώπιση, σε ό,τι αφορά την αδειοδότηση, είναι η ίδια
γι’ αυτές τις κατηγορίες. 

Μάλιστα, για την κατηγορία Α1, δηλαδή τη µικρότερη κατηγο-
ρία, όπου µιλάµε για εγκαταστάσεις έως πεντακοσίων θεατών σε
οικισµούς κάτω των διακοσίων κατοίκων, εκεί που είναι µόνο προ-
πονητήρια και δεν γίνονται αγώνες, στην παράγραφο 2α’ του άρ-
θρου 5 λέτε ότι πρέπει να κατατεθεί υπεύθυνη δήλωση του
ιδιοκτήτη ότι δεν ανέβηκε κατηγορία. Μα, αφού εκεί δεν γίνονται
αγώνες! Υπάρχουν, δηλαδή, κάποιες λεπτοµέρειες που χρήζουν
κάποιας προσοχής. 

Επίσης, χρειάζονται διευκρινίσεις σε ό,τι αφορά στους αγώνες
εθνικών κατηγοριών. Ποιοι είναι αυτοί οι αγώνες εθνικής κατη-
γορίας; Για παράδειγµα, ένας αγώνας πανελληνίου εφηβικού
πρωταθλήµατος, που µπορεί να γίνει σε κάποια περιοχή είναι
εθνικής κατηγορίας. Εάν όχι, γιατί; Και γιατί να διαχωρίζουµε
τους τοπικούς και ερασιτεχνικούς αγώνες από τους αγώνες των
εθνικών κατηγοριών;

Η κατηγορία Δ «κλειστές εγκαταστάσεις µε έως χίλιους θεα-
τές» -δεν είναι και λίγοι χίλιοι θεατές- ή και η κατηγορία Ε1, που
έχει κλειστή εγκατάσταση µε πάνω από χίλιους θεατές δεν θα
περνάνε από επιτροπή καταλληλότητας µε βάση το νοµοσχέδιο.
Πυρασφάλεια κλπ. δεν θα χρειάζονται οι συγκεκριµένες εγκατα-
στάσεις;

Σε αυτό το επείγον νοµοσχέδιο, λοιπόν, δίνεται περιθώριο δυο

µηνών στους αρµόδιους φορείς για την κατηγοριοποίηση των εγ-
καταστάσεων. Αυτό γίνεται, προφανώς, για να ξεκινήσουν τα
πρωταθλήµατα τον Σεπτέµβριο. Γίνεται, όµως, µέσα στο καλο-
καίρι, µέσα στον Αύγουστο, όπου θα πρέπει περιφέρειες, δήµοι
κλπ. να συγκροτήσουν τις αντίστοιχες επιτροπές ελέγχου καταλ-
ληλότητας, να πάνε να ελέγξουν τις εγκαταστάσεις και να δώ-
σουν τις άδειες. 

Προβλέπω ότι και εδώ πέρα θα έρθουµε τον Σεπτέµβριο και
θα ψηφίζουµε πάλι παρατάσεις. 

Όσον αφορά το άρθρο 5 που έχει να κάνει µε την άδεια λει-
τουργίας, είπαµε και στην επιτροπή ότι θα υπάρξει η περίπτωση
δηµοτικά στάδια να αδειοδοτούνται από δήµους, δηλαδή ελέγ-
χων και ελεγχόµενος να είναι ο ίδιος. 

Το άρθρο 6 έχει να κάνει µε την επιτροπή ελέγχου καταλλη-
λότητας, δηλαδή από ποιους απαρτίζεται αυτή η επιτροπή που
ελέγχει την καταλληλότητα των εγκαταστάσεων. 

Ένα µεγάλο ερώτηµα είναι το πώς θα διασφαλίσουµε ότι θα
λειτουργούν. Έχουµε µια συγκεκριµένη πρόταση σε αυτό.
Απλώς θα ήθελα να κάνω µια επισήµανση: Μέσα στο νοµοσχέδιο
µιλάµε για γιατρό του ΕΣΥ, κατά προτίµηση µε αθλητιατρική ει-
δικότητα. Να σας πληροφορήσω εδώ ότι οι ιατρικές σχολές στην
Ελλάδα δεν δίνουν αθλητιατρική ειδικότητα, οπότε ίσως χρει-
αστεί αναδιατύπωση, δηλαδή να πούµε «γιατρός µε εµπειρία σε
αθλητικά ζητήµατα» ή καλύτερα να πούµε «µε εµπειρία σε αντι-
µετώπιση έκτακτων περιστατικών», γιατί η δουλειά τους είναι να
δουν αν υπάρχει ο απαραίτητος ιατρικός εξοπλισµός στις εγκα-
ταστάσεις. 

Επίσης, πιστεύουµε ότι θα πρέπει να προβλεφθούν και ανα-
πληρωµατικά µέλη για αυτές τις επιτροπές, ώστε να έχουν µε-
γαλύτερη ευελιξία, να είναι πιο εύκολο, δηλαδή, να συγκροτείται
αυτή η επιτροπή και να µην περιµένουµε πότε θα µπορέσουν να
συντονιστούν και οι τέσσερις άνθρωποι, για να πάνε να κάνουν
τους ελέγχους, αλλά να υπάρχουν και αναπληρωτές. 

Στο άρθρο 7 επισηµαίνεται ότι χρειάζεται άδεια για τις αθλη-
τικές συναντήσεις. Να δούµε για ποιες αθλητικές συναντήσεις.
Δεν πρέπει να χρειάζεται για ένα απλό τουρνουά ή για έναν φι-
λικό αγώνα, γιατί θα µαζέψουµε µια απίστευτη γραφειοκρατία. 

Επίσης, υπάρχουν περιπτώσεις τακτικών συναντήσεων που
µπορεί να γίνονται και δυο φορές την εβδοµάδα. Και εκεί πέρα
θα πηγαίνουµε να ζητάµε άδεια δυο φορές την εβδοµάδα; Είναι
αυτό ρεαλιστικό; Είναι αποτελεσµατικό;

Στο άρθρο 8 πιστεύουµε ότι οι κυρώσεις, όπως είναι µέσα στο
νοµοσχέδιο, είναι διατυπωµένες ελλιπώς και χρειάζονται περαι-
τέρω επεξεργασία. Έτσι όπως είναι διατυπωµένες, µπορούν να
δράσουν µόνο ως φόβητρο, δηλαδή ως ένα προληπτικό µέσο και
τίποτα άλλο. 

Το άρθρο 11 έχει να κάνει µε την αναγνώριση του Σωµατείου
«Special Olympics». Ακούσαµε στις επιτροπές και τον κ. Κοδέλα,
τον Πρόεδρο και συµφωνούµε. Πρέπει να δούµε εδώ πέρα πόσο
σπουδαίο πράγµα είναι για την κοινωνικοποίηση αυτών των παι-
διών να συµµετέχουν σε αθλητικές δραστηριότητες. Πιστεύουµε
ότι η αναγνώριση του σωµατείου είναι ένα βήµα προς τη σωστή
κατεύθυνση και θα δώσει µια ώθηση σε αυτές τις δραστηριότη-
τες. 

Όσον αφορά το άρθρο 12 που αφορά τους διακριθέντες αθλη-
τές, είµαστε σύµφωνοι στην κατεύθυνση της βέλτιστης αξιοποί-
ησής τους, ώστε να προκύψει µια αµοιβαία επωφελής κατάσταση
τόσο για τους ίδιους όσο και για την κοινωνία.

Το άρθρο 13 έχει να κάνει µε την τιµής ένεκεν απονοµή άδειας
ασκήσεως επαγγέλµατος σε προπονητή. Θεωρούµε πως η επάρ-
κεια των προπονητών που προπονούν ολυµπιονίκες είναι δεδο-
µένη εκ του αποτελέσµατος. Όµως, αντιλαµβανόµαστε και τις
αιτιάσεις της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Προπονητών Αθληµά-
των και νοµίζουµε πως πρέπει να αναζητηθεί µια χρυσή τοµή. Πι-
θανότατα µια τέτοια χρυσή τοµή θα είναι ο Υπουργός να
απονέµει αυτές τις άδειες κατόπιν εισήγησης είτε της αντίστοι-
χης Οµοσπονδίας είτε της Ελληνικής Ολυµπιακής Επιτροπής,
της ΕΟΕ. 

Στο άρθρο 15 έχουµε τα δεδουλευµένα της Διαρκούς Επιτρο-
πής Αντιµετώπισης Βίας. Εντάξει, δεν έχουµε καµµία αντίρρηση.
Όµως, ποιοι είναι αυτοί οι λόγοι της µη έγκαιρης καταβολής;
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Είναι ένα ερώτηµα. Υπάρχει και η εµπειρία από προηγούµενους
αντίστοιχους θεσµούς, όπως οι δειγµατολήπτες των ελέγχων
ντόπινγκ, όπου ολόκληρος εθνικός σχεδιασµός είχε κινδυνεύσει
λόγω της καθυστέρησης της καταβολής των δεδουλευµένων.
Δεν πρέπει να πάθουµε το ίδιο και στην αντιµετώπιση της βίας. 

Και να έρθω λίγο στις τροπολογίες. Ήρθαν και βουλευτικές
τροπολογίες, σε θέµατα, όµως, που είναι καθαρά αντικείµενο του
Υπουργού, τις οποίες πιστεύουµε ότι θα κάνει δεκτές. Θεωρώ
ότι είναι άστοχο αυτό λόγω της διαδικασίας που ακολουθείται,
δηλαδή το ότι δεν είχαµε τη δυνατότητα να τα συζητήσουµε
αυτά χθες που είχαµε και τους φορείς και µάλιστα το θέµα µε
τις άδειες των διακριθέντων αθλητών ή των προετοιµαζόµενων
για Ολυµπιακούς Αγώνες. 

Θα ήταν πολύ χρήσιµο να ακούσουµε εκεί και την άποψη του
Συλλόγου Ελλήνων Ολυµπιονικών. Δεν είχαµε αυτή την ευκαιρία.
Γιατί; Διότι δεν συµπεριελήφθη στο αρχικό νοµοσχέδιο και ήρθε
µετά ως «βουλευτική τροπολογία». Και το βάζω εντός εισαγωγι-
κών, γιατί µάλλον κατ’ ουσίαν είναι υπουργικές και οι δύο τρο-
πολογίες. 

Θα µιλήσω περισσότερο στη δευτερολογία µου γι’ αυτά τα
δύο. 

Παραδείγµατος χάριν, όσον αφορά την κάρτα υγείας, θέλω να
µας εξηγήσετε γιατί η κάρτα υγείας δίνει το κάτι παραπάνω και
όχι η ιατρική βεβαίωση που υπάρχει µε το δελτίο της αθλητικής
ταυτότητας. Να µας εξηγήσετε, δηλαδή, αν επιβαρύνουµε µε µε-
γαλύτερη γραφειοκρατία τους αθλητές. 

Οι δύο χθεσινές υπουργικές τροπολογίες έγιναν άρθρα, τα
άρθρα 16 έως 21 του νοµοσχεδίου. Η πρώτη αφορά τον αναπτυ-
ξιακό νόµο και η δεύτερη τη Δηµόσια Αρχή Λιµένων. Οι τροπο-
λογίες αυτές έρχονται να αλλάξουν πράγµατα που ψηφίσαµε
τους τελευταίους µήνες. Είναι η νοµοθεσία δια της µεθόδου δο-
κιµής και σφάλµατος, φαίνεται, µία µέθοδος που χρησιµοποι-
ούµε στα µαθηµατικά µε επιτυχία, αλλά στα κοινοβουλευτικά
γίνεται «τσάτρα-πάτρα».

Ας ξεκινήσουµε απ’ αυτήν που αλλάζει τον αναπτυξιακό νόµο,
τον ν.4399/2016. Τροποποιείται το άρθρο 14 που αφορά τη δια-
δικασία αξιολόγησης επενδυτικών προτάσεων. Ένα από τα ση-
µαντικότερα άρθρα του αναπτυξιακού νόµου τροποποιείται, κατά
τη γνώµη µας, κατά απαράδεκτο τρόπο, ως µία παράγραφος
ενός υποάρθρου µίας τροπολογίας σε ένα επείγον νοµοσχέδιο.

Στο τέταρτο άρθρο παρέχεται η δυνατότητα στον Υπουργό Οι-
κονοµίας και Ανάπτυξης µε απόφασή του να συστήνει οµάδες
εργασίας για την πραγµατοποίηση διοικητικών ελέγχων, πιστο-
ποίησης, ολοκλήρωσης και έναρξης παραγωγικής λειτουργίας
των επενδυτικών σχεδίων παραγωγής ηλεκτρισµού από ηλιακή
ενέργεια έως 150 KW. 

Είναι αξιοσηµείωτο ότι πρόκειται για οµάδες εργασίας µε απο-
ζηµίωση, η οποία θα καθορίζεται µε ίδια απόφαση του Υπουργού
Οικονοµίας και Ανάπτυξης, ενώ η δαπάνη, µε την οποία θα επι-
βαρυνθεί ο Κρατικός Προϋπολογισµός, δεν προσδιορίζεται στην
έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους. Είναι άλλη µία
τροπολογία σε άσχετο σχέδιο νόµου, µε παρατάσεις, διευκολύν-
σεις και κυρίως µε µεταφορά αρµοδιοτήτων στον Υπουργό για
εξυπηρετήσεις και άλλες διευθετήσεις.

Στην τροπολογία για τη Δηµόσια Αρχή Λιµένων είχατε ψηφίσει
πριν ένα χρόνο τον ν. 4389/2016 για τη δηµιουργία της ΔΑΛ, της
Δηµόσιας Αρχής Λιµένων και πριν τρεις µήνες µε τον ν.4417/2017
για τους πόρους της ΔΑΛ. Σήµερα, µε τροπολογία σε άσχετο
επείγον νοµοσχέδιο, φέρνετε την αλλαγή του άρθρου 130 του
ν.4389 που είχαµε ψηφίσει πέρσι. 

Έρχεστε µε τις διατάξεις αυτές -που δεν προλαβαίνουµε, ου-
σιαστικά, να µελετήσουµε σαράντα σελίδες µέσα σε µερικές
ώρες- να βάλετε πράγµατα που σας βολεύουν, γιατί είδατε ότι
µε την πρώτη έκδοση του νόµου κάτι δεν πήγαινε καλά και έρχε-
στε τώρα, ουσιαστικά, να τα ρυθµίσετε καλύτερα προς όφελός
σας. 

Δηµιουργούνται νέες οργανικές θέσεις, µετατάξεις, αποσπά-
σεις που δεν µπορεί να αρνηθεί η υπηρεσία, χωρίς να αναφέρε-
ται εάν αυτές γίνονται µε ή χωρίς πρόσκληση ενδιαφέροντος,
προσωρινές τοποθετήσεις και διάφορα άλλα, στα οποία έχουµε
συνηθίσει βέβαια τον τελευταίο καιρό.

Δεδοµένης, όµως, της σηµαντικότητας των θεµάτων που ρυθ-
µίζει η εν λόγω τροπολογία, δηλαδή τη διοικητική διάρθρωση της
Δηµόσιας Αρχής Λιµένων, θεωρούµε ότι θα έπρεπε να εισαχθεί
στο πλαίσιο κανονικής νοµοθετικής διαδικασίας και όχι εµβόλι-
µης σε άσχετο σχέδιο νόµου, γι’ αυτό και θα την καταψηφίσουµε.

Έρχοµαι στην τροπολογία του κ. Σκουρλέτη για τους συµβα-
σιούχους. Είναι µία τροπολογία που κατατέθηκε χθες, προφανώς
όµως είναι on line. Την επεξεργάζεστε δηλαδή αυτή τη στιγµή
µετά τη συνάντηση των εργαζοµένων µε τον Πρωθυπουργό,
ώστε να φέρετε κάποια νοµοτεχνική βελτίωση. Είναι µία τροπο-
λογία υπό διαµόρφωση, τώρα βγαίνει από το «φούρνο».

Πέρσι τον Οκτώβριο µε το Νόµο Βερναρδάκη φέρατε την πα-
ράταση των συµβάσεων µέχρι 31-12-2017. Σας λέγαµε από τότε
ότι παίρνετε στο λαιµό σας εργαζοµένους, γιατί θα κριθούν αν-
τισυνταγµατικές αυτές οι παρατάσεις. Δεν ίδρωσε το αφτί σας
και όντως, έρχεται το Ελεγκτικό Συνέδριο, ζητάει πίσω τα χρή-
µατα από τους εργαζόµενους που κακώς ανανεώθηκαν οι συµ-
βάσεις τους. Φθάσαµε σήµερα στο αµήν η χώρα να έχει γίνει
απέραντη χωµατερή. 

Και ω του θαύµατος, έρχεται και αναλαµβάνει προσωπικά ο
Πρωθυπουργός ως άλλος Μέγας Αλέξανδρος να λύσει αυτό το
γόρδιο δεσµό µε επικοινωνιακές συναντήσεις στο Μέγαρο Μα-
ξίµου. 

Να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Οι συµβάσεις ορισµένου χρόνου είναι
συµβάσεις για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα και όχι για να γί-
νονται, µετά από πιέσεις και πελατειακές πρακτικές, αορίστου
χρόνου. 

Αν καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες, αυτό είναι κάτι που
θα φανεί µόνο αν δηµιουργηθούν τα οργανογράµµατα και τα πε-
ριγράµµατα θέσεων που έχει ανάγκη ο δηµόσιος τοµέας. Και κα-
θυστερούµε σηµαντικά στο συγκεκριµένο θέµα. 

Οι παροικούντες την Ιερουσαλήµ γνωρίζουµε πώς δουλεύει το
σύστηµα στους δήµους. Μονιµοποιούνταν κάποιοι εργαζόµενοι
στην καθαριότητα, µετακόµιζαν σε διοικητικές θέσεις και προσ-
λαµβάναµε άλλους συµβασιούχους για την αποκοµιδή. Κι αυτό
το τροπάριο συνεχιζόταν. Στο µόνο που εξυπηρετούσε ήταν στην
οµηρία των εργαζοµένων, τις πελατειακές σχέσεις και τον λαϊκι-
σµό που οδηγούσαν και οδηγούν σε µη βιώσιµες λύσεις και σε
αβίωτες πόλεις.

Το Ποτάµι –και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- από την αρχή
είχε πει ότι δεν θεωρεί ταµπού την εµπλοκή ιδιωτών στην απο-
κοµιδή των απορριµµάτων, αν έτσι εξασφαλίζονται καλύτερα
αποτελέσµατα µε το µικρότερο κόστος για τους πολίτες, κάτι το
οποίο δεν εξετάζει καθόλου η Κυβέρνηση. Αρκεί, βέβαια, να
υπάρχουν έλεγχος και κανόνες. Αυτή είναι η δουλειά του κρά-
τους άλλωστε, να ελέγχει αν τηρούνται οι κανόνες παντού για
όλους και να περιορίζει την αυθαιρεσία.

Και όσοι από την Κυβέρνηση µιλούν για συνθήκες «γαλέρας»
στον ιδιωτικό τοµέα, να τους θυµίσουµε ότι αυτοί είναι στην Κυ-
βέρνηση και αυτοί θα πρέπει να ελέγχουν να µην υπάρχουν
αυτές οι συνθήκες «γαλέρας».

Θα περιµένουµε, λοιπόν, την τελική µορφή της συγκεκριµένης
τροπολογίας.

Γι’ αυτό καθ’ αυτό το αθλητικό νοµοσχέδιο των αρχικών δεκα-
πέντε άρθρων ήµασταν γενικά θετικοί. Όµως, αποδοκιµάζοντας
αυτή την πρακτική του επείγοντος µε τις άσχετες τροπολογίες,
θα είµαστε επιφυλακτικοί ως το τέλος της συζήτησης.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν, τον λόγο θα

πάρει τώρα ο Υφυπουργός κ. Βασιλειάδης.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,

σας είχα ζητήσει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν µπορεί να

γίνει αυτό. Σας παρακαλώ, κύριε Σκουρολιάκο. Αφήστε µε να
ολοκληρώσω. 

Στον κ. Βασιλειάδη θα δώσω δύο-τρία λεπτά παραπάνω, µε την
παράκληση –κι έρχοµαι τώρα στο θέµα που σας απασχολεί- αν
είστε έτοιµος, να απαντήσετε για το ποιες τροπολογίες Βουλευ-
τών κάνετε αποδεκτές.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Δεν θα τις αναλύσουν πρώτα, ώστε µετά να τις κάνω
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αποδεκτές;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ακούστε. Αν είστε

έτοιµος, θέλω να ξέρουν οι συνάδελφοι, γιατί µπορούν να θέλουν
να τοποθετηθούν πριν τοποθετηθείτε ξανά εσείς στη δευτερο-
λογία σας. 

Οπότε, αριθµητικά µπορείτε να πείτε ότι κάνετε δεκτές την
τάδε, τάδε και τάδε, ώστε να ξέρουν οι συνάδελφοι –όπως ο κ.
Σκουρολιάκος θέλει για ένα-δύο λεπτά να τοποθετηθεί για την
τροπολογία του και όποιος δεν θέλει δεν θα τοποθετηθεί- κι εσείς
στο τέλος µε τη δευτερολογία σας, αν θέλετε, επανέρχεστε. Για
να διευκολύνουµε τους συναδέλφους το λέω αυτό, αλλιώς τυ-
πικά έχετε εσείς δίκιο.

Ορίστε, σας βάζω είκοσι λεπτά µε µια µικρή ανοχή, εφόσον
αναφερθείτε και στις τροπολογίες.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Έχω κρατήσει και «κάβα» και υπόλοιπο από χθες. Να σας
ενηµερώσει η κ. Καραµανλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Από χθες δεν υπάρ-
χουν υπόλοιπα στην Ολοµέλεια. Τα υπόλοιπα στις επιτροπές δεν
προστίθενται στην Ολοµέλεια.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Με κοροϊδέψανε, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λόγω συµπάθειας, θα
είµαστε ανεκτικοί. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα το νο-
µοσχέδιο µε τις τροποποιήσεις του ν.2725/1999, ρυθµίζοντας
κάποια επείγοντα ζητήµατα, κάποια κοµβικά ζητήµατα της αθλη-
τικής κατάστασης και της αθλητικής ζωής της χώρας.

Δυστυχώς, πολλές διατάξεις έχουν µεγαλύτερη επικοινωνιακή
βαρύτητα –ας το θέσουµε έτσι- από κάποιες άλλες που είναι πε-
ρισσότερο σηµαντικές κι ενδεχοµένως εσφαλµένα µονοπωλούν
τη συζήτηση που έγινε αυτές τις µέρες στο Κοινοβούλιο. Αυτό
είναι αντιληπτό για πολλούς και διάφορους λόγους.

Αυτό που δεν γίνεται αντιληπτό είναι γιατί ακόµη και αυτές τις
µέρες, ακόµη και µετά από αυτή την εµπειρία που είχαµε όλους
αυτούς τους µήνες µε τα πεπραγµένα της ποδοσφαιρικής οµο-
σπονδίας και όλα αυτά –γιατί σε αυτό αναφέροµαι- που έρχονται
στην επιφάνεια, εξακολουθούµε να έχουµε µια άρνηση στο να
δούµε και να παραδεχθούµε την πραγµατικότητα και να προχω-
ρήσουµε στην επόµενη µέρα.

Θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, να δούµε βήµα βήµα και κοµµάτι
κοµµάτι το ποιες είναι αυτές οι σοβαρές ρυθµίσεις που έρχονται
µε αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία. 

Κατ’ αρχάς, ερχόµαστε στο πλαίσιο της διαπραγµάτευσης µε
την FIFA και την UEFA, διαπραγµάτευση η οποία ήρθε ως απο-
τέλεσµα της έκνοµης κατάστασης που επικρατούσε στον χώρο
του ποδοσφαίρου.

Το σηµείο µηδέν δεν ήρθε από αυτήν εδώ την Κυβέρνηση,
κυρία Καραµανλή. Στο σηµείο µηδέν βρισκόταν το ελληνικό πο-
δόσφαιρο µετά από χρόνια απραξίας, κλείσιµο του µατιού συνω-
µοτικά µπροστά σε όλα αυτά που συνέβαιναν και της µη
αποτόλµησης του να πάρουµε επιτέλους θέση, µία θέση που
πήγε η ελληνική Κυβέρνηση να πάρει το 2006 και δεν τα κατά-
φερε και τούτη εδώ η Κυβέρνηση τα καταφέρνει, γιατί πλέον οι
διεθνείς οργανισµοί του ποδοσφαίρου, τους οποίους αναγνωρί-
ζουµε, παίρνουν θέση, έχουν άποψη και βάζουν για πρώτη φορά
το δάχτυλο επί τον τύπον των ήλων και είµαστε έτοιµοι να περά-
σουµε στην επόµενη µέρα.

Ερχόµαστε, λοιπόν, στο πλαίσιο της διαπραγµάτευσης, µε δε-
δοµένο ότι η ελληνική πολιτεία και η ελληνική Κυβέρνηση ζητούν
να υπάρχουν συγκεκριµένοι κανόνες που λειτουργεί κάθε νοµική
οντότητα σε τούτη εδώ την έννοµη τάξη, κανόνες διαφάνειας,
κανόνες ισονοµίας, κανόνες ορθής διακυβέρνησης. Και ναι, δεν
µένουµε σε τεχνικά ζητήµατα. Και είναι αδιανόητο το ότι εγείρε-
ται ζήτηµα στο αν διαφωνούµε για την απλή αναλογική. Είναι
εσωτερικό µας ζήτηµα.

Δεν είναι το κοµβικό πολιτικό, κυρία Καραµανλή.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Αρχικά ήταν, όµως.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-

τισµού): Το κοµβικό πολιτικό ζήτηµα είναι ότι επιτέλους µπαίνουν

για πρώτη φορά κανόνες. Είναι αυτό που πετύχαµε και είναι ο
λόγος για τον οποίο έγινε η παρέµβαση και θα γίνουν και οι
όποιες υποχωρήσεις στην πορεία, οι οποίες και συµφωνηµένες
είναι και από την αρχή προγραµµατισµένες ήταν.

Εποµένως, δίνεται η δυνατότητα στους φορείς του ποδοσφαί-
ρου, στη γενική τους συνέλευση, που τους επιτρέπουµε να γίνει
µε βάση το καταστατικό τους, να προχωρήσουν µπροστά και
αµέσως µετά πάλι, για να µην παραβιάζουµε ανοιχτές θύρες,
όταν µε νοµοτεχνική παρέµβαση θα επιτραπεί να γίνουν και οι
εκλογές, να προχωρήσουν στην επόµενη ηµέρα, µε νέες αναλο-
γίες στο εκλογικό σώµα του ποδοσφαίρου, µε µεγαλύτερη συµ-
µετοχή του επαγγελµατικού ποδοσφαίρου, µε σπάσιµο των
στεγανών, µε κατακτήσεις, όπως οι τακτικοί δικαστές, οι οποίοι
έρχονται για πρώτη φορά και επιβάλλουν ποινές που δεν βλέ-
παµε όλα αυτά τα χρόνια, ποινές που έρχονται ανεξάρτητα από
τον κάθε επιχειρηµατία που βρίσκεται πίσω από κάθε ΠΑΕ, που
δεν κάνουν τα στραβά µάτια, που πολλές φορές µπορεί να είναι
σκληρές, να µας στεναχωρούν ή να στενοχωρούν κάποιους από
τους συναδέλφους σας, αλλά είναι η πραγµατικότητα, είναι το
κράτος δικαίου και το κράτος δικαίου το διασφαλίζει η τακτική
δικαιοσύνη, το διασφαλίζουν οι Έλληνες δικαστές.

Η επιβολή της νοµιµότητας, λοιπόν, είναι κατάκτηση και δεν
µπορώ να καταλάβω γιατί έστω και αυτή την στιγµή δεν αναγνω-
ρίζουµε έστω και αυτό, στις αλλαγές που έγιναν, λοιπόν. Μένετε
στη διαφωνία που µπορεί να έχουµε στο πλαίσιο µιας στρατηγι-
κής διαπραγµάτευσης. Θα γίνουν και οι τακτικές αναδιπλώσεις
σε θέµατα που θα επιλέξουµε εµείς και µε τον τρόπο που θα επι-
λέξουµε εµείς. Το αποτέλεσµα να δούµε και το αποτέλεσµα είναι
θετικό. Το αποτέλεσµα είναι ότι για πρώτη φορά επιβάλλεται κα-
θεστώς νοµιµότητας και ερχόµαστε και σπάµε τα δεσµά, που
υπήρχαν όλα αυτά τα χρόνια ακόµη και σε θέµατα τα οποία δεν
άπτονται της πολιτικής, αλλά επηρεάζουν τον τρόπο εξέλιξης
του ποδοσφαίρου, όπως είναι η διαιτησία. Πετυχαίνουµε και έρ-
χεται το βίντεο assistant referee, για να πάψουν οι σκιές, για να
πάψουν οι εξαρτήσεις και µε τις άλλες παρεµβάσεις που θα γί-
νουν και τα καινούργια πειθαρχικά που έρχονται µετά από την
επεξεργασία της ΠΔΕ σε συµφωνία µε τη FIFA και την UEFA.

Είναι όλες αυτές οι αλλαγές που δεν τολµούσε κανένας να
κάνει όλα αυτά τα χρόνια, δεν τολµούσε κανένας να συζητήσει
όλα αυτά τα χρόνια, δεν τολµούσε κανένας να ορθώσει το ανά-
στηµα όλα αυτά τα χρόνια.

Ας σταµατήσουµε, λοιπόν, να κάνουµε τις υπόλοιπες διαπιστώ-
σεις, γιατί ξέρετε κάτι; Όταν ανακαλύφθηκαν οι κοριοί µέσα σε
γραφεία και παραγραφεία, η στάση σας ήταν ότι σήµερα είναι
Τρίτη. Όταν διαπιστώθηκαν οι µαύρες τρύπες, η στάση σας ήταν
ότι σήµερα είναι Τρίτη. Όταν διαπιστώθηκαν τα οικονοµικά σκάν-
δαλα µε την σφραγίδα της «DELOITTE», του ιδιωτικού τοµέα, σή-
µερα είναι απλώς Τρίτη.

Επειδή, όµως, ο κόσµος ξέρει, καταλαβαίνει και ξέρει τι αλλα-
γές έγιναν και ξέρει πως µόνο εµείς µπορούµε να εγγυηθούµε
ότι µπορεί να υπάρξει µια καλύτερη µέρα όχι µόνο για το ποδό-
σφαιρο, αλλά για το σύνολο του αθλητισµού, γι’ αυτό προχω-
ρούµε και µε την στήριξη της κοινωνίας.

Από εκεί και µετά ερχόµαστε να λύσουµε ζητήµατα αναγνώρι-
σης δικαιωµάτων συµπολιτών µας, οι οποίοι έτσι και αλλιώς λόγω
της κακής και στρεβλής δοµής του ελληνικού κράτους βρίσκονταν
για πολλούς και διάφορους λόγους στο περιθώριο. Κι εµείς πολ-
λές φορές λόγω της οικονοµικής κρίσης δεν καταφέρνουµε να κά-
νουµε όλα αυτά που είχαµε στο µυαλό µας ή που θέλουµε.
Καταφέρνουµε σιγά-σιγά, µε τακτικές κινήσεις, να κερδίζουµε
βήµα-βήµα, ηµέρα µε την ηµέρα, περισσότερα δικαιώµατα. Ανα-
φέροµαι στην αναγνώριση της αθλητικής οµοσπονδίας των νε-
φροπαθών, καθώς και στην αναγνώριση του αθλητικού σωµατείου
των Special Olympics. 

Αυτά δεν τα κάνουµε για να χαϊδέψουµε αυτιά ή για να κοιτά-
ξουµε εκλογικά ακροατήρια. Δεν το συνηθίζουµε, ούτε είναι στη
λογική και στη φιλοσοφία µας. Όµως, το κάνουµε για να µπορέ-
σουµε, µε τις παρεµβάσεις που δίνει ο νόµος, να συνδράµουµε
στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού όχι οικονοµικά, καθώς δεν
έχουµε χρήµατα –µαντάρα τα κάνατε και εδώ µας τα αφήσατε,
δεν υπάρχουν χρήµατα- αλλά µε θεσµικές παρεµβάσεις, όπως
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είναι η παροχή γυµναστών µέσα από το προγράµµατά µας κ.λπ. .
Θέλουµε, µε όλα όσα προβλέπει το θεσµικό µας πλαίσιο που

λειτουργεί πλέον ορθολογικά, να έρθουµε να βοηθήσουµε αυτές
τις κατηγορίες των συµπολιτών µας, προκειµένου να τους δώ-
σουµε διέξοδο. Θέλουµε να τους δώσουµε τη δυνατότητα να
αθλούνται µε αξιοπρέπεια σε ασφαλείς αθλητικές εγκαταστά-
σεις, µε όποιες παρεµβάσεις µπορούµε να κάνουµε. 

Ας αναφερθούµε τώρα στο θέµα της αδειοδότησης των αθλη-
τικών εγκαταστάσεων. Δεν µπορώ να καταλάβω κάτι. Έρχεται
ένα νέο πλαίσιο εξορθολογισµού της ορθής προσπάθειας του
νοµοθέτη, πριν από δεκατρία, δεκατέσσερα χρόνια, να βάλει κα-
νόνες στη λειτουργία αυτών των εγκαταστάσεων, οι οποίοι επί
της ουσίας είχαν τέτοια γραφειοκρατία και τέτοια προβλήµατα
που δεν µπορούσαν να λειτουργήσουν. Εδώ και δεκατρία χρόνια
δίνουµε συνεχείς παρατάσεις για την ασφαλή λειτουργία των
αθλητικών µας εγκαταστάσεων. Επί δεκατρία χρόνια έχουµε θε-
σπίσει κανόνες που εν γνώσει µας τους παραβιάζουµε συνεχώς,
γιατί πρόκειται για ένα δαιδαλώδες πλαίσιο. 

Εµείς ερχόµαστε εδώ να το λύσουµε, κάνοντας πολύ απλές
τις διαδικασίες, αλλά χωρίς έκπτωση στα τεχνικά χαρακτηρι-
στικά. Μέσα στον νόµο δεν µπορούν να περιγραφούν µια-µια οι
λεπτοµέρειες, αλλά προφανώς ισχύει ο νόµος για τα αυθαίρετα,
προφανώς ισχύει ο νόµος για την πυρόσβεση, προφανώς ισχύει
το νοµικό πλαίσιο. Το θέµα είναι η διαδικασία που ακολουθείται
για να λειτουργήσει αυτό το πλαίσιο και η κατηγοριοποίηση ανά-
λογα όχι µε την εγκατάσταση αυτή καθ’ αυτή, αλλά µε το τι αγώ-
νες γίνονται σε κάθε εγκατάσταση και πού βρίσκονται. Δεν είναι
δυνατόν αυτή τη στιγµή –αυτό το πλαίσιο είχαµε- το Ολυµπιακό
Στάδιο και ένα γηπεδάκι σε ένα αποµακρυσµένο χωριό της περι-
φέρειας να έχουν ακριβώς την ίδια διαδικασία αδειοδότησης.
Αυτό είναι πλήρης παραλογισµός. Αυτό είχε σαν αποτέλεσµα
καµµία εγκατάσταση να µην µπορεί να αδειοδοτηθεί. 

Τι κάνουµε, λοιπόν; Κάνουµε ό,τι γίνεται σε ένα σύγχρονο κρά-
τος, δηλαδή, αποκεντρώνουµε τις αρµοδιότητες. Πηγαίνουν
στον δήµο και οι µικρής εµβέλειας εγκαταστάσεις. Αυτή είναι η
ειδοποιός διαφορά, όταν µιλάµε για αγώνες εθνικών πρωταθλη-
µάτων. Προφανώς, ένα πανελλήνιο πρωτάθληµα στίβου εφήβων
είναι εθνικό πρωτάθληµα και περιλαµβάνει εθνικές κατηγορίες,
γιατί εκεί υπάρχει µεγαλύτερη προσέλευση και, άρα, πρέπει να
υπάρχουν άλλοι κανόνες ασφαλείας και άλλος τρόπος ελέγχου
της εγκατάστασης. Προφανώς υπάρχει επανέλεγχος. Προφα-
νώς, λοιπόν, πάµε σε ένα εκσυγχρονισµένο στάδιο. 

Υπάρχει η εξουσιοδοτική ΚΥΑ για τις τεχνικές λεπτοµέρειες
της διαδικασίας του νόµου. Πέρα από την ΚΥΑ, ενδεχοµένως µι-
λάµε για µια µεταρρύθµιση. Μπορεί στην πορεία, εφαρµοζοµέ-
νων αυτών των διατάξεων, να δούµε ότι υπάρχουν κάποια σηµεία
που είναι προβληµατικά ή δηµιουργούν κάποιες δυσκολίες. Αυτά
θα τα δούµε στην πράξη. Όµως, κατά γενική οµολογία είναι προς
τη σωστή κατεύθυνση και οι διαδικασίες είναι απλοποιηµένες.
Δεν υπάρχει προφανώς σύγκρουση συµφερόντων και ταύτιση
ελέγχου και ελεγχόµενων. Οι δήµοι αναλαµβάνουν την ευθύνη
τους. Στους δήµους καταλήγουν όλα. Λειτουργούν µε βάση τους
κανόνες και µε βάση τα έγγραφα που έχουν. Από εκεί και µετά
αναλαµβάνουν την ευθύνη.

Άρα, δεν νοµίζω ότι θα υπάρξει και κάποιος φορέας της ελλη-
νικής έννοµης τάξης ο οποίος «ελαφρά τη καρδία» θα δώσει
άδεια αν δεν τηρούνται οι προϋποθέσεις του νόµου. Όµως, και
αν δώσει άδεια, θα έχει και την ευθύνη, και πλέον θα έχουµε επι-
τέλους κάποιον να αναλάβει την ευθύνη.

Επειδή αναφερθήκαµε και στον Πανθεσσαλικό, να σας πω ότι
δεν άκουσα τίποτα για την άδεια τέλεσης που έδωσε ο κ. Αγο-
ραστός. Τίποτα απολύτως! Όµως, ας µην το ανοίξουµε αυτό το
κεφάλαιο.

Εποµένως, επιτέλους, αυτό που χρειάζεται είναι απλές διαδι-
κασίες, διαδικασίες διάφανες και ξεκάθαρες, για να µπορεί ο
κάθε ενδιαφερόµενος, ανά πάσα στιγµή, να ξέρει τι πρέπει να
κάνει, σε ποιον πρέπει να απευθυνθεί και ποιος θα έχει την ευ-
θύνη. 

Από εκεί και µετά, σχετικά µε τις ρυθµίσεις που φέρνουµε για
το επαγγελµατικό µπάσκετ, ταλανιστήκαµε πολύ γιατί υπήρχε µια
δεδοµένη οικονοµική κατάσταση στις καλαθοσφαιρικές ανώνυ-

µες εταιρείες, η οποία επέβαλε το να ξαναδούµε το οικονοµικό
πλαίσιο το οποίο απαιτεί ο νόµος για να συµµετάσχει µια ΚΑΕ σε
ένα πρωτάθληµα. 

Η αλήθεια είναι ότι το σύνολο του επαγγελµατικού αθλητισµού
στη χώρα, λόγω, αφ’ενός µεν της οικονοµικής κρίση, αφ’ετέρου
δε της τραγικής διοίκησης που υπήρξε όλα αυτά τα χρόνια και
κυρίως τα χρόνια της ευµάρειας -των µηδενικών επενδύσεων,
του κακού προγραµµατισµού και των φαινοµένων βίας που οι
ίδιες οι ανώνυµες εταιρείες τις εκθρέψανε για να υπερασπίσουν
αλλότρια επιχειρηµατικά συµφέροντα και συµφέροντα άσχετα
µε τον αθλητισµό- έχουν οδηγήσει αυτή τη στιγµή σε µια κατά-
σταση που, αν θέλουµε να είµαστε ειλικρινείς, δεν σηκώνουν το
σύνολο των οµάδων που υπάρχουν, τόσο στο ποδόσφαιρο, όσο
και στο µπάσκετ.

Υπάρχει και µια γενικότερη συζήτηση για µια αναδιάρθρωση
όλων των κατηγοριών των επαγγελµατικών πρωταθληµάτων µε
µείωση των οµάδων. Δεν σηκώνουµε τόσες ανώνυµες εταιρείες.
Ήδη στο βόλεϊ αυτό είναι µια πραγµατικότητα. Και φοβάµαι ότι
το ίδιο µπορεί να δούµε και στο µπάσκετ. Δεν συζητάω για τη Β’
Εθνική ή Football League, αλλά και για τη Super League.

Κάνουµε, λοιπόν, αυτή την παρέµβαση, γνωρίζοντας ότι γίνεται
µια διευκόλυνση, εφόσον όλοι οι παίκτες και καλαθοσφαιριστές
συµφωνούν. Γνωρίζουµε, όµως, ότι αυτό δεν αποτελεί κάποια
λύση. Αποτελεί ένα χάπι που µας δίνει λίγο χρόνο. Και από εκεί
και µετά πρέπει να ξεκινήσει µια µεγάλη και ανοικτή συζήτηση για
το µέλλον του επαγγελµατικού αθλητισµού στη χώρα, µια συζή-
τηση που δυστυχώς ακόµα και αν τούτη εδώ η Βουλή, αν τούτο
εδώ το Κοινοβούλιο είχε τη διάθεση να την ανοίξει και να την ανοί-
ξει σε βάθος, φοβάµαι ότι πολλές φορές δεν θα έβρισκε συνοµι-
λητές. Δεν βρίσκει συνοµιλητές γιατί τόσα χρόνια τούτο εδώ το
Κοινοβούλιο είχε µάθει να παρεµβαίνει και να σώζει αυτούς που
δεν έπρεπε να σώσει, για να µπορέσει κάθε φορά να εξυπηρετεί
µικροκοµµατικά και µικροπολιτικά συµφέροντα. 

Πιστεύουν, λοιπόν, ότι πάλι ως µάννα εξ ουρανού θα έρθει µια
λύση από εδώ πέρα. Θα καταλάβουν σε λίγο ότι από εδώ πέρα
τέτοιου είδους λύσεις δεν θα έρθουν, και ελπίζω µε τη συναίνεση
όλων. Και θα ξεκινήσουµε όλοι µαζί έναν διάλογο για το µέλλον
του επαγγελµατικού αθλητισµού στη χώρα.

Στο πλαίσιο αυτό, εντάσσεται και η παρέµβαση που γίνεται,
σχετικά µε τις οµάδες που τίθενται σε εκκαθάριση για κάθε λόγο,
µε τις οµάδες που υποβιβάζονται και τίθενται σε εκκαθάριση, και
την ακολουθία των χρεών σε περίπτωση που αυτές ξαναγίνουν
ανώνυµες εταιρείες.

Υπήρξε µια νοµοθετική πρωτοβουλία πέρσι στην ορθή κατεύ-
θυνση, η οποία έθεσε συγκεκριµένους όρους, συγκεκριµένους
κανόνες και κυρίως προσπάθησε να αντιµετωπίσει το φαινόµενο
εταιρείες να κλείνουν και τα χρέη να χάνονται, και να δίνει τη δυ-
νατότητα σε διάφορους επιτήδειους να παίζουν µε τις διατάξεις
του αθλητικού νόµου.

Παρ’ όλα αυτά, αυτό που διαπιστώσαµε είναι ότι υπήρξαν κά-
ποια θολά σηµεία. Αυτά τα θολά σηµεία θέλαµε σήµερα εδώ να
τα κλείσουµε, τραβώντας µια διαχωριστική γραµµή το καλοκαίρι
του 2016, µια σαφή διαχωριστική γραµµή που ορίζει για ποιους
και σε ποια έκταση ισχύει το νέο νοµικό πλαίσιο. 

Από εκεί και µετά -και το τόνισα και στις επιτροπές αυτό-, θα
πρέπει να ανοίξει µια κουβέντα, γιατί όντως το πλαίσιο είναι αρ-
κετά αυστηρό, για το αν θα πρέπει να υπάρξει µε κάποιον τρόπο
και µε σαφή κριτήρια µια δεύτερη ευκαιρία. Αλλά αυτό εδώ θα
πρέπει να γίνει µε σοβαρό διάλογο και ελπίζω µετά την ύπαρξη
µιας εκλεγµένης οµοσπονδίας στο ελληνικό ποδόσφαιρο θέλω
να πιστεύω ως το τέλος του καλοκαιριού.

Από εκεί και µετά ερχόµαστε να λύσουµε διάφορα ζητήµατα,
που αφορούν την αντιµετώπιση εκ µέρους της πολιτείας ολυµπιο-
νικών και προπονητών, αφ’ ενός µεν ολυµπιονικών δίνοντάς τους
τη δυνατότητα κινητικότητας στις υπηρεσίες της Γενικής Γραµµα-
τείας Αθλητισµού και γενικά στις υπηρεσίες, που προάγεται η
ολυµπιακή ιδέα. Για πρώτη φορά προσπαθούµε να εκµεταλλευ-
τούµε –δεν λέω σε απόλυτο βαθµό, δεν λέω ικανοποιητικά- τους
αθλητές µας. Δεν θέλουµε αθλητές «παρκαρισµένους» στο δηµό-
σιο, που αυτό προσβάλλει και την πολιτεία και αυτούς, θέλουµε
να τους χρησιµοποιήσουµε ορθά, να τους φέρουµε στα σχολεία

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΑ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9517



µας, να τους φέρουµε στα στάδιά µας όπου τα ανοίγουµε, όπως
έχουµε ανοίξει το Στάδιο Ειρήνης και Φιλίας και έχουν περάσει
από την αρχή της χρονιάς δέκα χιλιάδες µαθητές και του χρόνου
θα είµαστε ακόµα καλύτερα, όπως θέλουµε να ανοίξουµε το
Ολυµπιακό Στάδιο και θα χρησιµοποιούµε τους δηµόσιους αυ-
τούς υπαλλήλους, που είναι ολυµπιονίκες και έχουν τιµήσει τη
χώρα µας, κάνοντας αυτό που µπορούν και βοηθώντας την πο-
λιτεία σε αυτό που ξέρουν και µπορούν να κάνουν καλά. Έτσι γί-
νεται η ορθή εκµετάλλευση του ανθρώπινου δυναµικού και
κυρίως αυτών των ανθρώπων, που τιµούν τη χώρα µας. Τους δί-
νουµε, λοιπόν, τη δυνατότητα αυτής της εξαίρεσης.

Ταυτόχρονα, ερχόµαστε να λύσουµε ένα ζήτηµα που προέκυψε
σε αυτούς τους Ολυµπιακούς Αγώνες κυρίως, αλλά συµβαίνει και
συνέβαινε και στο παρελθόν και λόγω της ύπαρξης του νόµου
πολλές φορές βλέπαµε διάφορα ευτράπελα στις δηλώσεις προ-
πονητών ολυµπιονικών. Τι ερχόµαστε λοιπόν να πούµε; Ότι για ένα
συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα και µε δεδοµένο ότι για πολλά
χρόνια –το πολλά χρόνια το ξεχνάµε. Όλοι πιστεύουµε ότι αυτή η
χώρα υπάρχει εδώ και δυόµισι χρόνια. Τώρα ας θέσουµε τα δυό-
µισι χρόνια πριν την εποχή του Χριστού, προ Χριστού λοιπόν για
το υπόλοιπο πολιτικό σύστηµα- δεν λειτουργούσαν σχολές προ-
πονητών ή τέλος πάντων λειτουργούσαν µε ένα πλαίσιο θολό και
πάρα πολλοί προπονητές, µολονότι ασκούσαν το επάγγελµα, δεν
είχαν το δικαίωµα και τη δυνατότητα να µπουν  στις σχολές αυτές.

Ερχόµαστε, λοιπόν, για µια ειδική κατηγορία προπονητών, για
πολύ περιορισµένα άτοµα, για τους προπονητές αθλητών οι
οποίοι κατέλαβαν από την πρώτη µέχρι την τρίτη θέση στους
Ολυµπιακούς Αγώνες και τους Παραολυµπιακούς να τους δώ-
σουµε κατ’ εξαίρεση τη δυνατότητα, την αναγνώριση του προ-
πονητή, µε αναδροµική ισχύ για να µπορέσουν να έχουν και τα
προνόµια, που ο νόµος ορίζει  για τους προπονητές των ολυµ-
πιονικών. Και ακούγοντας και τη συζήτηση, τον πολύ γόνιµο διά-
λογο από όσων είχαν διάθεση να τον κάνουν στις επιτροπές, µε
µια νοµοτεχνική βελτίωση -τις οποίες θα τις πω στο σύνολό τους
αργότερα- δίνουν τη δυνατότητα στον Υπουργό Αθλητισµού
µετά από εισήγηση της οικείας οµοσπονδίας να δίνει την άδεια
άσκησης επαγγέλµατος τιµής ένεκεν σε αυτούς τους ανθρώ-
πους. Υπάρχουν πολλές κατηγορίες προπονητών, που δεν έχουν
γίνει για διαφόρους λόγους, είτε γιατί δεν λειτουργούσαν οι σχο-
λές, είτε γιατί δεν υπήρχε αντίστοιχο τµήµα σχολών, είτε γιατί
είναι αλλοδαποί που έχουν άλλα κριτήρια και τα κριτήρια στο
δικό τους νοµικό σύστηµα δεν αναγνωρίζονται από το ελληνικό,
όλα αυτά είναι πράγµατα που εξετάζουµε και πρέπει να λύσουµε
µε τον αθλητικό νόµο. Αλλά έχει και περιορισµένη ισχύ, γιατί
πλέον υπάρχει ένα θεσµικό πλαίσιο και ένα νοµικό πλαίσιο για τη
λειτουργία των σχολών και ευελπιστούµε ότι από τον Σεπτέµβριο
θα µπούµε σε µια κανονικότητα στη λειτουργία αυτών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Πέραν από τις αποζηµιώσεις των µελών των επιθεωρητών της
ΔΕΑΒ και της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού -που µας
δίνει τη δυνατότητα να καταβάλουµε λόγω της καλυτέρευσης
των οικονοµικών του κράτους- ερχόµαστε να κάνουµε και µια σο-
βαρή παρέµβαση σχετικά µε τους χώρους άθλησης στα ξενοδο-
χεία. Υπάρχει ένα νοµικό πλαίσιο, το οποίο είναι σαφές για το
πώς λειτουργούν τα γυµναστήρια και υπήρχε και ένα έωλο πλαί-
σιο για το τι γίνεται µε χώρους άθλησης-γυµναστήρια τα οποία
δεν απευθύνονται στο ευρύ κοινό. 

Δεν είναι γυµναστήρια µε την έννοια του όρου, αλλά ταυτό-
χρονα δεν µπορούν να χαρακτηριστούν και διαφορετικά, µολο-
νότι η τουριστική νοµοθεσία αναγνωρίζει ως πλεονέκτηµα ενός
καταλύµατος την ύπαρξη τέτοιου χώρου. Τι λέµε, λοιπόν; Λέµε
ότι αυτοί οι χώροι από είκοσι έως εκατό τετραγωνικά, εφόσον
διατίθενται αποκλειστικά στους ενοίκους, εξαιρούνται του άρ-
θρου 32 του ν.2725. Και εποµένως, καλύπτουµε ένα ασαφές νο-
µικό πλαίσιο το οποίο υπήρχε.

Προφανώς είναι προς τη σωστή κατεύθυνση και προφανώς γι’
αυτό τον λόγο, όπως και όλες οι διατάξεις, έγιναν αποδεκτές από
το σύνολο των φορέων, όπως αποτυπώθηκε µε πολύ µεγάλη ευ-
γλωττία στη χθεσινή συνεδρίαση των φορέων. Και νοµίζω ότι
είναι από τις λίγες φορές που το σύνολο των φορέων, που λαµ-

βάνουν µέρος σε µια διαβούλευση, σε µια συζήτηση στο Κοινο-
βούλιο, συµφωνούν όλοι στην ίδια κατεύθυνση και µιλάνε όλοι
µε κοινό παρονοµαστή: Ότι είµαστε στη σωστή κατεύθυνση. 

Δεν λέµε ούτε καµωνόµαστε ότι λύνουµε όλα τα προβλήµατα.
Όµως τα προβλήµατα, µε τα οποία καταπιανόµαστε, τα λύνουµε.
Είναι προφανές ότι έχει καθυστερήσει ο αθλητικός νόµος. Όµως
πείτε µου: Είναι γνωστό ότι είµαστε σε µια ανοικτή διαδικασία
διαβούλευσης µε την FIFA και την UEFA. Θα ήταν σοβαρό να
φέρνουµε ένα καινούργιο αθλητικό πλαίσιο, το οποίο σε έναν
µήνα, σε δύο µήνες, να αρχίσουµε να το τροποποιούµε;

Έρχοµαι τώρα στην κάρτα φιλάθλων. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ,

επειδή έχετε περάσει τον χρόνο σας και επειδή έχετε και δευτε-
ρολογία και τριτολογία…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Δύο λεπτά και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Επειδή έχετε περιθώριο
να συνεχίσετε σε άλλη παρουσία σας, αφήστε να χειριστούµε κα-
λύτερα τον χρόνο. Έχετε δευτερολογία, έχετε τριτολογία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Ένα λεπτό θέλω και τελειώνω. Να µιλήσω για την κάρτα
φιλάθλων. Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εντάξει. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-

τισµού): Εξηγήσαµε και στις επιτροπές ότι, όπως ήµασταν έτοι-
µοι να εφαρµοστεί από φέτος το καλοκαίρι, έχουµε κάνει µια
συµφωνία µε τη FIFA και την UEFA να αλλάξουµε από κοινού
τους κανόνες ασφαλείας και να φτιαχτεί η οµάδα των εµπειρο-
γνωµόνων της UEFA µαζί µε τις διευθύνσεις αθλητικής βίας Αθή-
νας και Θεσσαλονίκης και τους αθλητικούς εισαγγελείς, ούτως
ώστε να φτιάξουµε ένα νέο πλαίσιο. Θα ήταν αστείο να µπούµε
σε µια διαδικασία όπου θα βάλουµε τον κόσµο να πάει να απο-
γραφεί τώρα και σε δύο µήνες να ξεκινήσουµε πάλι µια διαδικα-
σία. Αυτό λέµε. Ελπίζουµε να γίνει κατανοητό. Εάν δεν γίνει, δεν
πειράζει. Εµείς θα δικαιωθούµε πάλι. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την ανοχή σας θα δώσω τον
λόγο στον συνάδελφο, τον κ. Σκουρολιάκο, για να κάνει µια δι-
ευκρίνιση για τους διορισµούς των καλλιτεχνικών διευθυντών
στα περιφερειακά θέατρα. 

Έχετε τον λόγο για δύο λεπτά, παρακαλώ πολύ, κύριε Σκου-
ρολιάκο. 

Ευχαριστώ. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Πρόκειται για µια νοµοθετική ρύθµιση που αφορά, όπως είπε

και ο κύριος Πρόεδρος, τις προσλήψεις των καλλιτεχνικών διευ-
θυντών των δηµοτικών περιφερειακών θεάτρων. 

Τελευταία έχει παρατηρηθεί ότι µπαίνουν κριτήρια κατά την
προκήρυξη των θέσεων, όπου αναζητείται και ζητείται ως προ-
ϋπόθεση η ύπαρξη τίτλου πανεπιστηµιακής, τεχνολογικής ή δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης -βεβαίως σε κάθε περίπτωση
εξαιρείται η υποχρεωτική-, κριτήρια τα οποία ουδέποτε νοµοθε-
τήθηκαν. 

Έτσι, λοιπόν, µε δεδοµένη την ιδιαιτερότητα στον χώρο της
τέχνης, όπου η καλλιτεχνική αξία είναι πάρα πολύ σηµαντική και
αποφασιστική, αναζητούνται κριτήρια συνδεόµενα µε ουσιαστικά
και όχι τυπικά προσόντα, δηλαδή η αναγνωρισµένη προσφορά,
η διάκριση και η κατάρτιση στον χώρο της τέχνης και η εµπειρία.
Προτείνεται, λοιπόν, η συγκεκριµένη πρόβλεψη, να δύναται να
προσλαµβάνονται ανεξαρτήτως κατοχής τίτλου συγκεκριµένης
εκπαιδευτικής βαθµίδας. Βεβαίως, οι προσλήψεις καλλιτεχνικών
διευθυντών που τυχόν έλαβαν χώρα πριν την έναρξη ισχύος του
παρόντος, θεωρούνται νόµιµες. 

Έτσι λειτουργούν όλα αυτά τα θέατρα από το 1982 σύµφωνα
µε τον ιδρυτικό τους νόµο, ενώ όπως είπαµε, ουδέποτε νοµοθε-
τήθηκαν πρόσθετες προβλέψεις. Και πρέπει να είµαστε προσε-
κτικοί, ιδιαίτερα οι διοικήσεις των ΔΗΠΕΘΕ, οι δήµαρχοι, γιατί
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όπου µπαίνουν πρόσθετες πρόνοιες µπορεί να θεωρηθεί ότι είναι
εκ του πονηρού και θα µπορούσαν να κατηγορηθούν και ως «φω-
τογραφικές». Δεν µπορούµε να ζητάµε πτυχία ανώτατης εκπαί-
δευσης σε µια χώρα όπου δεν υπάρχει ανώτατη σχολή
παραστατικών τεχνών στα πανεπιστήµια. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε, και για τον σεβασµό στον χρόνο.
Η συνάδελφος κ. Ελένη Αυλωνίτου από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον

λόγο για επτά λεπτά.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµερινό νοµοσχέδιο «Τρο-

ποποιήσεις του ν.2725/1999 (Α’ 121) και άλλες διατάξεις» θέλω
να ασχοληθώ ιδιαίτερα µε το πολύπαθο αλλά πολύ σηµαντικό
θέµα της αδειοδότησης λειτουργίας των αθλητικών εγκαταστά-
σεων και της αδειοδότησης διεξαγωγής των αθλητικών συναν-
τήσεων που περιλαµβάνονται στα άρθρα 4 έως 8. Θέλω να
ασχοληθώ ιδιαίτερα, γιατί εδώ σε αυτό το θέµα καταδεικνύεται
ο τρόπος λειτουργίας όλα τα προηγούµενα χρόνια, ο τρόπος λει-
τουργίας της χώρας, όταν εν έτει 2017 έχουµε αυθαίρετες ολυµ-
πιακές εγκαταστάσεις. Όχι αυθαίρετες αθλητικές εγκαταστάσεις
στην Άνω Μαγούλα, αλλά αυθαίρετες ολυµπιακές εγκαταστά-
σεις.

Το ζήτηµα, λοιπόν, της αδειοδότησης της λειτουργίας των
αθλητικών εγκαταστάσεων φαίνεται εκ πρώτης όψεως απλό και
αντικειµενικά θα έπρεπε να είναι, αλλά η εξέλιξή του µέσα στα
χρόνια στην Ελλάδα θα µπορούσε πραγµατικά να γίνει ένα ολό-
κληρο µυθιστόρηµα.

Το 1999 ο ν.2725 δεν προέβλεπε απολύτως τίποτα για το θέµα
και όπως αποδείχθηκε στη συνέχεια, πολύ καλά έκανε, γιατί οι
κατοπινές ρυθµίσεις που νοµοθετήθηκαν ποτέ δεν κατάφεραν να
εφαρµοστούν.

Το 2002 ο ν.3057 πρόσθεσε στο άρθρο 56 του ν.2725/1999,
που αφορούσε την εκµετάλλευση διαφηµιστικών χώρων µέσα
στις αθλητικές εγκαταστάσεις, το άρθρο 56Α µε τον µεγαλεπή-
βολο τίτλο «Άδεια λειτουργίας αθλητικών εγκαταστάσεων και
άδεια τελέσεως αγώνων». Το άρθρο όριζε µε σαφήνεια ότι σκο-
πός του είναι η εξασφάλιση των αναγκαίων προϋποθέσεων
ασφαλείας για αθλούµενους και θεατές. Προέβλεπε ετήσια
άδεια λειτουργίας που χορηγείται από τον γενικό γραµµατέα της
περιφέρειας µετά από γνωµοδότηση της επιτροπής. Η επιτροπή
αυτή περιελάµβανε, µεταξύ των άλλων, µηχανικό, γιατρό, αστυ-
νοµία, πυροσβεστική και ήλεγχε, µεταξύ πολλών άλλων, και τη
στατική αντοχή των κερκίδων.

Την επόµενη χρονιά, το 2003, έναν χρόνο πριν τη διεξαγωγή
των Ολυµπιακών Αγώνων στην Αθήνα, ο ν.3217/2003 τροποποί-
ησε το άρθρο 56Α, ορίζοντας ότι οι σχετικές διατάξεις θα εφαρ-
µοστούν µόνο µετά από την έκδοση κοινής υπουργικής
απόφασης, δηλαδή έβαζε το θέµα στις καλένδες.

Το 2012 ο ν.4049 προσάρµοσε το άρθρο 56Α στα δεδοµένα
του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», αναθέτοντας την αρµοδιότητα έκδοσης της
άδειας στον γενικό γραµµατέα της αποκεντρωµένης διοίκησης.
Εδώ, όµως, έγινε και µια ακόµα ενδιαφέρουσα αλλαγή. Ενώ
µέχρι τώρα στη χορήγηση άδειας υπό αίρεση η προθεσµία απα-
γορευόταν, το 2012 επετράπη.

Οπότε φτάνουµε στο 2014 και προκύπτει αίφνης ότι το κολυµ-
βητήριο του ΟΑΚΑ δεν µπορεί, λέει, να χρησιµοποιηθεί για την
τέλεση αγώνων κολύµβησης, επειδή δεν διαθέτει άδεια λειτουρ-
γίας. Αναζητώντας, βρήκα ότι ο λόγος που δεν διαθέτει άδεια
λειτουργίας είναι γιατί έχει οικοδοµηθεί χωρίς πολεοδοµική
άδεια, είναι δηλαδή αυθαίρετο. «Γιατί τόση βιασύνη;» διερωτή-
θηκε η εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης. Γιατί βια-
ζόµαστε να αδειοδοτήσουµε µια ολυµπιακή εγκατάσταση, που
είναι αυθαίρετη, αντί να σπεύδουµε βραδέως, όπως έκαναν τόσα
χρόνια;

Είχα κάνει τότε σχετική κοινοβουλευτική ερώτηση στον τότε
Υφυπουργό Αθλητισµού κ. Ανδριανό, που έδωσε στο πρόβληµα
τη µόνη λύση που µπορούσε να δώσει, µεταφέροντας µε τον
ν.4280/2014 την αρµοδιότητα χορήγησης άδειας λειτουργίας του
ΟΑΚΑ, του ΣΕΦ και του Καυτανζόγλειου στη Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού.

Για να χρησιµοποιήσω µια αγαπηµένη έκφραση του πρώτου
διδάξαντος και αρµόδιου Υπουργού για την ολυµπιακή προετοι-
µασία, κ. Ευάγγελου Βενιζέλου, ο κ. Ανδριανός έδωσε µια λύση,
που αποτελεί πλάσµα δικαίου. Δεν έχουµε ουσιαστική λύση στο
θέµα, οπότε νοµοθετούµε µια λύση. Πώς λέει στην Αγία Γραφή
«γενηθήτω φως», εδώ εµείς είπαµε «γενηθήτω άδεια» και εγε-
νήθη. Έλα, όµως, που δεν µπορούµε το ίδιο εύκολα να πούµε
«γενηθήτω στατική µελέτη». 

Με ποιο τρόπο λοιπόν, θα ελεγχθεί η στατική αντοχή των κερ-
κίδων που θέλει το άρθρο 56Α; Προφανώς, δεν θα ελεγχθεί ή θα
πρέπει να γκρεµιστούν οι κερκίδες. Οπότε, εκεί που κάθεσαι στην
κερκίδα και παρακολουθείς αγώνα, άντε να σου έρθει κανένα
πλάσµα δικαίου από την οροφή στο κεφάλι!

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς εδώ µπορούµε να νοµοθε-
τούµε ό,τι θέλουµε, µέσα στο πλαίσιο του Συντάγµατος. Η αντι-
κειµενική πραγµατικότητα όµως υπάρχει άσχετα από το τι
νοµοθετούµε εµείς. Η στατική ενός κτηρίου δεν αλλάζει διά
νόµου. Θέλει µπετά, θέλει σίδερα, θέλει στατική µελέτη. Υποτί-
θεται, βέβαια, ότι όλα αυτά προβλέπονται από τον νόµο. Τι κά-
νεις, όµως, όταν σειρά κυβερνήσεων απλά παραβιάζει τους
νόµους, µε εντολή Υπουργού, ακόµα και του ίδιου Υπουργού που
έγραψε τον νόµο, όπως έγινε στην ολυµπιακή προετοιµασία, και
έχεις να µαζέψεις πραγµατικά τα ασυµµάζευτα;

Το σηµερινό νοµοσχέδιο ξεκινά συµµαζεύοντας τη διαδικασία
αδειοδότησης και απλοποιώντας την. Αναγνωρίζει ότι το ΟΑΚΑ
και µια υπαίθρια αθλητική εγκατάσταση χωρίς κερκίδες σε ένα
χωριό δεν έχουν ακριβώς τον ίδιο φόρτο θεατών και συνεπώς
δεν πρέπει να έχουν και τους ίδιους όρους αδειοδότησης. 

Έτσι οι αθλητικές εγκαταστάσεις χωρίζονται σε δέκα κατηγο-
ρίες, που αντιστοιχούν στον φόρτο θεατών. Οι µικρές κατηγορίες
αδειοδοτούνται από τον δήµαρχο, οι µεγάλες από την περιφέ-
ρεια. Στις µικρές κατηγορίες χρειάζεται βεβαίωση µηχανικού ή
της τεχνικής υπηρεσίας του δήµου. Στις µεγάλες κατηγορίες
συγκροτείται ειδική επιτροπή. Το ΟΑΚΑ, το ΣΕΦ, το Καυτανζό-
γλειο και ο Αγ. Κοσµάς παραµένουν στη Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού, που καλείται ουσιαστικά να διαχειριστεί τα αυθαί-
ρετα εθνικά στάδια, που διαθέτει η χώρα µας και ίσως κάποτε να
καταφέρει να τα νοµιµοποιήσει. Βέβαια, για να µπει τάξη στους
αθλητικούς χώρους δεν φθάνει να το λένε οι νόµοι. Πρέπει αυτοί
οι νόµοι να εφαρµόζονται κιόλας. 

Ευελπιστώντας ότι αυτήν τη φορά θα συµβεί και αυτό υπερ-
ψηφίζω το νοµοσχέδιο επί της αρχής και κατ’ άρθρον, που λύνει
πολλές τρέχουσες, πραγµατικά αυτονόητες και σηµαντικές εκ-
κρεµότητες της αθλητικής κοινότητας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία συνάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Κωνσταντίνος Κουκοδήµος από τη Νέα Δη-
µοκρατία έχει τον λόγο.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου δί-
νετε µισό λεπτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Υπάρχουν τροπολο-

γίες, που αφορούν το Υπουργείο Ανάπτυξης και έχει κάνει κά-
ποιες αποδεκτές, από ό,τι καταλαβαίνω, ο Υπουργός. Υπάρχει
κάποιος εδώ να µιλήσουµε γι’ αυτά τα θέµατα ή θα µιλάµε στον
κύριο Υπουργό, ο οποίος δεν τα γνωρίζει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Όταν υπάρξει Υπουρ-
γός θα συνεννοηθείτε. Για την ώρα δεν υπάρχει κάποιος αρµό-
διος.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Μισό λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν µπορεί να σας το
λύσει αυτό το Προεδρείο, κύριε Κωνσταντινόπουλε.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, δεν θα το λύσει το
Προεδρείο αυτό, κύριε Πρόεδρε. Το ζητούµενο είναι να έλθει κά-
ποιος από την Κυβέρνηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, ούτε ο κ. Βασιλει-
άδης θα σας το λύσει. Είναι δυνατόν;

Κύριε Κουκοδήµο, έχετε τον λόγο.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΥΚΟΔΗΜΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον Μάιο του 2015, εγώ τότε ως
τοµεάρχης αθλητισµού της Νέας Δηµοκρατίας και ο κ. Κοντονής
ως Υφυπουργός αρµόδιος για τα θέµατα του αθλητισµού, συζη-
τούσαµε σε αυτά εδώ τα έδρανα για τα θέµατα του αθλητισµού,
για τη βία, για τα µέτρα που πρέπει να λάβει η πολιτεία.

Εκεί, για πρώτη φορά, και µε ένα νοµοθέτηµα που τότε η Νέα
Δηµοκρατία είχε ζητήσει να αποσυρθεί, µπήκαµε στο επίκεντρο
συζήτησης. Τόσο στην UEFA όσο και στη FIFA έγιναν αλλεπάλ-
ληλες συναντήσεις και απειλήθηκε το ελληνικό ποδόσφαιρο µε
αποκλεισµό.

Ακούστηκαν εδώ µέσα πολλά για την Κυβέρνηση που δεν υπο-
χωρεί, για τη διαφθορά την οποία θα καταπολεµήσει, για τη βία
που θα εκλείψει. Εκείνο το νοµοσχέδιο µε δεκαπέντε άρθρα, αν
θυµάµαι καλά, σύµφωνα µε όσα υποστήριζε ο κ. Κοντονής θα
ήταν η αρχή του τέλους για µια σειρά από προβλήµατα που τα-
λαιπωρούσαν τον ποδοσφαιρικό κόσµο και τη φίλαθλη οικογέ-
νεια. Επιπλέον, παίρναµε και τις δεσµεύσεις του τότε Υπουργού,
ότι πολύ σύντοµα και έγκαιρα θα συζητούσαµε τον αθλητικό
νόµο σε νέα βάση και πιο ολοκληρωµένα. Μεγάλες κουβέντες,
όνειρα θερινής νυκτός!

Δύο χρόνια µετά δεν έχουµε στα χέρια µας τίποτα. Δεν έχουµε
νέο αθλητικό νόµο. Έχουµε και πάλι ένα νοµοσχέδιο, που προ-
σπαθεί να λύσει προβλήµατα του προηγούµενου νοµοθετήµα-
τος, αυτού του κ. Κοντονή.

Έρχεται µε κάποια άρθρα να σώσει ό,τι µπορεί, εάν µπορεί,
και πάλι στο «παρά πέντε». Και παραµένει το ερώτηµα: Πού είναι
το ολοκληρωµένο αθλητικό νοµοσχέδιο; Γιατί νοµοθετούµε και
πάλι πρόχειρα; Δεν γνωρίζατε για τις εκλογές της ΕΠΟ; 

Άκουσα εσάς, κύριε Υπουργέ, σε τηλεοπτική εκποµπή να δη-
λώνετε τα εξής: «Πρώτη φορά είναι στο τραπέζι το Grexit όχι
γιατί συγκρούεται το αυτοδιοίκητο του ποδοσφαίρου µε τους νό-
µους του κράτους, αλλά γιατί υπήρχε µια δεδοµένη κατάσταση
στους κανόνες λειτουργίας της ΕΠΟ». Δηλαδή, µας είπατε δη-
µόσια ότι η ΕΠΟ λειτουργεί παράνοµα, ή ότι κάνει πράξεις που
χρήζουν έρευνας, ίσως και δικαστικής. 

Εγώ νοµίζω –και θα µιλήσω προσωπικά- ότι το Grexit θα είναι
στο τραπέζι όσο δεν θα διορθώνεται αυτή η κατάσταση. Αυτό
που πρέπει να κάνουµε είναι να πάµε προς την ίδια κατεύθυνση
-και θα εξηγήσω τι εννοώ, γιατί κανείς δεν είναι ικανοποιηµένος
µε αυτό το εσφαλµένο πλαίσιο λειτουργίας-, δηλαδή, µε βάση το
καταστατικό της FIFA και της UEFA στο οποίο είναι εναρµονι-
σµένο και το καταστατικό της ΕΠΟ και τίποτε άλλο. Είναι η προ-
σωπική µου άποψη. Εάν λοιπόν δεν τηρείται το καταστατικό, τότε
να το καταγγέλλουµε εµείς στη FIFA και στην UEFA και να απει-
λούµε εµείς ως κράτος πλέον ότι θα σταµατήσουµε το πρωτά-
θληµα και δεν θα τους δίνουµε τις αθλητικές εγκαταστάσεις για
χρήση. 

Οι διαπιστώσεις δεν είναι τωρινές. Τις είχα στο πρόγραµµά
µου ως τοµεάρχης αθλητισµού για πολλά χρόνια. Τα ίδια συζη-
τούσαµε και πριν από δύο χρόνια κι ακόµα πάλι συζητάµε για την
κάρτα του φιλάθλου. Δηλώσατε ότι υπάρχει φόβος πως εάν το
µέτρο τεθεί σε ισχύ στις αρχές Ιουλίου, µπορεί να αναγκαστούµε
εν συνεχεία να το αλλάξουµε πάλι και έτσι αποφασίσατε να δώ-
σετε µια παράταση. Είπατε προηγουµένως ότι είστε σε συζητή-
σεις και ότι αυτό µάλλον θα γίνει τον Σεπτέµβριο. Το
περιµένουµε. Όµως εγώ έχω µια απορία: Γιατί δεν είµαστε έτοι-
µοι τώρα; Τι θα αλλάξει µέχρι το φθινόπωρο που υποστηρίζετε
ότι τότε θα είµαστε σε θέση να το κάνουµε; Ποια είναι τα βήµατα
τα οποία έχουν γίνει ή τι αποµένει να γίνει; Πρέπει και αυτό στη
δευτερολογία σας να µας το εξηγήσετε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπήρξα αθλητής σε παγκόσµιο
επίπεδο. Αντιµετώπισα τα προβλήµατα από µέσα. Δεν µπορώ να
κάνω ότι δεν καταλαβαίνω. Και τις δυσκολίες τις ξέρω και τα προ-
βλήµατα που υπάρχουν τα γνωρίζω. Όσα προβλήµατα αντιµετώ-
πισε ο αθλητισµός προήλθαν κυρίως από αυτήν την πρόχειρη
παρέµβαση της πολιτείας, την έλλειψη πολιτικής βούλησης και
την ατολµία. 

Θεωρώ ότι µε τη διαδικασία του επείγοντος δεν µπορεί να γίνει
ούτε ουσιαστικός ούτε αποτελεσµατικός διάλογος. Δεν αντιµε-

τωπίζουµε τα προβλήµατα, τα διογκώνουµε, κύριοι συνάδελφοι,
τα βάζουµε κάτω από το χαλί και αυτό είναι λυπηρό, γιατί µόλις
λίγες µέρες πριν και πάλι ο αθλητισµός µάς έκανε να χαµογελά-
σουµε, εµάς και όλους τους Έλληνες. Αναφέροµαι φυσικά στην
Εθνική Οµάδα Μπάσκετ των γυναικών, καθώς επίσης και στην
Εθνική Οµάδα Στίβου ανδρών και γυναικών που παρέµεινε στη
Super League Συγχαρητήρια κιόλας στα παιδιά µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι
νοµοθετείτε για µια ακόµη φορά πρόχειρα. Τις συνέπειες της τα-
κτικής αυτής τις βιώνουµε καθηµερινά. Δεν είναι δική µας διαπί-
στωση, είναι όλης της κοινωνίας. 

Βεβαίως, στο νοµοσχέδιό σας, κύριε Υπουργέ, υπάρχουν ση-
µαντικά άρθρα, τα οποία τα ψηφίζουµε. Χαίροµαι που έχουµε
έναν Υφυπουργό µε τον οποίον. Τουλάχιστον. µπορούµε να
έχουµε µια επικοινωνία τελείως διαφορετική. Ειλικρινά σας συµ-
παθώ. 

Η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας έχει πει σε ποια άρθρα
συµφωνούµε και σε ποια διαφωνούµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπουλος

από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τρέχει το Υπουργείο µε
το παρόν σχέδιο νόµου να προλάβει τη γενική συνέλευση της
ΕΠΟ στις 30 Ιουνίου, παρά το γεγονός ότι το Υπουργείο γνώριζε
πολύ καλά και πολύ νωρίς πότε θα γίνει η συνέλευση της ΕΠΟ
και παρά το γεγονός ότι στα µέσα Μαΐου είχαµε µια πρώτη ει-
κόνα για τις αλλαγές που είχε ζητήσει τόσο η UEFA όσο και η
FIFA.  

Ωστόσο, αποδίδετε τον χαρακτήρα του επείγοντος σε ένα νο-
µοσχέδιο που θα µπορούσε να έρθει µε κανονική διαδικασία.
Έτσι, µε την προχειρότητα και τη βιαστική διατύπωση των δια-
τάξεων δηµιουργούνται θέµατα αντί να επιλύονται ζητήµατα. 

Είναι µάλιστα, εντυπωσιακό, κύριε Υπουργέ, ότι σήµερα τεµα-
χίζεται ο νόµος Κοντονή, ενώ επιµένετε να µη φέρνετε στη Βουλή
τον αθλητικό νόµο, που εσείς ως Κυβέρνηση διατυµπανίζατε. Να
θυµίσω ότι διαλαλούσατε τότε, µε τον νόµο Κοντονή, ότι θα αν-
τιµετωπίσετε τη διαφθορά και τη διαπλοκή. Τότε περηφανευόταν
η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ ότι δεν θα διστάσετε να βάλετε το
δάχτυλο επί τον τύπον των ήλων, ότι θα τα βάλετε µε το κατε-
στηµένο, ότι θα τα βάλετε µε τη διαφθορά, όπως λέγατε. Αποτέ-
λεσµα, ωστόσο, δεν υπάρχει. 

Τι υπάρχει; Μια κοµπορρηµοσύνη χωρίς ουσία. Διότι θα είχε
ιδιαίτερη βαρύτητα -θα έλεγα- και ουσία το νοµοσχέδιο, αν προ-
κρινόταν ένα συνολικό σχέδιο εξυγίανσης του επαγγελµατικού
αλλά και του ερασιτεχνικού αθλητισµού, ένα νοµοσχέδιο που θα
είναι αποτέλεσµα µιας υπερκοµµατικής διαδικασίας, µιας δια-
βούλευσης, αποτέλεσµα ενός διαλόγου, που θα αντανακλά την
κοινωνική αποδοχή, ώστε ο νόµος που θα προκύψει να εφαρµο-
στεί στο σύνολό του. 

Με νοµοθετικά τεµάχια -κατά τη βούληση κάθε Υπουργού- που
υπόκεινται εκβιαστικά προς ψήφιση, δεν µπορούµε να µιλάµε για
µεταρρυθµίσεις και ιδιαίτερα για σκληρές µάχες ενάντια στα
συµφέροντα που λυµαίνονται τον χώρο. 

Κύριε Υπουργέ, φέρτε τον αθλητικό νόµο στη Βουλή για να τα
δούµε και να τα συζητήσουµε όλα. 

Τώρα, επί του παρόντος νοµοσχεδίου.
Στο άρθρο 1, ο κ. Κοντονής µε τον ν.4326/2015 νοµοθέτησε

ότι η ΕΠΟ θα λειτουργεί µε βάση το Σύνταγµα και όχι µε βάση
το καταστατικό της. Διεµήνυε τότε ότι παρά το γεγονός ότι σέ-
βεται το αυτοδιοίκητο, η Κυβέρνηση θα ασκήσει όλα τα δικαιώ-
µατα που της παρέχει το Σύνταγµα, µιλώντας φυσικά ξεκάθαρα
για ένα ανεξέλεγκτο σύστηµα που έχει δηµιουργηθεί. 

Σήµερα, κύριε Υπουργέ, ανατρέπετε τον νόµο Κοντονή, µετά
από την υπόδειξη της FIFA, ώστε η ΕΠΟ να λειτουργεί βάσει του
καταστατικού της. Δηλαδή εσείς σήµερα ουσιαστικά τι φέρνετε;
Φέρνετε ξανά την κανονικότητα στο ελληνικό ποδόσφαιρο. Το εί-
χαµε τονίσει και τότε, κύριε Υπουργέ. Και αυτό το λέω όχι βέβαια
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για την ιστορία, αλλά απλώς για να θυµίσω ότι τότε µονίµως η
Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ ήθελε τεχνηέντως να βρίσκει εχθρούς
ώστε να µπορεί, φυσικά, να δικαιολογείται στη συνέχεια. 

Η πρότασή µας και τότε και τώρα είναι η ίδια: Φέρτε τον αθλη-
τικό νόµο να λύσουµε όλα τα ζητήµατα, να βρούµε τα νοµοθετικά
κενά και τους ανενεργούς νόµους, να δούµε τα οικονοµικά των
οµοσπονδιών, να δούµε τις διεθνείς µας υποχρεώσεις, να δούµε
τους πραγµατικούς όρους για τη βία στα γήπεδα, να αξιολογή-
σουµε και να καθορίσουµε τις κυρώσεις στην αθλητική διαιτησία,
να τα δούµε όλα και να αποδείξουµε -και νοµοθετικά αλλά και πρα-
κτικά- ότι µεριµνούµε και επιδιώκουµε να υιοθετήσουµε ένα πλή-
ρες νοµοθετικό πλαίσιο για τον αθλητισµό, που θα ανταποκρίνεται
στην ανάγκη για διαφάνεια και αξιοπιστία, που σέβεται το Σύν-
ταγµα, τη νοµοθεσία και το κοινοτικό δίκαιο. Διότι από µόνη της,
χωρίς επικουρικό πλαίσιο, η κάρτα φιλάθλου δεν µπορεί να φέρει
το επιθυµητό αποτέλεσµα, όπως επίσης και η κατηγοριοποίηση
των αθλητικών εγκαταστάσεων που προκρίνει το παρόν νοµοσχέ-
διο.

Κύριε Υπουργέ, σας ανέλυσε στην επιτροπή η εισηγήτριά µας,
η κ. Κεφαλίδου, για ποιους λόγους πιέζουµε για µια πληρέστερη
διατύπωση των άρθρων, για να µην υπάρχει η ασάφεια και η ελ-
λιπής αναφορά, όπως στη διάταξη για την αθλητική αναγνώριση
στην Αθλητική Οµοσπονδία Νεφροπαθών και Μεταµοσχευµένων.
Σας είπαµε τις προτάσεις µας και πώς θα µπορούσαν αυτές να
συµπεριληφθούν στο νοµοσχέδιο ώστε να µην δηµιουργηθούν
περαιτέρω προβλήµατα και φυσικά να µη δηµιουργήσουµε και
προστιθέµενη γραφειοκρατία.

Τέλος, θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι ο αθλητισµός είναι δεί-
κτης πολιτισµού µιας κοινωνίας που χρειάζεται τη στήριξη όλων
µας, χωρίς τυµπανοκρουσίες, χωρίς κοµµατικές κορώνες, χωρίς
πολλά «θα». Οι δυνατότητες της χώρας µας φάνηκαν και εκτιµώ
ότι αποτυπώθηκαν ανεξίτηλα. Μην ξεχνάτε το στοίχηµα που όλοι
µαζί κερδίσαµε µε τους Ολυµπιακούς Αγώνες του 2004 στην καθ’
όλα πετυχηµένη διοργάνωση των ολυµπιακών εκείνων αγώνων. 

Ας βάλουµε λοιπόν και πάλι στόχο να επιστρέψουµε σε εκείνο
το σηµείο και να βάλουµε επιτέλους τάξη στο χάος, που έχει δη-
µιουργηθεί στον χώρο του αθλητισµού. 

Κύριε Υπουργέ, στην Ελλάδα της κρίσης µε τον πληθυσµό να
γερνά, όπως καταγράφηκε από την ΕΛΣΤΑΤ, σε µια εποχή που
το δηµογραφικό και η υπογεννητικότητα είναι µείζονα ζητήµατα
για την ελληνική κοινωνία, χρειάζεται πραγµατικά ουσιαστική
στήριξη και κρατική µέριµνα για την πολύτεκνη οικογένεια. 

Στα πρότυπα των εθνικών µεταρρυθµίσεων και ρυθµίσεων για
τους πολυτέκνους που ήδη υπάρχουν στη νοµοθεσία, η Ανώτατη
Συνοµοσπονδία Πολυτέκνων Ελλάδος έχει διατυπώσει ένα δίκαιο
αίτηµά της, το οποίο φυσικά ανταποκρίνεται στις αρχές του κοι-
νωνικού κράτους, αλλά και στη σηµερινή συγκυρία, να δηµιουρ-
γηθεί ειδική κατηγορία για τα τέκνα των πολύτεκνων οικογενειών
που διαθέτουν φυσικά τα νόµιµα προσόντα.

Όσον αφορά στην απόκτηση άδειας φαρµακείου, τούτο υπό
την προϋπόθεση ότι οι ενδιαφερόµενοι ή οι συγγενείς τους έως
και τον δεύτερο βαθµό δεν έχουν ή δεν είχαν ποτέ άδεια φαρµα-
κείου και δεν µετέχουν ή δεν µετείχαν στην εταιρική σύνθεση εκ-
µετάλλευσης φαρµακείου, φυσικά µε την προσκόµιση και τον
αυστηρό έλεγχο των δικαιολογητικών, κατά τα ισχύοντα στους
διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ, που εξασφαλίζουν φυσικά το δίκαιο της
ρύθµισης.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζουµε όλοι τις σοβαρές δυσκολίες που
αντιµετωπίζουν οι πολύτεκνες οικογένειες και µάλιστα σε µια πε-
ρίοδο κρίσης. Σας καλούµε, λοιπόν, να κάνετε αποδεκτή αυτήν
την τροπολογία που κατέθεσα.

Κύριε Υπουργέ, οι µεγάλες και ουσιαστικές µεταρρυθµίσεις
είναι µπροστά µας. Χρειάζεται, όµως, πολιτική βούληση και πο-
λιτικό σθένος. Χθες και σήµερα βιώνουµε ξανά τα «κόκκινα δά-
νεια» και ιδιαίτερα τις περιπτώσεις των καταναλωτικών δανείων.

Έχω πει από αυτό το Βήµα κατ’ επανάληψη να προηγηθούν οι
δανειολήπτες των ξένων funds. Δεν είναι δυνατόν τα δάνεια να
πωλούνται -και ιδιαίτερα και τα καταναλωτικά να πωλούνται,
όπως και τα κόκκινα δάνεια- στο 5% της αρχικής τους ονοµαστι-
κής αξίας και να τα παίρνουν τα funds.

Ας δώσουµε τη δυνατότητα, κύριε Υπουργέ, στους δανειολή-

πτες να προηγηθούν. Να πάρουµε παράδειγµα προς µίµηση
τους αδελφούς µας τους Κύπριους οι οποίοι το πρόταξαν, το πέ-
τυχαν και τα δάνεια δεν πήγαν στην αγορά, αλλά ουσιαστικά πη-
γαίνουν στους νοικοκυραίους.

Κλείνοντας, θα πω ότι χρειάζεται πολιτική βούληση και πολι-
τικό σθένος για να πετύχουµε. Αυτό πρέπει να είναι το στοίχηµά
µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Ο συνάδελφος κ. Δηµήτριος Κουκούτσης, Ανεξάρτητος Βου-

λευτής, έχει τον λόγο.
Επίσης, οι συνάδελφοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να δη-

λώσουν επιθυµία αν θέλουν να µιλήσουν ή όχι και πότε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όµως, δεν έχουν έλθει οι Υπουργοί

ακόµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Το λέω γιατί είσαστε

µόνο δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι στην Αίθουσα, κύριε Κα-
τσώτη. Ευχαριστώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Το λέµε γιατί µπορεί να κάνουν αλλα-
γές µε τις τροπολογίες. Έτσι µαθαίνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Κουκούτση,
έχετε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΚΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα έχουµε άλλο ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο, το οποίο έρ-

χεται πάλι µε τη µορφή του κατεπείγοντος, χωρίς να τύχει σω-
στής επεξεργασίας µέσα στα πλαίσια ενός ειλικρινούς διαλόγου.
Η ακρόαση των φορέων έδειξε ότι όλη η διαδικασία είναι και ήταν
προσχηµατική. Το νοµοσχέδιο χωρίς προετοιµασία και µε απο-
σπασµατικές ρυθµίσεις είναι ασαφές και ουσιαστικά αφήνει κενά.

Στο προτεινόµενο σχέδιο νόµου ρυθµίζονται θέµατα που κα-
λούνται να επιλύσουν σηµαντικά ζητήµατα των εµπλεκοµένων µε
τον αθλητισµό φορέων, ενώ παράλληλα έχουµε διατάξεις σχε-
τικά µε τη λειτουργία τους.

Βέβαια, πρέπει να οµολογήσετε ότι το κατεπείγον αφορά στη
δροµολόγηση του έργου της επιτροπής εξοµάλυνσης που όρισε
η FIFA στην ΕΠΟ σχετικά µε την αναµόρφωση των καταστατικών
λειτουργιών της τελευταίας.

Υπάρχουν θετικά στοιχεία, όπως η ειδική αθλητική αναγνώριση
της Οµοσπονδίας Νευροπαθών και Μεταµοσχευµένων, πραγµα-
τοποιείται κατηγοριοποίηση των αθλητικών εγκαταστάσεων σύµ-
φωνα µε το είδος της αθλητικής εγκατάστασης, το σύνολο των
θεατών και το είδος των αγορών που θα πραγµατοποιούνται σε
αυτές και ρυθµίζεται και η διάρκεια της άδειας λειτουργίας από
τις αντίστοιχες Επιτροπές ελέγχου καταλληλόλητας. Εξοµοιώνε-
ται µετά τη δηµοσίευση του ν.2725/1999, αναγνωρισµένο από τη
Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού «Αθλητικά Σωµατεία», το Μη Κερ-
δοσκοπικό Κοινωφελές Σωµατείο µε την επωνυµία «Special
Olympics International Hellas».

Θετικό είναι και το βήµα για τις αποζηµιώσεις των µελών του
Ειδικού Σώµατος Παρατηρητών της Διαρκούς Επιτροπής Αντι-
µετώπισης της Βίας και των µελών της Επιτροπής Επαγγελµατι-
κού Αθλητισµού για το έτος 2016. 

Θεωρώ ότι οι διατάξεις που ρυθµίζουν θέµατα ηλεκτρονικού
εισιτηρίου και της κάρτας φιλάθλου είναι ανεδαφικές και δεν
µπορούν, κύριε Υπουργέ, να τεθούν σε εφαρµογή µε τις παρού-
σες τριτοκοσµικές συνθήκες του ελληνικού αθλητισµού. 

Χθες είδαµε στην επιτροπή να έχουν έρθει εκπρόσωποι της
Ελληνικής Αστυνοµίας και εξέφρασα την άποψη ότι πρέπει κά-
ποτε η Ελληνική Αστυνοµία να βγει από τους αθλητικούς χώ-
ρους. Έχουµε δει στο παρελθόν τραγελαφικά γεγονότα,
ένστολοι, αξιωµατικοί των Σωµάτων Ασφαλείας να εξευτελίζον-
ται, να εξυβρίζονται από ανθρώπους της νύχτας που ασχολούν-
ται µε τον επαγγελµατικό αθλητισµό, να λοιδορούνται και όλοι
να ποιούν την νήσσαν. 

Κάποια στιγµή, λοιπόν, πρέπει να πάψουν οι αστυνοµικοί σε
αυτήν εδώ τη χώρα να αντιµετωπίζονται στα γήπεδα µε αυτόν
τον τρόπο από τον κάθε αληταρά, που θέλει να πάει µόνο για να
δηµιουργήσει προβλήµατα και τον οποίον ουσιαστικά έχουν εκεί
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αυτοί που διοικούν τις µεγάλες ΠΑΕ, τις µεγάλες ΚΑΕ.  
Στο άρθρο 9 του σχετικού νόµου προβλέπεται η µείωση του

ποσοστού εγγυητικής επιστολής που υποχρεούνται να καταθέ-
σουν οι ΚΑΕ και η εξοµοίωσή του µε τις υπόλοιπες αθλητικές
ανώνυµες εταιρείες. Χθες στην επιτροπή είδαµε ένα παράδοξο.
Είδαµε τους συνδικαλιστές των καλαθοσφαιριστών, που είναι οι
άµεσα θιγόµενοι, να υπεραµύνονται της διάταξης.

Όσον αφορά στη µεταφορά των αρµοδιοτήτων αποκεντρωµέ-
νων διοικήσεων στην αιρετή περιφέρεια και σύµφωνα µε τα
άρθρα 4, 5 και 6, επιχειρείται η ένταξη των αθλητικών εγκατα-
στάσεων σε κατηγορίες. Εδώ υπάρχει ένα πρόβληµα. Έως σή-
µερα, αρµόδιο όργανο για τη χορήγηση άδειας λειτουργίας
οποιουδήποτε αγωνιστικού χώρου, εθνικού, ολυµπιακού, περι-
φερειακού, δηµοτικού και όλων γενικά των χώρων άθλησης στη
χώρα, ήταν ο γενικός γραµµατέας της οικείας αποκεντρωµένης
διοίκησης. Από τη στιγµή που µεταφέρονται οι αρµοδιότητες
αυτές στην περιφέρεια, προκύπτουν κάποια ερωτήµατα. Η ίδια
η Ένωση Περιφερειών Ελλάδος δηλώνει ότι αδυνατεί να αντα-
πεξέλθει στα νέα δεδοµένα λόγω έλλειψης διοικητικών δοµών
και κυρίως προσωπικού. Παράλληλα, δηλώνει ότι απαιτείται τρο-
ποποίηση των οργανισµών εσωτερικής υπηρεσίας των περιφε-
ρειών και ανάλογοι οικονοµικοί πόροι που δεν υπάρχουν. 

Η κατάσταση δυσχεραίνει, βέβαια, ακόµα πιο πολύ από τη
στιγµή που στις περιφέρειες περιέρχεται η αρµοδιότητα για τη
χορήγηση της άδειας διεξαγωγής αθλητικών συναντήσεων, ανα-
λογιζόµενοι βέβαια τον µεγάλο αριθµό τους, την έλλειψη προ-
σωπικού που απαιτείται και κυρίως, όπως είπαµε, την
υλικοτεχνική υποδοµή. 

Αµφιλεγόµενο είναι και το άρθρο στο οποίο χορηγείται κατ’
εξαίρεση σε προπονητές αθλητών που κατέκτησαν µετάλλιο σε
Ολυµπιακούς ή Παραολυµπιακούς αγώνες και οι οποίοι δεν δια-
θέτουν σχετική άδεια. 

Δυστυχώς, το παρόν νοµοσχέδιο δεν κάνει κάποια σηµαντική
τοµή, αλλά συνεχίζει να είναι στο ίδιο µήκος κύµατος µε το πα-
ρελθόν. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο ελληνικός αθλητισµός βρίσκε-
ται εδώ και πάρα πολλά χρόνια σε τέλµα. Οι ελλείψεις χρηµατο-
δοτήσεων από τον κρατικό προϋπολογισµό δίνουν το ελεύθερο
στα σωµατεία να γυρίσουν το βλέµµα τους σε κάθε είδους εµ-
πορική δραστηριότητα για να µπορούν να αντιµετωπίσουν τις λει-
τουργικές τους ανάγκες. 

Η αθλητική δραστηριότητα, δυστυχώς, είναι άρρηκτα δεµένη
πλέον µε τα τηλεοπτικά δικαιώµατα, τις πάσης φύσεως εµπορι-
κές δραστηριότητες, τον τζόγο, το µέσο του στοιχήµατος και την
αντιπαράθεση συµφερόντων µεγαλοεπιχειρηµατιών, κάτι που κα-
ταδεικνύεται τον τελευταίο καιρό και στην Αίθουσα του Ελληνι-
κού Κοινοβουλίου. 

Για να πάψει, λοιπόν, ο αθλητισµός να είναι έρµαιο συµφερόν-
των, θα πρέπει να αλλάξουν τα αθλητικά πρότυπα. Πώς, όµως,
να αλλάξουν, όταν µειώνονται οι ώρες φυσικής αγωγής στα σχο-
λεία, όταν οι δήµοι θέλουν χρήµατα για να αθληθούν οι δηµότες,
όταν τα σωµατεία µεταφέρουν το κόστος στα παιδιά, επειδή δεν
έχουν την οικονοµική δυνατότητα; 

Επίσης, πολλά έχουν ειπωθεί για τον ιατρικό έλεγχο των νέων
αθλητών. Παρ’ όλα αυτά, ακόµα µεγαλώνει ο τραγικός απολογι-
σµός νέων θλιβερών περιστατικών. Υπάρχει περίπτωση σήµερα
να κάνει κάποιος πρωταθλητισµό χωρίς οικονοµικά κίνητρα; 

Δεν θα ήθελα να αναφερθώ εκτενέστερα και στο θεσµό των
Olympic Games -γιατί µόνο Ολυµπιακοί Αγώνες δεν είναι-, στην
εµπορευµατοποίησή τους, στα µεγαθήρια των χορηγών, στο ντό-
πινγκ, στη σήψη, στο κέρδος. Σήµερα, η βιοµηχανία του αθλητι-
σµού είναι µια ισχυρή οικονοµική επιχείρηση, η οποία έχει
ενταχθεί καθαρά στο σύγχρονο µάρκετινγκ. Ως εκ τούτου, η ίδια
η επιχείρηση και οι χορηγοί της το µόνο που έχουν να κάνουν
είναι να αυξήσουν τα κέρδη τους. Είναι λογικό αυτό, επιχείρηση
είναι. Η επίτευξη των στόχων ενός αθλητή έχει πλέον αξία οικο-
νοµική. Κατά συνέπεια, µεγαλώνει και η πίεση. Άλλωστε, σήµερα
σηµασία έχει µόνο ο πρώτος. Ο δεύτερος δεν είναι τίποτα. 

Ακόµα και την εποχή του πάλαι ποτέ Ψυχρού Πολέµου, ο
αθλητισµός χρησιµοποιήθηκε για να πιστοποιήσει την πολιτική
δύναµη και την ανωτερότητα των τότε υπερδυνάµεων, πράγµα

που γίνεται και σήµερα.
Ποιος από τους µεγαλύτερους εξ ηµών δεν θυµάται σε Δύση

και Ανατολή αφ’ ενός τους έγχρωµους υπεραθλητές της Αµερι-
κής, από τους οποίους ούτε οι µισοί δεν πέρασαν τα πενήντα έτη
ζωής και αντίστοιχα τις τραγικές µορφές των γυναικών της πάλαι
ποτέ σοβιετίας και της Ανατολικής Γερµανίας, µε τη θηριώδη σω-
µατική διάπλαση και τα τσιγκελωτά µουστάκια τους ως αποτέλε-
σµα των ουσιών που τους χορηγούσαν;

Δυστυχώς, όλα αυτά τα χρόνια δεν άλλαξε τίποτα. Χρειάζονται
ριζικές τοµές για να απαλλαγεί ο αθλητισµός από την αρρώστια
και τη σαπίλα. Φαίνεται ότι ανεξάρτητα από τους κανόνες που
έφερε η κρίση στη χώρα µας, µε ηµίµετρα δεν σώζεται η κατά-
σταση, παρά το φιλότιµο και τη δύναµη ψυχής αυτών των αθλη-
τών που έχουν το µεράκι ακόµα και συνεχίζουν την προσπάθειά
τους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Πάλλης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε

Υπουργέ, δεν θα καταχραστώ τον χρόνο. Νοµίζω ότι όποιοι από
εµάς βρίσκονται στην Αίθουσα, αλλά και συµπολίτες µας που πα-
ρακολούθησαν από την τηλεόραση την τοποθέτηση του Υπουρ-
γού –µία µεστή, επί της ουσίας και µε απόλυτη ειλικρίνεια
τοποθέτηση- µπορούν να κατανοήσουν ότι για πρώτη φορά στη
χώρα µετά από πάρα πολλά χρόνια πάει να µπει µια τάξη σε όλα
αυτά που παραλάβαµε. Όλοι γνωρίζουν στον τόπο µας τις αθλη-
τικές εγκαταστάσεις που είναι ανύπαρκτες, στα χαρτιά, τις πα-
ρεµβάσεις που γίνονται τόσα χρόνια, τα προβλήµατα που έχει εν
γένει ο αθλητισµός.

Εγώ θα µιλήσω για δύο τροπολογίες που έχω καταθέσει µαζί
µε συναδέλφους και αφορούν στα προβλήµατα που προέκυψαν
στο νοµό µας, στη Λέσβο, σε σχέση µε τον σεισµό που έγινε στις
12 Ιούνη. 

Η µία τροπολογία µε αριθµό 1084 επί της ουσίας αφορά την
εξασφάλιση της µεταφοράς των µαθητών για την παράταση του
σχολικού έτους λόγω του σεισµού. Είχαµε µία εξαιρετική αντιµε-
τώπιση από το κράτος σε όλα τα επίπεδα και από την Αυτοδιοί-
κηση και προφανώς θεωρώ ότι και από το Υπουργείο θα γίνει
αποδεκτή, ώστε αυτά τα παιδιά να κλείσουν κανονικά τη χρονιά
τους χωρίς προβλήµατα τις τελευταίες µέρες. Είναι µία παρά-
ταση από τις 30 Ιουνίου -όπως λέει στον ν.4415/2016- να πάει η
χρονιά µέχρι τις 3 Ιουλίου, να κλείσουµε σωστά τη χρονιά και να
πάνε τα παιδιά να δώσουν τις εξετάσεις τους.

Η δεύτερη τροπολογία µε αριθµό 1086 αφορά στις χρηµατικές
δωρεές υπέρ της Περιφερειακής Ενότητας Λέσβου. Είναι µία
διαδικασία που έχει ξεκινήσει για τη διαπεριφερειακή συνεργα-
σία και αλληλοστήριξη από την περιφέρεια Αττικής. Ζητάµε, λοι-
πόν, στο άρθρο 57 του ν.4456/2017 να προστεθεί παράγραφος
που λέει ότι επιτρέπεται η δωρεά χρηµάτων εξ ιδίων πόρων από
περιφέρεια της χώρας στην περιφέρεια Βορείου Αιγαίου υπέρ
της Περιφερειακής Ενότητας Λέσβου µε απόφαση του οικείου
περιφερειακού συµβουλίου, κατά παρέκκλιση των διατάξεων του
π.δ. 30/1996 και του π.δ.242/1996 για την υλοποίηση έργων, µε-
λετών, προµηθειών και υπηρεσιών, προκειµένου να αντιµετωπι-
στούν τα αποτελέσµατα και οι συνέπειες του σεισµού στη Λέσβο
στις 12-06-2017. Διευκρινίζει ότι τα χρήµατα αυτά, εάν δεν αξιο-
ποιηθούν εντός τεσσάρων ετών, επιστρέφονται στην περιφέρεια
που τα δωρίζει.

Νοµίζω ότι και το Υπουργείο θα αποδεχθεί και τις δύο τροπο-
λογίες λόγω του επείγοντος, αλλά φαντάζοµαι ότι όλες οι παρα-
τάξεις, όπως και οι συνάδελφοι από το νοµό µου, θα υπερψη-
φίσουν αυτές τις δύο τροπολογίες. Είναι σηµαντικό, όπως ξεκί-
νησε πάρα πολύ καλά η αντιµετώπιση του σεισµού στην Λέσβο,
να συνεχίσουµε όλοι ενωµένα µε αυτόν τον ρυθµό, ούτως ώστε
όχι µόνο να συµβεί η αποκατάσταση, αλλά να καταφέρουµε σε πε-
ριοχές που είχαµε χρόνια προβλήµατα να έχουµε και τη βελτίωση
των υποδοµών και ένα καλύτερο µέλλον για τον τόπο.

Σας ευχαριστώ πολύ και ελπίζω στη δική σας θετική ψήφο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε
Πάλλη.
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Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Κωνσταντινόπουλος.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µι-

λήσω σε σχέση µε την τροπολογία που έχει καταθέσει ο Υπουρ-
γός Ανάπτυξης. Δεν ξέρω πώς ο παριστάµενος Υπουργός θα
µπορούσε να κατανοήσει -για λόγους αρµοδιότητας, όχι τίποτα
παραπάνω, για να µην παρεξηγηθούµε- αυτά που θα πω.

Εδώ υπάρχει το εξής κύριε Υπουργέ. Έρχεται η Κυβέρνηση
και δίνει παρατάσεις εκ των υστέρων. Δηλαδή έχει λήξει η παρά-
ταση –όπως καταλαβαίνετε, τότε ποια τράπεζα θα βοηθήσει τον
επενδυτή- και έρχεται τώρα και δίνει εκ των υστέρων παρατά-
σεις.

Κύριε Υπουργέ, εγώ δεν καταλαβαίνω τι ανάπτυξη θέλετε να
κάνετε και πώς θα στηρίξετε τις επιχειρήσεις. Εγώ δεν µπορώ να
το καταλάβω αυτό.

Δεύτερον, έχουµε τους αναπτυξιακούς νόµους του 2005 και
του 2014. Σας λέω ότι για επενδύσεις που υποβλήθηκαν το 2005,
µε τον ν.3299, παράταση είναι η 31η Ιουλίου 2017, ενώ για επεν-
δύσεις που υποβλήθηκαν δεκατέσσερα χρόνια µετά –βεβαίως
αυτές είναι στην κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ ενώ οι προηγούµενες είναι
του Κώστα Καραµανλή- δίνετε µόνο πέντε µήνες µετά. 

Εγώ δεν καταλαβαίνω γιατί, αφού έρχεστε να λύσετε ένα θέµα
µε τις παρατάσεις, µε τις οποίες εµείς συµφωνούµε, δεν τους δί-
νετε τη δυνατότητα να προχωρήσουν. Θέλουµε να το δούµε, να
το στηρίξουµε, να δούµε τις επενδύσεις που βρίσκονται στην
ολοκλήρωσή τους. Υπάρχουν τα επιµελητήρια που λένε ότι όλες
οι επενδύσεις του νόµου του 2004 και του 2011 είναι ώριµες,
έχουν οικοδοµική άδεια και έγκριση δανείου. Πρέπει να τους δώ-
σουµε τη δυνατότητα να προχωρήσουν. Εσείς δεν τους δίνετε
τέτοια δυνατότητα. 

Εγώ δεν καταλαβαίνω ο κ. Παπαδηµητρίου πού τα έχει σκεφτεί
αυτά όλα; Τιµωρεί όλους τους επενδυτές, οι οποίοι -ο νόµος ήταν
το 2014- καταθέσαν όλες τις αιτήσεις και είναι ο προηγούµενος
αναπτυξιακός νόµος του 2011. Εγώ θέλω µια απάντηση. Οι επεν-
δυτές θέλουν σήµερα µια απάντηση από εσάς, να τους πείτε τι
έρχεστε να κάνετε σήµερα.

Σας προτείνουµε να πάρετε πίσω αυτήν τη ρύθµιση. Εµείς
λέµε «ναι» στις παρατάσεις. Παρατάσεις µε βάση και τις απόψεις
των επιµελητηρίων και όλα αυτά, αλλά να φτιάξουµε ένα σχέδιο
το οποίο να έχει αξία. Εσείς µέσα από όλη αυτήν τη διαδικασία
τιµωρείτε όλους όσοι έκαναν πράξη του ν. 3908/2011 και όλες
τις επενδύσεις που υποβληθήκαν µέχρι το 2013-2014. Αυτή είναι
πραγµατική τιµωρία. 

Αντιθέτως -θα δω και πολιτικά χαρακτηριστικά και, ξέρετε, δεν
βρίσκω κάτι άλλο να πω- δίνετε πλεονεκτήµατα στον νόµο της
κυβέρνησης Καραµανλή. Κατανοώ τη σχέση που έχετε µε τη
συγκεκριµένη οµάδα, αλλά εδώ µιλάµε για επενδυτές. Θα µπο-
ρείτε αυτά να δείτε σε άλλη φάση.

Κύριε Υπουργέ, ας έρθει ο κ. Παπαδηµητρίου, ο κ. Χαρίτσης,
όποιος εν πάση περιπτώσει ξέρει την ελληνική πραγµατικότητα
καλύτερα, για να µπορέσουµε να συζητήσουµε και να βρούµε
λύσεις από τις οποίες θα επωφεληθούν οι επενδυτές, όχι, όµως,
διατάξεις οι οποίες δηµιουργούν περισσότερα προβλήµατα
στους επενδυτές.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστώ, κύριε

Κωνσταντινόπουλε.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Γεώργιος - Δηµήτριος Καρράς,

Ανεξάρτητος Βουλευτής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαρι-

στώ.
Ο συνάδελφος κ. Κωνσταντινόπουλος επανέφερε ένα κρίσιµο

ζήτηµα της νοµοθετικής λειτουργίας της Βουλής, δηλαδή ότι έρ-
χονται τροπολογίες από διάφορα Υπουργεία χωρίς την παρουσία
των Υπουργών και οι Βουλευτές επιχειρούν να ανοίξουν έναν διά-
λογο και συνήθως ο Υπουργός ο επισπεύδων το νοµοσχέδιο είναι
αναρµόδιος και ευλόγως δεν µπορεί να δώσει καµµία απάντηση.
Το ίδιο φαινόµενο παρατηρείται και στο σηµερινό νοµοσχέδιο,
το οποίο ως προς τον κορµό του, τουλάχιστον ως προς τον αθλη-
τισµό, είναι και αξιοπρόσεκτο και έχει και αντικείµενο.

Έχουν πει πολλά οι συνάδελφοί µου προηγουµένως και δεν
θέλω να τα επαναλάβω. Θέλω µόνο να σταθώ σε ένα ζήτηµα σε

σχέση µε τον αθλητισµό, το οποίο συνδέεται µε την κάρτα φιλά-
θλου και ειδικότερα µε τη βία στα γήπεδα. Αυτήν τη στιγµή, όσες
προσπάθειες κι αν έχουν γίνει εδώ και πολλά χρόνια, το φαινό-
µενο της βίας επανέρχεται στους αθλητικούς χώρους και δεν
γνωρίζουµε αν θα εξαλειφθεί. Βλέπω, λοιπόν, ότι µε το άρθρο 3
του νοµοσχεδίου παρατείνεται για µια φορά ακόµα ο χρόνος
εκείνος που θα καταστούν η κάρτα φιλάθλου και εντεύθεν το
ηλεκτρονικό εισιτήριο, υποχρεωτικά για τα γήπεδα. Η αιτιολογική
έκθεση δεν µε βοηθάει. Μου λέει µόνο ότι ουσιαστικά τεχνικοί
λόγοι το επιβάλλουν και φαίνεται να υπάρχουν και αιτήµατα φο-
ρέων. Δεν νοµίζω, όµως, ότι οι τεχνικοί λόγοι στον παρόντα 21ο

αιώνα είναι ανυπέρβλητοι, αλλά και επιπλέον δεν γνωρίζω τα αι-
τήµατα εκείνα και για ποιον λόγο υποβάλλονται. 

Νοµίζω λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι θα πρέπει να επισπεύσετε,
τουλάχιστον µέχρι την έναρξη του πρωταθλήµατος, Σεπτέµβρη-
Οκτώβρη, αν υπάρχει δυνατότητα να αντιµετωπιστεί αυτό το ζή-
τηµα, διότι έχω την βεβαιότητα πως εφόσον µιλάµε για προ-
θεσµία Δεκεµβρίου, αφού τα πρωταθλήµατα θα έχουν αρχίσει,
θα πούµε «ε, ας πάµε και το επόµενο εξάµηνο, να το δούµε πια
µε την έναρξη της εποµένης περιόδου». Νοµίζω, λοιπόν, ότι αν
τεθεί παράταση προθεσµίας, θα πρέπει πάντα να τίθεται σε χρο-
νικό συσχετισµό µε την έναρξη των πρωταθληµάτων. 

Αφήνω, λοιπόν, το αθλητικό νοµοσχέδιο. Θέλω να σχολιάσω
κάτι το οποίο απέκτησε έντονη επικαιρότητα τις τελευταίες ηµέ-
ρες, στα ζητήµατα των δήµων, της αποκοµιδής των απορριµµά-
των, της υπηρεσιακής και υπαλληλικής σχέσης του προσωπικού
καθαριότητας. Δεν είναι κάτι που δεν περιµέναµε, αν θέλετε, σε
αυτό το σηµείο, ότι θα επανήρχετο το γεγονός, ότι θα καθίστατο
κρίσιµο στην παρούσα περίοδο. Για ποιον λόγο; Είναι γνωστό ότι
οι παρατάσεις των συµβάσεων έχουν δοθεί -έχω στα χέρια µου
τουλάχιστον τέσσερις το τελευταίο διάστηµα- µε νοµοθετικές
διατάξεις. 

Ήταν γνωστό, όµως, εξίσου ότι η τροποποίηση του Συντάγµα-
τος το 2001 επέφερε µία µεταβολή στο καθεστώς των εργασια-
κών σχέσεων του προσωπικού των δήµων και έπρεπε να έχει
αντιµετωπιστεί το ζήτηµα έγκαιρα υπέρ των εργαζοµένων, ώστε
να µην οδηγούνται σε οµηρία, όπως γίνεται και σήµερα ακόµα,
όπου δεν έχει ξεκαθαριστεί ποιος αριθµός είναι ο αναγκαίος, δεν
έχουµε οργανογράµµατα δήµων, ούτως ώστε να γνωρίζουµε
ποιοι τελικά θα προσληφθούν και πόσοι θα είναι από εκείνους
που σήµερα εργάζονται και βρίσκονται σε απεργία. Όλα αυτά
είναι επισφαλή και καταλαβαίνουµε ότι απαιτούν και χρόνο. Ο
χρόνος, όµως, αυτός έχει µία συνέπεια, κύριε Πρόεδρε, µία συ-
νέπεια στην κατάσταση των εργαζοµένων και των οικογενειών
τους και µία άλλη συνέπεια στην απρόσκοπτη και τακτική απο-
κοµιδή των απορριµµάτων. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι η τροπολογία αυτή, την οποία φέρνει ο
Υπουργός Εσωτερικών, δεν λύνει το πρόβληµα. Είναι αναγκα-
σµένος ενδεχοµένως από τις αποφάσεις του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου. Θα τις σχολιάσω και αυτές, λέγοντας ότι ήταν γνωστό εδώ
και έναν χρόνο τουλάχιστον ότι το Ελεγκτικό Συνέδριο έκρουε
κώδωνα αντισυνταγµατικότητας για τις συµβάσεις ορισµένου
χρόνου που κάλυπταν πρόσκαιρες ανάγκες. Είχε τονίσει τουλά-
χιστον το κλιµάκιο από την άνοιξη του 2016 το ζήτηµα αυτό και
είχε κλονίσει τη βασιµότητα των ρυθµίσεων. Εντούτοις, δεν ελή-
φθη καµία πρόνοια και σήµερα βρισκόµεθα στην ίδια κατάσταση
στην οποία βρισκόµασταν πέρυσι και πρόπερσι. 

Δεν ξέρω και δεν έχω τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε, να «βασα-
νίσω» την τροπολογία του Υπουργείου Εσωτερικών. Τη βλέπω
πρόχειρα αυτή τη στιγµή. Θεωρώ, όµως, ότι δεν λύνει τα προ-
βλήµατα. Θεωρώ ότι θα δηµιουργήσει επιπλέον προβλήµατα σε
εκείνα τα οποία υποστηρίζει ότι θα επιλύσει. Θα βρεθεί πάλι στα
δικαστήρια η υπόθεση και ειδικά στο Ελεγκτικό Συνέδριο µε τον
έλεγχο των δαπανών, έστω και αν είναι κατασταλτικός, διότι είχε
την πρόνοια η Κυβέρνηση, γνωρίζοντας ότι δεν µπορεί να αντι-
µετωπίσει τέτοια προβλήµατα, να καταργήσει τον προληπτικό
έλεγχο και βρισκόµαστε σε αυτήν την κατάσταση. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι πρέπει η Βουλή να προστατεύσει το σύ-
νολο των εργαζοµένων, τους οποίους σήµερα έχουµε σε µια
οµηρία, γιατί δεν ξέρουν το µέλλον τους. Πρέπει, λοιπόν, να βελ-
τιωθεί η τροπολογία αυτή, να δώσει και οριστική επίλυση, αλλά
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και µε τον τρόπο που δεν θα επιτρέπει στο µέλλον την επανά-
ληψη βίαιων φαινοµένων.

Τελειώνοντας, σε αυτό το σηµείο, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω
δύο κουβέντες µόνο για ένα θέµα που είχα θίξει και παλαιότερα
σε οµιλίες µου στη Βουλή για τις, από τη µία πλευρά, λεγόµενες
«ρυθµιστικές αρχές», που σωρηδόν δηµιουργούνται το τελευταίο
διάστηµα. Δεν µιλώ για τις συνταγµατικά κατοχυρωµένες, εκεί-
νες για τις οποίες δεν µπορούµε να πούµε τίποτα. Μιλώ για εκεί-
νες που µε νοµοθετικές διατάξεις δηµιουργούνται και έχω µία
αµυδρή εικόνα ότι είναι ενδεχόµενα σήµερα είκοσι µία. Να σχο-
λιάσω και να καυτηριάσω, αν θέλετε, το γεγονός ότι παράλληλα
µε τη ρυθµιστική αρχή, που επιδιώκει ένα βαθµό ανεξαρτησίας -
είναι και αυτό αµφίβολο πλέον µετά τα προχθεσινά της Ρυθµιστι-
κής Αρχής Λιµένων, γνωστά- να σχολιάσω, όµως, την τροπολογία
της Δηµόσιας Αρχής Λιµένων. 

Θέτω ένα ερώτηµα και νοµίζω ότι θα είναι µεν απλοϊκό, αλλά
είναι και καταλυτικό: Ποια η χρεία µιας Υπηρεσίας που φέρει τον
τίτλο «Ρυθµιστική Αρχή Λιµένος» και µιας δεύτερης …

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε. Έχω δηλώσει ότι θα σέ-
βοµαι και τον περιορισµό του χρόνου, που επέβαλε η Πλειοψη-
φία της Βουλής στους Βουλευτές. Έχω εκφράσει την άποψή
µου, ότι έχω κατηγορηθεί ότι έχω κάνει κατάχρηση του χρόνου
εντός Αιθούσης και επιφυλάσσοµαι γι’ αυτά τα θέµατα.

Τελειώνοντας, λοιπόν, θα πω το εξής: Δεν κατανοώ εγώ του-
λάχιστον -και θεωρώ τον εαυτό µου έµπειρο περί τη νοµοθεσία-
ποια είναι η ανάγκη Δηµόσιας Αρχής Λιµένος, ποια είναι η ανάγκη
Ρυθµιστικής Αρχής Λιµένος, πώς µπορούν να λειτουργήσουν
αυτά. Μήπως µας επιβάλλονται ρυθµιστικές αρχές και θέλουµε
να τις καπελώνουµε µε µία δηµόσια αρχή; Δεν το γνωρίζω. Ανα-
µένω απαντήσεις.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Ο συνάδελφος κ. Γεώργιος Πάντζας έχει τον λόγο.
Κύριε Πάντζα, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητάµε µία σηµαντική νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουρ-

γείου Αθλητισµού, όσο και αν θέλουν κάποιοι Βουλευτές της Αν-
τιπολίτευσης να το µειώσουν. Μας έχουν συνηθίσει, άλλωστε, να
είναι κόντρα σε ό,τι και αν νοµοθετεί η Κυβέρνηση. Θα έλεγε κα-
νείς ότι κάθε πρωί συνεννοείστε µεταξύ σας τηλεφωνικώς για να
έχετε ενιαία γραµµή. 

Είναι µία σηµαντική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης που χαρα-
κτηρίζεται από παρεµβάσεις ριζοσπαστικές και αναγκαίες, που
πολλές από αυτές σε συνάρτηση µε την πραγµατικότητα που επι-
κρατεί στον χώρο του αθλητισµού είναι αυτονόητες και απαιτη-
τές, µία πραγµατικότητα που τουλάχιστον στο κοµµάτι των
αθλητικών εγκαταστάσεων θυµίζει καµένη γη, αυτή που άφησαν
τα δύο πρώην µεγάλα κόµµατα, ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία,
που συγκυβέρνησαν τα τελευταία τριάντα χρόνια τον τόπο και
τον χρεοκόπησαν.

Μη νοµίζετε ότι ο ελληνικός λαός έχει πάθει αµνησία και δεν
ξέρει ποιος δηµιούργησε αυτή την καµένη γη: Αθλητικές εγκα-
ταστάσεις που µετά τους Ολυµπιακούς Αγώνες αφέθηκαν στη
µοίρα τους χωρίς αξιοποίηση, χωρίς συντήρηση, παρά µόνο
φορτωµένες µε µεγάλα χρέη.

Σήµερα, λοιπόν, µε την κατηγοριοποίηση που προβλέπει το
σχέδιο νόµου ορίζουµε τις αναγκαίες προϋποθέσεις, ώστε να
διασφαλιστεί η ασφάλεια των αθλούµενων, αλλά και των θεατών.
Ξεκινάµε τη διαδικασία, ώστε οι αθλητικές εγκαταστάσεις να
αποκτήσουν άδεια λειτουργίας, µία απαραίτητη προϋπόθεση για
τη µελλοντική αξιοποίησή τους. 

Νοµοθετούµε µε γνώµονα τα λαϊκά και κοινωνικά ερείσµατα.
Αναφέροµαι στη διάταξη, µε την οποία δίνεται η δυνατότητα σε
αθλητικές ανώνυµες εταιρείες να υποβιβάζονται χωρίς, όµως, να
απαλλάσσονται από τα χρέη που έχουν δηµιουργήσει προς το
δηµόσιο, τους οργανισµούς κοινωνικής ασφάλισης κ.ο.κ., προ-
στατεύοντας, όµως, το ερασιτεχνικό σωµατείο τους, δηλαδή, την
ιστορία του συλλόγου και της παράδοσης, που για δεκαετίες δη-

µιούργησε, έχοντας αφήσει παρακαταθήκες για το ίδιο το
άθληµα. 

Νοµοθετούµε µε βάση τις σηµερινές κοινωνικές ανάγκες στον
τοµέα του αθλητισµού και κυρίως ευάλωτων κοινωνικών οµάδων,
όπως οι «Special Olympics», οι νεφροπαθείς και οι µεταµοσχευ-
µένοι, τους οποίους η πολιτεία αναγνωρίζει και στηρίζει.

Είναι σηµαντικό, λοιπόν, να πούµε ότι µε το νοµοσχέδιο αυτό
επιλύουµε σηµαντικές και χρόνιες παθογένειες, ενώ παράλληλα
προωθούµε µία άλλη λογική στον αθλητισµό.

Πέραν αυτών, όµως, θέλω να σταθώ στις δύο τροπολογίες που
κατέθεσα µε συναδέλφους µου Βουλευτές και που θεωρώ ότι
είναι πολύ σηµαντικές.

Η πρώτη αφορά τις άδειες προπονητών και αθλητών που θα
πρέπει, κατά τη γνώµη µας, να παίρνουν από τη δουλειά τους,
κατά το στάδιο της προετοιµασίας τους. Αυτό νοµίζω ότι δεν
χρειάζεται µεγάλη ανάλυση. Όλοι το καταλαβαίνουµε.

Η δεύτερη αφορά το τεράστιο θέµα της κάρτας υγείας αθλητή.
Ένα χρόνιο πρόβληµα που απαιτεί µία σηµαντική παρέµβαση και
ο λόγος είναι ότι εδώ και δεκαοκτώ χρόνια εκκρεµεί η κοινή
υπουργική απόφαση που αφορά την κάρτα του αθλητή. Γιατί
υπήρχαν πολλές συντεχνίες, οι οποίες ήθελαν να συµµετέχουν, µε
αποτέλεσµα να µπλοκάρει όλο το σύστηµα. Χωρίς ιατρικά πρωτό-
κολλα, αν είναι δυνατόν! Ποιες εξετάσεις απαιτούνται, ώστε να
προλάβουµε αιφνίδιους θανάτους νέων ανθρώπων; Είναι µία ση-
µαντική παρέµβαση. Γιατί η αυθαιρεσία που υπάρχει στο θέµα
αυτό ήταν και είναι τεράστια. 

Όλοι θα γνωρίζετε ή θα έχετε ακούσει ότι οι ιατρικές εξετάσεις
των αθλητών δεν ήταν πάντα ουσιαστικές. Σε πολλές περιπτώ-
σεις, µάλιστα, έµπαινε η ιατρική σφραγίδα στο δελτίο ερήµην
του αθλητή. Αυτό, λοιπόν, πρέπει να τελειώσει, γιατί µιλάµε για
ανθρώπινες ζωές. Αντί, λοιπόν, να στηριχθεί η τροπολογία αυτή
και από τα άλλα Κόµµατα, ενώ επί δεκαοκτώ χρόνια δεν είχε
κάνει τίποτε η Νέα Δηµοκρατία, σήµερα µας εγκαλεί για το γε-
γονός ότι λύνουµε αυτή την παθογένεια. Τι άλλο να ακούσουµε
πραγµατικά; Είναι κανείς να απορεί µε τα επιχειρήµατα της Αντι-
πολίτευσης.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το πάρτι στον τοµέα του αθλητι-
σµού τελείωσε. Αυτό βέβαια, σας δυσαρεστεί, κύριοι της Αντι-
πολίτευσης. Τελείωσε οριστικά η εποχή που ΠΑΣΟΚ και Νέα
Δηµοκρατία νοµοθετούσαν υπέρ των παραγόντων και των κοµι-
σάριων στον αθλητισµό. Η νέα εποχή σηµατοδοτεί παρεµβάσεις
µε θετικό κοινωνικό πρόσηµο και κύριο µέληµα και προτεραι-
ότητα, τον ερασιτεχνικό αθλητισµό.

Είµαστε, λοιπόν, έτοιµοι στο τελικό στάδιο, να εισάγουµε στα
αθλητικά και κοινωνικά δρώµενα, έναν νέο νόµο-πλαίσιο εκσυγ-
χρονισµένο και διαχρονικό, δίκαιο και αναβαθµισµένο µε τις ση-
µερινές παρεµβάσεις του Υπουργείου που θα ενσωµατωθούν
στο νέο αθλητικό νοµοσχέδιο, το οποίο θα το φέρουµε προς ψή-
φιση µέσα στη χρονιά. Είναι, λοιπόν, µία σηµαντική πρωτοβουλία
της Κυβέρνησης που δικαιολογεί σε πολλά άρθρα της το επείγον
της νοµοθέτησης. Είναι µία σηµαντική νοµοθέτηση που –προ-
σέξτε- διορθώνει και όχι τακτοποιεί. Γιατί στην τακτοποίηση οι
εξπέρ του είδους είναι άλλοι και έχουν ονοµατεπώνυµο. Ο ελλη-
νικός λαός τους γνωρίζει. Είναι γνωστοί οι κατά κόσµον ΠΑΣΟΚ
και Νέα Δηµοκρατία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε κύριε Πάντζα.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από την Ένωση Κεντρώων,
συνάδελφος κ. Ιωάννης Σαρίδης, έχει τον λόγο για δώδεκα
λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα σήµερα

το πρωί τον κ. Παπαδηµητρίου, τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης, να δηλώνει σε γνωστή εκποµπή του «BBC» πως δεν είναι
πολιτικός. Τον είδα µάλιστα να εκνευρίζεται εµφανώς, επειδή ο
δηµοσιογράφος επέµενε να χρησιµοποιεί δηλώσεις του κ. Βενι-
ζέλου, για να περιγράψει πώς αντιλαµβάνεται µερίδα των Ελλή-
νων το τι είχε συµβεί, ποιος φταίει, αλλά και το ποια είναι αυτή
τη στιγµή η πραγµατική κατάσταση στη χώρα µας. 
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Η τρέχουσα εικόνα της χώρας µας στο εξωτερικό διαµορφώ-
νεται εν πολλοίς και από τέτοιες εµφανίσεις Υπουργών, σε τόσο
σοβαρές εκποµπές, όπως το περίφηµο HARDtalk. Δεν λέω πως
οι πολίτες των ξένων χωρών περίµεναν να διαµορφώσουν γνώµη
για το ιστορικό µας έθνος από τις δηλώσεις Παπαδηµητρίου.

Ο οποιοσδήποτε στον πλανήτη έχει πάρει πτυχίο σε οποιοδή-
ποτε επιστηµονικό πεδίο θα έχει υποχρεωτικά βρεθεί µπροστά
σε λίγη Ελλάδα. Όµως, οι επενδυτές δεν ενδιαφέρονται καθόλου
για τα προ χιλίων χρόνων επιτεύγµατά µας. Κριτήριό τους είναι
οι αριθµοί και οι δείκτες της οικονοµίας και µάλιστα όπως αυτοί
µετρούν τα πράγµατα και όχι όπως τα παρουσιάζουµε εµείς.

Όταν, λοιπόν, ο Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης δηλώνει
σε µία τέτοια εκποµπή πως δεν είναι πολιτικός, δηµιουργεί πρό-
βληµα στη χώρα. Δηµιουργεί µεγάλο πρόβληµα στη χώρα. Πο-
λιτικός, όπως θα σας πει και ο σεβαστός συνάδελφος, ο κ.
Λάππας, ο οποίος απουσιάζει από την Αίθουσα, αλλά το είχε πει,
γίνεσαι θες δε θες, από τη στιγµή που δέχθηκες να αναλάβεις
πολιτικές ευθύνες.

Είχα την τιµή να εκπροσωπήσω την Ένωση Κεντρώων σε δύο
εξεταστικές επιτροπές, όπου άκουσα να γίνεται πολλή συζήτηση
για το τι ακριβώς σηµαίνει η φράση «πολιτικές ευθύνες». Αυτό
που δεν αµφισβήτησε κανείς ήταν η παραδοχή πως ο επικεφα-
λής, ο πολιτικός προϊστάµενος, ο φέρων τη γνώση µε λίγα λόγια,
φέρει και την ευθύνη. 

Κύριε Παπαδηµητρίου, δεν µας κάνατε την τιµή να έρθετε να
στηρίξετε την τροπολογία. Μπορεί να µην θεωρείτε τον εαυτό
σας πολιτικό, επειδή ίσως δεν έχετε υποστεί τη βάσανο της κάλ-
πης, αλλά είστε πολιτικός, επειδή φέρετε την πολιτική ευθύνη
του Υπουργείου, του οποίου προΐστασθε µε τη θέλησή σας.

Κλείνω τη µικρή, αλλά σηµαντική αυτή παρένθεση µε ένα σχό-
λιο για τον εκνευρισµό που εισέπραξαν όσοι παρακολούθησαν
τον κ. Παπαδηµητρίου να αρνείται, εκνευριζόµενος, να σχολιάσει
τα λόγια του κ. Βενιζέλου.

Κύριε Παπαδηµητρίου, οι ξένοι που σας είδαν δεν έχουν καµ-
µία υποχρέωση να ξέρουν ποιος είναι ο κ. Βενιζέλος ή τι ρόλο
έχει παίξει στην ιστορία της κρίσης στην Ελλάδα. Όπως καταλα-
βαίνετε, λοιπόν, αυτό που σας είδαν να κάνετε είναι να αρνείστε
να σχολιάσετε κάτι, µε πρόσχηµα και µόνο µε πρόσχηµα το ποιος
το είπε. Αυτό δυσφηµεί τη χώρα µας, διώχνει τους επενδυτές,
καθώς δίνει την εντύπωση πως η πολιτική ηγεσία αυτού του
τόπου δεν αντιλαµβάνεται την έννοια της φράσης «πολιτικές ευ-
θύνες» και κρύβεται πίσω από το δάκτυλό της, αποποιούµενη τις
δικές της ευθύνες, ενώ παράλληλα δεν κατανοεί και την αξία του
διαλόγου µε επιχειρήµατα. 

Πότε θα σταµατήσουµε να ψάχνουµε τη βαρύτητα των λόγων
στο επώνυµο του υπογράφοντα; Πότε θα ξεκινήσουµε να µιλάµε
µε επιχειρήµατα µέσα σ’ αυτή την Αίθουσα, αλλά και έξω απ’
αυτή την Αίθουσα; Πότε θα ξεκινήσουµε να απαντάµε στην ουσία
και θα σταµατήσουµε να ασχολούµαστε µε το φαίνεσθαι; Τότε
θα έρθουν πράγµατι επενδυτές στη χώρα µας, όταν τα αλλά-
ξουµε όλα αυτά, όταν συνειδητοποιήσουµε τις ευθύνες µας και
πράξουµε αναλόγως. 

Τότε, λοιπόν, ίσως να µας πείθατε πως σας είναι πράγµατι
απαραίτητη η πρόβλεψη της διάταξης του πρώτου άρθρου της
εκπρόθεσµης φυσικά τροπολογίας που µας φέρνετε µε το γενικό
αριθµό 1074 και ειδικό 12. Κάνετε, µάλιστα, λόγο στην αιτιολο-
γική έκθεση για σηµαντικό αριθµό επενδυτικών σχεδίων που
έχουν κατατεθεί. Θα ελεγχθούν άµεσα µε ερωτήσεις αυτοί οι
ισχυρισµοί σας, κύριε Υπουργέ. Άµεσα, αύριο κιόλας, θα ελεγχ-
θούν στη διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Δύο ερωτή-
σεις έχει καταθέσει ο οµιλών απ’ αυτό το Βήµα. Έχει στα χέρια
τους τις ερωτήσεις, έχει στα χέρια του τα στοιχεία για το Δεκέµ-
βριο του 2016, για τον Απρίλιο του 2017 και από αύριο, ενδεχο-
µένως για τον Ιούλιο του 2017. 

Κατά τα άλλα, µπορεί να µην νιώθετε πολιτικός, κύριε Παπα-
δητρίου, αλλά µε το δεύτερο άρθρο της εν λόγω νυχτερινής σας
τροπολογίας µας ζητάτε να σας εξουσιοδοτήσουµε για την έκ-
δοση µιας πολύ σηµαντικής υπουργικής απόφασης. Το πόσο ση-
µαντικό είναι το περιεχόµενό της, ωστόσο, δεν σας έκανε να
νιώσετε την υποχρέωση να το φέρετε για σοβαρή συζήτηση εδώ
στο Κοινοβούλιο. Δεν σας έκανε να νιώσετε την υποχρέωση να

έρθετε εδώ µέχρι στιγµής για να το στηρίξετε. Το ότι δεν νιώθετε
πολιτικός, κύριε Παπαδηµητρίου, δεν σας απαλλάσσει από τις
πολιτικές σας ευθύνες, τις οποίες έχετε.

Οι παρατάσεις που προβλέπονται στο άρθρο 3 λένε πολλά για
το τι συµβαίνει σ’ αυτή τη χώρα. Οι παρατάσεις, οι αναβολές και
τα νοµοθετικά µπαλώµατα αποδεικνύουν εξ ορισµού, όταν µι-
λάµε για επενδυτικά σχέδια, την έλλειψη πολιτικής βούλησης και
στρατηγικού σχεδιασµού. Όπως και το γεγονός πως µόλις σή-
µερα, τον Ιούνιο του 2017, µε το άρθρο 4 της συγκεκριµένης τρο-
πολογίας, ξεκινάτε να δείτε τι θα γίνει µε τον έλεγχο της πορείας
των επενδύσεων στην ενέργεια. 

Κλείνω τον σχολιασµό µου σε αυτή την πολύ σηµαντική τρο-
πολογία του Υπουργείου Οικονοµικών και Ανάπτυξης, διαβάζον-
τας την τελευταία πρόταση της αιτιολογικής έκθεσης, που τη
συνοδεύει, και όποιος κατάλαβε, κατάλαβε: «Τέλος, πραγµατο-
ποιούνται διορθώσεις σφαλµάτων σε επιµέρους διατυπώσεις των
εν λόγω διατάξεων». 

Την ίδια στιγµή που ο κ. Παπαδηµητρίου µας έφερε αυτήν την
τροπολογία, αγνοεί µία άλλη νοµοθετική ρύθµιση που είναι υπο-
χρεωµένους να κάνει. Αναφέροµαι στη ρύθµιση η οποία είχε
έρθει µε µία τροπολογία που είχαν καταθέσει οι Ανεξάρτητοι Έλ-
ληνες και την είχαν στηρίξει όλα τα κόµµατα της αντιπολίτευσης,
για να µπορέσουν οι επιχειρηµατίες εκείνοι οι οποίοι είχαν ενταχ-
θεί στον αναπτυξιακό νόµο και για λόγους ανωτέρας βίας δεν
µπόρεσαν να υλοποιήσουν τον σχεδιασµό τους. Oι επιχειρηµα-
τίες αυτοί, οι άνθρωποι αυτοί, ενώ θέλουν να γυρίσουν πίσω την
προκαταβολή που έχουν πάρει, δεν γίνεται δεκτή πίσω η προκα-
ταβολή αυτή από το Υπουργείο, πληρώνουν στις τράπεζες λόγω
εγγυητικών, ακόµη και σήµερα, τη στιγµή που µιλάµε, τις προ-
µήθειες και κινδυνεύουν οι άνθρωποι να καταστραφούν. 

Κάπως έτσι σκέφτεται το Υπουργείο Οικονοµίας και Ανάπτυ-
ξης το µέλλον της χώρας αυτής. Μετά να µην διερωτόµαστε γιατί
έχουµε αυτήν την εικόνα την οποίαν έχουµε και γιατί φέρνουµε
τα αποτελέσµατα αυτά τα οποία φέρνουµε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προχωρώ στην εξέταση της τρο-
πολογίας του Υπουργείου Ναυτιλίας µε γενικό αριθµό 1075 και
ειδικό 13. Είναι εκπρόθεσµη και αυτή και αριθµεί συνολικά σα-
ράντα µία σελίδες µαζί µε τα συνοδευτικά έγγραφα. 

Μόλις χθες µας εξηγούσε εδώ στην Αίθουσα αυτή ο Υπουργός
κ. Κουρουµπλής, µε αφορµή µάλιστα σχετική επερώτηση της
Νέας Δηµοκρατίας, για τη µείωση των αφίξεων κρουαζιερό-
πλοιων στο Αιγαίο, σε τι κατάσταση ήταν το Υπουργείο, όταν το
παρέλαβε η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Έχουν περάσει, όµως, έκτοτε
δυόµισι χρόνια. 

Με την παρούσα τροπολογία ρυθµίζονται ζητήµατα στελέχω-
σης και διάρθρωσης της Δηµοσίας Αρχής Λιµένων. Τη χρησιµό-
τητά της και την αξία της µένει να τη δούµε και να την κρίνουµε
από το έργο της. 

Η ίδρυση του περιφερειακού γραφείου της Θεσσαλονίκης
είναι σηµαντική, όπως και η προσπάθεια να αξιοποιήσετε το αν-
θρώπινο δυναµικό του πρώην Υπουργείου Μακεδονίας και Θρά-
κης. Το διαλύσατε, όµως, διά παντός αυτό το Υπουργείο τελικά.
Αυτό που δεν µας λέτε είναι τι περιµένετε από τη λειτουργία του
γραφείου Θεσσαλονίκης. Θα είναι αντίστοιχη µε τη λειτουργία
του Γραφείου του Πρωθυπουργού; 

Όπως και να έχει, αυτή η προσπάθεια του Υπουργείου, για να
δώσει εκ νέου µια πνοή στα λιµάνια µας και να διατηρήσει υπό
δηµόσιο έλεγχο κάποια πράγµατα, βρίσκεται ακόµα σε στάδιο
που δεν µας επιτρέπει να αισιοδοξούµε, ούτε φυσικά να πιστέ-
ψουµε πως έχετε καταφέρει να αλλάξετε κάτι προς το καλύτερο. 

Αντιθέτως, οι νοµοθετικές πρακτικές που ακολουθείτε ενι-
σχύουν την επιχειρηµατολογία εκείνων που σας κατηγορούν πως
προσπαθείτε να δηµιουργήσετε έναν κοµµατικό στρατό στην
καρδιά του ελληνικού δηµοσίου –και όχι µόνο την ενισχύουν,
αλλά είναι και σίγουρο ότι αυτό πάτε να κάνετε. 

Είπα και σήµερα το πρωί στην επιτροπή ότι χάσαµε ως χώρα
το «τρένο» της ποσοτικής χαλάρωσης, χωρίς να έχουµε παρου-
σιάσει κάποια χειροπιαστή πρόοδο στο θέµα της βιωσιµότητας
του ελληνικού χρέους. Έχουµε αναγκαστεί να προνοµοθετούµε
µέτρα και διατάξεις που τελούν υπό αίρεση. Έχουµε υποχρεωθεί
να επανερχόµαστε σε νοµοθετήµατα, για να αλλάξουµε απλώς
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τη διατύπωσή τους, ώστε να µην νιώθουν ανασφάλεια οι δανει-
στές. 

Όλα τα οικονοµικά στοιχεία της χώρας επιδεινώνονται. Η
ανεργία παραµένει στο 25%. Είναι µεγάλο το νούµερο. Με ανερ-
γία κοντά στο 25% –και 24% να µου πείτε– δεν υπάρχει µέλλον.
Και δεν είναι υπάρχει µέλλον, γιατί πάρα πολύς κόσµος, χιλιάδες
νέοι άνθρωποι φεύγουν στο εξωτερικό, γιατί δεν µπορούν να βα-
σιστούν σε αυτά τα οποία βλέπουν, σε αυτά τα οποία ψηφίζουν
µέσα σε αυτήν την Αίθουσα -µέτρα, τροπολογίες, νόµους, δια-
τάξεις- γι’ αυτούς, χωρίς αυτούς.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο, για κάποιες νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
Έχετε τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Κύριε Πρόεδρε, καταθέτω κάποιες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, που προέκυψαν και από τη συζήτηση χθες στις
επιτροπές και την Παρασκευή, αλλά και ενσωµατώνοντας και κά-
ποιες προτάσεις της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός κ. Γεώργιος Βασιλειάδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Σχετικά µε τις βουλευτικές τροπολογίες που έχουν
κατατεθεί κάνω αποδεκτή την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1077
µε θέµα «κάλυψη δασών, πυροπροστασίας», την τροπολογία µε
γενικό αριθµό 1078 µε θέµα «παράταση συγχώνευση ΦΟΣΔΑ
στους περιφερειακούς συνδέσµους ΦΟΣΔΑ», την τροπολογία µε
γενικό αριθµό 1080 µε θέµα «αυτοδίκαιη έκπτωση αιρετών µελών
µε κώλυµα εκλογής σε συµβούλια επιλογής προϊσταµένων ΣΕΠ
και τα υπηρεσιακά συµβούλια των περιφερειών», την τροπολογία
µε γενικό αριθµό 1081, σχετικά µε την κάρτα υγείας του αθλητή,
που δεν προλάβαµε να την ενσωµατώσουµε στο συγκεκριµένο
σχέδιο νόµου, γιατί χθες τελειώσαµε τις συζητήσεις µε το Υπουρ-
γείο Υγείας, οπότε είναι προς τη σωστή κατεύθυνση και αφορά
και τον αθλητισµό. Κάνω δεκτή την τροπολογία µε γενικό αριθµό
1082, σχετικά µε τις άδειες προετοιµασίας αθλητών-προπονη-
τών, την τροπολογία 1084, για τη µεταφορά µαθητών και µαθη-
τριών που επί της ουσίας αφορά τον Νοµό Λέσβου, την
τροπολογία µε γενικό αριθµό 1086 για τις χρηµατικές δωρεές
υπέρ της Περιφερειακής Ενότητας Λέσβου, όπως αναπτύχθηκε,
και την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1087.

Δεν κάνω αποδεκτή την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1083,
µολονότι κατανοώ το αίτηµα και ως πολύτεκνος στέργω στο αί-
τηµα αυτό. Παρ’ όλα αυτά, θα έπρεπε να γίνει µία πιο εκτετα-
µένη, κατά τη γνώµη µου συζήτηση, µε το Υπουργείο Υγείας.
Εποµένως, δεν µπορώ να την κάνω αποδεκτή, όπως και την τρο-
πολογία µε γενικό αριθµό 1076, σχετικά µε την καταβολή δεδου-
λευµένων. Νοµίζω ότι θα πρέπει να έρθει µε άλλη διαδικασία και
άλλη συζήτηση. 

Κύριε Πρόεδρε, οι τροπολογίες µε γενικό αριθµό 1081 και
1082 για τις κάρτες υγείας αθλητών και τις άδειες προετοιµασίας
αθλητών, θα ήθελα, αν είναι δυνατόν, να µπουν πριν από το
άρθρο 16. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Για την τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1085;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1085 θα
έρθει ο κ. Σκουρλέτης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Την κάνετε αποδεκτή; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Είναι προφανές, αλλά θα έρθει ο κύριος Υπουργός
να την αναπτύξει. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για
ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε Κα-
τσώτη. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Είναι γνωστό, κύριε Πρόεδρε, ότι µας
παρακολουθούν σήµερα χιλιάδες συµβασιούχοι για την τροπο-
λογία την οποία έχει καταθέσει ο Υπουργός Εσωτερικών. Υπήρχε
µια συνάντηση. Διαδίδονται διάφορα πράγµατα. Υπάρχουν αλ-
λαγές. Ακόµη, δεν έχει έρθει ο Υπουργός να πει ποιες είναι οι αλ-
λαγές στην τροπολογία που κάνει. 

Τελειώνει εδώ σήµερα η συζήτηση. Εµείς θέλουµε να δούµε
τι είναι αυτές οι αλλαγές και ποια είναι η σκοπιµότητα που καθυ-
στερεί ο Υπουργός. Διότι πιστεύω ότι υπάρχει σκοπιµότητα που
καθυστερεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργαντά,
έχετε τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα συµφωνήσω κι εγώ ότι σε µία τόσο σηµαντική τροπολογία,

όπως είναι η 1085 ή και η 1076 θα έπρεπε να είναι ο Υπουργός
εδώ, έτσι ώστε να δώσει τις διευκρινίσεις. 

Σε κάθε περίπτωση, η διαβούλευση αυτή της τελευταίας στιγ-
µής θεωρώ ότι µόνο ως πρόχειρη µπορεί να χαρακτηριστεί και
µου δίνει το δικαίωµα να τη χαρακτηρίσω έτσι η µέχρι τώρα δια-
χείριση του ζητήµατος των συµβασιούχων από τους κυβερνών-
τες. 

Να διευκρινίσουµε δύο πράγµατα, κύριοι συνάδελφοι: Όλο
αυτό το ζήτηµα µε τους συµβασιούχους καθαριότητας των ΟΤΑ
ξεκίνησε µετά την επιλογή της Κυβέρνησης στις 11 Μαΐου 2015
και µε το να παρατείνει τις ενεργείς συµβάσεις εκείνη τη στιγµή

και να δώσει κι ένα δικαίωµα νέων συµβάσεων µέχρι τις 31 Δε-
κεµβρίου 2015.

Στη συνέχεια µε νέα νοµοθετική ρύθµιση πήγε αυτές τις συµ-
βάσεις µέχρι 31 Δεκεµβρίου 2016 και στη συνέχεια µε την τελευ-
ταία ρύθµιση, µέχρι 31 Δεκεµβρίου 2017, τουλάχιστον έτσι
επιδίωκε. 

Τι είχαν και οι τρεις αυτές νοµοθετικές πρωτοβουλίες ως κύριο
χαρακτηριστικό; Ένα, ήταν και οι τρεις γραµµένες µε τη διατύ-
πωση «κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης». Και
βέβαια, γιατί έπρεπε να το πει αυτό η Κυβέρνηση; Γιατί όχι µόνο
µε το υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο του απλού νόµου ήταν αν-
τίθετες, αλλά βεβαίως ήταν αντίθετες και µε τη συνταγµατική
διάταξη του άρθρου 103 παράγραφος 8 του Συντάγµατος, την
οποία σχεδόν όλοι οι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης κουραστή-
καµε να την αναφέρουµε εδώ µέσα και να λέµε προς την Κυβέρ-
νηση ότι η επιλογή αυτή θα εγκλωβίσει τους εργαζοµένους, θα
δηµιουργήσει αδιέξοδα, καθώς είναι ξεκάθαρο ότι δεν µπορεί να
υπάρχει καµµία παράταση στις συµβάσεις ορισµένου χρόνου και
βεβαίως καµµία µετατροπή συµβάσεων ορισµένου χρόνου σε
αορίστου. 

Το άρθρο 103 παράγραφος 8 του Συντάγµατος το µάθανε όλοι
οι υπάλληλοι της Βουλής τόσες πολλές φορές που ακούστηκε
εδώ, αλλά τρεις Υπουργοί συνεχόµενοι από την πλευρά της Κυ-
βέρνησης έρχονταν και υπερασπίζονταν ουσιαστικά τη δυνατό-
τητα να γίνει µετατροπή αυτών των συµβάσεων σε αορίστου
χρόνου.

Έρχεται, λοιπόν, η οµόφωνη απόφαση του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου η οποία λέει το αυτονόητο, το οποίο όποιος ανοίξει σήµερα
το άρθρο 103 θα το διαβάσει. Αλλά ξέρετε δεν ήταν αυτό ξαφνικό
για την Κυβέρνηση, η οποία δείχνει αυτή τη στιγµή ότι παλεύει για
να αντιµετωπίσει το αδιέξοδο το οποίο δηµιούργησε η ίδια. Εδώ
και ένα χρόνο οι επιθεωρητές στα κλιµάκια δεν ενέκριναν την πλη-
ρωµή των ενταλµάτων και δεν ενέκριναν την πληρωµή των ενταλ-
µάτων ακριβώς γιατί υπήρχε η αντισυνταγµατικότητα στην παρά-
ταση αυτών των συµβάσεων.

Οι µόνοι που δεν φταίνε για ό,τι έχει συµβεί είναι οι εργαζόµε-
νοι. Ο εργαζόµενος προσδοκεί ό,τι καλύτερο για τον εαυτό του,
ό,τι καλύτερο για την οικογένειά του. Πρέπει, όµως, το πολιτικό
προσωπικό να είναι υπεύθυνο, όταν ακριβώς παίζει µε την αγωνία
αυτών των εργαζοµένων. 

Εν προκειµένω, το πολιτικό προσωπικό, η παρούσα Κυβέρ-
νηση, δεν έπαιξε µόνο µε την αγωνία αυτών των εργαζοµένων,
έπαιξε και µε τους δήµους. Τι εννοώ µε τους δήµους; Άρθρο 102
του Συντάγµατος: Κατοχυρώνεται η οικονοµική και διοικητική αυ-
τοτέλεια των δήµων. Αν η αποκοµιδή των σκουπιδιών που είναι
µια καθαρά τοπική υπόθεση δεν αφήνεται στο κάθε δηµοτικό
συµβούλιο και στον κάθε δήµαρχο να επιλέξει ποιος είναι ο προ-
σφορότερος τρόπος για να την καλύψει, ακριβώς επειδή την
πληρώνουν µέσω των ανταποδοτικών υπηρεσιών οι δηµότες του,
τότε τι ρόλο παίζουν οι ΟΤΑ; Είναι µια καθαρά τυπική υπόθεση.
Πληρώνεται από τους δηµότες. 

Έρχεται, λοιπόν, η Κυβέρνηση και λέει: «Θα γίνουν αυτές οι
παρατάσεις που θα τις πληρώνετε εσείς, δηλαδή οι δηµότες,
άσχετα αν είχε γίνει αίτηµα ή όχι από τους δήµους». 

Διευκρινίζω κάτι εδώ το οποίο δεν ακούστηκε επαρκώς. Οι
µισοί δήµοι στην χώρα έχουν εποχιακές ανάγκες. Αυτή τη στιγµή
η Χαλκιδική έχει ένα εκατοµµύριο κόσµο. Τον χειµώνα έχει ενε-
νήντα χιλιάδες. Είναι η ίδια η ανάγκη για την παροχή, για τους
υπαλλήλους που χρειάζονται για την αποκοµιδή των σκουπιδιών
τον χειµώνα και το καλοκαίρι; Αν κάποιος µου πει ότι είναι ίδια
και πρέπει αυτούς οι οποίοι χρειάζονται τους τρεις τέσσερις
µήνες του καλοκαιριού, να τους έχουµε και όλους τους µήνες
του χειµώνα, ας αναλάβει και αυτή την ευθύνη της όποια επιβά-
ρυνσης των δηµοτών εδώ ενώπιον όλων των Ελλήνων. Να τελει-
ώσει αυτή η ιστορία. 

Σήµερα µε αυτή τη νοµοθετική ρύθµιση, µε την πρωτοβουλία
της Κυβέρνησης, αυτό το οποίο επιχειρείται είναι πάλι ένα πολύ
µεγάλο αδιέξοδο. Ουσιαστικά θέλει να κερδίσει λίγο χρόνο η Κυ-
βέρνηση. Γιατί; Κάνει το εξής, πρώτον θα πω σε σχέση µε τους
εργαζόµενους, λέει ότι θα παραταθούν ουσιαστικά οι συµβάσεις
των ήδη συµβασιούχων, των ήδη εργαζόµενων µέχρι τις 7 Ιου-
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νίου, µέχρι 31 Μαρτίου 2018, εφόσον υπάρχουν κενές υφιστά-
µενες οργανικές θέσεις ή ο κάθε δήµος ζητήσει να γίνει τροπο-
ποίηση του οργανογράµµατός του και δηµιουργηθούν κενές
θέσεις. 

Σε µια τέτοια περίπτωση δύναται -έτσι γράφει η τροπολογία
που σήµερα έχουµε µπροστά µας- το δηµοτικό συµβούλιο να εγ-
κρίνει να απασχολήσει κάποιους αν υπάρχουν δύο προϋποθέ-
σεις. Η µια προϋπόθεση είναι αυτή που είπαµε, δηλαδή να
υπάρχουν κενές υφιστάµενες οργανικές θέσεις και η δεύτερη να
υπάρχουν λόγοι δηµόσιας υγείας. 

Ποιος θα τους καθορίσει; Με ποια κριτήρια; Πώς; Τι θα γίνει
σε µια περίπτωση στην οποία ένας δήµος έχει ανάγκη για όλο το
έτος δέκα ανθρώπων, αλλά για το καλοκαίρι εκατό ανθρώπων;
Αφήνει να µαλώνουν οι εργαζόµενοι µε τις δηµοτικές αρχές και
µε τα δηµοτικά συµβούλια, γιατί αυτό κάνει ουσιαστικά. Τους
λέει: «Εγώ έδωσα τα λεφτά στους δήµους να σας κρατήσουν»,
βάζοντας, όµως, αυτές τις προϋποθέσεις γιατί δεν µπορούσε να
κάνει και διαφορετικά, πλέον είναι στενά τα περιθώρια στα οποία
µπορεί να κινηθεί, ουσιαστικά µεταθέτει το πρόβληµα για αργό-
τερα, κερδίζει χρόνο αυτή τη στιγµή και αφήνει όλους τους συµ-
βασιούχους να µαλώνουν µε τους δήµους.

Κάνει, όµως, και κάτι άλλο, το οποίο είναι απαράδεκτο. Ο τρό-
πος, µε τον οποίον ενισχύει και πριµοδοτεί τη µέχρι τώρα προ-
ϋπηρεσία των συµβασιούχων ουσιαστικά οδηγεί σε µια κλειστή
προκήρυξη, σε µια φωτογραφική διάταξη. Είναι δικαίωµα του
κάθε Έλληνα, ο οποίος έχει προϋπηρεσία στην καθαριότητα είτε
την έχει αποκτήσει δουλεύοντας στον ιδιωτικό τοµέα είτε την έχει
αποκτήσει δουλεύοντας µε παλιές συµβάσεις στους δήµους και
στους ΟΤΑ, να µπορέσει να συµµετάσχει στον διαγωνισµό των
όποιων µονίµων θέσεων ζητήσουν οι δήµοι. Με τον τρόπο, όµως,
που είναι γραµµένη η σηµερινή προκήρυξη, µε τα δεκαεπτά
µόρια ανά µήνα για είκοσι τέσσερις µήνες -σύνολο τετρακόσια
οκτώ- όταν η ανώτερη µοριοδότηση για πέντε έτη είναι τετρακό-
σια είκοσι και µε δεδοµένο ότι όλες αυτές οι συµβάσεις έχουν
παραταθεί πριν από τις 11 Μαΐου του 2015 µέχρι σήµερα, απλά
λείπει το ονοµατεπώνυµο όποιων έχουν εργαστεί –επαναλαµ-
βάνω- µε την προϋπόθεση ότι οι δήµοι θα ζητήσουν τόσα άτοµα
για τις θέσεις τους.

Γιατί, λοιπόν, κάποιος που δουλεύει στην καθαριότητα δέκα
χρόνια στον ιδιωτικό τοµέα και εννοείται ότι έχει και αυτός την
εµπειρία και την προϋπηρεσία που είναι αναγκαία να µην έχει
καµµιά τύχη σ’ ένα συγκεκριµένο τέτοιο διαγωνισµό; Να υπήρχε
κάποια αυξηµένη µοριοδότηση θα µπορούσε να είναι συζητή-
σιµο. Όµως, όχι µε τέτοιο τρόπο, ο οποίος ουσιαστικά αποκλείει
όλους τους άλλους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Λίγο χρόνο θέλω ακόµη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενώ συζητούνται όλα αυτά από

µια Κυβέρνηση που ενδιαφέρεται για τους εργαζοµένους, δεν
βλέπω καµµιά κουβέντα για τα δεδουλευµένα, για τα οφειλόµενα
δεδουλευµένα, που µε βάση την αρχή της εµπιστοσύνης του δι-
οικούµενου απέναντι στη διοίκηση, του πολίτη απέναντι στο κρά-
τος, δικαίως αυτοί οι εργαζόµενοι αυτήν τη στιγµή διεκδικούν.
Αυτό δεν το βλέπω να αναφέρεται πουθενά. Δεν υπάρχει. 

Έχουµε καταθέσει µια τροπολογία µε τον κ. Βορίδη. Η τροπο-
λογία αυτή είναι απολύτως ξεκάθαρη σε σχέση µε το ζήτηµα
αυτό. Είναι υποχρέωση του Κοινοβουλίου, γιατί το Κοινοβούλιο
παρατύπως µε την πλειοψηφία του πέρασε αυτές τις νοµοθετι-
κές τροπολογίες και εγκλώβισε αυτούς τους ανθρώπους, να
δώσει τη δυνατότητα να πληρωθούν άµεσα. Επίσης, να µην τους
κοροϊδεύει, γιατί ουσιαστικά µε τον τρόπο που έρχεται αυτή η
τροπολογία µεταθέτει το πρόβληµα µε πλείστες αντισυνταγµα-
τικότητες στο περιεχόµενο της διατάξεως και συγχρόνως δηµι-
ουργεί καινούργιες αφορµές για συγκρούσεις ανάµεσα στους
δήµους και στους εργαζόµενους. 

Πρέπει να αφεθούν οι δήµοι να αποφασίσουν ο καθένας µόνος
του, επειδή ξέρουν τις ιδιαίτερες τοπικές συνθήκες, µε ποιον
τρόπο θα αποφασίσουν να κάνουν την αποκοµιδή των σκουπι-
διών, την οποία πληρώνουν οι δηµότες. Άλλος µπορεί να χρει-
άζεται µόνιµο προσωπικό κάποιο διάστηµα, κάποιο άλλο

διάστηµα να µη θέλει µόνιµο προσωπικό και να επιλέξει συµβα-
σιούχους, άλλος µπορεί να θέλει να κάνει και µια σύµπραξη του
δηµοσίου µε τον ιδιωτικό τοµέα για όποιο διάστηµα είναι µεγα-
λύτερες οι ανάγκες.

Δεν πρέπει για αυτό το πράγµα να έχουµε καµµιά φοβία. Γίνε-
ται παντού. Δεν θα έλθει το Κοινοβούλιο εδώ σήµερα να αποφα-
σίσει πώς θα µαζεύονται τα σκουπίδια, τα οποία τα πληρώνει σε
κάθε βήµα ο δηµότης. Εννοείται ότι στηρίζουµε την οικονοµική
και διοικητική αυτοτέλεια των δήµων. Να αφεθούν µε τα εργα-
λεία, τα οποία υπάρχουν αυτήν τη στιγµή, οι δήµοι να αποφασί-
σουν µόνοι για τις ανάγκες τους και να µην τους βάζουµε
ανάµεσα στα όποια ψέµατα είπαµε στους εργαζοµένους.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Σεβαστάκης Δηµήτριος από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει
τον λόγο

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι, κάθε νοµοσχέ-
διο το µεταβάλλουµε σε πολυθεµατικό. Άλλος µιλάει για τον Πα-
παδηµητρίου, άλλος µιλάει για κάτι άλλο. Κάνουµε, δηλαδή, µια
διαµερισµατοποίηση των θεµάτων.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ελπίζω να σας ακούει η Κυβέρνηση.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Μόλις ο προηγούµενος οµιλητής

αυτονόµησε ένα σηµείο και, µάλιστα, χωρίς τις πληροφορίες,
χωρίς το κείµενο και εποµένως, τη δυνατότητα να σταθεί απέ-
ναντι σε ένα κείµενο συντεταγµένο και αποφασισµένο που κατα-
τίθεται.

Επίσης, θα διόρθωνα τον κ. Σαρίδη. Η τροπολογία που υπο-
στήριξε ο κ. Χαρίτσης εξ ονόµατος φυσικά ολόκληρου του
Υπουργείου συνοδεύεται και από κάτι, ότι µια υψηλή επίδοση του
Υπουργείου Ανάπτυξης και Οικονοµικών, µια υψηλή επίδοση ως
προς την πρόσληψη και αξιοποίηση προγραµµάτων. Εγώ έχω
ιδέες, έχω ενστάσεις και για τις θεµατικές και για τις κατηγορίες.
Εντούτοις, είναι αδιαµφισβήτητο ότι έχει πολύ υψηλή επίδοση
και υψηλή απορροφητικότητα.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μπορεί να σταµατήσει

ο διάλογος, κύριοι συνάδελφοι;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Πανηγυρίζουµε την άφιξη του

Υπουργού! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ πολύ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Άρα, θα τοποθετηθούµε όλοι

πάνω στο κείµενο και την τεκµηρίωσή του από τον Υπουργό. 
Θα µείνω στο νοµοσχέδιο, κυρίως στο περιβάλλον, πάνω στο

οποίο προσπαθεί να συγκροτήσει και τη λογική του και το κανο-
νιστικό σύστηµα που εισηγείται και ενσωµατώνει. Το διεθνές
αθλητικό περιβάλλον είναι εξαιρετικά ανταγωνιστικό και θα έλεγα
ότι ο σκληρός διεθνής επαγγελµατισµός µάλλον αποδυναµώνει
την πολιτιστική διάσταση του αθλητικού διαβήµατος. 

Επίσης έχουµε ένα σύµπλεγµα από αντιφατικά, αντίδικα συµ-
φέροντα ή προσδοκίες στο χώρο του αθλητισµού και συγχρόνως
έχουµε µία πολύ υψηλή λειτουργία του εξισορρόπησης και άµ-
βλυνσης των κοινωνικών αντιθέσεων. 

Δηλαδή ο αθλητισµός έχει µεγεθύνει τον κοινωνικό του ρόλο
µε την κρίση και στη σκιά της κρίσης. Άρα, είναι πολύ σηµαντική
και πολύ θετική η µέριµνα και το ενδιαφέρον που εγείρει από τις
πολιτικές παρατάξεις. 

Ως προς τα στοιχεία που προσπαθεί να οργανώσει, σε αυτό
το πλήθος των αντιφάσεων είναι προφανές ότι το νοµοσχέδιο θα
ενσωµατώνει ποικίλες επιθυµίες και θα κατατείνει στην προσπά-
θεια εξορθολογισµού αυτού του εξαιρετικά αντιφατικού πεδίου. 

Θα µείνω σε µία παράµετρο που µε ενδιαφέρει περισσότερο
και πολιτικά, στην έννοια της µικρής αθλητικής δοµής που έχει
τοπικά χαρακτηριστικά και που νοµίζω ότι ενσωµατώνει τις τοπι-
κές κοινωνίες, την τοπική επιθυµία για ανάπτυξη. Το βλέπουµε
στα µικρά αθλητικά σωµατεία και στις µικρές αθλητικές δοµές
στην περιφέρεια, στον Νοµό Σάµου, στην Ικαρία, στους Φούρ-
νους. Είναι µικρές δοµές που στεγάζουν µία πολύ µεγάλη κοινω-
νική επιθυµία και για άθληση, και για ανταγωνισµό και για
κοινωνική συνεύρεση.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΑ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9531



Νοµίζω ότι αυτή η πλευρά ενισχύει τις τοπικές κοινωνίες και
τις τεχνικές υπηρεσίες. Ειρήσθω εν παρόδω, θέλω να επισηµάνω
ότι αυξάνεται η τεχνική απαίτηση των τεχνικών υπηρεσιών των
δήµων, άρα πρέπει να ενισχυθούν γιατί είναι πιο σύνθετα τα αν-
τικείµενα χωροταξικά κ.λπ.. Εποµένως εάν έχουµε τη διάθεση να
στηρίξουµε την αποκέντρωση, θα πρέπει να δώσουµε τη δυνα-
τότητα σε αυτές τις δοµές να ενισχυθούν. 

Θα έλεγα ότι το νοµοσχέδιο που προσπαθεί να οργανώσει µία
υπερδοµή κατά κάποιο τρόπο που αφορά τα λιµάνια, επίσης έχει
πολύ µεγάλη σηµασία. Δεν ξέρω τον τρόπο µε τον οποίο θα
πραγµατωθεί, αλλά αυτή τη στιγµή τα λιµενικά ταµεία, είτε δη-
µοτικά είτε κρατικά, χρειάζονται στήριξη, χρειάζονται θεσµική
και τεχνική ενίσχυση. 

Επίσης, αναµένοντας την τροπολογία του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών, του κ. Σκουρλέτη για τους συµβασιούχους, θέλω να κάνω
µία µικρή επισήµανση. Είναι πολύ εύκολο κανείς να πλειοδοτεί,
έτσι ή αλλιώς, σε εργαζόµενους που µπορεί να πεταχτούν απ’
έξω, που έχουν αυτό το βίωµα του «απ’ έξω», του αποσυνάγω-
γου. 

Πρέπει να είµαστε µετριοπαθείς και να προσπαθούµε να προ-
τείνουµε την πιο αξιόπιστη λύση σε ένα νοµικό περιβάλλον που
ξέρουµε πολύ καλά ότι είναι δαιδαλώδες και ενίοτε εχθρικό. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως γνωρίζετε, τις προ-
ηγούµενες ηµέρες µε αλλεπάλληλες συναντήσεις µε τους
φορείς της αυτοδιοίκησης και των εργαζοµένων προσπαθήσαµε
µε ένα ανοιχτό πνεύµα διαλόγου να καταλήξουµε σε µια τροπο-
λογία, την οποία και σας έχουµε καταθέσει, η οποία δίνει µια ρε-
αλιστική διέξοδο στην κατάσταση που έχει δηµιουργηθεί. 

Έχουν γραφτεί και έχουν ακουστεί πάρα πολλά πράγµατα τις
τελευταίες ηµέρες. Τα περισσότερα δεν αντιστοιχούν στην πραγ-
µατικότητα, είναι ανακριβή. 

Και θέλω να ξεκαθαρίσω εξ αρχής ότι ουδέποτε, όσο είµαι
µετά τον τελευταίο ανασχηµατισµό στο Υπουργείο Εσωτερικών,
απευθυνόµενος είτε δηµόσια είτε σε κατ’ ιδίαν συναντήσεις µε
τους εκπροσώπους της ΠΟΕ-ΟΤΑ και τους συλλόγους των συµ-
βασιούχων στην καθαριότητα, δεν δηµιούργησα την παραµικρή
προσδοκία ότι µετά το πέρας της 31ης Δεκεµβρίου του τρέχοντος
έτους, όπως προέβλεπε η παλαιότερη νοµοθετική µας ρύθµιση,
θα µετατρέπονταν οι συµβάσεις αυτών των ανθρώπων σε αορί-
στου χρόνου. 

Κάτι τέτοιο, το οποίο κατά κόρον υιοθετείται από διάφορες
πλευρές, είναι απολύτως ανακριβές. 

Αντίθετα –και αυτό φαίνεται και από τα Πρακτικά στη Βουλή,
αλλά και τις δηµόσιες δηλώσεις µου, τις συνεντεύξεις µου είτε
στο ραδιόφωνο είτε στην τηλεόραση- διαχώρισα εκείνες τις πε-
ριπτώσεις των δεκάδων χιλιάδων συµβασιούχων σε άλλους το-
µείς -είτε της αυτοδιοίκησης, είτε του δηµόσιου τοµέα, του
ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, στο Ανοικτό Πανεπιστήµιο, στα νο-
σοκοµεία- όπου επί δεκαετίες εργάζονται, καλύπτοντας πάγιες
και διαρκείς ανάγκες µε συνεχώς ανανεούµενες συµβάσεις. 

Και κάλεσα, µάλιστα, όλα τα κόµµατα να καθίσουµε σε έναν
ουδέτερο πολιτικά χρόνο, να σκύψουµε πάνω στο πρόβληµα και
να µπορέσουµε να δώσουµε µια λύση, µια λύση για ένα πρό-
βληµα που έρχεται από τα παλιά, για ένα πρόβληµα που προ-
έκυψε από µια πρακτική του δικοµµατισµού, του πάλαι ποτέ
παλαιού και ισχυρού δικοµµατισµού, που προφανώς δεν ήταν ου-
δέτερος πολιτικά και ήθελε να έχει σε συνθήκες οµηρίας αυτούς
τους εργαζόµενους. 

Θα καθίσουµε, λοιπόν, να σκεφθούµε µια τέτοια λύση, η οποία
θα είναι συµβατή µε το Σύνταγµά µας, αλλά και τις ευρωπαϊκές
οδηγίες που αναφέρονται στην κατάχρηση της σύµβασης; Είναι
µια ανοιχτή πρόσκληση και πρόκληση για όλους. 

Πάνω σε αυτό πρέπει να τοποθετηθείτε χωρίς δεύτερες συζη-
τήσεις και χωρίς αναφορές του τύπου «πάτε να δηµιουργήσετε
νέο κοµµατικό στρατό ή να επιβαρύνετε τον κρατικό προϋπολο-
γισµό», διότι ξέρετε ότι αυτοί οι άνθρωποι εργάζονται ήδη, αµεί-
βονται, άρα, δεν υπάρχει θέµα µιας επιπλέον επιβάρυνσης.

Επιπλέον, είναι τόσα πολλά τα χρόνια που καλύπτουν αυτές τις
θέσεις, που αν κάποιος µπορούσε να κατηγορηθεί για διορι-
σµούς µε κοµµατικά κριτήρια, ο µόνος που δεν θα µπορούσε να
κατηγορηθεί θα ήταν η παρούσα Κυβέρνηση. Το γνωρίζετε καλά,
αλλά είστε πραγµατικά όµηροι των ιδεοληψιών σας, των ακαµ-
ψιών σας, ενός ακραίου αντικοινωνικού νεοφιλελευθερισµού. Και
είναι ακατανόητο γιατί δεν θέλετε να δώσετε µια λύση πάνω σε
αυτό το θέµα. 

Είναι διαφορετικό το ζήτηµα µε τους συγκεκριµένους συµβα-
σιούχους. Γνωρίζουµε ότι η πρακτική των συνεχώς ανανεούµε-
νων συµβάσεων και στην καθαριότητα τελικά δηµιουργεί άλλου
είδους προβλήµατα. Μας το είπε το Ελεγκτικό Συνέδριο. Τι µας
είπε το Ελεγκτικό Συνέδριο; Μας είπε: «Ακούστε, κύριοι, µε βάση
την πρακτική ουσιαστικά αναγνωρίζεται ότι αυτοί οι άνθρωποι
δεν είναι εποχικοί, όπως κατ’ όνοµα τους ονοµάζετε, αλλά καλύ-
πτουν διαρκείς και πάγιες ανάγκες». Και µας κάλεσε να βρούµε
λύση. Αυτό επιχειρούµε αυτή τη στιγµή. 

Επιχειρούµε, λοιπόν, µε βάση το σκεπτικό του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου, αλλά και µε βάση την έκτακτη κατάσταση που έχει δη-
µιουργηθεί -την οποία τη βλέπουµε όλοι στους δρόµους, είναι
ορατή, είναι οι συνθήκες καύσωνα, οι απειλές στην υγεία, τα προ-
βλήµατα που δηµιουργούνται σε µια αυξηµένη τουριστική πε-
ρίοδο- να δώσουµε τη δυνατότητα στην αυτοδιοίκηση µε τα µέσα
που διαθέτει να καλύψει οποιοδήποτε κενό και να οδηγηθούµε
σε νέες συµβάσεις για όσο διάστηµα θα πρέπει να κάνουµε το
αυτονόητο. Ποιο είναι το αυτονόητο; Μόνιµες και σταθερές θέ-
σεις εργασίας, επιτέλους, στην καθαριότητα! 

Πώς θα προκύψουν αυτές; Με βάση τα οριζόµενα που υπάρ-
χουν από τη νοµοθεσία µας, µε βάση τα αιτήµατα που θα κατα-
θέσουν οι δήµοι. Γνωρίζετε πολύ καλά πως ο περιορισµός που
υπάρχει είναι ότι τα ανταποδοτικά έσοδα, µέσα από τα οποία
πληρώνονται αυτές οι υπηρεσίες, πρέπει να καλύπτουν τον προ-
ϋπολογισµό της µισθοδοσίας των εργαζοµένων. 

Οι δήµαρχοι έχουν την ευθύνη, µέσα από τους οργανισµούς
που τους δίνουµε τη δυνατότητα να επικαιροποιήσουν, να µας
καταθέσουν τις ανάγκες τους. Ξεκινάµε κατ’ αρχάς µε δυόµισι
χιλιάδες θέσεις εργασίας. Μπορεί να γίνουν πολύ περισσότερες.
Δίνουµε τη δυνατότητα µέσα από γρήγορες αξιολογήσεις των
νέων οργανισµών, να βάλουµε επιτέλους κανόνες σ’ αυτό το
θολό τοπίο. Το θέλετε, ναι ή όχι; 

Η απάντηση από τη Νέα Δηµοκρατία δόθηκε και µάλιστα από
τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης: Όχι. Αυτή τη
στιγµή προτείνει το εξής: «Δώστε τους τα δεδουλευµένα και από-
λυση». Δεν στέκεται µόνο εκεί, συνεχίζει και παραπέρα. Λέει ότι
αυτό το κρίσιµο θέµα της αποκοµιδής των απορριµµάτων πρέπει
να είναι υπόθεση ΣΔΙΤ, συµπράξεων µεταξύ της τοπικής αυτοδι-
οίκησης και ιδιωτικών εταιρειών. Τι να γίνει δηλαδή; Να µην προ-
κηρυχθούν νέες θέσεις εργασίας, σταθερές και µόνιµες. Αυτό
µας προτείνετε αυτή τη στιγµή. 

Μαθαίνω ότι αυτή τη στιγµή που συνεδριάζει η εκτελεστική
επιτροπή της ΠΟΕ-ΟΤΑ, η παράταξή σας κατευθύνεται στο να
µην υιοθετήσει την πρόταση του προέδρου για αναστολή της
απεργίας. Επιλέγετε αυτή την ώρα, χάριν της οµηρίας σας σε
ιδεοληπτικές νεοφιλελεύθερες απόψεις, να βυθίζεται η Αθήνα
και η χώρα στα σκουπίδια και να σταµατήσει βιαίως η εργασιακή
σχέση των µέχρι τώρα εργαζοµένων. Γιατί; Για να παραδώσετε
τον τοµέα αυτό στα κερδοσκοπικά συµφέροντα που υπηρετείτε. 

Και σας ρωτώ, είναι έξω από αυτά που ορίζει το Σύνταγµα ως
σκοπό για την αυτοδιοίκηση στον τοµέα της καθαριότητας; Δεν
είναι ένας πρωταρχικός σκοπός και ρόλος της τοπικής αυτοδιοί-
κησης το να έχει εκείνη την ευθύνη της συλλογής των απορριµ-
µάτων; Γιατί λοιπόν, σήµερα αρνείστε το αυτονόητο, ερχόµενοι
και εναντιούµενοι και µε τη συντριπτική πλειοψηφία των αιρετών;
Γιατί χθες η ΚΕΔΕ στην συνάντηση το είπε ξεκάθαρα «Δεν θέ-
λουµε να περάσουν αυτές οι υπηρεσίες στους ιδιώτες».

Εσείς, λοιπόν, µας προτείνετε καµµία πρόσληψη, να συνεχιστεί
αυτό το καθεστώς που υπάρχει σήµερα. Στην αναµπουµπούλα ο
λύκος χαίρεται. Γιατί, κύριε Βορίδη; Για να βάλετε έναν, δύο,
τρεις δικούς σας ανθρώπους να φέρουν ακόµη και µέσα στο
Σαββατοκύριακο ιδιωτικές εταιρείες. Αυτό είναι το σχέδιό σας.
Αναλάβετε τις ευθύνες σας λοιπόν.
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Σας καλώ εδώ, από το Βήµα της Βουλής, να τοποθετηθείτε
στο εξής: Θέλετε απολυµένους έξι χιλιάδες εκατό ανθρώπους;
Θέλετε να υπάρξουν νέες µόνιµες θέσεις εργασίας στην καθα-
ριότητα, µέσα από τον διαγωνισµό του ΑΣΕΠ, ενός ανοικτού δια-
γωνισµού, ο οποίος βέβαια πρέπει να λαµβάνει υπ’ όψιν του
στους όρους µε τους οποίους θα γίνει και την εµπειρία που θα
µοριοδοτεί αυτούς τους ανθρώπους που δουλεύουν µέχρι τώρα;

Τα ερωτήµατα είναι ξεκάθαρα. Αφήστε τις υπεκφυγές, µην
κρύβεστε πίσω από στηµένα δηµοσιεύµατα. Δεν αρκούν αυτά για
να συγκαλύψουν την πραγµατικότητα. Εδώ δεν χωρούν δεύτε-
ρες σκέψεις. 

Σας καλούµε λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή τη
στιγµή να συµφωνήσετε -έχετε µία ευκαιρία- σε αυτό τουλάχι-
στον το θέµα, το θέµα των απορριµµάτων. Μπορεί στα άλλα να
µην συµφωνούµε, όπως στο µέλλον της Ευρώπης, την αξιολό-
γηση της απόφασης του Eurogroup, αλλά σε αυτό δεν µπορούµε
να συµφωνήσουµε; Στον βωµό ποιας σκοπιµότητας θέλετε να
συνεχίσετε να παίζετε µε ανθρώπινες ζωές, µε θέσεις εργασίας,
µε τα σκουπίδια, µε την υγεία; Αν τελικά επιλέξετε αυτή τη στείρα
στάση, θα πρόκειται για µία ανάλγητη και πλήρως αντικοινωνική
τοποθέτηση. 

Ταυτόχρονα, ολοκληρώνοντας, θέλω να καταθέσω δύο νοµο-

τεχνικές βελτιώσεις, η µία επί της αιτιολογικής και µία συγκεκρι-
µένη επί της διάταξης που καταθέσαµε, οι οποίες αποτυπώνουν
το πνεύµα της σηµερινής συνάντησης που είχε ο Πρωθυπουργός
µε τους εκπροσώπους της ΠΟΕ-ΟΤΑ.

Στη συγκεκριµένη διάταξη δεν προσδιορίζεται πλέον το όριο
ηλικίας για την υποβολή αίτησης για τον συγκεκριµένο διαγωνι-
σµό. Νοµίζω ότι είναι κάτι που πρέπει να το δεχθούµε. Μιλάµε για
ανθρώπους, κάποιοι εκ των οποίων είναι στο όριο της συνταξιο-
δότησης. Έχουν δουλέψει αρκετά χρόνια, µπορεί όχι συνεχόµενα,
στην τοπική αυτοδιοίκηση. Δεν µπορούµε να τους στερήσουµε
αυτή τη µοριοδότηση. Κατά τα άλλα αυτός ο διαγωνισµός είναι
ανοικτός. Οποιοσδήποτε που ενδιαφέρεται µπορεί να συµµετά-
σχει. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι εξασφαλίζουµε και το να είµαστε εντάξει
µε ό,τι το Σύνταγµα επιτάσσει και να συµµορφωθούµε µε το πλαί-
σιο των αποφάσεων του Ελεγκτικού Συνεδρίου, αλλά ταυτό-
χρονα να µην είµαστε και κοινωνικά ανάλγητοι. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Παναγιώτης (Πάνος) Σκουρ-
λέτης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα  ότι η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερι-
κών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της Συµφωνίας-Πλαίσιο Εται-
ρικής Σχέσης και Συνεργασίας µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και των Κρατών Μελών της, αφενός και της Δηµοκρατίας των Φι-
λιππίνων, αφετέρου».

Ο κ. Θεοχάρης έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. Θα ζητήσω εκ προοιµίου την ανοχή σας, γιατί µόλις µίλησε
ο Υπουργός, ο οποίος είπε πάρα πολύ σηµαντικά πράγµατα και
θα πρέπει αναγκαστικά να αναδιατάξω την οµιλία µου καθώς την
κάνω.

Έχει πολύ ενδιαφέρον η ανάλυση του Υπουργού και σε πολλά
σηµεία νοµίζω αξίζει σχολιασµού. Πρώτα απ’ όλα, ας πούµε το
αυτονόητο. Οι νόµοι για τους πολίτες, όταν τους παραβαίνουν,
έχουν σηµαντικές κυρώσεις. Το αντίστοιχο για τους Βουλευτές
και τους Υπουργούς είναι το Σύνταγµα. Είναι δυνατόν να συνεχί-
ζουµε να µην έχουµε καµµία κύρωση, όταν φέρνετε τη µια µετά
την άλλη τις αντισυνταγµατικές διατάξεις και τις ψηφίζετε εδώ
στη Βουλή; Κάνετε αλλαγή του Συντάγµατος. Θα παραµείνει
αυτό; Θα συνεχίσουµε να καταπατάµε και να ευτελίζουµε το Σύν-
ταγµά µας χάριν του δηµοσίου ή µιας πολιτικής σκοπιµότητας
και να µην υπάρχει καµµία κύρωση σε κανέναν Υπουργό; 

Δεύτερον, µιλήσατε για τον δικοµµατισµό, ότι αυτό το πρό-
βληµα σας το παρέδωσε ο δικοµµατισµός. Πράγµατι, αυτό
ισχύει. Αυτό είναι ένα πρόβληµα µιας δοµής του ελληνικού κρά-
τους που ουσιαστικά έχει χτιστεί όλα αυτά τα χρόνια, τουλάχι-
στον τα σαράντα χρόνια της Μεταπολίτευσης και µπορεί και από
πιο πριν.

Όµως, ποιο είναι το δικό σας πολιτικό πρόταγµα; Τι θέλετε να
κάνετε; Είστε ή δεν είστε ο «Ιζνογκούντ» της πολιτικής; Θέλει ο
ΣΥΡΙΖΑ να γίνει ΠΑΣΟΚ στη θέση του ΠΑΣΟΚ; Θέλει ο κ. Τσίπρας
να γίνει Ανδρέας στη θέση του Ανδρέα ή όχι; Αυτό είναι το πρό-
ταγµά σας. Έχετε κλέψει πρόσωπα, νοοτροπίες και πρακτικές,
όπως θα σας αποδείξω, κύριε Σκουρλέτη.

Τρίτον, µιλήσατε -και γι’ αυτό τα µπλέκετε λίγο και τα κάνατε,
συγγνώµη για την αγελαία έκφραση, «αχταρµά»- για νεοφιλελεύ-
θερες επιλογές. Μα, είναι το πελατειακό κράτος νεοφιλελεύ-
θερο; Το ανάποδο, κύριε Σκουρλέτη. Μην µπερδεύουµε τα
πράγµατα. Μην λέµε απλώς λέξεις. Ο νεοφιλελευθερισµός µπο-
ρεί να κατηγορηθεί για στυγνότητα, ότι λέει: «Κύριοι, τέρµα η
σύµβασή σας. Το νεοφιλελεύθερο θα ήταν να απολυθούν και να
κόψουν τον λαιµό τους, να κάνουν ό,τι θέλουν.». Αυτό ναι, αλλά
όχι το πελατειακό κράτος που σας παρέδωσαν, το πελατειακό
κράτος που αντιγράφετε και συνεχίζετε.

Λοιπόν, αν θέλατε να µας πείσετε ότι πράγµατι έχετε σκοπό
να αντιταχθείτε σε αυτό το πελατειακό κράτος -γιατί εγώ δεν
κάνω στείρα αντιπολίτευση, έρχοµαι πάντα µε συγκεκριµένες θέ-
σεις- ας µας φέρνατε εδώ µια µόνιµη λύση ή έστω τα ψήγµατα
και τις απαρχές της µόνιµης λύσης.

Θα έπρεπε µαζί µε αυτή την τροπολογία να µας φέρνατε τρία
πράγµατα: Πρώτον, µια ανάλυση αναγκών για τους δήµους.
Έγινε ανάλυση αναγκών, ποιες είναι εποχιακές και ποιες µόνιµες;
Στον δήµο από τον οποίο κατάγοµαι, στα Βαρδούσια, στον Δήµο
Δωρίδος, υπάρχουν εποχιακές ανάγκες; Όχι. Στην Μύκονο,
όµως, δεν υπάρχουν εποχιακές ανάγκες; Έχουν τις ίδιες ανάγκες
τον χειµώνα και τις ίδιες το καλοκαίρι; Εσείς δίνετε τις θέσεις στο
Μαξίµου χωρίς καµµία ανάλυση, χωρίς κανένα χαρτί που να λέει
τι χρειάζεται και τι δεν χρειάζεται. 

Δεύτερον, οι συµβασιούχοι είναι ιδιώτες. Δεν είναι δηµόσια η
αποκοµιδή των σκουπιδιών. Εάν οι εποχιακές ανάγκες πρέπει να
καλυφθούν από ιδιώτες, όπως συµβασιούχους και όχι από µόνι-
µους υπαλλήλους, τότε, για να µην τους έχετε οµήρους και να
µην λέτε «πράγµατι, εµείς θέλουµε να συνεχίσουµε και να φτιά-
ξουµε µια νέα στρατιά οµήρων», να βάλετε µια διάταξη ότι πρέ-
πει τουλάχιστον να είναι µαζεµένοι πέντε, πέντε σε µια εταιρική
µορφή και να έρθουν και να µην δηµιουργούνται δικαιώµατα ερ-
γασιακής σχέσης. Να µην δηµιουργήσετε µια νέα γενιά οµήρων

που θέλετε να τους µονιµοποιήσετε, όπως έκαναν επανειληµµένα
και οι προηγούµενοι. Αντιγράφετε το µοντέλο τους. Δεν κάνετε
κάτι άλλο.

Τρίτον, απαγορεύστε τη µετακίνηση εκτός της καθαριότητας.
Όποιος µπει στην καθαριότητα, θα φύγει συνταξιούχος από την
καθαριότητα. Διότι το τρενάκι λέει, «µπαίνω συµβασιούχος στην
καθαριότητα, µονιµοποιούµαι, φεύγω από την καθαριότητα και
πάω σε άλλες υπηρεσίες, δηµιουργώ νέες τρύπες και φτιάχνω
πάλι από την αρχή το τρενάκι νέων αναγκών, νέων συµβασιού-
χων» και έτσι συνεχίζουµε.

Αποδείξτε µας, λοιπόν, ότι δεν θα δηµιουργηθεί ξανά και θα
ψηφίσουµε δεκαπλάσιες προσλήψεις από αυτές που φέρνετε.

Αναγκαστικά θα µιλήσω πολύ λιγότερο και πολύ πιο συνεπτυγ-
µένα για τα θέµατα του νοµοσχεδίου. Είναι ένα νοµοσχέδιο που,
κατ’ αρχάς, δεν έχει καµµία σχέση µε τον αθλητικό νόµο. Αυτό
περιµένουµε, αυτό µας έχετε υποσχεθεί εδώ και δυόµισι χρόνια
και αυτό περιµένουµε για να µπει επιτέλους µια τάξη σε αυτή την
πανσπερµία των διατάξεων που έχουµε µπροστά µας.

Θα έπρεπε να ξεκινήσουµε µε το Σύνταγµα, µε τον αθλητικό
νόµο και µετά µε τους κανονισµούς και τα καταστατικά των ορ-
γανισµών και εµείς τα γυρίζουµε ανάποδα. Δεν αλλάζετε, λοιπόν,
και µε αυτό το νοµοσχέδιο την πραγµατικότητα. Απλώς φέρνετε
αποσπασµατικές ρυθµίσεις. Νοµολαγνεία ακόµα και για πράγ-
µατα τα οποία θα µπορούσαµε να τα είχαµε λύσει µόνοι µας. Αυ-
τονόητα θέµατα: Βία στα γήπεδα, σχέσεις πολιτείας και
αθλητικών οµοσπονδιών, ζητήµατα παράνοµου τζόγου για τη διε-
ξαγωγή παράνοµων παιγνίων, από τα οποία έχουµε απώλεια
φόρων ύψους 1,5 δισεκατοµµυρίου κάθε έτος. Και κόβουµε συν-
τάξεις! Πρόσφατα, µάλιστα, κατέθεσα και σχετική ερώτηση και
περιµένω απάντηση να δούµε τι θα κάνουµε επιτέλους για αυτά
τα θέµατα.

Πιο συγκεκριµένα, όµως, στο άρθρο 1 προχωρούµε χωρίς να
ξέρουµε καθόλου αν αυτό το καταστατικό θα υιοθετηθεί από την
ΕΠΟ. Και υπάρχουν πάρα πολλά ζητήµατα µε τη γενική συνέ-
λευση που θα γίνει τις επόµενες µέρες. Περιµένουµε να δούµε
εάν πράγµατι γίνει αυτή η συγκρότηση, αν σταµατήσει να είναι
το ποδοσφαιρικό πρωτάθληµα υπό επιτροπεία, γιατί είµαστε η
µόνη χώρα στην οποία ξέρουµε ότι όποτε υπάρχει µεγάλο αθλη-
τικό γεγονός, όπως για παράδειγµα στον τελικό Κυπέλου, θα
έχουµε επεισόδια.

Μετατίθεται για άλλη µια φορά ο χρόνος έναρξης για το ηλε-
κτρονικό εισιτήριο και για την κάρτα φιλάθλου. Έχει πια καταν-
τήσει ανέκδοτο. Πήγαµε στα τέλη Δεκεµβρίου του 2017 από τις
31 Μαρτίου του 2017, που ο προηγούµενος Υπουργός την είχε
θέσει για 30 Σεπτεµβρίου του 2016. Συνεπώς, πια δεν µπορούµε
να πιστέψουµε ότι υπάρχει βούληση και θέληση. Δεν δέχοµαι ότι
δεν µπορούµε. Πιστεύω ότι δεν θέλουµε να ολοκληρώσουµε επι-
τυχηµένα µοντέλα τα οποία έχουν δουλέψει στο εξωτερικό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ζητήµατα αθλητικών εγκαταστάσεων που θα µας πνίξουν σε
προεδρικά διατάγµατα και κοινές υπουργικές αποφάσεις. Σχε-
τικά ζητήµατα µε τις αθλητικές ανώνυµες εταιρείες. Όταν πέ-
φτουν, να δηµιουργείται µια νέα αθλητική ανώνυµη εταιρεία η
οποία να αναλαµβάνει τις υποχρεώσεις της υποβιβασθείσας από
το 2016-2017. Δεν θα διαφωνούσα µε αυτές τις ρυθµίσεις αν µας
αποδεικνύατε ότι δεν έχουν απλά ρουσφετολογικό χαρακτήρα
για κάποιες συγκεκριµένες οµάδες, όπως ακούγεται, και ότι
υπάρχουν και τα εχέγγυα πως οι νέες διοικήσεις ιστορικών, κατά
τα άλλα, οµάδων που αξίζουν να είναι σε πρωταθλήµατα, δεν θα
κατασπαταλήσουν, δεν θα κατακλέψουν και δεν θα κακοδιοική-
σουν τις οµάδες αυτές για να φτάσουµε και πάλι στο ίδιο πρό-
βληµα σε δύο, τρία, πέντε χρόνια.

Είναι ανάγκη, επιτέλους, να συνεχίσουµε την κωδικοποίηση και
να δούµε πώς, έστω στο θέµα του αθλητισµού, που δεν είναι
φορτισµένο πολιτικά, όλοι µπορούµε να συνεργαστούµε για να
δώσουµε µόνιµες λύσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και ιδιαίτερα της Κυβέρνησης,
η διαχείριση που κάνετε στα θέµατα του αθλητισµού, όπως είπα
και στην αρχή, δεν διαφέρουν από τα υπόλοιπα θέµατα της κα-
θηµερινότητας. Μίλησα ήδη για τα σκουπίδια εν µέσω καλοκαι-
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ριού και µας είπε, µάλιστα, ο Υπουργός ότι αυτό το πρόβληµα
έχει δηµιουργηθεί. Η ελληνική γλώσσα είναι φανταστική. Δεν λέει
«το δηµιουργήσαµε». Παντού λέµε «έσπασα το ποτήρι». Εµείς
στα ελληνικά λέµε «έσπασε το ποτήρι». Πού; Κάπως αφαιρετικά.
Εσείς δηµιουργήσατε το πρόβληµα. Εσείς δηµιουργήσατε αυτό
το πρόβληµα µε τις αντισυνταγµατικές διατάξεις και τώρα µας
λέτε ότι έχει δηµιουργηθεί. 

Αυτό το πελατειακό κράτος, λοιπόν, το παραλάβατε από τους
προηγούµενους και σε αυτό έχετε επενδύσει τη µόνιµη παρα-
µονή σας στην εξουσία.

Διαβάζω σήµερα -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε και ευ-
χαριστώ για την ανοχή σας- ότι το Υπουργείο Πολιτισµού χαρα-
κτηρίζει µνηµείο το κτήριο της Μεραρχίας στα Χανιά, το οποίο
είναι κατειληµµένο από το 2003, εµποδίζοντας ουσιαστικά στην
πράξη τον διαγωνισµό µε τον οποίο πριν λίγο καιρό το κτήριο κα-
τοχυρώθηκε σε ιδιώτη.

Η ανάπτυξη που είναι το νέο σας πολιτικό αφήγηµα -και µάλι-
στα, η δίκαιη ανάπτυξη- δεν είναι στόχος σας. Είναι ο βασικός
εχθρός σας και την πολεµάτε. Η χώρα, όµως, µε όχηµα νέους
ανθρώπους, νέες νοοτροπίες και νέο πολιτικό ύφος θα βρει τον
δρόµο της και θα προχωρήσει µπροστά. Όποιος δεν µπορεί να
ακολουθήσει, θα αφεθεί πίσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαβάζω τον κατάλογο όπως
έχει διαµορφωθεί. Θα µιλήσουν οι συνάδελφοι κ.κ. Θεοχαρόπου-
λος, Βορίδης, Κατσώτης, Νικολόπουλος, Αϊβατίδης, Ψαριανός,
Ακριώτης και Δριτσέλη. Λείπουν δυο συνάδελφοι Κοινοβουλευ-
τικοί Εκπρόσωποι που δεν έχουν ακόµα δηλώσει αν θέλουν να
µιλήσουν. Εάν έρθουν, θα µας το πουν. Τελευταία είναι η κ. Βάκη.
Έτσι και αλλιώς το έχετε πει, κ. Βάκη. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να
κάνω µια πρόταση προς τους κυρίους συναδέλφους, αν συµφω-
νούν και οι υπόλοιποι Κοινοβουλευτικοί. Προτείνω να ολοκληρω-
θεί ο κατάλογος των οµιλητών προκειµένου να µην περιµένουν
οι άνθρωποι και µετά να τοποθετηθούµε οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι µε τη σειρά της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Όµως, έχουν ζητήσει
οι συνάδελφοί σας Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να µιλήσουν.
Δεν είναι αυθαίρετος ο κατάλογος. Έχει διαµορφωθεί µε βάση
κάποια αιτήµατα. Δηλαδή, ο κ. Κατσώτης έχει ζητήσει να µιλήσει,
όπως και ο κ. Ψαριανός, ο κ. Θεοχαρόπουλος κ.λπ.. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Εγώ το είπα, κύριε Πρόεδρε,
προς διευκόλυνση των συναδέλφων. Όµως, δεν υπάρχει κανένα
πρόβληµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας λέω ότι µε βάση
τα αιτήµατά τους διαµορφώθηκε ο κατάλογος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κανένα πρόβληµα, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε Θεοχα-
ρόπουλε, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά.

Μετά ακολουθεί ο κ. Βορίδης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, παίζετε αυτές τις ηµέρες ο Πρωθυργός και

εσείς τον καλό και τον κακό, δεν ξέρω ο άσχηµος ποιος είναι. 
Εν πάση περιπτώσει, αυτή η διαδικασία δεν τιµά το ελληνικό

Κοινοβούλιο. Ξέρετε γιατί; Το είπε προηγουµένως και ο εισηγη-
τής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. Βρισκόµαστε εδώ,
σας περιµένουµε και µαθαίνουµε από τα sites το τι κάνετε σε µια
τροπολογία που έχει κατατεθεί εδώ. Και στο τέλος αυτής της
διαδικασίας έρχεστε να µας δώσετε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις
και να γίνει µια συζήτηση επί µιας τροπολογίας για ένα διαχρο-
νικό θέµα που όπως είπατε εσείς -θα σας πω τη δική µας θέση
στη συνέχεια- η επίλυσή του θα γίνει µέσα σε µια ώρα! Αν νοµί-
ζετε ότι έτσι επιλύονται τα προβλήµατα της χώρας, πραγµατικά
νοµίζω ότι είστε βαθιά νυχτωµένοι στην Κυβέρνηση. 

Σας άκουσα να λέτε ότι το πρόβληµα έρχεται από παλιά. Βε-
βαίως υπήρχε το πρόβληµα και παλιά. Όµως, η λογική σας επί
δυόµισι χρόνια είναι πιο παλιά από το παλιό σε αυτό το ζήτηµα.
Βεβαίως κατανοώ τον εκνευρισµό σας κατά τη διαδικασία της

οµιλίας σας, γιατί είναι έντονες οι µέρες και γιατί υπήρχαν πάρα
πολλές ανατροπές και µέσα στην Κυβέρνησή σας. Όµως, επιτέ-
λους, µη λαϊκίζετε τώρα. 

Επίσης µιλήσατε για το νοµοθετικό πλαίσιο -θα σας πω και στη
συνέχεια- που υπάρχει σε σχέση µε την ανάθεση -αν κατάλαβα
καλά- από τους δήµους σε δηµόσιους διαγωνισµούς που έχουν
τη δυνατότητα να κάνουν σύµφωνα µε το νοµοθετικό πλαίσιο του
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και τον νόµο από το 2011. Αν διαφωνείτε, γιατί
δεν τον καταργείτε επί δυόµισι χρόνια; Και αναφέροµαι στην Κυ-
βέρνησή σας. Δεν αναφέροµαι σε σας προσωπικά. Η Κυβέρνησή
σας, άλλωστε, είναι στην εξουσία επί δυόµισι χρόνια. Δεν έχετε
περάσει µόνο εσείς από το Υπουργείο. Αυτός κι αν είναι λαϊκι-
σµός. Κατηγορείτε κάτι το οποίο υπάρχει και, µάλιστα, ξέρετε
ότι έχει σχέση µε ευρωπαϊκές οδηγίες, καθώς δεν είναι µόνο
εθνικό το ζήτηµα. Εν πάση περιπτώσει, ακόµα και σε αυτό το ζή-
τηµα παρουσιάζεστε µε µια λογική η οποία νοµίζω ότι δεν είναι
ανάλογη των περιστάσεων. 

Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, το θέµα των συµβασιούχων και των
απορριµµάτων είναι πρόβληµα διαχρονικό που έχει ταλανίσει τη
χώρα οικονοµικά, κοινωνικά, αλλά και πολιτικά. Όµως, τα τελευ-
ταία χρόνια υπήρχε µια επίλυση στο συγκεκριµένο ζήτηµα. Δεν
υπήρχε αυτή η κατάσταση, την οποία εσείς ξεκινήσατε ξανά στη
συνέχεια. Θυµάστε τι έχει γίνει στη χώρα µας, πώς έφτασε η
χώρα µας στην κρίση, για παράδειγµα, µε τους συµβασιούχους
το 2007-2009, πώς γιγαντώθηκαν τα ελλείµµατα και πώς γιγαν-
τώθηκε η κρίση. Θα περιµέναµε και µια αυτοκριτική από τη Νέα
Δηµοκρατία κάποια στιγµή στο συγκεκριµένο ζήτηµα. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Δηλαδή, η κρίση προέρχεται από τους συµβασιούχους; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Σκουρλέτη, µην
εκνευρίζεστε. Η κρίση προέρχεται από τη λογική…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Δεν εκνευρίζοµαι. Γελάω. Απλώς, πείτε το για να γραφτεί
στα Πρακτικά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: …η οποία είναι ενός πελα-
τειακού συστήµατος…

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Που εσείς το φτιάξατε επί
τριάντα χρόνια. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: …το οποίο διογκώνετε εδώ
και δυόµισι χρόνια σε όλα τα επίπεδα. 

Βεβαίως εµείς έχουµε πει ότι πρέπει να δοθεί λύση µε τους
συµβασιούχους και µάλιστα µέσω ΑΣΕΠ, µε διαφάνεια και αξιο-
κρατία.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Γιατί, εµείς τι λέµε δηλαδή; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Έχουµε ξεκαθαρίσει από

την πρώτη στιγµή ότι αυτή τη θέση µας θα πρέπει να την αξιο-
ποιήσετε, όπως ταυτόχρονα και το νοµοθετικό πλαίσιο και οτι-
δήποτε αυτό προβλέπει για µεταβατικές περιόδους ή για
εποχικές ανάγκες. Δεν έχουµε εµείς, ξέρετε, ιδεοληπτικές εµµο-
νές σ’ αυτά. 

Εσείς, κύριε Σκουρλέτη και η Κυβέρνησή σας είστε που καµώ-
νεστε πως σ’ αυτό το ζήτηµα δεν καταλαβαίνετε τι κάνετε.

Πραγµατικά εδώ και δυόµισι χρόνια δίνετε κάλπικες υποσχέ-
σεις, αγνοώντας, ως συνήθως, κάθε νοµιµότητα. Το ίδιο κάνετε
και σε αυτό το ζήτηµα. Και αυτό αποδείχθηκε. Αντί να δώσετε
λύση σε αυτό το ζήτηµα το οποίο ταλανίζει τη χώρα για χρόνια,
µε κουτοπόνηρες λογικές παλαιοκοµµατικής νοοτροπίας εξακο-
λουθείτε να οδηγείτε σε αδιέξοδο ανθρώπους και σε ταλαιπωρία
τους πολίτες.

Αν θέλετε την άποψή µας, όλα τα στοιχεία µε τα οποία πολι-
τεύεται η Κυβέρνησή σας από την πρώτη ηµέρα της θητείας της,
αποτυπώνονται στο ζήτηµα των συµβασιούχων στις υπηρεσίες
καθαριότητας των ΟΤΑ: Υποσχεσιολογία. Διεύρυνση του πελα-
τειακού συστήµατος. Διαφωνίες µεταξύ των Υπουργών. Αλήθεια,
έχετε την ίδια άποψη -είναι εδώ πέρα και οι δύο Υπουργοί, η κ.
Γεροβασίλη και ο κ. Σκουρλέτης-, για το αν είναι στο µνηµόνιο ή
όχι αυτή η αναλογία; Ακούµε τόσες ηµέρες ότι διαφωνείτε. Ξε-
καθαρίστε εδώ, στο ελληνικό Κοινοβούλιο, αν έχετε την ίδια
στάση και αν θεωρείτε ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα. Επίσης
αντιµετώπιση της δικαιοσύνης α λα καρτ. Ορισµένες αποφάσεις
τις σεβόµαστε, άλλες τις καταγγέλλουµε, αλλού θεωρούµε ότι
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υπάρχει πραξικόπηµα! 
Επιτέλους να καταλάβετε ότι αυτά τα ζητήµατα απαιτούν σο-

βαρότητα, υπευθυνότητα και γνώση. 
Βεβαίως και οι δήµοι οφείλουν να συνεργαστούν για την

άµεση αποκοµιδή των σκουπιδιών, ώστε να αποφευχθεί µια µη
αναστρέψιµη κατάσταση και να αξιοποιηθούν όλες οι δυνατότη-
τες που υπάρχουν στο θεσµικό πλαίσιο. Όµως, επιτέλους, δεν
µπορούµε να ταλαιπωρούµε άλλο τους πολίτες µε παλαιοκοµµα-
τικές προοπτικές και να εµπαίζουµε τους ανέργους και βεβαίως
τους εργαζόµενους, γιατί αυτό γίνεται όλα αυτά τα χρόνια. 

Η Δηµοκρατική Συµπαράταξη έχει ξεκαθαρίσει ότι πρέπει να
µπει ένα οριστικό τέλος στο φαύλο πελατειακό σύστηµα, να τεθεί
ως προτεραιότητα η καθαριότητα των πόλεων, να υπάρξει αρµο-
νική συνύπαρξη και συνεργασία κεντρικής διοίκησης και δήµων,
µε στόχο να γίνει επιτέλους η χώρα µας µία κανονική ευρωπαϊκή
χώρα στο θέµα της αποκοµιδής των απορριµµάτων, αλλιώς ο φαύ-
λος κύκλος αυτός θα συνεχίζεται, όπως θα συνεχίζεται και η εξα-
πάτηση εργαζόµενων και ανέργων. Δεν πρέπει να µπαίνουµε σε
έναν κοινωνικό αυτοµατισµό στη χώρα µας. 

Φέρνετε πραγµατικά στο «και πέντε» αλλαγές οι οποίες έχουν
συµφωνηθεί, οι οποίες, όµως, θα έπρεπε να συζητηθούν, κύριε
Σκουρλέτη, στις αρµόδιες επιτροπές. Θα έπρεπε να συζητηθούν
όλα αυτά τα ζητήµατα. Θα έπρεπε να πάµε µε µια νοµοθέτηση
και να σας καταθέσουµε τις απόψεις µας για το τι γίνεται σε αυτά
τα ζητήµατα πριν φτάσει η κατάσταση σε αδιέξοδο µε τα σκου-
πίδια στους δρόµους. Εδώ ουσιαστικά αποφασίζετε, διαπραγµα-
τεύεστε µόνο µέσα, εσωτερικά, στην Κυβέρνησή σας, µας
φέρνετε αλλαγές στο πόδι και ζητάτε από το ελληνικό Κοινοβού-
λιο στα δικά σας λάθη να γίνουν συνένοχες οι άλλες δυνάµεις!
Πραγµατικά αυτό δεν είναι δυνατόν να συνεχιστεί. 

Βεβαίως, ακόµα και η επιχειρηµατολογία στην αιτιολογική έκ-
θεση σε ορισµένα σηµεία θέλει προσοχή, για να µην έχετε ξανά
τα ίδια προβλήµατα. Μέχρι και στην αύξηση των εργατικών ατυ-
χηµάτων αναφέρεστε, αν δεν υπάρχει η εµπειρία. Βεβαίως χρει-
άζεται και η εµπειρία και εµείς έχουµε πει ότι οι άνθρωποι, εν
πάση περιπτώσει, που έχουν δεχθεί τόσες υποσχέσεις, δεν είναι
υπεύθυνοι. Όµως, προσέξτε λίγο τι γράφετε στην αιτιολογική έκ-
θεση, γιατί νοµίζω ότι φτάνετε στο άλλο άκρο.

Κύριε Βασιλειάδη, όπως καταλαβαίνετε, χωρίς δική µας ευ-
θύνη -δεν είναι εδώ ο Υπουργός Αθλητισµού-, δυστυχώς δεν συ-
ζητούµε σήµερα πάλι ως κύριο θέµα το θέµα του αθλητισµού.
Λέω «δυστυχώς», γιατί είναι πολύ σοβαρό το ζήτηµα. Όµως, τις
τροπολογίες εσείς τις βάζετε για συζήτηση.

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Τα γεγονότα µάς προλαβαίνουν.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς τις βάζετε. Μάλιστα,

είπε ο κ. Βασιλειάδης: «Γιατί συζητάτε για άλλα θέµατα;».
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Να τους αφήσουµε άνεργους

τους ανθρώπους;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς τα βάζετε προς συ-

ζήτηση, κύριε Σεβαστάκη. Δεν βάζουµε εµείς αυτά τα θέµατα
προς συζήτηση στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Να σας πω κάτι; Σας άκουσα να λέτε, κύριε Υπουργέ, κύριε Βα-
σιλειάδη, ότι «δεν συνηθίζουµε να χαϊδεύουµε αυτιά και εκλογικά
ακροατήρια». Αυτό µάλλον αυτοκριτική είναι, για όσα έχετε κάνει
και όσα έχετε πει. Φαντάζοµαι ότι χρειάζεται και µια αυτοκριτική.
Το να λέτε σήµερα στο ελληνικό Κοινοβούλιο ότι δεν συνηθίζετε
να χαϊδεύετε αυτιά και εκλογικά ακροατήρια, πραγµατικά µας ξε-
περνά το συγκεκριµένο ζήτηµα!

Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, κάνετε δεκτές τροπολογίες µόνο
Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ, οκτώ τροπολογίες αυτή τη στιγµή, µερι-
κές εκ των οποίων θα ήθελα να σας πω ότι δεν µας βρίσκουν
σύµφωνους. 

Ακούσαµε τον κ. Σκουρολιάκο να παρουσιάζει τροπολογία πριν
από λίγο, η οποία αναφέρει: «Οι καλλιτεχνικοί διευθυντές των δη-
µοτικών περιφερειακών θεάτρων της χώρας δύναται να προσ-
λαµβάνονται, ανεξαρτήτως κατοχής τίτλου συγκεκριµένης
εκπαιδευτικής βαθµίδας.». Συµφωνείτε; 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Βεβαίως.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δηλαδή, συµφωνήσατε

εσείς και δεχτήκατε αυτή την τροπολογία; Να µας εξηγήσετε,
γιατί όταν δέχεστε οκτώ βουλευτικές τροπολογίες έτσι -και µά-

λιστα µε τέτοια ζητήµατα, που τουλάχιστον µας κάνουν καχύπο-
πτους για τις προθέσεις-, νοµίζω ότι θα πρέπει να τοποθετηθείτε.

Κύριε Υπουργέ, δεν είναι δύσκολο να συµπεράνει κανείς ότι
για τη σηµερινή Κυβέρνηση ο αθλητισµός δεν αποτελεί επέν-
δυση για την κοινωνία, όπως θα έπρεπε να αποτελεί και όπως
ήταν και στις δικές σας προεκλογικές δεσµεύσεις. 

Παρά, λοιπόν, αυτές τις εξαγγελίες σας -που δεν είναι, άλλω-
στε, η πρώτη φορά που διαψεύδονται-, που λέγατε ότι στην κο-
ρωνίδα της προγραµµατικής πρότασής σας βρίσκονται οι στόχοι
της υπεράσπισης του κοινωνικού αγαθού του αθλητισµού, η δη-
µοκρατία και η διαφάνεια στη λειτουργία, ο αθλητισµός και σή-
µερα µένει δέσµιος υπαρκτών παθογενειών.

Δυόµισι χρόνια τώρα οι λιγοστές ευκαιρίες που µας δόθηκαν
από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ για να συζητήσουµε θέµατα
σχετικά µε τον αθλητισµό ευτελίστηκαν. Αυτό γίνεται και σήµερα.
Mε την επίκληση ενός εφικτού χρονικού πλαισίου και την απειλή
ότι ο ελληνικός αθλητισµός θα υποστεί κυρώσεις σχετικά µε τη
συµµετοχή σε Ολυµπιακούς Αγώνες, ψηφίστηκαν κάποια στιγµή,
πέραν από τις αναγκαίες ρυθµίσεις, και πλήθος άλλων ετερόκλη-
των και αποσπασµατικών διατάξεων, διατάξεων που προφανώς
σε καµµία περίπτωση δεν δικαιολογούσαν τον κατεπείγοντα χα-
ρακτήρα, απλά επιβεβαίωναν µε κάθε τρόπο την ανεύθυνη κυ-
βερνητική πολιτική. Κυρώσαµε πρόσφατα και δύο µνηµόνια
κατανόησης στον τοµέα του αθλητισµού που υπέγραψε η Ελ-
λάδα. Και εκεί τα ίδια. Δεν µπορέσαµε, δηλαδή, να κάνουµε µία
συζήτηση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο  Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Εσείς συνεχίζετε να παρουσιάζετε την όποια αποσπασµατική
σας παρέµβαση ως την απάντηση στο διαχρονικό αίτηµα, µε
στόχο τον διαφανή και διαυγή ελληνικό αθλητισµό. 

Περιµένουµε, αγαπητοί συνάδελφοι, αγαπητέ Υπουργέ, τον
νέο αθλητικό νόµο, που θα τροποποιήσει αυτόν του προκατόχου
σας, του κ. Κοντονή, και «θα φέρει τη νέα ηµέρα», όπως λέτε,
στην ΕΠΟ και στο ελληνικό ποδόσφαιρο, «θα δώσει νέα πνοή
στον επαγγελµατικό και ερασιτεχνικό αθλητισµό», όπως λέτε.
Λόγια! Συνεχώς λόγια!  

Ακόµα, όµως, και αυτή η δυνατότητα που µας δόθηκε µε το
σηµερινό νοµοσχέδιο επισκιάζεται από την επικαιρότητα. Γιατί
δεν φέρνετε ένα συνολικό νοµοθέτηµα που θα αποτυπώνει το
όραµά σας για τον αθλητισµό και µία σαφή πρόταση για τη µε-
τάβαση από µία λογική µε την οποία δεν συµφωνούµε στην ανά-
πτυξη του αθλητισµού;

Καλούµαστε µε τη διαδικασία του επείγοντος και σε αυτό το
νοµοσχέδιο να συζητήσουµε το παρόν νοµοσχέδιο εν όψει της
προγραµµατισµένης για τις 30 Ιουνίου του 2017 γενικής συνέ-
λευσης της ΕΠΟ. Γιατί; Για να δοθεί η δυνατότητα να ψηφιστούν
οι απαιτούµενες καταστατικές τροποποιήσεις, ανοίγοντας ουσια-
στικά τον δρόµο για την εκλογική διαδικασία και διασφαλίζοντας
την αποφυγή κυρώσεων στο ελληνικό ποδόσφαιρο. Το έργο, δη-
λαδή, επαναλαµβάνεται, διότι προφανώς και το επείγον προ-
έκυψε από αδυναµία του δικού σας χειρισµού, της Κυβέρνησής
σας. Διότι γνωρίζατε ένα µήνα πριν, για παράδειγµα, ότι στις 30
Ιουνίου θα γίνει η συνέλευση. 

Με την ανάγκη, λοιπόν, των τακτοποιήσεων που επείγουν,
ασχέτως βέβαια και σε τι είδους δηλώσεις προχώρησε ο πρό-
εδρος της επιτροπής της ΕΠΟ τις προηγούµενες ηµέρες, τσου-
βαλιάστηκαν και µερικές ακόµη διατάξεις.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού): Σας ήλθε το πόρισµα της «DELOITTE».

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Θα µου απαντήσετε. Έχετε
και δευτερολογία, κύριε Υπουργέ, και τριτολογία. 

Δεν θα αναφερθώ διεξοδικά σε κάθε µία από αυτές, κάποιες
από τις οποίες µπορεί να είναι ακόµη και στη σωστή κατεύθυνση,
κάτι που εµείς είπαµε. Ειλικρινά, όµως, δεν γίνεται κατανοητός
ο λόγος της βιασύνης. Χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτελούν
οι διατάξεις των άρθρων 4 και 5, που προβλέπουν την κατηγο-
ριοποίηση των αθλητικών εγκαταστάσεων, προκειµένου να υπάρ-
ξει σχετική διαδικασία αδειοδότησής τους, σύµφωνα µε το είδος
της αθλητικής εγκατάστασης, το σύνολο των θεατών και το είδος
των αγώνων που θα πραγµατοποιούνται. Είναι διατάξεις που εν-
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δεχοµένως µε τη σωστή εφαρµογή τους να συµβάλουν στην
απλοποίηση των διαδικασιών και, ναι, τις χρειαζόµαστε. Προς τι,
όµως, αυτή η αποσπασµατικότητα; 

Η ίδιας φύσης προχειρότητα υπάρχει και στις ρυθµίσεις σχε-
τικά µε την Επιτροπή Ελέγχου Καταλληλότητας των Αθλητικών
Εγκαταστάσεων. Φαντάζοµαι πως συµφωνούµε όλοι εδώ στην
Αίθουσα στην ανάπτυξη του αθλητισµού ατόµων µε αναπηρία και
ατόµων µε ειδικές ανάγκες, γιατί πρόκειται και αυτή η προσέγ-
γιση και αυτά τα ζητηµάτα να αντιµετωπίζονται έτσι αποσπασµα-
τικά, µε διατάξεις.

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Το κάνατε και εσείς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, σταµατήστε πλέον να αντιπολιτεύεστε την Αντιπολίτευση.
Είστε δυόµισι χρόνια στην Κυβέρνηση. Απαντήστε. Εδώ είστε για
να δέχεσθε την κριτική και να απαντάτε. Σταµατήστε να αντιπο-
λιτεύεστε την Αντιπολίτευση. Δεν σας ακούει ο ελληνικός λαός
µε αυτά που κάνετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε
ένα σηµαντικό σηµείο. Δεν αµφισβητώ σε καµµία περίπτωση τη
σηµασία της αναγνώρισης της προσφοράς των προπονητών, των
αθλητών που κατέκτησαν µετάλλιο στους Ολυµπιακούς, αλλά θα
πρέπει να λάβετε υπ’ όψιν εδώ πέρα και όσα σάς είπε και η κ. Κε-
φαλίδου στην αρχή.

Κλείνω µε το εξής. Σε µία χώρα που πρέπει επιτέλους να γίνει
µία γενναία αλλαγή πολιτικής και να εφαρµοστούν πραγµατικά
προοδευτικές µεταρρυθµίσεις σε κάθε τοµέα πολιτικής, προκει-
µένου να υπερβεί την πολυδιάστατη κρίση, δεν είναι δυνατόν ο
αθλητισµός να είναι φτωχός συγγενής. Να σταθούµε επιτέλους
στο ύψος των περιστάσεων. Ας δείξουµε ως χώρα και σε αυτά
τα ζητήµατα ότι έχουµε µία λαµπρή παράδοση και συγκριτικά
πλεονεκτήµατα µε την προσοχή που αξίζουν αυτά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Σε επιµέρους θέµατα, όπως στην κάρτα του αθλητή, δεν
µπαίνω αυτή τη στιγµή. Είπατε ότι σε δύο-τρεις µήνες θα τη φέ-
ρετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δύο χρόνια περιµένουµε.

Πραγµατικά, λύστε τα ζητήµατα, γιατί δεν υπάρχει άλλος χρό-
νος.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο συνάδελφος κ. Βο-

ρίδης έχει τον λόγο και µετά ο κ. Νικολόπουλος.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας πάρουµε τα πράγ-

µατα από την αρχή. Δεν είναι η Νέα Δηµοκρατία η οποία εκ του
νόµου παρέτεινε συµβάσεις, κύριε Υπουργέ. Εσείς το πράξατε.
Εµείς τις παρατείναµε; Ο κ. Βερναρδάκης ήρθε πρώτος και είπε
σε αυτούς τους ανθρώπους, οι οποίοι είχαν προσληφθεί µε συµ-
βάσεις ορισµένου χρόνου για οκτώ µήνες –και αυτό ήταν ένα σύ-
στηµα το οποίο δούλευε-, «παρατείνω τη σύµβαση µέχρι
31-12-2016». Εν συνεχεία, η παρισταµένη κυρία Υπουργός, η κ. Γε-
ροβασίλη, το έπραξε 31-12-2017. Έχει υποστηρίξει τις συγκεκρι-
µένες πρωτοβουλίες σε συνεργασία µε εσάς. Εµείς το κάναµε
αυτό; Εµείς είπαµε σε αυτούς τους ανθρώπους, οι οποίοι είχαν
συγκεκριµένο και προσδιορισµένο χρονικό διάστηµα εργασίας,
«ξέρετε, θα συνεχίσετε να εργάζεστε»; Εσείς το κάνατε αυτό.

Εκείνη τη χρονική στιγµή, σας λέγαµε ότι αυτό είναι αντισυν-
ταγµατικό, ότι θα δηµιουργήσει εµπλοκή –τη θυµάµαι τη συζή-
τησή µας σαν να ήταν χθες- και εσείς κάνατε αυτό που ήταν
κλείσιµο µατιού, που ήταν ρουσφετολογικό και όχι γιατί, όπως
ακούγεται, αυτοί δεν προσελήφθησαν µε τον ΑΣΕΠ -βεβαίως, µε
τον ΑΣΕΠ προσελήφθησαν, µε την ειδική διαδικασία ΑΣΕΠ. Γιατί
κλείνεις το µάτι στον συγκεκριµένο, ο οποίος έχει προσληφθεί
για οκτώ µήνες, για να ικανοποιήσει πάρα πολλές φορές εποχι-
κές ανάγκες σε δήµους παραθεριστικούς, σε δήµους τουριστι-
κούς. Κλείνεις το µάτι και του λες: «Μη στεναχωριέσαι. Σε πάω

τώρα να χαρακτηρίσω ότι είναι πάγιες και διαρκείς.». Δεν έχει
γίνει αυτή η συζήτηση εδώ; Γιατί εκείνη τη χρονική στιγµή δεν
καλέσατε όµορφα και ωραία τους δήµους να κάνουν τον προ-
γραµµατισµό για τα οργανογράµµατα, για να πάµε σε κανονική
διαδικασία προσλήψεων; Γιατί δεν το κάνατε; Εύκολη, απλή, κα-
θαρή λύση. Δεν το κάνατε. Δεν το κάνατε, γιατί αισιοδοξούσατε,
γιατί κάνατε δηλώσεις ότι όλα θα πάνε καλά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Τώρα να το κάνουµε; Να υπάρξουν προσλήψεις; Να γίνει
αυτός ο ωραίος προγραµµατισµός;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Γιατί βιάζεστε; Με επιταχύνετε. Γιατί;
Αφήστε λίγο το επιχείρηµα να εξελιχθεί. Αντιλαµβάνοµαι ότι εί-
µαστε στην εξαιρετικά δυσάρεστη πλευρά του επιχειρήµατος,
αλλά και το υπόλοιπο µη νοµίζετε ότι θα γίνει καλύτερο. Όλο και
χειρότερο θα γίνεται.

Άρα γιατί το κάνατε αυτό; Διότι υπάρχουν δηλώσεις σας και
δηλώνετε: «Η απόφαση του Ελεγκτικού Συνεδρίου θα είναι θε-
τική.». Τι τις κάνετε αυτές τις προβλέψεις µη νοµικός άνθρωπος
και είµαστε εδώ τόσοι και τόσοι και σας λέµε «έτσι θα γίνει» και
γίνεται και θεωρείτε ότι το κάνουµε για να σας κάνουµε κακό και
να σας βλάψουµε; Δωρεάν υπηρεσία παροχής νοµικών συµβου-
λών στην Κυβέρνηση κάνουµε. Pro bono δουλεύουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άρα, λοιπόν, δεν ακούτε. Δηµιουργείτε την εµπλοκή, δηµιουρ-

γείτε την προσδοκία και, προσέξτε, έρχεστε τώρα και λέτε: «Τι
να κάνουµε; Να τα αντιµετωπίσουµε. Για να δούµε τώρα πώς να
τα αντιµετωπίσουµε.». Λέτε: «Να συζητήσουµε για τις οργανικές
θέσεις.». Ερώτηση: Τη συζήτηση περί οργανικών θέσεων τώρα
τη θυµηθήκατε, µε τους όγκους των απορριµµάτων; Στη συζή-
τηση για τις οργανικές θέσεις, αν πράγµατι χρειάζονται αλλαγές
στις οργανικές θέσεις των δήµων, αυτή δεν θα πρέπει να γίνει
συνολικά και οργανωµένα; Τα οργανογράµµατα τι είναι; Θα τα
αλλάζουν οι δήµοι ανά πέντε µέρες; Τώρα, δηλαδή, θα τα κάνουν
για να διευρύνουν και να βάλουν τους υπηρετούντες στην καθα-
ριότητα, αύριο θα θέλουµε διοικητικούς, µεθαύριο κάτι άλλο.
Έτσι θα τα κάνουµε τα οργανογράµµατα; Στο πόδι; Εν όψει της
πιέσεως των κινητοποιήσεων; Το πρώτο ερώτηµα ήταν αυτό.
Εγώ σας τα λέω πάλι τώρα. Θα βγουν πάλι αυτά που σας λέω,
γιατί δεν ακούτε ξανά.

Δεύτερο ερώτηµα. Τι έρχεστε και κάνετε; Λέτε «µοριοδότηση».
Συγγνώµη, η µοριοδότηση ποιους αφορά;

Αφού θέλετε να πάµε σε κανονικές προσλήψεις, είστε ακέ-
ραιος και αδαµάντινος και θέλετε να είστε διαφανής προς πάσα
κατεύθυνση, γιατί µας εγκαλείτε, ερωτώ, λοιπόν: Η µοριοδότηση
που προβλέπεται στην τροπολογία σας ποιους αφορά; Να σας
κάνω λογαριασµό; Τα µόρια που παίρνουν οι συγκεκριµένοι για
τους οποίους µιλάµε είναι τετρακόσια οκτώ από τα δύο οκτά-
µηνα. Ξέρετε πόσα είναι τα maximum µόρια που µπορείς να πά-
ρεις για την πενταετία; Είναι τετρακόσια είκοσι. Τι; Τα δώδεκα
µόρια αφήνετε; Αυτό το λέτε ισότητα; Μην κοροϊδευόµαστε.
Αυτό είναι φωτογραφικό, απολύτως για τους συγκεκριµένους αν-
θρώπους. Μάλιστα. Τακτοποίηση εκλογικής πελατείας. Σας λέω
από τώρα. Θα πέσει για λόγους ισότητας και αυτό. Θα πέσει η
διάταξη αυτή. Πάλι τους κοροϊδεύετε. Τους ξανακοροϊδεύετε.
Δεν υπάρχει περίπτωση να περάσει. 

Έρχοµαι και σας ερωτώ. Δεν κατάλαβα, αυτές οι θέσεις που
ενδεχοµένως θα ανοίξουν -δύο, δυόµισι, τρεις χιλιάδες- κάτω
από αυτό το καθεστώς πιέσεως και λύσεως της κινητοποίησης
που σας πιέζει, γιατί πρέπει να αφορούν µόνο αυτούς; Όλους
τους άλλους που βάζετε απέναντι δεν τους σκέφτεστε; Στην Ελ-
λάδα του 24% και του 25% ανεργία, αυτοί οι συγκεκριµένοι πρέ-
πει να έχουν προνόµιο για υπηρεσίες καθαριότητας, σε
συγκεκριµένες θέσεις, και µάλιστα προνόµιο φωτογραφικό, κλει-
στό; Οι υπόλοιποι γιατί δεν µπορούν να πάνε να δουλέψουν; Γιατί
δεν µπορούν να διεκδικήσουν µια θέση; Γιατί πρέπει ειδικώς
αυτοί, που πήραν τα τρία οκτάµηνα και τους παρατείνατε µε τον
συγκεκριµένο τρόπο, να αποκλείσουν όλους τους υπόλοιπους;
Να δώσετε και µια εξήγηση σε όλους τους υπόλοιπους; 

Πάµε τώρα. Εδώ φυσικά δεν είναι οι δέκα χιλιάδες. Εδώ είναι
οι δυόµισι. Άρα και εξ αυτών µέρος. Αλλά όλο ανορθόλογο, για
να ικανοποιήσουµε το πρόβληµα το οποίο έχουµε δηµιουργήσει.
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Πάµε και στο «προσωρινό». Θέλετε πρόβλεψη και για το «προ-
σωρινό»; Να σας την κάνω; Πάει κι αυτό. Όπως είναι θα φύγει.
Γιατί; Διότι ποια είναι η δήθεν νοµικά άρτια αιτιολογία της προ-
σωρινότητας; Τι κάνει µε την προσωρινή ρύθµιση; Ουσιαστικά
όσοι είναι τώρα και εργάζονται παρατείνεται η σύµβασή τους
µέχρι να ολοκληρωθεί η προκήρυξη του ΑΣΕΠ για όλους, αλλά
πάντως όχι αργότερα από τις 31 Μαρτίου του 2018, αν θυµάµαι
σωστά την ηµεροµηνία. Είναι σωστή η ηµεροµηνία; Κάπου εκεί
είναι. Όχι αργότερα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Κάνετε, λοιπόν, αυτή την παράταση. Θέµα πρώτο: Τι σας είπε
το Ελεγκτικό Συνέδριο για τις παρατάσεις; Τι σας είπε; Ότι δεν
επιτρέπονται. Τις ξανακάνετε. Με ποια αιτιολογία τις ξανακάνετε;
Ακούστε. Βάζετε δυο προϋποθέσεις. Λέει: «Να έχουν βάλει τις
οργανικές θέσεις οι δήµοι.». Καλώς. Ας πούµε ότι τις βάζουν.
Ερωτώ εγώ: Οι οργανικές θέσεις θα είναι για όλους; Οι οργανι-
κές θέσεις των δήµων, λέτε εσείς ότι θα είναι δυόµισι χιλιάδες.
Άρα, στην καλύτερη περίπτωση, αυτό αφήνει επτάµισι χιλιάδες
απέξω. Σας έρχονται τώρα τα χαιρετίσµατα από την ΠΟΕ - ΟΤΑ
µαθαίνω. Διότι, ξαναλέω, η παράταση για να δικαιολογηθεί, έστω
µε το σαθρό σκεπτικό, πρέπει να έχουν υπάρξει οργανικές θέ-
σεις. Άρα, λοιπόν, οι οργανικές θέσεις θα είναι δυόµισι χιλιάδες,
οι απασχολούµενοι σήµερα συµβασιούχοι είναι δέκα χιλιάδες, οι
επτάµισι χιλιάδες µένουν εκτός.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Δεν τα ξέρετε καλά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι, δεν τα ξέρω. Να µου τα εξηγή-

σετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, σας

παρακαλώ, κύριε Βορίδη.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Γιατί πάλι λέγατε την άλλη φορά ότι

δεν τα ήξερα και έχετε ένα κακό ιστορικό προηγούµενο µαζί µου.
Όλο δεν τα ξέρω και όλα τελικά τα ξέρω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Βορίδη, αν
έχετε την καλοσύνη να ολοκληρώσετε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Έχετε κακό ιστορικό προηγούµενο.
Λίγο προσέξτε το.

Τελειώνω. Επαναλαµβάνω, εγώ δεν έχω αντίρρηση να κάνουµε
θεωρητικές ιδεολογικές και πολιτικές συζητήσεις. Όταν, όµως,
πάµε επί του πεδίου, εκεί είναι µετρηµένα κουκιά. Στα µετρηµένα
κουκιά δεν γίνεται να µην τα ξέρω. Ξέρω αυτά που ξέρω. Δεν λέω
ότι είµαι αλάνθαστος, αλλά θέλω να ακούσω το επιχείρηµα το
οποίο ανατρέπει αυτό το συγκεκριµένο.

Το δεύτερο ζήτηµα που έχετε και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε,
είναι ότι λέτε ότι είµαστε σε κατάσταση εκτάκτου ανάγκης. Εξαι-
τίας ποιου πράγµατος;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Έκτακτη ανάγκη.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Βεβαίως και υπάρχει έκτακτη

ανάγκη, η οποία δηµιουργείται από τις κινητοποιήσεις. 
Δεν προσλαµβάνουµε και δεν λύνουµε θέµατα σε αυτή τη

βάση, επειδή υπάρχουν κινητοποιήσεις. Απορρίπτετε τα δίµηνα.
Γιατί; Απορρίπτετε τα οκτάµηνα. Γιατί; Θα σας ρωτήσει το Ελεγ-
κτικό Συνέδριο, όχι εγώ, προς Θεού. Εγώ µια σκέψη κάνω. Απορ-
ρίπτετε τη δυνατότητα του άρθρου 61 του νόµου. Τι λέει ο νόµος,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Αυτό είναι ψηφισµένο. Δεν σας
αρέσει; Να το αλλάξετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Βορίδη, ολο-
κληρώστε τη σκέψη σας, σας παρακαλώ. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Έχετε περάσει τον

χρόνο σας. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την

κατανόησή σας, για την ανοχή σας. Την εκτιµώ ιδιαιτέρως, αλλά
τελειώνω το επιχείρηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Σε δέκα δευτερόλε-
πτα κλείνουµε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τι λέει, λοιπόν, το άρθρο 61; Ανά-
µεσα σε σειρά δυνατοτήτων λέει ότι, εάν δήµος το επιθυµεί και
αποφασίσει το δηµοτικό συµβούλιο µε 50% συν ένα την από-
φαση και αιτιολογήσει την απόφασή του αυτή, συνεκτιµώντας τα
οικονοµικά δεδοµένα του, µπορεί να αναθέσει την παροχή της

υπηρεσίας καθαριότητας σε ιδιώτες. Το λέει; Είναι έτσι; Το έχετε
αλλάξει; Όχι. Υπάρχει αυτή η νοµική δυνατότητα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Αυτό θέλετε; Άρα να το κά-
νουµε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Θα σας πω τι θέλω, κύριε Μπάρκα,
επειδή εξανίσταστε έτσι ωραίος και µπρατσωµένος αποκαλυ-
πτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, αλλά δεν κά-
νουµε έτσι δουλειά.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Επειδή, λοιπόν, συµβαίνει αυτό,
ακούστε τι θέλω εγώ. Ξέρετε τι θέλω; Θέλω να εµπιστευτούµε
την αυτοδιοίκηση. Αυτό θέλω. Θέλω να υπάρχουν οι νοµικές δυ-
νατότητες στα χέρια των δήµων. Θέλω η Ικαρία να µπορεί να
αποφασίζει τον τρόπο που θα µαζέψει τα απορρίµµατά της και
να µην το αποφασίζει ο Σκουρλέτης, ο Υπουργός στην Αθήνα.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς, ευχαρι-
στούµε, κύριε Βορίδη. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εσείς, όµως, δεν θέλετε αυτό. Εσείς,
εγκλωβισµένοι µέσα στην καταστροφή και το χάος που έχετε δη-
µιουργήσει, να κάνετε ρυθµίσεις, για να εµφανίζεται ο κ. Τσίπρας
ως σώζων δήθεν αυτούς που ο ίδιος έχει εγκλωβίσει. Δεν περ-
νάνε αυτά. Δεν σας πιστεύει κανείς. Είστε πλέον όµηροι των κα-
ταστάσεων που εσείς οι ίδιοι δηµιουργήσατε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε

πολύ. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Σκουρλέτης. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Νοµίζω ότι είναι απαραίτητες κάποιες διευκρινίσεις. 
Πρώτα από όλα, πρέπει να γνωρίζουµε. Δεν πρέπει να γίνεται

αυτή η σύγχυση και παρακαλώ να το πείτε και προς τον Πρόεδρο
του κόµµατός σας. Πράγµατι το ποιος διορίζεται στην αυτοδιοί-
κηση δεν είναι υπόθεση καµµιάς Κυβέρνησης και κανενός
Υπουργού. Προσδιορίζεται από τους οργανισµούς των δήµων,
τις συγκεκριµένες οργανικές θέσεις, τα αιτήµατα προς κάλυψη
όποιων κενών υπάρχουν αλλά και από το ύψος των ανταποδοτι-
κών εσόδων. Αυτό είναι τελειωµένο, είναι απαντηµένο. Άρα δεν
διορίζει η Κυβέρνηση στην αυτοδιοίκηση. 

Διότι εσείς µιλάτε εδώ και δίνετε την εντύπωση ότι πάµε εµείς
να επιβάλουµε νέους κρατικούς υπαλλήλους. Αυτά δεν ξέρω πού
µπορεί να συµβαίνουν. Μπορεί στη Βόρια Κορέα, που είναι το
παράδειγµα στο οποίο αναφέρεστε συνέχεια. Δεν συµβαίνουν
εδώ πέρα όπως το προβλέπει το Σύνταγµα. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μακριά από εσάς! 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Από εκεί και έπειτα µας λέτε για τα δίµηνα. Δηλαδή, να κά-
νουµε ένα δίµηνο; Να κάνουµε δεύτερο δίµηνο, τρίτο δίµηνο; Να
έρθουµε σε αντίθεση ακριβώς µε το σκεπτικό του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου. Διαβάστε το Ελεγκτικό Συνέδριο, το οποίο είναι ανώ-
τατο δικαστήριο και λέει: Προσέξτε, πέρα από τις συγκεκριµένες
περιπτώσεις των παραθεριστικών περιοχών, που είπατε και
εσείς, άρα πάντοτε θα υπάρχει ένας µεγαλύτερος αριθµός συµ-
βασιούχων από τις µόνιµες θέσεις, κατά τα άλλα αυτές οι θέσεις
πρέπει να είναι πάγιες, µόνιµες και διαρκείς. 

Ποιος θα κάνει αυτόν τον παραγραµµατισµό; Οι δήµοι. Τι αρ-
νείστε εσείς µε την πρότασή σας; Αυτό το δικαίωµα των δήµων.
Και τους λέτε, θέλοντας να επιβάλετε τη δικιά σας άποψη για τα
πράγµατα: «Κύριοι, κάντε ΣΔΙΤ». Διότι, εάν κάνεις ΣΔΙΤ, δεν θα
κάνεις µόνιµες προσλήψεις. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κάντε ό,τι θέλετε. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Το άρθρο 61, το οποίο επικαλείστε, λέει ότι πρέπει προ-
ηγουµένως να έχουν εξαντληθεί όλες οι δυνατότητες. Εάν δεν
έχει τη δυνατότητα µε ίδια µέσα ο δήµος να καλύψει τη συγκε-
κριµένη υπηρεσία, τότε να προσφύγει στις ιδιωτικές εταιρείες.
Αυτό δεν το είπατε στην αναφορά που κάνατε στο άρθρο 61.
Γιατί; Γιατί η στόχευσή σας είναι φανερή. Ξέρετε τι θέλετε και
σας το αναγνωρίζω; Το είπατε. 

Θέλετε ιδιώτες στα σκουπίδια, όχι µόνο στο θέµα της επεξερ-
γασίας και της διαχείρισης, στα ζητήµατα της ανακύκλωσης και

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΑ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9539



όλα αυτά που γίνονται τώρα, τα οποία είναι διαδηµοτικά ζητή-
µατα, το θέλετε ακόµα και σε αυτό το πρωτοβάθµιο επίπεδο.
Διότι πρόκειται περί ενός πολύ συγκεκριµένου δογµατισµού, του-
λάχιστον εγώ έτσι το αντιλήφθηκα.

Δεύτερον, µιλήσατε για τις ανταποδοτικές υπηρεσίες και εσείς
και ο κ. Θεοχαρόπουλος πριν. Τι σηµαίνει ανταποδοτικές υπηρε-
σίες; Ότι αυτές πληρώνονται από εσάς, από εµένα και από όλους
όσοι είµαστε εδώ πέρα, µέσα από τους λογαριασµούς του ηλε-
κτρικού ρεύµατος. Αυτές οι δαπάνες δεν επιβαρύνουν ούτε τους
προϋπολογισµούς των δήµων ούτε εµµέσως τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό. Ναι ή όχι; Ναι, και ακριβώς µε αυτό…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι. Έχετε αλλάξει τη νοµοθεσία. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Λάθος κάνετε. Μιλάτε για µια κατ’ εξαίρεση περίπτωση,
που υπήρξε και η δυνατότητα και από άλλα έσοδα να χρηµατο-
δοτούνται αυτές οι δαπάνες. Αυτές οι υπηρεσίες είναι πλήρως
ανταποδοτικές. Μελετήστε το. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µετά θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Για αυτό ακριβώς έχουµε συµφωνήσει ότι εξαιρούνται από
τον κανόνα του 1 προς 4 και αυτό έχει αποτυπωθεί και στη νοµο-
θεσία την οποία εµείς είχαµε ως Κυβέρνηση διαµορφώσει, µε το
λεγόµενο «παράλληλο πρόγραµµα». Είναι το άρθρο 7 του
ν.4368/2016, που ακριβώς εξαιρούσε από τον κανόνα προσλή-
ψεων - συνταξιοδοτήσεων στο δηµόσιο την καθαριότητα όταν
πρόκειται για ΥΕ και ΔΕ. Το ακούτε, κύριε Βορίδη; 

Επί του συγκεκριµένου, λοιπόν, θα µιλήσουµε. Ακούστηκε ότι
φέρνουµε αλλαγές στο «και πέντε». Δεν την αντιλαµβάνοµαι αυτή
την κριτική σήµερα. Βεβαίως και στο «και πέντε» θα φέρουµε και
στο «παρά πέντε» θα φέρουµε, όταν υπάρχει αυτό το θέµα µε τα
σκουπίδια. Τι θέλετε, δηλαδή; Να µη γίνουν συναντήσεις; Να µη
γίνουν συνεννοήσεις; Θέλετε να το περάσουµε µήπως από τις
επιτροπές; Να το πάµε σε τέσσερις επιτροπές, να φωνάξουµε
ακρόαση φορέων και τα σκουπίδια να σωρεύονται; Δηλαδή,
κύριε Θεοχαρόπουλε, δεν µπορείτε να καταλάβετε ότι επιβάλλε-
ται να υπάρχουν άλλου είδους αντανακλαστικά όταν κινδυνεύει
η δηµόσια υγεία; Τι είδους κοινοβουλευτικός λαϊκισµός είναι
αυτός; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Διαστρέφετε αυτά που
λέµε. Να το είχαµε κάνει κανονικά, είπαµε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Εσείς οι πάλαι ποτέ προοδευτικοί τελικά συναγωνίζεστε
να γίνετε πιο νεοφιλελεύθεροι από τους αυθεντικούς νεοφιλε-
λεύθερους. Έλεος πλέον!

Οργανογράµµατα. Στις 15 Φεβρουαρίου έληγε το όριο το
οποίο είχε θέσει η κ. Γεροβασίλη µε εγκύκλιό της προς όλους
στον δηµόσιο τοµέα και εγώ µετά προς τους ΟΤΑ για να καταθέ-
σουν, στις 15 Φεβρουαρίου που τους καλούσαµε, τους νέους ορ-
γανισµούς, που είναι προϋπόθεση για το νέο σύστηµα
κινητικότητας. Άρα κανένας αιφνιδιασµός. Προγραµµατισµένη
δουλειά, µεθοδικά και όπως προβλέπεται. Όµως και αυτό φαίνε-
ται το αγνοείτε και είναι παρά πολύ συγκεκριµένο. 

Μοριοδότηση. Μοριοδότηση για όλους και αυτούς που ήταν
στα συγκεκριµένα οκτάµηνα και για άλλους που έχουν δουλέψει
κατά το παρελθόν προβλέπεται από τη συγκεκριµένη διάταξη. Η
µοριοδότηση της εργασιακής εµπειρίας δεν είναι το µόνο κριτή-
ριο. Η ανεργία, για παράδειγµα, έχει πολύ περισσότερα µόρια.
Άρα υπάρχει µια πολλαπλότητα αυτή τη στιγµή προϋποθέσεων,
που µοριοδοτείται ανάλογα. Την ευθύνη την έχει ο ΑΣΕΠ, άρα
δεν ευσταθεί το επιχείρηµά σας, που λέτε ότι πρόκειται περί ενός
κλειστού, φωτογραφικού διαγωνισµού. 

Τι θα µπορούσε, λοιπόν, να γίνει στην παρούσα φάση; Διότι το
έκτακτο της ανάγκης δεν προκύπτει µόνο από τις κινητοποιήσεις
ή από τους όγκους των σκουπιδιών. Προκύπτει από την αντικει-
µενική πραγµατικότητα, που δηµιουργεί εξαιρετικές καταστά-
σεις, κατεπείγουσες καταστάσεις, µετά από την εφαρµογή της
απόφασης του Ελεγκτικού Συνεδρίου και την έλλειψη προηγού-
µενα ενός ανάλογου προγραµµατισµού, έτσι ώστε να έχουν δρο-
µολογηθεί λύσεις. Όλοι περιµένανε ότι θα είχαµε το απώτατο
όριο της 31ης Δεκεµβρίου του έτους. 

Δεύτερον, σχετικά µε τη δήλωση στην οποία αναφερθήκατε,
την προσωπική δήλωση. Εγώ ποτέ δεν προσπάθησα να υποκα-
ταστήσω το Ελεγκτικό Συνέδριο. Αυτό που είπα και που θεωρώ
ότι ίσως να συµφωνείτε και εσείς είναι άλλο και δέχοµαι ειλικρινά
αν θέλετε να µου παράσχετε δωρεάν νοµικές συµβουλές, δώστε
µου και το τηλέφωνο, να ανταλλάξουµε τηλέφωνα, είναι µια ευ-
καιρία. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Να σας δώσω το τηλέφωνο, αλλά όχι
δωρεάν. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Αλλά η δήλωση η οποία είχα κάνει εγώ για το Ελεγκτικό
Συνέδριο είναι µια εκτίµηση σε σχέση µε τα δεδουλευµένα, η
οποία προκύπτει από την ίδια τη νοµολογία του Ελεγκτικού Συ-
νεδρίου.

Δεν µπορώ να φανταστώ Έλληνες δικαστές να µη θέλουν να
πληρωθούν άνθρωποι οι οποίοι µπορεί να µη γνώριζαν ότι θα κρι-
θεί –και δεν γνώριζαν, είναι βέβαιο ότι δεν γνώριζαν ότι θα κρι-
θεί– παράνοµη η εργασιακή τους σχέση και η παράταση της
εργασιακής σχέσης. Είναι η γνωστή πλάνη που λέτε. Δεν έχει κρι-
θεί στο κλιµάκιο, το περιµένουµε. Επειδή εκτιµάτε εσείς ότι κατά
πάσα πιθανότητα θα είναι αυτή η απόφαση, µας φέρνετε ως
«τζάµπα µάγκες» -αυτή είναι πια η λογική που κινείστε- και κατα-
θέτετε και µια τροπολογία για τα δεδουλευµένα.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κάνετε δεκτή την τροπολογία µας;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Η συγκεκριµένη τροπολογία έχει και κάποια άλλα πραγµα-
τάκια. Κάντε τη γυµνή και καθαρή και θα το δούµε, αλλά
προηγουµένως πρέπει να περιµένουµε την απόφαση του κλιµα-
κίου. Έτσι δεν είναι; Ως νοµικός εσείς τα ξέρετε καλύτερα από
εµένα.

Εν πάση περιπτώσει, νοµίζω ότι πρόκειται για µια πρόταση η
οποία προσπαθεί στη δεδοµένη στιγµή να προκρίνει τη βέλτιστη
λύση. Αν θέλετε να σας πληροφορήσω, για να το έχετε υπ’ όψιν
σας και για τις παραπέρα παρεµβάσεις σας, µοριοδότηση προ-
βλέπεται και για τα παιδιά, µοριοδότηση προβλέπεται και για
τους πολύτεκνους, µοριοδότηση προβλέπεται και για την ανερ-
γία κ.λπ. και πάει λέγοντας.

Άρα αφήστε αυτή τη στιγµή τα επιχειρήµατα που προσφέρουν
σε ένα και µόνο πράγµα, το να προωθήσετε αυτή την εµµονή σας
να παραδώσετε τα σκουπίδια στους ιδιώτες και να αρνείστε σε
αυτούς τους ανθρώπους τη συνέχιση και όχι την παράταση, δεν
πρόκειται για παράταση, πρόκειται, κάτω από εξαιρετικά επεί-
γουσες συνθήκες, συνέχιση µιας εργασιακής σχέσης δυνητικά,
δεν υποχρεώνουµε, «δύναται» λέει η συγκεκριµένη τροπολογία,
δεν υποχρεώνει τους δηµάρχους, δίνει, λοιπόν, µια διέξοδο και
κυρίως βάζει τα πράγµατα σε µια σωστή βάση, προωθώντας µό-
νιµες, σταθερές σχέσεις εργασίας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε.
Ο κ. Νικολόπουλος έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

ο κόσµος τι ζητά από εµάς; Οι πολίτες, δηλαδή, που συνοµιλούν
αυτές τις µέρες µαζί µε εµάς όλους και µε τον κ. Βορίδη και µε
τους άλλους; Τι του λένε, τι µας λένε να πούµε εδώ στη Βουλή
και τι µας λένε, προς ποια κατεύθυνση, δηλαδή, να πιέσουµε τα
πράγµατα; Μας λένε ότι πρέπει να λυθούν τα προβλήµατα των
εργαζοµένων και να µαζευτούν τα σκουπίδια;

Αν αυτό συµβαίνει και σήµερα από το πρωί ο κόσµος λέει ότι
µπορεί να είµαστε κοντά σε µια λύση, είναι δυνατόν, συνάδελφοι,
από αυτό το Βήµα να δείχνουν ότι τόσο πολύ λυπούνται και στε-
νοχωριούνται γιατί ενδεχοµένως βρεθεί µια λύση; Δηλαδή ποιοι
είναι εκείνοι που εδώ είπαν σε όποιον Βουλευτή «να πας εκεί
πέρα και να πεις τα σκουπίδια να τα µαζεύει ο Μπόµπολας, γιατί
είναι µια χρυσή δουλειά». Έτσι, για να καταλάβουµε.

Ξέρετε, το λέω γιατί είπε ο φίλος, ο καλός κοινοβουλευτικός,
ο κ. Βορίδης, «ας πάρουµε τα πράγµατα από την αρχή», έτσι ξε-
κίνησε. Δεν ξέρω ποια είναι η αρχή για τον κ. Βορίδη. Για µένα η
αρχή είναι εκείνη η βασική, που είχε η παράταξη µέσα στην οποία
γεννήθηκα και µεγάλωσα, του Κωνσταντίνου Καραµανλή. Τι
έλεγε ξεκάθαρα; Αυτό που µάλλον ψήφισε και ο κ. Βορίδης και
εγώ, δηλαδή ότι όλοι οι συµβασιούχοι, µε τον περίφηµο νόµο
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Παυλόπουλου… Πόσοι; Εκατό χιλιάδες; Εκεί κάποιοι λένε πως
µπορεί να ήταν και λίγο λιγότεροι. Επειδή ήταν λαϊκή η παράταξη
τότε, επειδή η παράταξη τότε έλεγε το συµφέρον των εργαζο-
µένων, το ψήφισε όλη η Βουλή, όλη… 

Σήµερα τι είναι αυτό τώρα; Τι κωλοπηλάλα έχει πιάσει τον Μη-
τσοτάκη; Ακούστε τώρα τι λέει ο Μητσοτάκης. Ακούστε, το δια-
βάζω ακριβώς: «Δεν µπορεί να γίνει καµµία µονιµοποίηση εκτός
του συνταγµατικού πλαισίου και των δηµοσιονοµικών δυνατοτή-
των.». Άλλαξε το Σύνταγµα; Είπε, όµως, κύριε Υπουργέ, ο κ. Βο-
ρίδης: «Πάρτε την τεχνογνωσία µας», λέει, «ελάτε να σας πούµε
πώς γίνεται το Σ.τ.Ε. να βγάζει αποφάσεις που θέλουµε, ελάτε
να σας πούµε πώς το Νοµικό Συµβούλιο µπορεί να βγάζει απο-
φάσεις, που δεν έχετε µάθει ακόµα, ελάτε εδώ να σας πούµε.».  

Είτε βάζουµε τους δικαστές στο «Ντυνάν» τζάµπα είτε τους δί-
νουµε «δωράκια» είτε δεν ανοίγουµε λογαριασµούς είτε προ-
αναγγέλλουµε, όπως µε τα κανάλια, ότι δεν θα περάσει ποτέ
αυτός ο νόµος. Το προαναγγέλλουν και το γράφουν οι µιντιάρ-
χες. Λέει: «Ελάτε, µα δεν θα ξυπνήσετε ποτέ, να σας πούµε πώς
γίνεται;». Το είπε και σήµερα. 

Είναι πολύ καθαρό και νοµίζω ότι δεν πρέπει να χάσω άλλον
χρόνο, γιατί καταλαβαίνουν όλοι. Καταλαβαίνουν από την κριτική
που έκανε εδώ ο εκπρόσωπος στον κ. Μητσοτάκη. Τον αδικώ
τώρα τον κ. Βορίδη, αλλά θέλω να πω από πού πήρε το γράµµα,
για να πει: «Εσείς είσαστε µε τους εργαζόµενους και κάνετε το
κακό να κάνετε «φωτογραφικές» διατάξεις. Εµείς θέλουµε να κά-
νουµε «φωτογραφικές» διατάξεις, αν είναι για κανέναν νταβατζή.
Για εκείνον θα το κάνουµε και θα είµαστε και περήφανοι. Εσείς
κρατήστε τους σκουπιδιαραίους.». 

Ε, θα τους κρατήσουµε, κύριε Βορίδη! εσείς κρατήστε την ελίτ
όλων αυτών των αλητών, που δεν ντρέπονται ούτε να πάνε να
πληρώσουν τα νοσήλια της πεθεράς τους και της µάνας τους.   

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χαίροµαι που επέρχονται βελ-
τιώσεις στον ν.2725/1999, γιατί είναι, πράγµατι, ένας νόµος που
έχει παλιώσει πια και αρκετά άρθρα του χρειάζεται να επικαιρο-
ποιηθούν, όπως συµβαίνει σήµερα.

Είναι γνωστές, όµως, και οι παθογένειες του ελληνικού αθλη-
τισµού και στο νοµοθετικό επίπεδο και θα παραβίαζα κι εδώ ανοι-
κτές θύρες, αν έλεγα πολύ συγκεκριµένα περιστατικά. Φτάνουν,
κύριε Υπουργέ, τα σηµερινά πρωτοσέλιδα για όλα τα χαΐρια της
ΕΠΟ, αλλά δεν έχω τόσον χρόνο να αναφερθώ, παρ’ ότι πολλές
φορές στον κοινοβουλευτικό έλεγχο ασχολήθηκα και µε αυτά. 

Είναι αναγκαίο, όντως, να ξεριζωθούν όλες αυτές οι παθογέ-
νειες και το συζητούµενο σήµερα σχέδιο νόµου πιστεύω πως κι-
νείται προς τη σωστή κατεύθυνση. Δεν λύνει, φυσικά, το σύνολο
των δυσεπίλυτων προβληµάτων του αθλητισµού, που έχουν πολ-
λαπλασιαστεί κιόλας λόγω της οξύτατης οικονοµικής κρίσης.
Διαφαίνεται, ωστόσο, ότι οι προθέσεις της πολιτικής ηγεσίας του
αθλητισµού συµβαδίζουν µε τις φίλαθλες απαιτήσεις. 

Τα δεκαέξι άρθρα, λοιπόν, του προτεινοµένου σχεδίου νόµου
συναντώνται µε τον κοινό νου κι αυτό εγώ θέλω να το υπογραµ-
µίσω. Βεβαίως, έπρεπε προ πολλού να είχαν επέλθει αυτές οι
τροποποιήσεις. Δεν βαριέσαι, όµως, κάλλιο αργά παρά ποτέ. 

Το ίδιο λέω, λοιπόν, και για το άρθρο 10, που δίνει τη δυνατό-
τητα δεύτερης, απαλλαγµένης βαρών, ευκαιρίας σε υπό σύ-
σταση αθλητικές ανώνυµες εταιρείες. Ήµουν κι εγώ ένας από
εκείνους, που, ασκώντας κοινοβουλευτικό έλεγχο, δηµόσιο δη-
λαδή, στη διαφάνεια, προέτρεψα τον κύριο Υπουργό, τον κ. Βα-
σιλειάδη, να υιοθετήσει την αγωνία χρεοπνιγµένων οµάδων και
να τη µετατρέψει σε ελπίδα. Το έκανα γιατί αφουγκράστηκα και
διερµήνευσα ακριβώς αυτό το πάθος για το ποδόσφαιρο επιφα-
νών, πετυχηµένων, στις δουλειές του ο καθένας, συµπολιτών.
Δεν είναι εφοπλιστές, δεν έχουν µέσα ενηµέρωσης, δεν έχουν
πετρέλαια. Ο ένας έχει βουλκανιζατέρ, αλλά έχει το καλύτερο
βουλκανιζατέρ στην Πάτρα. Είναι βιοπαλαιστές. Έκαναν την Πα-
ναχαϊκή Συµµαχία -έτσι την είπαν- κι έχουν φιλοδοξία να αναγεν-
νήσουν και πάλι την ιστορική Παναχαϊκή. 

Μη σπεύσετε, όµως, σας παρακαλώ, να πείτε ότι διάκειµαι θε-
τικά απέναντι στο σχέδιο νόµου, επειδή διευκολύνεται η οµάδα
της ιδιαίτερης πατρίδας µου. Θα συνέβαινε αυτό, αν η προτεινό-
µενη ρύθµιση ήταν µια χαριστική πράξη σε βάρος των συµφε-
ρόντων του δηµοσίου. Ξέρουµε ότι στο παρελθόν υπήρξαν

κυβερνήσεις που συµπεριφέρθηκαν σκανδαλωδώς, χαριστικά,
σε ΠΑΕ, και µάλιστα πλουσίων ανθρώπων, που δεν ήθελαν να βά-
λουν το χέρι στην τσέπη και έλεγαν να το πληρώσει ο κόσµος.
Το ξέρουµε. 

Σήµερα, όµως, δεν γίνεται αυτό. Ο κύριος Υπουργός πράττει
νοµίζω το αυτονόητο και το δίκαιο και το σωστό. Καταλογίζονται
τα χρέη σε εκείνους που τα δηµιούργησαν. Κατοχυρώνεται, λοι-
πόν, το εισπρακτικό δικαίωµα του δηµοσίου κι έτσι δίνεται η δυ-
νατότητα της δεύτερης ευκαιρίας σε συλλόγους της χώρας,
ανάµεσά τους και η Παναχαϊκή, που πιθανώς είχαν κακοπέσει
στο παρελθόν και βρέθηκαν µε δυσβάσταχτα χρέη, που µοιραία
υπονόµευσαν την αθλητική τους δράση και στο τέλος από την
οικονοµική ασφυξία εξέπνευσαν. 

Θα ήταν άδικο οµάδες µε ιστορία να υφίσταντο µια ισόβια τι-
µωρία και να οδηγούνταν σε αφανισµό. Ευτυχώς κάτι τέτοιο δεν
πρόκειται να συµβεί, χάρη στο άρθρο 10.

Κλείνοντας, θέλω να ολοκληρώσω, αφού σταθώ ιδιαίτερα σε
αυτή τη λεγόµενη δεύτερη ευκαιρία, που αφορά όλες τις εκφάν-
σεις της οικονοµικής ζωής του τόπου. Υπάρχει µια νοσηρή αντί-
ληψη στη χώρα µας για το επιχειρείν. Βάλλεται και αντιµετωπίζεται
εχθρικά σε πολλές περιπτώσεις, γιατί έδωσαν δικαίωµα οι κρατι-
κοδίαιτοι δήθεν επιχειρηµατίες. Κοιτάξτε τους, όλοι µε θαλασσο-
δάνεια είναι! Αυτό κρατάει την µπαγκέτα και δυστυχώς αυθαιρετεί
και γίνεται δυνάστης.

Εάν θέλουµε, λοιπόν, να αφήσουµε µια παρακαταθήκη στις
επόµενες γενιές, έχουµε χρέος να καταστήσουµε το κράτος φι-
λικό προς τον πολίτη και την ιδιωτική πρωτοβουλία. Μόνο που
δεν πρέπει να είναι µια αναλαµπή, κύριε Υπουργέ, και δεν πρέπει
να είναι µια εξαίρεση. Αντίθετα, πρέπει να αποτελέσει το έναυ-
σµα για να πειστεί η κοινωνία ότι έχουµε τη βούληση να επανι-
δρύσουµε το κράτος και να το θέσουµε στην υπηρεσία του
πολίτη.

Σας ευχαριστώ πολύ και εσάς, κύριε συνάδελφε του ΚΚΕ, για
το ότι προηγήθηκα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Νικολόπουλο.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστος Κατσώτης, για δώδεκα
λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Προηγουµένως πρέπει να πούµε ότι ακούστηκαν αλήθειες για

την ταξική λειτουργία των µηχανισµών του κράτους, προκειµένου
να διασφαλίσουν την υλοποίηση αυτής της πολιτικής που έρχεται
να καλύψει ανάγκες του κεφαλαίου, όποτε κριθεί αναγκαίο. Έτσι
είναι γνωστό ότι πολλές απ’ αυτές τις αποφάσεις κρίνονται συν-
ταγµατικές, επειδή ακριβώς υπηρετούν την πραγµατική εξουσία
αυτού του τόπου.

Ο εισηγητής µας αναφέρθηκε εκτενώς στο νοµοσχέδιο. Θα
αναφερθεί και στις τροπολογίες που κάνει δεκτές ο Υπουργός. 

Θέλω να σταθώ στην τροπολογία του Υπουργείου Εσωτερι-
κών. Ποια είναι τα θέµατα; Κατ’ αρχάς τα σκουπίδια, που δηµι-
ουργούν αποπνικτική κατάσταση και δικαιολογηµένα ο λαός
θέλει να µαζευτούν. Δεύτερον, είναι οι συµβασιούχοι που µα-
ζεύουν τα σκουπίδια, οι οποίοι απολύονται, αλλά τα σκουπίδια
µε ευθύνη της Κυβέρνησης παραµένουν.

Τρίτον, είναι οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, που ως έτοιµοι από
καιρό περιµένουν τους δηµάρχους -αξιοποιώντας το νοµοθετικό
πλαίσιο που τους το επιτρέπει- να τους αναθέσουν εργολαβία
την καθαριότητα.

Τέταρτον, είναι οι «λαγοί» δήµαρχοι, τύπου Μπουτάρη που, αν
δεν είναι οι ίδιοι επιχειρηµατίες, µε ζήλο υπερασπίζουν την πα-
ραχώρηση των υπηρεσιών, τις οποίες θα κληθούν για πολλοστή
φορά οι δηµότες να πληρώσουν πολύ ακριβά - και όπως σε κά-
ποιες χώρες που πληρώνουν µε το κιλό το σκουπίδι- µέσα από
την αύξηση των δηµοτικών τελών.

Η Κυβέρνηση έφερε τη συγκεκριµένη τροπολογία και το µάτι
της το έχει στραµµένο στο σταµάτηµα των κινητοποιήσεων των
εργαζοµένων. Προσπαθεί να εκτονώσει την κατάσταση, να ρίξει
στάχτη στα µάτια τους. 

Έχει τραβήξει έναν δρόµο η Κυβέρνηση καιρό τώρα, τον έχει
χαράξει. Ποιος είναι αυτός ο δρόµος; Η προώθηση των επενδύ-
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σεων, των ιδιωτικοποιήσεων, το φιλικό περιβάλλον για τους επεν-
δυτές και βέβαια και στον τοµέα της καθαριότητας, της αποκο-
µιδής, γενικά της διαχείρισης των απορριµµάτων και της
ενίσχυσης της ανταποδοτικότητας, που έχει προχωρήσει σε
πολύ µεγάλο βαθµό και βέβαια η φοροληστεία του ίδιου του
λαού.

Κάτω από τη πίεση των µαζικών κινητοποιήσεων των συµβασι-
ούχων και την αποφασιστικότητά τους να διεκδικήσουν µόνιµη
και σταθερή δουλειά για όλους, ήρθε η τροπολογία αυτή που θα
πούµε παρακάτω.

Δυόµισι χρόνια τώρα, κύριε Υπουργέ, όχι µόνο δεν άλλαξε το
νοµοθετικό πλαίσιο, αλλά κάτω από τη συνεχιζόµενη απαγό-
ρευση των προσλήψεων και τη διογκούµενη υποστελέχωση δη-
µιούργησε το έδαφος της προώθησης των ιδιωτικοποιήσεων
στον τοµέα της καθαριότητας. Είναι ένας τοµέας που, απ’ ό,τι
φάνηκε και από τον κ. Μπουτάρη, περιµένουν οι µεγαλοεπιχει-
ρηµατίες να αρπάξουν.

Χρόνια τώρα µοιράζατε ψέµατα στους εργαζόµενους. Μιλά-
γατε για µονιµοποιήσεις και ας λέγατε –έτσι είπατε τώρα εδώ-
ότι ποτέ δεν δηµιουργήσατε τέτοιες προσδοκίες στους εργαζό-
µενους. Αυτό είπατε προηγουµένως εδώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Στους συγκεκριµένους.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Στους συγκεκριµένους; Να ακούσουν
πάλι για δεύτερη φορά οι συγκεκριµένοι εργαζόµενοι, ότι ποτέ
η Κυβέρνηση αυτή δεν δηµιούργησε προσδοκίες για τη µονιµο-
ποίησή τους.

Σήµερα βέβαια ανακαλύψατε το συνταγµατικό κώλυµα, το
προβάλλετε σαν επιχείρηµα ότι θέλετε, αλλά δεν µπορείτε. Αντί
να προχωρήσετε σε δηµιουργία µόνιµων θέσεων εργασίας και
να εντάξετε σε αυτές όλους τους εργαζόµενους µε τις ελαστικές
σχέσεις εργασίας, τους άνεργους, συνεχίζετε το καθεστώς αυτό
της ενίσχυσης των ελαστικών σχέσεων εργασίας και τις βαφτί-
ζετε, βέβαια, ότι είναι πάγιες ανάγκες, όπως η καθαριότητα
στους δήµους, στα νοσοκοµεία, ως έκτακτες µε πρόσκαιρο ή πα-
ροδικό χαρακτήρα. 

Αλήθεια, στον «Ευαγγελισµό» από όλη αυτή τη ρύθµιση που
κάνατε και µοριοδοτήσατε αυτούς τους εργαζόµενους, τους
συµβασιούχους, πόσοι έµειναν εκτός; Μπορείτε εδώ να ενηµε-
ρώσετε το Σώµα; Το 70% όσων πήγαν στο ΑΣΕΠ και µοριοδοτή-
θηκαν µε αυτό που τους είχατε υποσχεθεί είναι εκτός της
εργασίας τους. Το λέµε αυτό, για να το ακούσουν οι συµβασιού-
χοι, οι οποίοι έχουν προσδοκίες. Εσείς βέβαια προσπαθείτε να
τις ενισχύσετε µέσα από την τοποθέτησή σας.

Οι συµβασιούχοι για άλλη µια φορά έφεραν στο προσκήνιο το
ζήτηµα και την αναγκαιότητα της σταθερής δουλειάς, ανέδειξαν
τους όρους και τις προϋποθέσεις για να καλύπτεται ολόπλευρα
αυτό το δικαίωµα σε όλους τους εργαζόµενους σε δηµόσιο και
ιδιωτικό τοµέα -και εµείς, ως ΚΚΕ, καλούµε τους εργαζόµενους
και στον δηµόσιο και στον ιδιωτικό τοµέα να γενικεύσουν αυτόν
τον αγώνα για σταθερή και µόνιµη δουλειά ενάντια σε όλο αυτό
το καθεστώς ζούγκλας, γαλέρας, που έχετε δηµιουργήσει και
εσείς και η Νέα Δηµοκρατία και οι προηγούµενες κυβερνήσεις
τα τελευταία χρόνια-, προϋποθέσεις που συγκρούονται µε τη λο-
γική που βάζετε και στη συγκεκριµένη τροπολογία, ότι πρέπει ο
δήµος να έχει εξασφαλίσει από ανταποδοτικά έσοδα την πλη-
ρωµή των εργαζοµένων. Δηλαδή ο λαός και πάλι να πληρώνει
για βασικές υπηρεσίες, που θα έπρεπε να εξασφαλίζονται από
τον κρατικό προϋπολογισµό, που βέβαια τα υποζύγια του προ-
ϋπολογισµού είναι πάλι οι µισθωτοί, οι συνταξιούχοι, τα λαϊκά
στρώµατα.

Ούτε καν αυτό που ορίζει η παράγραφος 5 του άρθρου 102
του Συντάγµατος δεν τηρείτε, δηλαδή ότι το κράτος πρέπει να
λαµβάνει τα νοµοθετικά, κανονιστικά και δηµοσιονοµικά µέτρα
που απαιτούνται για την εξασφάλιση της οικονοµικής αυτοτέ-
λειας και των πόρων που είναι αναγκαίοι για την εκπλήρωση της
αποστολής και την άσκηση των αρµοδιοτήτων των Οργανισµών
Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Κάθε µεταβίβαση αρµοδιοτήτων από
κεντρικά ή περιφερειακά όργανα του κράτους προς την τοπική
αυτοδιοίκηση συνεπάγεται και τη µεταφορά των αντίστοιχων
πόρων, δηλαδή να αποδίδονται στους ΟΤΑ οι πόροι που αντιστοι-

χούν σε αυτές τις αρµοδιότητες. 
Εσείς στο µνηµόνιο υπογράψατε από 5 δισεκατοµµύρια 400

εκατοµµύρια ευρώ για τους δήµους να πάνε στα 3 δισεκατοµµύ-
ρια 400 εκατοµµύρια. Αφαιρέσατε 2 δισεκατοµµύρια ευρώ από
τους δήµους.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Λάθος κάνετε. Τα 5 δισεκατοµµύρια 400 εκατοµµύρια ήταν
η οροφή που δεν εκπληρώθηκε ποτέ. Γιατί παραπληροφορείτε;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Εσείς τώρα σαν Κυβέρνηση το γρά-
ψατε στο µνηµόνιο, από 5 δισεκατοµµύρια 400 εκατοµµύρια
πήγαν στα 3 δισεκατοµµύρια. Αφαιρέσατε 2 δισεκατοµµύρια από
τους δήµους! Αφήστε τα αυτά.

Αντί να προχωρήσει η αυτοδιοίκηση σε ισάριθµες µε τους υπη-
ρετούντες µε τις συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου
οργανικές θέσεις εργασίας προσωπικού σε κάθε δήµο, ζητάτε
από τους δήµους να προχωρήσουν σε εκτίµηση των αναγκών,
προκειµένου να βγάλετε από πάνω σας την ευθύνη. Και αν κά-
ποιοι δήµοι ζητήσουν λιγότερες θέσεις ή και καθόλου, γιατί θέ-
λουν να προωθήσουν την ιδιωτικοποίηση, όπως ο Μπουτάρης
αλλά και άλλοι δήµαρχοι-«λαγοί» των επιχειρηµατικών οµίλων,
τότε δεν θα έχουν τα απαραίτητα ανταποδοτικά έσοδα.

Προχωράτε σε απολύσεις χιλιάδων εργαζοµένων και προσπα-
θείτε να «χρυσώσετε το χάπι» και να βγάλετε τις ευθύνες από
πάνω σας. Προχωράτε σε απολύσεις, γιατί στηρίζετε την παρά-
δοση των τοµέων ευθύνης στους ΟΤΑ, όλων των κερδοφόρων
αρµοδιοτήτων, στους επιχειρηµατικούς οµίλους παρά αυτά που
λέτε. Αν πράγµατι θέλετε να µην πάνε σε επιχειρηµατικούς οµί-
λους, δεν έχετε παρά να καταργήσετε το νοµοθετικό πλαίσιο που
το επιτρέπει. Εσείς, όµως, το αφήνετε άθικτο. Έτσι οι επιχειρη-
µατικοί όµιλοι έχουν προετοιµαστεί από καιρό να πάρουν αυτό
το «φιλέτο».

Κύριε Υπουργέ, η συγκεκριµένη ρύθµιση, παρά και αυτή την
προσπάθεια που έγινε, τη συνάντηση που είχατε σήµερα, δεν
απαντά στις αγωνίες και στα αιτήµατα όλων αυτών που µέρες
τώρα αγωνίζονται για τη διασφάλιση της δουλειάς τους. Για
όλους τους συµβασιούχους το αίτηµα για µόνιµη και σταθερή
δουλειά µπορεί να ικανοποιηθεί µε έναν τρόπο καθαρό και πολι-
τικό, µε το να µετατρέψει η Κυβέρνηση τώρα τις συµβάσεις σε
αορίστου χρόνου. Έτσι θα ικανοποιηθεί το αίτηµά τους και οι
δήµοι θα έχουν τους αναγκαίους εργαζόµενους για την καθαριό-
τητα. 

Η ενισχυµένη πριµοδότησή τους, όπως προβλέπει η τροπολο-
γία, δεν ξεπερνά τη µοριοδότηση άλλων κριτηρίων, που σηµαίνει
ότι δεν διασφαλίζει τη δουλειά των ήδη συµβασιούχων. Ανέφερα
και το παράδειγµα του «Ευαγγελισµού». Η αφαίρεση του ορίου
ηλικίας των πενήντα ετών, που έθετε η αρχική τροπολογία, απο-
τελεί ένα βήµα για όλους αυτούς που βρίσκονται στη δύσκολη
ηλικία των πενήντα ως εξήντα επτά ετών, που έχετε ανεβάσει το
όριο ηλικίας για τη σύνταξη. Ωστόσο, θέλουµε να επισηµάνουµε
ότι ούτε αυτό από µόνο του δεν µπορεί να διασφαλίσει την πρόσ-
ληψή τους από το ΑΣΕΠ, όπως προβλέπει η ρύθµιση. Οι αλλαγές
αυτές που ενσωµατώνονται δεν µπορούν να αντισταθµίσουν την
ουσία της ρύθµισης, που αναγγέλλει τις απολύσεις των περισ-
σότερων συµβασιούχων, που προβλέπει έναν διαχωρισµό χωρίς
καν να αναφέρεται στον αριθµό των θέσεων που θα αφορά, αλλά
και αν γίνει µε τους όρους που θέτει η Κυβέρνηση, δεν θα αφορά
παρά ένα µέρος των σηµερινών συµβασιούχων, δυόµισι χιλιάδων
η βάση, όπως είπε ο Υπουργός, µε βάση τις θέσεις που έχουν
δοθεί έως τώρα. Θυµίζουµε ότι οι µνηµονιακές δεσµεύσεις, που
έχουν αποτυπωθεί και στο µεσοπρόθεσµο, και για τους ΟΤΑ προ-
βλέπουν µηδενικές προσλήψεις για το 2018 και το 2019. Θυµί-
ζουµε επίσης ότι υπάρχει διαγωνισµός, κύριε Υπουργέ, για
µόνιµες προσλήψεις στους δήµους από το 2009, που ακόµα δεν
έχουν προσληφθεί. 

Όσον αφορά τις νέες συµβάσεις, είναι καθαρό ότι δεν αφορά
όλους τους συµβασιούχους. Αναφέρεται µόνο σε αυτούς που
είναι στην καθαριότητα, των οποίων η ανανέωση των συµβάσεων
εξαρτάται, όπως λέει η ρύθµιση, από αποφάσεις των δηµοτικών
συµβουλίων, που όπως γράφει «δύναται µε αιτιολογηµένη από-
φασή του να απασχολήσει στις αντίστοιχες θέσεις όσους παρεί-
χαν τις υπηρεσίες αυτές µέχρι 7-6-2017». Αυτό σηµαίνει ότι οι
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συµβασιούχοι θα µπουν σε ένα καλάθι και θα τους επιλέξει η εκά-
στοτε δηµοτική αρχή. Αλήθεια, τι περιεχόµενο έχει αυτό που ανα-
φέρει η «αιτιολογηµένη απόφαση»; Άρα από χέρι οι νέες
συµβάσεις δεν αφορούν όλους τους εργαζοµένους ή στην κα-
λύτερη περίπτωση θα αποφασίζουν οι δηµοτικές αρχές.

Θα σηµειώσουµε ακόµη ότι δεν είναι τυχαία η φράση «αντί-
στοιχες θέσεις» ή τουλάχιστον εγείρει πολλά ερωτηµατικά. Η πα-
ραπάνω έκφραση συναρτάται µε το ζήτηµα των οργανικών
θέσεων που κάθε δήµος θα δηλώσει ότι ζητάει µόνιµες προσλή-
ψεις. Άρα και από το πότε και το αν ο εκάστοτε δήµος θα παρέµ-
βει διορθωτικά στον οργανισµό για τη δηµιουργία νέων θέσεων,
άρα στο τέλος του Αυγούστου, µε βάση τη ρύθµιση και το πρώτο
εδάφιο που αναφέρει πώς θα προσδιοριστούν οι αντίστοιχες θέ-
σεις και βρίσκει την έκφραση και η δεύτερη παράγραφος του
δεύτερου εδαφίου, που προσδιορίζει γιατί µπορούν να απασχο-
ληθούν µε νέες συµβάσεις οι σηµερινοί συµβασιούχοι, χωρίς να
θεµελιώνουν άλλα δικαιώµατα. 

Με βάση τα παραπάνω, η Κυβέρνηση κοροϊδεύει και εµπαίζει
τους συµβασιούχους και προς την ανανέωση των συµβάσεων.
Κοροϊδεύετε αισχρά, κύριε Υπουργέ, και τον κόσµο που ζητά -
και λογικά- να µαζευτούν τα σκουπίδια. 

Όσον αφορά τον διαγωνισµό για νέες, όπως λέει η Κυβέρ-
νηση, προσλήψεις, όπου θα έχουν προτεραιότητα οι τωρινοί συµ-
βασιούχοι, να σηµειώσουµε τα παρακάτω. Εκτός του ότι δεν
τεκµαίρεται από πουθενά δέσµευση ότι θα καλυφθούν όλες οι
θέσεις, που πιθανόν θα ζητήσουν υποθετικά οι δήµοι, από την
άλλη πρέπει να είναι καθαρό ότι οι περισσότεροι δήµοι δεν έχουν
οργανικές θέσεις σήµερα, γιατί τα προηγούµενα µνηµόνια τις
κούρεψαν και δεύτερον, και να θέλουν µια σειρά δήµοι να ζητή-
σουν µόνιµο προσωπικό δεν µπορούν, αφού µπαίνει ως προϋπό-
θεση η βεβαίωση της οικονοµικής επιτροπής ότι καλύπτεται από
τις εγγεγραµµένες πιστώσεις η ετήσια δαπάνη του καταληκτικού
βαθµού για τον αριθµό των εργαζοµένων που θα ζητήσει.

Ας µην ξεχνάµε ότι η ίδια η Κυβέρνηση έχει κάνει την παρα-
δοχή ότι κοντά στους ογδόντα δήµους είναι «στο κόκκινο» και
µόνο εικονικά ισοσκελίζουν πολλοί από αυτούς. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Τρεις δήµοι είναι στο Παρατηρητήριο, τι λέτε τώρα;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Εσείς το έχετε πει. Να σας φέρω τα
δηµοσιεύµατα; Στο Παρατηρητήριο είναι τρεις. Ογδόντα λοιπόν
είναι «στο κόκκινο», λέτε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Λάθος κάνετε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Πώς να πιστοποιήσουν, λοιπόν, αντα-
ποδοτικά έσοδα τον Ιούλιο µήνα αυτοί οι δήµοι; 

Θα έπρεπε να έχουν έγκαιρα προβλέψει να κάνουν άγριο σα-
φάρι στα νοικοκυριά για να έχουν το απόθεµα. Τελικά, εάν κά-
ποιοι δήµοι µπορούν οικονοµικά να ζητήσουν νέες προσλήψεις
και νέες οργανικές θέσεις, είναι οι µεγάλοι και πλούσιοι σε έσοδα
δήµοι. Όµως, αυτοί έχουν ήδη επιλέξει τους εργολάβους. Πώς
άραγε θα τους αναγκάσει η Κυβέρνηση να µην ανοίξουν τις πόρ-
τες στους εργολάβους; 

Είπαµε: Καταργήστε το νοµοθετικό πλαίσιο. Όµως, αυτό δεν
το κάνετε, γι’ αυτό λέµε ότι κοροϊδεύετε και τους συµβασιούχους
αλλά και τους εργαζόµενους και τον λαό συνολικά. 

Όσον αφορά τη Νέα Δηµοκρατία, είναι γνωστή η θέση της. Το
ότι βγήκε ο Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας και είπε να σταµα-
τήσουν οι αγώνες, ουσιαστικά να πάνε εθελοντικά να δουλέψουν
οι απολυµένοι ή να έρθουν τα συνεργεία των επιχειρηµατικών
οµίλων να µαζέψουν τα σκουπίδια, είναι κάτι που θα πρέπει να
το λάβουν υπ’όψιν οι εργαζόµενοι και να λάβουν υπ’ όψιν και τη
δική σας πολιτική και βεβαίως να συνεχίσουν τον αγώνα γι’ αυτά
που δικαιούνται, για αυτά που τους στερεί αυτή η πολιτική που
στηρίζει τις ανάγκες των µονοπωλιακών οµίλων και τους νέους
δρόµους κερδοφορίας που δίνετε µέσω της ιδιωτικοποίησης,
µέσα από την εµπορευµατοποίηση των πάντων. 

Και ως ΚΚΕ, βέβαια, δεν θα ψηφίσουµε την τροπολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αυτό ήταν απολύ-

τως κατανοητό, κύριε Κατσώτη.
Ευχαριστούµε τον κ. Κατσώτη.
Τον λόγο έχει η Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότησης κ.

Όλγα Γεροβασίλη, για πέντε λεπτά.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότη-

σης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι συντοµότερη, µιας
και η τροπολογία έχει αναλυθεί στην ουσία της. 

Αισθάνοµαι την ανάγκη να πω ότι πραγµατικά –και φάνηκε
αυτό στις τοποθετήσεις- αυτή η συζήτηση σήµερα για την τρο-
πολογία είναι µια βαθιά ιδεολογική συζήτηση. Δεν είναι κακό
αυτό βεβαίως. Καλό είναι µέσα σε αυτή την Αίθουσα να λύνουµε
και να τοποθετούµαστε καθαρά και σε αυτά τα ζητήµατα. 

Δεν είναι µόνο ιδεολογική, ξέρετε, στο επίπεδο τού εάν τα
σκουπίδια θα τα µαζεύουν ιδιωτικές εταιρείες ή οι εργαζόµενοι.
Είναι και σε πολλά άλλα ζητήµατα που φαίνονται µέσα στη συ-
ζήτηση σαν τεχνικά, αλλά που δεν είναι.

Παρατήρησα, ας πούµε, για το αυτοδιοίκητο της αυτοδιοίκη-
σης ο ίδιος οµιλητής σε άλλο σηµείο να το υποστηρίζει φανατικά
και σε άλλο σηµείο, που δεν βολεύει µε την ιδεολογική του το-
ποθέτηση, να το απορρίπτει σε δευτερόλεπτα. 

Το ίδιο και όσον αφορά τα ανταποδοτικά τέλη των δήµων, δη-
λαδή πώς θα χρησιµοποιεί ένας δήµος και τι νοµικά εργαλεία θα
του δίνει η Κυβέρνηση όσον αφορά τις ανταποδοτικές υπηρεσίες
που, όπως ξέρετε όλοι, είναι χρήµατα που είναι από φορολό-
γηση, στα αλήθεια, είναι τα τέλη, τα οποία πληρώνουν οι ίδιοι οι
δηµότες και αυτά πρέπει να επιστρέψουν στους ίδιους χωρίς να
αφήνουν κέρδος. 

Όλα αυτά τα ζητήµατα, λοιπόν, θα πρέπει νοµίζω να τα δούµε
ή από τη µια πλευρά ή από την άλλη, εάν θέλουµε οι υπηρεσίες
που παρέχουν οι δηµόσιες δοµές, άρα και οι δήµοι, προς τους
πολίτες να είναι ισάξιες και των χρηµάτων που πληρώνουν οι πο-
λίτες και να αποδίδονται απευθείας σε αυτούς, χωρίς ενδιάµεσα
να κερδίζει και κάποιος άλλος, που έτσι και αλλιώς θα αφαιρέσει
υπηρεσία από τον πολίτη.

Ήθελα να ρωτήσω τον κ. Μητσοτάκη, που είπε ότι πρέπει να
τα διαχειριστούν όπως θέλουν οι δήµοι στην Ικαρία και στην
Ηγουµενίτσα, το εξής: Στην Ηγουµενίτσα, στην Ικαρία υπάρχουν
ιδιωτικές εταιρείες που έχουν την τεχνική υποδοµή για να κάνουν
αύριο αποκοµιδή απορριµµάτων; Εγώ επειδή είµαι από επαρχία
-ο κ. Μητσοτάκης δεν είναι- ξέρω πως όχι. Τι εννοεί, λοιπόν, ο
ποιητής στη συγκεκριµένη περίπτωση; Εννοεί ότι µε την υποδοµή
των δήµων, τα αυτοκίνητα και τα διάφορα άλλα που απαιτούνται,
θα ενοικιαστούν εργαζόµενοι, διότι δεν λύνεται αυτό διαφορε-
τικά αύριο το πρωί, παρά µόνο µε αυτόν τον τρόπο. Άρα αύριο
το πρωί, ναι βεβαίως, µια εταιρεία που θα νοικιάζει εργαζόµενους
µπορεί να συσταθεί στο δευτερόλεπτο, οι άλλες όχι. Και δεν είναι
οι µεγαλοεργολάβοι, που ενδεχοµένως να µπορούσαν, είναι και
άλλοι, υποκρύπτονται και όλα αυτά. 

Εποµένως η ανταποδοτική καθαριότητα προς τους πολίτες
είναι δικαίωµά τους –κατοχυρωµένο δικαίωµα του πολίτη- και
είναι και θέµα φυσικά δηµόσιας υγείας. Eξ ου και αντιµετωπί-
ζουµε το επείγον αυτές τις ηµέρες από «ενοικιαζόµενους» εργα-
ζόµενους. Με πόσα λεφτά, πώς; Αυτό, λοιπόν, θέλουµε. Αυτές
είναι οι συνθήκες γαλέρας και αυτή την ανάπτυξη ονειρεύονται
όσοι ονειρεύονται αυτό. Δεν µιλούν καν για τον υγιή ιδιωτικό
τοµέα. Αυτός µένει απ’ έξω, είναι άλλη ιστορία. Αν θέλουµε, λοι-
πόν, να πούµε αλήθεια, περί αυτών θα πρέπει να µιλήσουµε. Και
δεν είναι εδώ τεχνικά τα ζητήµατα, αν δηλαδή η τάδε διάταξη –
αυτό που είπε ο κ. Βορίδης ο οποίος είναι εξαιρετικός νοµικός-
είναι λίγο έτσι ή είναι λίγο αλλιώς. Εξάλλου ο κ. Βορίδης, αν θυ-
µάµαι καλά, είναι και ο πρώτος που διέρρευσε τη διαρροή της
αποφάσεως του Ελεγκτικού Συνεδρίου, γιατί υπάρχει τεχνογνω-
σία και σε αυτό, πάρα πολύ καλή τεχνογνωσία, για να χαρεί, λοι-
πόν, µε τη σειρά της η Νέα Δηµοκρατία και άλλοι ότι θα έµεναν
απλήρωτοι άνθρωποι, οι οποίοι µαζεύουν σκουπίδια για τετρα-
κόσια ευρώ. Γι’ αυτή την τάξη µιλάµε, γι’ αυτούς τους ανθρώ-
πους µιλάµε και νοµίζω ότι θα άξιζε τον κόπο να το κάναµε µε
µεγαλύτερη ευαισθησία. 

Έχουν ακουστεί και άλλα πολλά αυτές τις ηµέρες, επ’ ευκαιρία
και των συµβασιούχων και τι τάξαµε και τι δεν τάξαµε και τι καλ-
λιεργήσαµε. Δεν νοµίζω ότι θα βρει κάποιος διατυπωµένη δή-
λωση που να λέω –κι όχι µόνο εγώ, αλλά και άλλοι Υπουργοί- ότι
όλοι αυτοί οι άνθρωποι που εργάζονται µε συµβάσεις στους δή-
µους στην καθαριότητα ή οπουδήποτε αλλού, την άλλη µέρα το
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πρωί θα µετατραπούν µε αντισυνταγµατικό τρόπο κατευθείαν σε
εργαζόµενους µε σταθερή µόνιµη εργασία. Προσωπικά, λοιπόν,
κι όχι µόνο εγώ, αλλά και άλλοι εµπλεκόµενοι Υπουργοί -και οι
προηγούµενοι και νυν- σε συναντήσεις και µε την ΠΟΕ - ΟΤΑ και
µε την ΑΔΕΔΥ, αλλά και µε άλλους εκπροσώπους συνδικαλιστι-
κών φορέων που µας ζητούσαν επίµονα αυτό, δηλαδή να µετα-
τραπούν την άλλη ηµέρα το πρωί όλοι σε εργαζόµενους µε
σταθερή µόνιµη εργασία, είπαµε σαφώς «όχι, δεν γίνεται». Να µη
λέµε πράγµατα που δεν γίνονται και επίσης να µη ζητάµε πράγ-
µατα που ξέρουµε ότι δεν γίνονται γιατί είναι ενάντια στο Σύν-
ταγµα. Το Σύνταγµα δεν αλλάζει αύριο το πρωί, ακόµη και να
θέλαµε. Θέλει πέντε χρόνια για να αλλάξει το Σύνταγµα.

Εποµένως τι εισηγείται ένα σοβαρό συνδικαλιστικό κίνηµα;
Αυτό που δεν µπορεί να γίνει ποτέ ή αυτό που σήµερα κατοχυ-
ρώνει µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο τη µη ιδιωτικοποίηση των
υπηρεσιών που να έχουν σταθερή και µόνιµη εργασία από τούδε
και στο εξής; Σε λίγο καιρό και στο εξής, γιατί τώρα θα πρέπει
υποχρεωτικά να πάµε σε µία καινούργια σύµβαση λόγω των
εκτάκτων υγειονοµικών αναγκών που δηµιουργήθηκαν, µέχρι να
ολοκληρωθεί εν πάση περιπτώσει ο διαγωνισµός του ΑΣΕΠ, ο
οποίος είναι µε συνταγµατικά κριτήρια, µε αντικειµενικά κριτήρια
µοριοδότησης. Πόσα χρόνια είναι οι συµβασιούχοι στην καθα-
ριότητα και δεν προσελήφθη ποτέ κανείς, παρά µόνο από αυτούς
τους δηµάρχους που δεν ήταν του ΣΥΡΙΖΑ φυσικά, οι οποίοι
έπαιρναν τους εργαζόµενους και τους πήγαιναν στα γραφεία,
ενώ τους είχαν προσλάβει για την καθαριότητα και στη συνέχεια
πάλι έπαιρναν συµβασιούχους στην καθαριότητα; Οι άνθρωποι
που εργάστηκαν µε οκτάµηνα στην καθαριότητα είναι χιλιάδες
σε αυτόν τον τόπο και σήµερα είναι άνεργοι, όπως και αυτός του
οποίου τελειώνει η σύµβαση των οκτώ µηνών, δεν είναι ένας ερ-
γαζόµενος τον οποίο πρέπει να τον δούµε διότι είναι σε πλεονε-
κτική θέση. Οκτώ µήνες είναι εργαζόµενος, την άλλη ηµέρα είναι
άνεργος. Εποµένως, όταν λέµε το δικαίωµα των ανέργων, εννο-
ούµε και τον οκταµηνίτη συµβασιούχο. Είναι το ίδιο. 

Άρα, τι θέλουµε να κάνουµε εµείς, ποια «δικά µας παιδιά»;
Ποιος τους διόρισε αυτούς; Δεν διορίστηκαν. Ποιος τους έπαιρνε
µε συµβάσεις; Εµείς τους παίρναµε; Εµείς δώσαµε παράταση
και είπαµε πού κρίθηκε, πώς κρίθηκε, διότι είπαµε πως χρειαζό-
µαστε χρόνο για να αντιµετωπίσουµε οριστικά και µόνιµα µε έναν
στέρεο τρόπο αυτό το ζήτηµα, το οποίο θα έπρεπε να απασχολεί
ένα σοβαρό Κοινοβούλιο. 

Δεν µπορεί η κατάσταση στη χώρα, αλλά και σοβαρές υπηρε-
σίες να στηρίζονται σε συµβασιούχους. Ο συµβασιούχος χρει-
άζεται. Πότε; Για έκτακτη ανάγκη, εποχιακή ανάγκη, βεβαίως.
Δεν έχει ένας τουριστικός δήµος, όπου τον χειµώνα µένουν δια-
κόσιοι και το καλοκαίρι χιλιάδες, τις ίδιες ανάγκες, ούτε µπορεί
να τους έχει ως µόνιµο προσωπικό αυτούς που παίρνει το καλο-
καίρι και τον χειµώνα. Βεβαίως και πρέπει ο δήµος να κάνει
σωστό προγραµµατισµό. Αυτή θα ήταν µία σοβαρή συζήτηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

Υπουργό Διοικητικής Ανασυγκρότησης κ. Όλγα Γεροβασίλη. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αϊβατίδης από τον Λαϊκό Σύνδεσµο -

Χρυσή Αυγή για επτά λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι πανθοµολογούµενο πως το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου

εισήχθη µε τη διαδικασία του επείγοντος αποκλειστικά και µόνο
λόγω του άρθρου 1, αφού έχει τεθεί καταληκτική ηµεροµηνία
από πλευράς FIFA σχετικώς µε την ΕΠΟ. 

Το πρόβληµα, κύριε Υφυπουργέ Αθλητισµού, για το ελληνικό
ποδόσφαιρο δεν είναι το πιθανό Grexit, είναι ο αφελληνισµός που
έχει υποστεί, ένας αφελληνισµός ο οποίος οφείλεται σε δύο βα-
σικά δεδοµένα. Το πρώτο είναι η υπόθεση του Ζαν-Μαρκ Μπο-
σµάν το 1995, εξαιτίας της οποίας παρεµποδίζεται η εξέλιξη των
αυτόχθονων ταλέντων στην Ελλάδα και έχει αλλάξει τελείως, έχει
αλλοιωθεί η φυσιογνωµία των πρωταθληµάτων της χώρας.

Το δεύτερο στοιχείο που οδηγεί σε αφελληνισµό είναι η τρο-
πολογία του προκατόχου του Υφυπουργού κ. Βασιλειάδη, του κ.
Κοντονή, ο οποίος τον Νοέµβριο του 2016 ουσιαστικά εγκαθί-
δρυσε και νοµιµοποίησε µε αυτή την τροπολογία την προσωρινή

επιτροπή εξοµάλυνσης της ΕΠΟ.
Η FIFA είναι ένα διεθνές σωµατείο ιδιωτικού χαρακτήρα και

φρονούµε ότι αυτή η προσωρινή διοίκηση, αλλά και το άρθρο 1
του παρόντος σχεδίου νόµου, παραβιάζουν αναφανδόν το Σύν-
ταγµα και το Διεθνές Δίκαιο. Καταστρατηγείται η εθνική κυριαρ-
χία, η οποία δεν αφορά µόνο τα σύνορα της χώρας µας, αλλά
αφορά, κύριε Υφυπουργέ, την παραγωγή και την εφαρµογή δι-
καίου στην Ελλάδα. 

Όσον αφορά στα άρθρα 2 και 11 του παρόντος σχεδίου
νόµου, η Χρυσή Αυγή θα τα υπερψηφίσει, πάντα προσηλωµένη
στο να είναι αρωγός στα άτοµα µε ειδικές ανάγκες. Θα ενθυµίσω
ότι το άρθρο 2 προβλέπει τη δυνατότητα εγκαθίδρυσης αθλητι-
κής οµοσπονδίας µε πέντε µόνο αθλητικά σωµατεία, όταν βε-
βαίως µιλάµε για αθλητές µε αναπηρίες. Το δε άρθρο 11
προσβλέπει στην αναγνώριση του σωµατείου «Special Olympics
International Hellas» µε πλήρη και ισότιµη µορφή και στην ένταξή
του στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού. 

Όσον αφορά το άρθρο 3, θα ήθελα να πω ότι είµαστε κατά της
κάρτας φιλάθλου. 

Σχετικώς µε τα άρθρα 4, 5, 6, 7 και 8, επειδή έχουν κάποια θε-
τικά στοιχεία, τείνουµε να ψηφίσουµε «παρών». 

Για το άρθρο 9 έχουµε επιφύλαξη. 
Για το άρθρο 10 έχουµε µια σοβαρή ένσταση που αφορά σε

ένα σηµείο του συγκεκριµένου άρθρου, το οποίο ουσιαστικά
δίνει µια αναδροµικότητα, µια αναδροµική ισχύ στο συγκεκρι-
µένο άρθρο. Αυτό αφορά την αγωνιστική περίοδο 2016-2017, η
οποία βεβαίως έχει ολοκληρωθεί. 

Σχετικώς µε το άρθρο 12, επίσης διατηρούµε σοβαρές επιφυ-
λάξεις για τις αποσπάσεις των Ολυµπιονικών στη Γενική Γραµ-
µατεία Αθλητισµού µε διάφορες αρµοδιότητες ή σε άλλους
φορείς. 

Επίσης, έχουµε σοβαρότατες επιφυλάξεις για το άρθρο 13,
διότι είµαστε αντίθετοι στην κατ’ απονοµή ιδιοτήτων, διπλωµάτων
και ως εν προκειµένω άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος προπονη-
τού.

Στο άρθρο 14 υπάρχουν θετικά στοιχεία και θα το δούµε πιθα-
νότατα ψηφίζοντας «παρών», όπως επίσης και το τελευταίο
άρθρο του αρχικού σχεδίου νόµου, του σώµατος του εν λόγω
σχεδίου νόµου, το άρθρο 15 που αφορά στην αποπληρωµή απο-
ζηµιώσεων για το Ειδικό Σώµα Παρατηρητών. 

Ο Υφυπουργός, ο κ. Γεώργιος Βασιλειάδης, έχει διατελέσει
Γενικός Γραµµατέας της Καταπολέµησης της Διαφθοράς. 

Αναγνωρίζουµε σε αυτόν οπωσδήποτε –και του πιστώνεται, νο-
µίζω, πολιτικά– ότι επιµελήθηκε για να εξασφαλίσει το ελληνικό
κράτος τη λίστα Μπόργιανς.

Όσον αφορά, όµως, την παρέµβαση στην επιτροπή του Προ-
έδρου της προσωρινής διοίκησης εξοµάλυνσης της ΕΠΟ, του κ.
Ιωάννη Δρόσου, θα ήθελα να πω ότι ο κ. Ιωάννης Δρόσος είναι
ένας τακτικός καθηγητής Συνταγµατικού Δικαίου στη Νοµική
Σχολή Αθηνών και έκανε τρεις βασικές παρατηρήσεις. Μίλησε
για έλλειµα 13 εκατοµµυρίων ευρώ και σκοτεινή διαχείριση, µια
«µαύρη τρύπα» δηλαδή, όσον αφορά την ΕΠΟ και για ύποπτους
αγώνες, στηµένους δηλαδή, για δύο οµάδες. 

Θα πρέπει, λοιπόν, κύριε Υφυπουργέ Αθλητισµού, να επιλη-
φθείτε και να απαντήσετε στη Χρυσή Αυγή µε ποιον τρόπο θα
πατάξετε τα φαινόµενα αυτά, όπως επίσης µε ποια µεθοδολογία
θα οδηγήσετε τους υπαιτίους στην ελληνική δικαιοσύνη. Το λέω
αυτό διότι σε ανάλογα ερωτήµατα ή σε παρεµβάσεις υπό τη
µορφή των επίκαιρων ερωτήσεων, ο προκάτοχός σας, ο κ. Χα-
ράλαµπος-Σταύρος Κοντονής, αντί να απαντήσει σε συγκεκρι-
µένα ερωτήµατα, όπως έγινε εχθές επί παραδείγµατι στην
επίκαιρη ερώτηση του Ιωάννη Λαγού, αναλώθηκε λόγω ένδειας
πολιτικών επιχειρηµάτων και ένδειας επιχειρηµάτων µε έρεισµα
στην κοινή λογική, σε χαρακτηρισµούς περί νεοναζί και οτιδή-
ποτε άλλο. 

Να θυµίσω ότι ο κ. Κοντονής ανήκει στην Ανανεωτική Κοµµου-
νιστική Οικολογική Αριστερά, σε αυτή την τροµερή συνιστώσα
του ΣΥΡΙΖΑ που το 1989 είχε φτάσει στο ποσοστό του 0,28%. Να
θυµίσω ότι ο Ιωάννης Μπανιάς είχε αρνηθεί να αφαιρέσει το σφυ-
ροδρέπανο από το ΚΚΕ Εσωτερικού τότε, όπως επίσης και τη
λέξη «Κοµµουνιστικό». Κόµµα, εννοείται. Ο κ. Κοντονής ήταν µε-
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ταξύ των αρωγών στο πολιτικό έργο, αν δεν κάνω λάθος, του θα-
νόντος Ιωάννη Μπανιά.

Θα παρακαλούσα, κύριε Υφυπουργέ, να µην στρεψοδικήσετε
και να µας απαντήσετε, διότι επειδή αυτή η Αίθουσα έχει αρκε-
τούς συναδέλφους οι οποίοι έχουν κοµµουνιστική ιδεολογία,
όπως είναι ο κ. Κοντονής, αλλά και άλλους που ήταν στον «Ρήγα
Φερραίο» επί παραδείγµατι, θα καταθέσω για τα Πρακτικά και
για όσους κοµµουνιστές ενδιαφέρονται µια βιβλιογραφία από το
Ρούσκαγια Πράβντα, που µας λέει ότι το 1917 στο χαρτονόµισµα
των χιλίων ρουβλίων απεικονίζεται η σβάστικα επί Βλαντίµιρ Ίλιτς
Ουλιάνοφ, του γνωστού Λένιν δηλαδή, και το 1918 ο Στρατός των
Μπολσεβίκων έδινε µετάλλια µε τη σβάστικα. 

Αυτό, λοιπόν, για τα Πρακτικά, για να σταµατήσει επιτέλους
κάποια στιγµή να χρησιµοποιείται αυτό το επιχείρηµα περί νεο-
ναζί. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Αϊβατίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα απαντάτε. Θα σύρεστε να απαντάτε στα ερωτήµατά µας.
Ούτε ο κ. Κοντονής, ούτε άλλος παλαιοκοµµουνιστής νεοκαπι-
ταλιστής ή νεοφιλελεύθερος πλέον θα απαντά στρεψοδικώντας.
Θα απαντάτε επί της ουσίας. 

Τέλος, στόχος της Χρυσής Αυγής είναι ο επανελληνισµός του
ελληνικού ποδοσφαίρου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρούµε µε τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο από το Ποτάµι, τον κ. Γρηγόρη Ψα-
ριανό, για δώδεκα λεπτά. 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Θα µπορούσα να µιλήσω ως παλαι-
οκοµµουνιστής, έστω και ανανεωτικός, έστω και ορκισµένος ανα-
θεωρητής, αλλά θα προτιµήσω πλέον να µιλήσω ως εκπρόσωπος
των εργολάβων. Νοµίζω ότι πρέπει να συζητάµε επί πραγµατικών
γεγονότων και ξεκάθαρα. 

Ο κ. Βορίδης µάς µίλησε πριν, εκπροσωπώντας βέβαια εργο-
λάβους και αυτός, κάποιον συγκεκριµένο εργολάβο. Εγώ δεν
έχω συγκεκριµένο όνοµα εργολάβου, γιατί είχα ένα αφεντικό,
έναν εργολάβο, µεγαλοεργολάβο, ο οποίος άλλαξε στρατόπεδο,
έκανε κωλοτούµπα κι έχω µείνει άνεργος από αυτόν τον εργο-
λάβο και ψάχνω να βρω έναν εργολάβο να του δώσω τα σκουπί-
δια. Υπάρχουν πολλοί που ενδιαφέρονται. 

Για να σταµατήσουµε τις ειρωνείες και να κλείνουµε το µάτι
σε κάθε ανοησία που σκεφτόµαστε ή λέµε ή σκέφτεται ή λέει κά-
ποιος, πρέπει να αποφασίσουµε σε αυτή τη χώρα τι θέλουµε.
Πρέπει να αποφασίσουµε αν θέλουµε να είµαστε µια κανονική
ευρωπαϊκή χώρα ή αν θέλουµε να είµαστε µια ευρωπαϊκή Σοµα-
λία ολίγον σοβιετική. Εάν θέλουµε το δεύτερο, να σκίσουµε τα
µνηµόνια, να τους στείλουµε από εκεί που ήρθαν –go back κ.λπ.-
να τους κοπανήσουµε στο κεφάλι τα µνηµόνια, να προσλάβουµε
όλους τους ανέργους στο δηµόσιο –ενάµισι εκατοµµύριο είναι
οι άνεργοι, θα βρούµε θέσεις- και να τους προσλάβουµε όλους
σε όλες τις υπηρεσίες, σε δήµους, σε περιφέρειες, σε Υπουρ-
γεία, σε οργανισµούς και να είναι όλα δηµόσια και να µην έχουµε
αυτή την ιστορία µε τους εργολάβους και τα ιδιωτικά συµφέ-
ροντα που πίνουν το αίµα του λαού µε το µπουρί της σόµπας.

Έχουµε ιδιωτικά σχολεία. Να τα κλείσουµε. Έχουµε µια δω-
ρεάν παιδεία υπέροχη και δυστυχώς τα παιδιά µας πηγαίνουν
στα φροντιστήρια. Να τα κλείσουµε τα φροντιστήρια. Είναι κάτι
ιδιώτες συµφεροντολόγοι µε σκοπό το κέδρος, που ξεπουλάµε
τα παιδιά µας στα δίδακτρά τους ή δίνουµε τα δίδακτρά τους –
ας πούµε- για να ενισχύουµε µαύρες τσέπες. Να το πάρουµε
απόφαση και να πούµε τι θέλουµε. 

Θα ήθελα να µιλήσω ως εκπρόσωπος των εργολάβων και θα
ήθελα να κάνω ένα προσωπικό ντιµπέιτ ανάµεσα στους δύο εαυ-
τούς µου και να µιλήσω και ως παλαιοκοµµουνιστής, που έλεγαν
οι κύριοι πριν, οι εκλεκτοί αυτοί συνάδελφοι. Τι ακριβώς θέλουµε
να κάνουµε; Ποιο είναι το µοντέλο αυτής της χώρας;

Κύριε Σκουρλέτη, κι εσείς κι εγώ είχαµε κάποτε καφετέριες.
Τις κλείσαµε γιατί δεν πήγαν καλά. Έπρεπε να τις είχαµε παρα-
χωρήσει στο δηµόσιο, να κρατικοποιηθούν και να µην τις πουλή-

σουµε, ούτε να τις κλείσουµε. Είχαµε δύο άτοµα στην κάθε κα-
φετέρια που δούλευαν. Έπρεπε να τις δώσουµε στο δηµόσιο, να
προσλάβουµε διακόσια άτοµα και να αρθούν αυτές οι καφετέ-
ριες. Γιατί τις κλείσαµε; Να τις δίναµε στο δηµόσιο. 

Έναν γωνιακό φούρνο που έχει ένας άνθρωπος µε τη γυναίκα
του και το παιδί του και τον δουλεύουν, να τον κρατικοποι-
ήσουµε, να απαγορευτεί η λειτουργία ιδιωτικών φούρνων. Είναι
ντροπή να πουλούν οι ιδιώτες τα ψωµιά. Να κρατικοποιήσουµε
τους φούρνους. Να προσλάβουµε σε κάθε φούρνο τριακόσια
άτοµα και ό,τι βρέξει ας κατεβάσει. 

Θα βρούµε λεφτόδεντρα να πληρώνουµε τον λαό. Αυτό να κά-
νουµε. Να το κάνουµε τώρα. Να σκίσουµε τα µνηµόνια. Να τους
διαολοστείλουµε αυτούς τους άθλιους τοκογλύφους εκβιαστές
που δανείζονται µε επτά και µας δανείζουν µε ένα και να κάνουµε
µια κανονική λαϊκή δηµοκρατία, να ησυχάσουµε. Γιατί το πα-
λεύουµε; Λίγο φιλελεύθερο. Λίγο νεοφιλελεύθερο. Λίγο σοσιαλι-
στικό. Λίγο σοσιαλδηµοκρατικό. Κάνουµε και λίγο τον
«Ολαντρέου», που τον καταχεριάζαµε. Και επειδή «την ήπιε» ο
«Ολαντρέου», µήπως κάνουµε τώρα τον Μακρόν σιγά-σιγά και
να την κάνουµε λίγο «γυριστή», λίγο πιο πέρα. Πρέπει να αποφα-
σίσουµε τι θέλουµε. 

Πρώτο αγαθό είναι η δηµόσια υγεία. Οι τόνοι των σκουπιδιών,
που λένε «τα σκουπίδια του Σκουρλέτη», είναι ντροπή όλων µας.
Δεν είναι µόνο δική σας. Πρέπει να αποφασίσουµε ότι αυτό είναι
το πρώτιστο αγαθό. 

Υπάρχει το νοµικό πλαίσιο –και αν δεν υπάρχει, να το διευρύ-
νουµε- οι δήµοι να διαχειριστούν οι ίδιοι τα απορρίµµατα: Δηµο-
τική Επιχείρηση Διαχείρισης Απορριµµάτων, ΔΕΔΑ. Ή να τα
αναθέσουν στον ιδιώτη, που θα πλειοδοτήσει στον διαγωνισµό
ή θα δώσει την καλύτερη προσφορά. Ή να το παίξουµε µε αυτά
τα βρωµόλογα που λέµε, τις ΣΔΙΤ. Είναι µερικοί που πετάγονται
µόλις ακούν τη λέξη ΣΔΙΤ. Είναι µια δοκιµασµένη µέθοδος παγ-
κοσµίως. Και αυτές οι µέθοδοι, που λέγαµε παλιά, είναι δοκιµα-
σµένες, υπαρκτές και αποδίδουν. Γιατί δεν το ψάχνουµε; Ποιος
έχει ιδεοληψίες; 

Ο Βορίδης έχει την ιδεοληψία γιατί είναι τσάτσος εργολάβου.
Ο Σκουρλέτης έχει την ιδεοληψία, γιατί είναι κοµισάριος της Σο-
βιετίας!

Τι θα κάνουµε, δηλαδή; Πρέπει να βρούµε ένα µέσο δρόµο,
αυτό το βρωµο-ΣΔΙΤ και να αφήσουµε στους δήµους το υπαρκτό
θεσµοθετηµένο δικαίωµα να διαχειριστούν τα απορρίµµατά τους
και στον διαχωρισµό και στην ανακύκλωση και στους ΧΥΤΥ και
όχι ΧΥΤΑ ή χωµατερές. Κλείναµε την Κερατέα δύο χρόνια µε τα
δίκανα και µε τους κουκουλοφόρους και κόβαµε τους δρόµους
για να µην γίνει ΧΥΤΥ, Χώρος Υγειονοµικής Ταφής Υπολειµµά-
των, που προϋποθέτει διαχωρισµό, διαχείριση σοβαρή και ανα-
κύκλωση. 

Τα σκουπίδια είναι τεράστια περιουσία και δικαίως κάποιοι ερ-
γολάβοι τα λιγουρεύονται, αλλά δεν µπορούµε να πούµε ότι θα
ανανεώνουµε συµβάσεις εποχιακές χιλίων, δύο χιλιάδων, πέντε
χιλιάδων, εκατό χιλιάδων. Γιατί; Επειδή θέλουµε να φτιάξουµε
«πελατάκια»; Να προσλάβουµε ενάµισι εκατοµµύριο ανέργους,
όλους στην καθαριότητα και να είµαστε «τζάµι», να δουλεύει η
χώρα και να λάµπει. 

Είχαµε ένα σύστηµα στο λιµάνι στον Πειραιά και ήταν κάποιοι
εκεί του ΟΛΠ οι οποίοι φοράγανε κάτι µαύρα γυαλιά, µόνιµοι και
ακριβοπληρωµένοι. Φοράγανε κάτι µαύρες γυαλαµπούκες και
κάθονταν έτσι αραχτοί και πίναν τη φραπεδιά τους και δουλεύαν
κάτι σκυλιά για ένα τάλιρο, κάτι µετανάστες και κάτι τέτοιοι. Και
αυτοί µε τις γυαλαµπούκες, σαν µαφιόζοι µου φαίνονταν, ήταν
δικοί µας άνθρωποι. Δεν τους έβαλε ούτε η άθλια Νέα Δηµοκρα-
τία ούτε το βρωµο-ΠΑΣΟΚ ούτε το παλιο-ΚΚΕ. Όλοι µας ήµα-
σταν. Στους συνδικαλιστικούς φορείς ήµασταν όλοι. Άλλοι ήταν
της Αριστεράς, άλλοι ήταν του ΠΑΣΟΚ, άλλοι ήταν της Νέας Δη-
µοκρατίας, άλλοι ήταν άλλων τρισάθλιων κοµµάτων και συµφε-
ρόντων. Δηλαδή, έτσι δεν ήταν; 

Δεν είναι ότι φταίνε αυτοί που τους προσλάβανε και αυτοί και
αυτοί. Και εµείς τους προσλάβαµε. Ήµουν Βουλευτής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, µε συνάδελφο-σύντροφο που ήταν και Υπουργός στην
προηγούµενη κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΞΕΛ, στην Κυβέρνηση
αυτή των άθλιων «τσιπροκαµµένων» που διαδέχτηκε τους άθλι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΑ’ - 27 ΙΟΥΝΙΟΥ 2017 9545



ους «σαµαροβενιζέλους». Ήταν, λοιπόν, ένας Υπουργός ο
οποίος τώρα «την έχει κάνει», έχει χαιρετήσει και του βγάζω το
καπέλο, γιατί είχε ένα καθαρό πρόγραµµα. Τον πουλήσατε και
σηκώθηκε και έφυγε ο άνθρωπος.

Όταν µιλούσαµε για να µονιµοποιηθούν οκτακόσιοι πενήντα
συµβασιούχοι στην ΕΡΤ το 2008, του έλεγα -να µην πω το όνοµά
του-: «Ρε σύντροφε, δεν µπορούµε να το δεχτούµε αυτό». Και
µου είπε: «Εσύ µε ποιους είσαι, δεν είσαι µε τους εργαζόµε-
νους;». Του είπα: «Όχι, Παναγιώτη. Είµαι µε τους άνεργους». Να
προσλάβουµε ενάµισι εκατοµµύριο άνεργους. 

Οι συµβασιούχοι, οι οκταµηνίτες, οι εννιαµηνίτες, οι διχρονίτες
µε τις παρατάσεις, κάπως τακτοποιούνται, κάπως τη βολεύουν.
Οι άλλοι δεν έχουν πού την κεφαλή κλίναι. Είναι στον δρόµο,
στον αέρα, δεν τους υπολογίζει κανένας. Δεν έχουν ΓΣΕΕ, δεν
έχουν ΑΔΕΔΥ, δεν έχουν ΠΟΕ - ΟΤΑ, δεν έχουν ΓΕΝΟΠ - ΔΕΗ.
Δεν έχουν τίποτα, κανέναν συνδικαλιστικό φορέα. Είναι άνεργοι
και δεν έχουν στον ήλιο µοίρα. Αυτούς πρέπει πρώτα να κοιτά-
ζουµε στα µάτια και να λέµε αλήθειες. 

Για τη διαχείριση των απορριµµάτων υπάρχει η λύση και η
λύση είναι να αναλάβουν οι δήµοι τη διευθέτηση του ζητήµατος
µε ίδια έσοδα, µε τη βοήθεια ενδεχοµένως από το κράτος, µε
πρόσθετη χρηµατοδότηση που οι ίδιοι θα αναζητήσουν, αλλά τη
λύση την έχουν. Με ιδιώτη; Με ιδιώτη. Με δηµοτική επιχείρηση;
Με δηµοτική επιχείρηση. Αλλά να είναι ανθούσα, να µην προσ-
λάβουµε όλο το συγγενολόι µας και να πέσει έξω. 

Έλεγα σε αυτόν τον σύντροφο ότι εάν κάνουµε στην ΕΡΤ τότε
αυτά που κάναµε παλιότερα στην «ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ», θα πέσει έξω
η ΕΡΤ και θα διαλυθεί και έπεσε έξω και διαλύθηκε και το ξέ-
ρουµε όλοι. Και τώρα πληρώνουµε µια ΕΡΤ, η οποία δεν ξέρουµε
τι ακριβώς κάνει, τι ακριβώς παίζει, τι ακριβώς δείχνει. 

Δεν έχω τίποτα µε τη δηµόσια ραδιοτηλεόραση, γιατί έχω δου-
λέψει εκεί και ξέρω πολύ καλά ότι υπάρχουν εβδοµήντα κηπου-
ροί και κήπος δεν υπάρχει. Ξέρω πολύ καλά ότι υπάρχουν εκατόν
είκοσι ηχολήπτες βάρδιας, αλλά όταν θες να κάνεις µια ηχογρά-
φηση, δεν έχει ηχολήπτη, γιατί λείπουν εκείνη την ώρα οι άνθρω-
ποι. 

Αυτά τα πράγµατα να τα πούµε και να τα λέµε. Αυτό ως προς
τη διαχείριση του δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα.

Ως προς το αθλητικό νοµοσχέδιο, στα δυόµισι χρόνια «τσιπρο-
καµµένων» περιµέναµε από την αριστερή Κυβέρνηση µε τις δε-
ξιές ψεκασµένες προεκτάσεις, που τις χειροκροτούµε κιόλας µε
πάθος όταν µιλούνε εδώ οι συνάδελφοι συνέταιροι µας, να φέρει
ένα ολοκληρωµένο νοµοσχέδιο για τον επαγγελµατικό αθλητι-
σµό, για τον εξωσχολικό αθλητισµό, για τον ερασιτεχνικό αθλη-
τισµό, για τα σωµατεία και όχι το κράτος και οι παράγοντες να
τρέχουµε να υποδεχθούµε τους γίγαντες παγκόσµιους πρωτα-
θλητές στο χόκεϊ επί χόρτου, όταν πάρουµε το µετάλλιο, αλλά
να είµαστε παρόντες και στις προετοιµασίες και παντού. Περιµέ-
ναµε να φέρει ένα ολοκληρωµένο αθλητικό νοµοσχέδιο, που να
κόβει τον οµφάλιο λώρο ανάµεσα στους ολιγάρχες του ποδο-
σφαίρου, στους στρατούς των συνδέσµων φιλάθλων, που δεν
είναι φίλαθλοι, είναι συνήθως σύνδεσµοι υποψήφιων δολοφόνων
και καταστροφέων, ώστε να έχουµε συγκεκριµένα καταστατικά
στους συνδέσµους, να υπάρχουν οι σύνδεσµοι µε καταστατικά,
µε εκλογές, µε δηµοκρατικές διαδικασίες, όλες οι οµοσπονδίες
του αθλητισµού να έχουν ένα συγκεκριµένο εκλογικό νόµο, να
κάνουν εκλογές, όχι άλλες µε απλή αναλογική, άλλες µε πλει-
οψηφικό, άλλες µε αυτοδιοίκητο και άλλες µε αυτοαδιοίκητο.

Να τα βάλουµε όλα αυτά κάτω και να τα συζητήσουµε εδώ
πέρα επί δύο- τρεις µήνες -όσο χρειάζεται- µε όλους τους φορείς
και να συγκροτήσουµε, να συντάξουµε ένα ολοκληρωµένο αθλη-
τικό νοµοσχέδιο και να µην κάνουµε αυτή την αποσπασµατική
συζήτηση σε υποπεριπτώσεις, επειδή ο Δρόσος θέλει να τακτο-
ποιήσει την ΕΠΟ ή δεν ξέρω ποιος θέλει να κάνει τι ή έχουµε
προθεσµίες ή δεν έχουµε και µας βάζουν το πιστόλι στον κρό-
ταφο.

Έχουµε τώρα επείγον ένα νοµοσχέδιο αθλητικό, που δεν είναι
αθλητικό νοµοσχέδιο, αλλά είναι κάτι τακτοποιήσεις. Και έλεγε
ο Σεβαστάκης πριν ότι δεν µπορεί να µιλάµε για όλα. Μα, θα µι-
λήσουµε. Εδώ τώρα µιλάµε για τον αθλητισµό και για τα σκουπί-
δια. 

Θα µιλήσω και για τους καλλιτεχνικούς διευθυντές, γιατί
έδωσα µια τροπολογία στον Υπουργό, που την απέρριψε, γιατί
έχω έναν ξάδερφο, που θέλει να διοριστεί καλλιτεχνικός διευ-
θυντής, αλλά δεν έχει πτυχίο. Έτσι; Δεν είναι και εγνωσµένου κύ-
ρους. Είναι απλώς φίλος µου και ήθελα να τον διορίσω τον
άνθρωπο και απορρίφθηκε αυτή η τροπολογία, ενώ περνούν εύ-
κολα άλλες τέτοιες τροπολογίες φωτογραφικών τοποθετήσεων.

Να είµαστε ειλικρινείς και να µην κάνουµε µαϊµουδιές δείχνον-
τας τους προηγούµενους απατεώνες, ενώ εµείς είµαστε και και-
νούργιοι και καλύτεροι απατεώνες από τους προηγούµενους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ποταµιού)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρούµε µε τον

κ. Γιώργο Ακριώτη, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ.
Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε, για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΚΡΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τροπολογία, την οποία έφερε

ο Υπουργός Εσωτερικών επισκίασε το νοµοσχέδιο, το οποίο συ-
ζητούσαµε σήµερα. Δικαίως το επισκίασε, βέβαια, γιατί ήταν το
επίκαιρο, το επείγον, αυτό το οποίο επέβαλε να δοθεί λύση σε
αυτό το σοβαρό πρόβληµα που αντιµετωπίζουν οι εργαζόµενοι,
αντιµετωπίζει, όµως, και η κοινωνία, το πρόβληµα των σκουπι-
διών τα οποία πρέπει να περισυλλεγούν.

Ζούµε αυτές τις µέρες, µε την ευκαιρία της συζήτησης του νο-
µοσχεδίου, ένα άλλο επεισόδιο πολιτικής υποκρισίας από την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αλλά και από άλλα κόµµατα. Μιλάω
για το ζήτηµα του επείγοντος. Θεωρώ ότι επαρκώς απάντησε ο
Υπουργός γιατί είναι επείγον αυτό το νοµοσχέδιο και οι ρυθµί-
σεις τις οποίες φέρνει.

Τι συνέβη; Στην πρώτη συνεδρίαση τονίστηκε η ανάγκη να
υπάρξει ενδελεχής ακρόαση των φορέων και η αξία της διαβού-
λευσης. 

Τι είδαµε στην πορεία; Όταν ήρθαν οι φορείς, ψάχναµε την Αν-
τιπολίτευση. Μόνο διά του νοµίµου εκπροσώπου ήταν στην ακρό-
αση των φορέων. Δεν άκουσαν τους φορείς που τοποθετήθηκαν
και είπαν θετικά για όλα τα ζητήµατα που τους αφορούσαν.

Τι φέρνετε εδώ τώρα; Δεν σας αφορά η ουσία, δεν σας αφο-
ρούν τα ζητήµατα που ρυθµίζει το νοµοσχέδιο. Σας αφορούν
τυµπανοκρουσίες, επικοινωνιακές κορώνες και τα φώτα της δη-
µοσιότητας, ούτως ώστε να εξυπηρετήσετε την επικοινωνιακή
σας τακτική. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την επιπόλαια στάση σας
αδικείτε τα σοβαρά ζητήµατα που συζητούνται σε αυτό το νοµο-
σχέδιο. Ποιος θα µπορέσει στα σοβαρά να διαφωνήσει µε την
ανάγκη εξυγίανσης του αθλητισµού; 

Άκουσα την εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία έκανε
κριτική για τα επεισόδια στον τελικό του κυπέλλου. Θα πρέπει να
σας θυµίσω ότι οι τέσσερις πρώτες οµάδες του πρωταθλήµατος
βρίσκονται σε τιµωρία. Να θυµίσω, επίσης, ότι παλιότερα, όταν
αυτοί ήταν στα πράγµατα, είχαν γίνει τραγικά πράγµατα στον
αθλητισµό και στο ποδόσφαιρο, χωρίς κανένας να ευθύνεται και
να τιµωρείται γι’ αυτές τις ιστορίες. 

Ποιος µπορεί στα σοβαρά να διαφωνήσει µε την ανάγκη να
διασφαλίσουµε ένα καθεστώς νοµιµότητας, διαφάνειας, ένα κα-
θεστώς διοίκησης και λογοδοσίας στον αντίποδα της εκνοµίας
που επί χρόνια ολόκληρα ταλανίζει το ελληνικό ποδόσφαιρο;

Ποιος µπορεί στα σοβαρά να διαφωνήσει µε την ανάγκη να
δοθεί η δυνατότητα συγκρότησης και λειτουργίας Γενικής Συνέ-
λευσης της ΕΠΟ, ώστε να ψηφιστούν οι απαιτούµενες καταστα-
τικές τροποποιήσεις και να ανοίξει ο δρόµος για τις εκλογές; 

Ποιος µπορεί στα σοβαρά να διαφωνήσει µε την ανάγκη να
υπάρχει έγκαιρη εναρµόνιση µε τις ευρωπαϊκές αρχές και να µην
αντιµετωπιστεί το πρόβληµα µε τη συµµετοχή των ελληνικών
οµάδων στα κύπελλα Ευρώπης; 

Ποιος µπορεί στα σοβαρά να διαφωνήσει µε την ανάγκη να
απλουστεύσουµε τις διαδικασίες αδειοδότησης των αθλητικών
εγκαταστάσεων;

Εδώ θέλω να διαπιστώσω το γεγονός ότι η ΚΕΔΕ και η ΕΝΠΕ
έλειπαν από τη διαδικασία ακρόασης των φορέων. Ας µας προ-
βληµατίσει αυτό. 

Ποιος µπορεί στα σοβαρά να διαφωνήσει µε την ανάγκη ανα-
γνώρισης Αθλητικής Οµοσπονδίας Νεφροπαθών και Μεταµο-
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σχευµένων; Είναι µία διάταξη ζωτικής σηµασίας για την κοινω-
νική τους επανένταξη.

Ποιος µπορεί στα σοβαρά να διαφωνήσει µε την ανάγκη, µέχρι
τη λειτουργία των σχολών προπονητών, να δοθεί τιµής ένεκεν η
άδεια αυτή στους επαγγελµατίες προπονητές ανθρώπων που κα-
τέλαβαν από την πρώτη έως την τρίτη θέση στους Ολυµπιακούς
ή Παραολυµπιακούς Αγώνες; 

Υπάρχουν και κάποιες τροπολογίες, για τις οποίες ήθελα να
πω κάποια πράγµατα. Η µία τροπολογία είναι του Υπουργείου
Ανάπτυξης, µε την οποία ρυθµίζονται δυσλειτουργίες στην αξιο-
λόγηση των επενδυτικών σχεδίων και η επιτάχυνση της υλοποί-
ησης του νόµου, η µείωση της γραφειοκρατίας και η επιτάχυνση
της διαδικασίας καταβολής των σχετικών ενισχύσεων που προ-
βλέπει ο νόµος. Επίσης, παρατείνεται η υλοποίηση των επενδυ-
τικών σχεδίων των παλαιότερων αναπτυξιακών νόµων. Σε αυτά,
ποιος άραγε θα µπορούσε να διαφωνήσει; 

Η άλλη τροπολογία του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας
αφορά τη στελέχωση της Δηµόσιας Αρχής Λιµένων, που ιδρύ-
θηκε και που έχει να διαδραµατίσει έναν σοβαρό ρόλο, την πα-
ρακολούθηση της εφαρµογής της εργασιακής νοµοθεσίας και
της διά βίου εκπαίδευσης των εργαζοµένων στη λιµενική ζώνη. 

Κύριοι συνάδελφοι, θεωρούµε ότι αυτά τα ζητήµατα, τα οποία
συζητήθηκαν σε αυτό το νοµοσχέδιο και οι τροπολογίες, οι
οποίες έχουν κατατεθεί για ψήφιση, είναι σοβαρά ζητήµατα τα
οποία θα πρέπει να αντιµετωπίσουµε ως Κοινοβούλιο. 

Όσον αφορά τη διαδικασία και τη λειτουργία της Αντιπολίτευ-
σης, νοµίζουµε ότι µετά το κλείσιµο της δεύτερης αξιολόγησης
η χώρα γυρίζει σελίδα, πέρασε και αυτόν τον κάβο, θα υπάρξουν
καλύτερες εξελίξεις για την οικονοµία και για τη χώρα µας, χωρίς
να παραβλέπουµε ότι θα υπάρξουν και κίνδυνοι και ταλαιπωρίες. 

Ματαιοπονείτε, συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης και ιδιαίτερα
της Νέας Δηµοκρατίας, εάν συνεχίζετε να επενδύετε στα σενά-
ρια καταστροφής. Η χώρα µπαίνει σε τροχιά κανονικότητας. Και-
ρός να συνειδητοποιήσετε ότι οι εξελίξεις σάς προσπερνούν και
εσείς επιµένετε να δίνετε µάχες οπισθοφυλακής. 

Όσο περνάει ο καιρός τόσο θα χάσκει το κενό στρατηγικής,
στο οποίο έχετε περιπέσει. Όσο θα βελτιώνεται το οικονοµικό
κλίµα και θα αλλάζει αργά, αλλά σταθερά η ψυχολογία του κό-
σµου, τόσο εσείς θα αποµένετε γυµνοί από επιχειρήµατα, τόσο
πιο παράταιρα και φάλτσα θα ηχεί ο αντιπολιτευτικός σας σκο-
πός, τόσο πιο φαιδρό, αλλά και λυπηρό θα είναι το θέαµα και το
ακρόαµα που θα παρουσιάζετε. 

Ξεµείνατε από πυροµαχικά, κύριοι, αλλά τα κανόνια σας βα-
ράνε ακόµα! Εσείς, οι τάχα µου λάτρες της αριστείας, µένετε
στάσιµοι και µετεξεταστέοι!

Εµείς προχωράµε, λύνουµε προβλήµατα, ανοίγουµε προοπτι-
κές!

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ακριώτη, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ. 

Τον λόγο έχει η κ. Παναγιώτη Δριτσέλη, Βουλευτής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, για επτά λεπτά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πόσο
κουραστικό, αλήθεια, έχει καταντήσει κάθε φορά που συζητάµε
αθλητικό νοµοσχέδιο να ακούµε -κυρίως από την Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση- την καραµέλα για το πόσο άτσαλα νοµοθετούµε,
για το ότι διεκπεραιώνουµε πράγµατα και για το γιατί δεν φέρ-
νουµε αυτόν τον περιβόητο αθλητικό νόµο. 

Θέλω να πω ότι είναι αλήθεια και πρέπει να αναλογιστούµε –
τι;- πόσες νοµοθετικές πρωτοβουλίες έχει πάρει αυτή η Κυβέρ-
νηση για τα αθλητικά δρώµενα της χώρας από το 2015 µέχρι και
τώρα -µε όποιον τρόπο θέλετε εσείς να τον βαφτίσετε- και πόσες
είδαµε τα προηγούµενα χρόνια και δη την περίοδο από το 2012
µέχρι και το 2015. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ συµφωνώ ως ένα βαθµό
ότι αυτό το νοµοσχέδιο επιλύει σηµαντικές εκκρεµότητες και ότι
δεν είναι η τεράστια τοµή που θέλουµε στα αθλητικά. Ωστόσο
και κάθε εβδοµάδα να νοµοθετούσαµε, όλα αυτά τα κενά των
προηγούµενων ετών που πρέπει η πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού να καλύψει δεν επρόκειτο να

καλυφθούν από τη µια στιγµή στην άλλη, ούτε σε ένα, αλλά ούτε
και σε δυο χρόνια. Και αυτό θα πρέπει να το καταλάβουµε. 

Κανείς πάλι δεν µπορεί να πει ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι έξω
από τη λογική που υπάρχει στην Κυβέρνηση για εξυγίανση σε
κάθε επίπεδο και φυσικά και στον αθλητισµό. Είναι ένα σχέδιο
νόµου -ένας νόµος σε λίγο- που εγγράφεται σε αυτή τη διαρκή
και συντονισµένη προσπάθεια που κάνουµε, προκειµένου να ανα-
βαθµίσουµε τον αθλητισµό –και τον ερασιτεχνικό και τον επαγ-
γελµατικό- η οποία έχει ξεκινήσει από το 2015 µέχρι και τώρα.
Δεν είναι καθόλου έξω από αυτή τη λογική. 

Οπότε σταµατήστε συνεχώς να εγκαλείτε την Κυβέρνηση ότι
µεθοδεύει καταστάσεις. Προφανώς εµείς ξέρουµε και νοµοθε-
τούµε µε αυτόν τον τρόπο. Εσείς ούτε νοµοθετούσατε, αλλά δεν
ξέρουµε και πώς επιλύατε τελικά όλες αυτές τις εκκρεµότητες
τις οποίες έχετε αφήσει πίσω. 

Αυτό το νοµοσχέδιο κάνει σοβαρά βήµατα και για τις καταστα-
τικές διαδικασίες της ΕΠΟ και για τα ζητήµατα των αθλητών µε
αναπηρία και για τους προπονητές των διακριθέντων αθλητών
και εισάγει και άλλες προοδευτικές διατάξεις, οι οποίες είναι
πάγια αιτήµατα της αθλητικής κοινότητας. Και αυτό είναι σηµαν-
τικό και είδαµε και χθες στην ακρόαση των φορέων πόσο αγκά-
λιασαν όλοι οι άνθρωποι αυτή την πρωτοβουλία και δεν βρέθηκε
ένας να µιλήσει κατά οποιουδήποτε άρθρου. 

Σε αυτό που θέλω να σταθώ –γιατί θεωρώ ότι είναι και το ση-
µαντικότερο του νοµοσχεδίου- είναι το άρθρο 4 µε την κατηγοριο-
ποίηση των αθλητικών εγκαταστάσεων. Αυτή, κατά την άποψή
µου, είναι ιδιαίτερα σηµαντική, κυρίως για τον αθλητισµό της πε-
ριφέρειας, διότι οι µικρές αθλητικές εγκαταστάσεις της ελληνικής
επαρχίας δεν σταµατούν να υπάγονται στη βαριά γραφειοκρατία
του παρελθόντος και αυτή η ρύθµιση αποτελεί ένα βήµα για τη
συνολική αναβάθµιση των µικρών αθλητικών εγκαταστάσεων που
υπάρχουν στην επαρχία. 

Βέβαια, θα πρέπει να επισηµανθεί ότι το θέµα της ασφάλειας
των αθλητικών εγκαταστάσεων αλλά και των αθλητών, ιδιαίτερα
στον ερασιτεχνικό αθλητισµό, χρήζει και πρέπει να δώσουµε ιδι-
αίτερη σηµασία. Κάθε εβδοµάδα –είναι γεγονός αυτό- στα µικρά
γήπεδα της επαρχίας διενεργούνται αγώνες ερασιτεχνικών πρω-
ταθληµάτων, χωρίς πάντοτε και παντού να διασφαλίζονται στον
απόλυτο βαθµό όλες οι απαραίτητες συνθήκες ασφαλείας για
τους αθλητές αλλά και για τους θεατές. Δυστυχώς σε ορισµένες
περιπτώσεις αυτά τα κενά αποδεικνύονται µοιραία για τους
αθλούµενους και αυτό θα πρέπει να αλλάξει. 

Είναι σαφές ότι η Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού καταβάλλει
τεράστιες προσπάθειες γι’ αυτή την αναβάθµιση, στο πλαίσιο βέ-
βαια και του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, το οποίο
συµβάλλει σηµαντικά σε αυτή την κατεύθυνση και προφανώς
υπάρχει και µια διαφορετική προσέγγιση σε σχέση µε τα προ-
ηγούµενα χρόνια για το πώς τα χρήµατα από το Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων πηγαίνουν προς όλη την περιφέρεια. Πλέον
σταµατάµε τη λογική των µεγάλων φαραωνικών έργων, τα οποία
ουσιαστικά φαίνεται ότι ρηµάζουν και προωθούµε και χρηµατο-
δοτούµε µικρά γήπεδα που ενισχύουν κυρίως τον µαζικό αθλητι-
σµό. 

Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι θα πρέπει να εφησυχάζουµε,
γιατί αυτό το κενό που πρέπει να καλυφθεί είναι τεράστιο και στο
συγκεκριµένο ζήτηµα. Σε σχέση µε τον ερασιτεχνικό αθλητισµό
σε άλλες χώρες αυτό ίσως και να µη συµβαίνει. 

Σε αυτό το σηµείο θέλω να πω δυο πράγµατα για τον τρόπο
κριτικής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Ακούσαµε τον Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης. Δεν
καταλαβαίνω για ποιο πράγµα εγκαλεί τελικά τον κ. Βασιλειάδη,
λέγοντας ότι κάνει δεκτές οκτώ βουλευτικές τροπολογίες τσου-
βαλιάζοντας τα πάντα, χωρίς ουσιαστικά να µιλάει για την ουσία
των τροπολογιών.

Πραγµατικά, αν θέλουµε να µιλήσουµε για την ουσία, θα πρέ-
πει κάποια στιγµή όλοι εδώ να δούµε τα εξής ζητήµατα. Δεν θέλει
κάποιος την κάρτα υγείας του αθλητή; Δεν θέλει κάποιος να
υπάρχει ρύθµιση για την κατάσταση που επικρατεί στη Λέσβο;
Δεν θέλει κάποιος να υπάρχουν, τελικά, άδειες σε αθλητές και
προπονητές όσον αφορά τους αγώνες; 

Αυτή είναι η ουσία και ως έναν βαθµό µπορεί κάποιος να κα-
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ταλαβαίνει έναν αντιπολιτευτικό οίστρο, που υπάρχει φυσικά,
αλλά το να τσουβαλιάζουµε τα πάντα µέσα σε µια λογική του
τύπου «κάνω µικροκοµµατική και µικροπολιτική κριτική και αντι-
πολίτευση, χωρίς να κοιτάω την ουσία των πραγµάτων» σίγουρα
δεν µπορεί να βγει σε καλό. 

Θέλω να πω δυο πράγµατα για την κάρτα υγείας του αθλητή.
Φαντάζοµαι ότι όλοι καταλαβαίνουµε πως αποτελεί ένα ουσια-
στικό βήµα για τη σωµατική ακεραιότητα του αθλητή. Είναι µια
ρύθµιση που αποτελεί πραγµατική τοµή για το σύνολο του αθλη-
τισµού και του επαγγελµατικού και του ερασιτεχνικού. Είναι κρί-
σιµη προφανώς και για τους επαγγελµατίες αθλητές αλλά και για
τους µαθητές και για τους ερασιτέχνες αθλητές σε ολόκληρη τη
χώρα. 

Δύο λόγια για το κίνηµα των αθλητών µε αναπηρία. Σε σχέση
µε τους νεφροπαθείς και τους µεταµοσχευµένους αθλητές και
σε σχέση µε το έργο του Σωµατείου των Special Olympics, επι-
φέρουµε σε αυτό το σηµείο πάρα πολύ σηµαντικές βελτιώσεις.
Προφανώς θα πρέπει πάλι να πούµε ότι αυτά γίνονται µέσα σε
ένα περιοριστικό πλαίσιο, δηλαδή σε µια κατάσταση περιοριστι-
κής δηµοσιονοµικής πολιτικής, που φυσικά επηρεάζει σηµαντικά
και τους αθλητές µε αναπηρία. Όµως η δέσµευσή µας παραµέ-
νει. Ποια είναι η δέσµευσή µας; Ότι εµείς θα αναζητήσουµε και
θα εξαντλήσουµε κάθε δυνατότητα και κάθε περιθώριο, ώστε συ-
νεχώς να αλλάζει προς το καλύτερο η καθηµερινότητα των αθλη-
τών αυτών και να γίνονται πιο ευνοϊκές οι συνθήκες.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, αναφερόµενη στην τροπολογία που
αφορά τους ΟΤΑ. Είναι φανερό ότι στο θέµα αυτό συγκρούονται
δύο κόσµοι, δύο ιδεολογικές κοσµοθεωρίες -να το πω έτσι. Η
ουσία, στην οποία κανένας δυστυχώς δεν απάντησε, είναι τε-
λείως ταξική και ως τέτοια θα πρέπει να τη δούµε.

Έχουµε, λοιπόν, δύο κόσµους. Από τη µια έχουµε τον κόσµο
της Αντιπολίτευσης µε τους εργολάβους που αδηµονούν να αρ-
πάξουν αυτό το κοµµάτι από την αυτοδιοίκηση, γιατί είναι αρκετά
ελκυστικό και κερδοφόρο και από την άλλη έχουµε τον κόσµο
του ΣΥΡΙΖΑ που δίνει µία µάχη, προκειµένου αυτή η εργασία να
προστατευθεί και να παραµείνει αυτή η αρµοδιότητα στους δή-
µους, ως οφείλει να κάνει. 

Ας θυµηθούµε, για παράδειγµα, τι συνέβαινε µε την καθαριό-
τητα στα νοσοκοµεία, όταν αυτή παραδόθηκε στους ιδιώτες. Ας
θυµηθούµε πώς συµπεριφέρθηκαν οι εργολάβοι στις καθαρί-
στριες και πόση ανακούφιση αισθάνθηκαν από την άλλη, όταν το
κράτος ήρθε και έκανε απευθείας σύµβαση µε αυτές τις γυναί-
κες. Σε αυτή, λοιπόν, την κατεύθυνση θεωρώ ότι είναι και η τρο-
πολογία για τους ΟΤΑ.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς θα συνεχίσουµε έναν
αγώνα, τον οποίο έχουµε ξεκινήσει εδώ και δυόµισι περίπου χρό-
νια σε όλα τα επίπεδα και σε αυτόν τον αγώνα ξέρουµε ότι δεν
είµαστε µόνοι. Όσο και να κραυγάζετε, όσες κορώνες και να βγά-
ζετε, το ξέρω πάρα πολύ καλά ότι στο τέλος της τετραετίας, το
2019 δηλαδή, ο κόσµος θα έχει βγάλει τα συµπεράσµατά του, τα
οποία ήδη τα βγάζει, γιατί καθηµερινά νοµίζω ότι παρουσιάζετε
το πραγµατικό σας πρόσωπο και τότε ίσως να αναµετρηθούµε
επί ίσοις όροις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τη

Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παναγιώτα Δριτσέλη.
Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης, Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, για δώδεκα λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούγοντας και την προηγούµενη αγαπητή οµιλήτρια, δεν

µπορώ να µην πω για τον τρόπο µε τον οποίο γίνεται η νοµοθέ-
τηση. Δεν είχα σκοπό, αλλά δείτε: Όταν έχουµε ένα νοµοσχέδιο
το οποίο ρυθµίζει θέµατα του αθλητισµού, που ξέραµε εκ των
προτέρων και εδώ και πάρα πολύ καιρό ότι έπρεπε να ρυθµι-
στούν -και αναφέροµαι κυρίως στα θέµατα της ΕΠΟ- και έγινε
ολόκληρη συζήτηση στην επιτροπή αν είναι επείγον ή όχι, φο-
βούµαι ότι, δυστυχώς, ως Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξαρτήτων
Ελλήνων έχετε κάνει την αντικανονικότητα κανόνα. Και -ξέρετε-
να καταλάβω, όταν υπάρχει πίεση χρόνου να περάσουν κάποια
µέτρα, είτε γιατί επίκειται ένα Eurogroup είτε γιατί επίκειται µια
σύνοδος κορυφής, τότε να το φέρετε και ως επείγον και ως κα-

τεπείγον. Όµως, να έρχεται µε την έννοια του επείγοντος ένα νο-
µοσχέδιο το οποίο σας είπα προηγουµένως ότι ξέρετε πάρα
πολύ καλά εδώ και καιρό τις ρυθµίσεις, αρχίζει και µας προβλη-
µατίζει.

Έχουµε κάνει πολλές φορές έκκληση προς το Προεδρείο και
στη Διάσκεψη των Προέδρων αυτό το πράγµα να σταµατήσει και
δυστυχώς φαίνεται ότι αυτό το κάνετε κανόνα. Ίσως αν δεν αν-
τιδρούσε η Νέα Δηµοκρατία και διά της εισηγήτριάς της, της κ.
Καραµανλή, στην επιτροπή, ίσως και αυτό το νοµοσχέδιο να ερ-
χόταν πάλι µε τη µέθοδο του κατεπείγοντος ή του επείγοντος,
χωρίς να ακούγονται οι αρµόδιοι φορείς και να το περάσουµε
στην ουσία µε µια διαδικασία fast track.

Πραγµατικά αναρωτιέµαι, τι φοβάται η Κυβέρνηση, τι φοβάται
ο ΣΥΡΙΖΑ, τι φοβούνται οι Ανεξάρτητοι Έλληνες; Δεν θέλετε να
συζητιούνται τα νοµοσχέδια µε την κανονική διαδικασία;

Δεν µπορείτε συνεχώς, κύριοι Υπουργοί, να επικαλείστε ζητή-
µατα τα οποία ξέρετε εκ των προτέρων και να βαφτίζετε τα νο-
µοσχέδια ως επείγοντα.

Πάµε και στην πρόχειρη νοµοθέτηση. Κατατέθηκε µια σειρά
τροπολογιών. Κάποιες σχετίζονται και κάποιες όχι. Αν δείτε,
όµως, το νοµοσχέδιο το πώς ήρθε -γιατί εµένα µου αρέσουν οι
αριθµοί- θα δείτε ότι από τις δεκαπέντε σελίδες του νοµοσχεδίου
οι εννιά, δηλαδή τα τρία πέµπτα, αφορούν στην ουσία τροπολο-
γίες. Οι έξι σελίδες αφορούν το νοµοσχέδιο αθλητισµού και αν
πάµε από το άρθρο 16 και επόµενα, το οποίο αφορά τις τροπο-
λογίες, στην ουσία είναι οι εννιά σελίδες. Αυτό δεν είναι δείγµα
πρόχειρης νοµοθέτησης; Εννιά στις δεκαπέντε σελίδες του νο-
µοσχεδίου αφορούν τροπολογίες, ξέχωρα από τις τροπολογίες
που ήρθαν σήµερα, βουλευτικές ή υπουργικές.

Άρα γιατί παραπονείστε όταν σας λένε ότι νοµοθετείτε προ-
χείρως; Νοµίζω ότι είναι κάτι το οποίο κάποια στιγµή -το λέω και
για τώρα, το λέω και για το µέλλον- πρέπει να σταµατήσει σε
αυτή την Αίθουσα. Δεν είναι, βεβαίως, δικαιολογία ότι «ξέρετε,
τα έκαναν και οι προηγούµενοι». Το έχω ακούσει πολλές φορές
αυτό το επιχείρηµα. Υποτίθεται ότι η δική σας η Κυβέρνηση θα
ερχόταν εδώ πέρα να φέρει ένα άλλο κοινοβουλευτικό ήθος και,
δυστυχώς, ακολουθείτε µεθόδους χειρότερες από αυτές του πα-
ρελθόντος. Είναι κάτι το οποίο πρέπει να µας προβληµατίσει
όλους.

Πολύ σύντοµα θα µπω σε κάποια άρθρα του νοµοσχεδίου, που
αφορούν τροπολογίες. Άρθρο 17, για το οποίο είµαστε αρνητι-
κοί.

Πραγµατικά, αγαπητές κυρίες και αγαπητοί κύριοι συνάδελ-
φοι, και να θέλει κάποιος να αγιάσει, δεν µπορεί!

Προσπαθώ να καταλάβω, κύριε Υπουργέ, τι θέλετε να κάνετε
µε το άρθρο 17, που αφορά τροπολογία του Υπουργείου Ανά-
πτυξης. Έρχεστε σήµερα µε απόφαση του Υπουργείου Οικονο-
µίας να ορίσετε τα απαιτούµενα δικαιολογητικά που χρειάζονται
για τη διαδικασία και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την κατα-
βολή επιχορήγησης για τους αναπτυξιακούς νόµους του 1998,
του 2004, του 2011 και του 2016.

Και άντε να καταλάβω ότι για τις επενδύσεις του 2016 αυτά
χρειάζονται. Όµως, µε συγχωρείτε, µιλάµε για επενδύσεις που
κατά βάση έχουν ολοκληρωθεί και θα πρέπει να έχουν ελεγχθεί.
Μάλιστα, κάποιες από αυτές ολοκληρώθηκαν µε κάποιον τρόπο
ίσως µη σύννοµο µε τις προϋποθέσεις των αναπτυξιακών νόµων
και κάποιες από αυτές ακόµη εκκρεµούν στα δικαστήρια. Τι κά-
νετε µε αυτό το άρθρο; Τις νοµιµοποιείτε εκ των υστέρων; 

Όσον αφορά το άρθρο 18, η συγκεκριµένη τροπολογία είναι
απόδειξη της αδυναµίας της Κυβέρνησης να ολοκληρώσει τα
ποιοτικά σχέδια των παλαιότερων αναπτυξιακών νόµων, οι οφει-
λές των οποίων δυστυχώς παραµένουν σε ένα δυσθεώρητο
ύψος, περίπου στο ύψος των 4 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Δυστυ-
χώς είχαµε προειδοποιήσει πολύ έγκαιρα γι’ αυτή την αρνητική
εξέλιξη, τόσο το προηγούµενο διάστηµα όσο και κατά τη συζή-
τηση και ψήφιση του πρόσφατου αναπτυξιακού νόµου. 

Η θέση µας, κύριε Υπουργέ, ήταν και παραµένει αυτή της ορι-
ζόντιας παράτασης µέχρι τις 31-12-2017 και στα επενδυτικά σχέ-
δια των παλαιότερων επενδυτικών νόµων, χωρίς να είναι
απαραίτητη η προϋπόθεση της επίτευξης του 50% των επενδύ-
σεων. Ειδάλλως, πλήθος αξιόπιστων και βιώσιµων επενδυτικών
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σχεδίων, που βρίσκονται σε εξέλιξη, θα ακυρωθούν. Δυστυχώς
πιστεύουµε ότι η σηµερινή τροπολογία επί της ουσίας δεν επι-
λύει το ζήτηµα. Ο όρος της ολοκλήρωσης κατά 50% έως 31 Ιου-
λίου µοιάζει άπιαστος, δυστυχώς, λόγω της κακής κατάστασης
της αγοράς. 

Μετά από έναν χρόνο σχεδόν από την ψήφιση του νέου ανα-
πτυξιακού νόµου, του ν.4399/2016, από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ, δυστυχώς ούτε µία επένδυση δεν έχει προχωρήσει. Επι-
πλέον, ενώ µέχρι 20 Μαρτίου 2017 θα έπρεπε ήδη να έχει ολοκλη-
ρωθεί ο έλεγχος πληρότητας και νοµιµότητας των επενδυτικών
σχεδίων, παρ’ όλα αυτά η διαδικασία δεν έχει ακόµη ξεκινήσει,
λόγω έλλειψης ετοιµότητας του πληροφοριακού συστήµατος κρα-
τικών ενισχύσεων. Δυστυχώς, έτσι, ένας πολύ µεγάλος αριθµός
επενδυτικών προτάσεων παραµένουν ακόµη σε αναµονή και οι επι-
χειρήσεις βεβαίως σε αβεβαιότητα.

Αναφερόµενος τώρα στις τροπολογίες –δεν θα αναφερθώ πε-
ραιτέρω στο νοµοσχέδιο, γιατί µε έχει καλύψει πλήρως η εισηγή-
τρια της Νέας Δηµοκρατίας και φαντάζοµαι ότι θα τοποθετηθεί
και στη δευτερολογία της- θα πω τα εξής:

Όσον αφορά την τροπολογία που ενσωµατώθηκε στο νοµο-
σχέδιο ως άρθρο 21, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε στην
ουσία για ένα νοµοσχέδιο µέσα στο νοµοσχέδιο. Με αυτή δηµι-
ουργείτε ένα µίνι Υπουργείο. Προσέξτε, δηµιουργείτε δύο Γενι-
κές Διευθύνσεις στο Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής, όταν ολόκληρο Υπουργείο Πολιτισµού έχει δύο Γενι-
κές Διευθύνσεις. Δηλαδή, δηµιουργείτε ένα καινούργιο Υπουρ-
γείο, καινούργιες δοµές, καινούργια γραφειοκρατία. Δεν θα πω
εγώ για τις προσλήψεις που µπορούν να γίνουν ή να µη γίνουν,
αλλά αντιλαµβάνεστε ότι αντί να προχωράµε µπροστά και να ξε-
περνάµε αυτά τα εµπόδια, κάτι που είναι απαραίτητο για να πάει
µπροστά η οικονοµία, εσείς δηµιουργείτε καινούργια γραφει-
οκρατία.

Όσον αφορά τη µε αριθµό 1077/15 τροπολογία, την οποία
έκανε δεκτή ο Υπουργός, εµείς θα είµαστε αρνητικοί, όπως και
στη µε αριθµό 1078/16 τροπολογία. Το ίδιο ισχύει και για τη µε
αριθµό 1080/18 τροπολογία.

Θα µου επιτρέψετε µία αναφορά στη µε αριθµό 1081/19 τρο-
πολογία που αφορά την κάρτα υγείας των αθλητών. Στην ουσία
της είµαστε θετικοί.

Όµως, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι κι εσείς θα θέλατε αυτή η
συγκεκριµένη ρύθµιση να έρθει ως µέρος του κανονικού νοµο-
σχεδίου και όχι µε τροπολογία. Θα ήθελα µία τοποθέτηση επ’
αυτού στη δευτερολογία σας. Δεν µπορούµε να νοµοθετούµε µε
αυτόν τον τρόπο. Είναι ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα. Σας είπα ότι
επί της ουσίας είµαστε θετικοί. Βεβαίως, ακριβώς για τον λόγο
ότι έρχεται ως τροπολογία θα δηλώσουµε «παρών»…

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Για την κάρτα υγείας λέτε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Μάλιστα. Για την κάρτα.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ήταν το Υπουργείο Υγείας µέσα.

Ήταν σοβαρό το ζήτηµα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι, αλλά θέλω να σας πω κάτι.

Είναι ένα σοβαρό ζήτηµα. Συµφωνούµε όλοι σ’ αυτό. Έχουµε
κάθε καλή διάθεση, αλλά δεν µπορούµε να νοµοθετούµε µέσω
τροπολογιών.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε συνάδελφε, ενσωµατώθηκε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κάνω µία δηµόσια έκκληση

προς όλους σ’ αυτό το ζήτηµα.
Όσον αφορά τη µε αριθµό 1082/20 τροπολογία, είµαστε αρ-

νητικοί ως προς το εξής: Βεβαίως και πρέπει να δίνονται άδειες
προς τους αθλητές και ειδικά σε αθλητές που είναι στις εθνικές
µας οµάδες ή που ετοιµάζονται για τους Ολυµπιακούς. Όµως,
δεν µπορούµε να κάνουµε τον διαχωρισµό και να λέµε «άδεια µε
αποδοχές». Η πολιτεία έχει µεριµνήσει –και σωστά- και έχει
δώσει σ’ αυτούς τους ανθρώπους κάποια προνόµια. Από εκεί και
πέρα, όµως, δεν µπορούµε να δίνουµε περαιτέρω προνόµια σε
σχέση µε τους υπόλοιπους εργαζοµένους. Να δίνονται, βεβαίως,
άδειες και να υπάρχει διευκόλυνση όσον αφορά την προετοιµα-
σία τους, αλλά όχι άδειες µετ’ αποδοχών.

Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1084 και ειδικό
αριθµό 22, που αφορά τη µεταφορά µαθητών και µαθητριών και
στην ουσία την επέκταση της προθεσµίας, είµαστε θετικοί. 

Ερχόµαστε στην περίφηµη τροπολογία του κ. Σκουρλέτη, την
τροπολογία µε γενικό αριθµό 1085 και ειδικό αριθµό 23. Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι µετά τη δηµοσίευση της
οµόφωνης απόφασης του Ελεγκτικού Συνεδρίου η Κυβέρνηση
βρέθηκε πλήρως εκτεθειµένη. Πέραν του ότι βρέθηκε πλήρως
εκτεθειµένη, ήταν και πολιτικά και ηθικά υπόλογη, τόσο απέναντι
βεβαίως στους εργαζοµένους όσο και στους αιρετούς των ΟΤΑ. 

Είναι ξεκάθαρο ότι το άρθρο 103 του Συντάγµατος απαγο-
ρεύει ρητά και ξεκάθαρα –και το ξέρετε από την πρώτη στιγµή-
τις παρατάσεις των συµβάσεων ορισµένου χρόνου και, δυστυ-
χώς, η Κυβέρνηση το αγνόησε σκόπιµα. Όταν σας το λέγαµε σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα, µας λέγατε καταστροφολόγους, µας λέ-
γατε ότι βάζαµε εµπόδια. 

Δυστυχώς νοµοθετήσατε πρόχειρα, πονηρά, µε τη λογική «ας
περάσει και το πολύ-πολύ ας βρεθεί αντισυνταγµατικό», όπως
και πράγµατι έγινε. Και ερχόσαστε µετά από κάποιους µήνες να
διορθώσετε κάτι το οποίο εσείς δηµιουργήσατε. Βεβαίως, αντί
να συµµορφωθεί η Κυβέρνηση στις φωνές της υπευθυνότητας
και της νοµιµότητας, προχωρούσε συνεχώς σε νέες νοµοθετικές
προτεραιότητες και διαδικασίας, παραβιάζοντας στην ουσία το
Σύνταγµα, εν γνώσει της.

Δηµιούργησε ψεύτικες προσδοκίες σε χιλιάδες ανθρώπους,
σε χιλιάδες εργαζόµενους, οι οποίοι αυτή τη στιγµή δικαίως αι-
σθάνονται εξαπατηµένοι και απογοητευµένοι. Και το έλεγαν από
τότε στην Κυβέρνηση. Εγκλώβισε βέβαια ταυτόχρονα και τους
δηµάρχους και τα δηµοτικά συµβούλια σε µια αδικαιολόγητη αν-
τιπαράθεση µε τους εργαζόµενους και τα αρµόδια Υπουργεία. 

Σας τα λέγαµε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ότι παίζετε
µε την αγωνία των εργαζοµένων, χιλιάδων οικογενειών. Δηµιουρ-
γήσατε ένα κλίµα αδιαφάνειας, αναξιοκρατίας και έλλειψης δι-
καιοσύνης στην κοινωνία και, δυστυχώς, επιδείξατε µια
εγκληµατική αδιαφορία και ανευθυνότητα και αδιαφορήσατε σε
συνεχείς και σε στοιχειοθετηµένες ενστάσεις της Νέας Δηµο-
κρατίας.

Κύριοι Υπουργοί, η δική µας θέση είναι ξεκάθαρη. Καταθέσαµε
τροπολογία επ’ αυτού και λέµε ότι πράγµατι πρέπει να πληρω-
θούν άµεσα τα δεδουλευµένα των εργαζοµένων συµβασιούχων,
οι οποίοι εξαπατήθηκαν από την Κυβέρνηση. Πρέπει, όµως, να
πούµε και στους εργαζοµένους την αλήθεια: Δεν µπορεί να γίνει
καµµία νοµιµοποίηση εκτός του συνταγµατικού πλαισίου. 

Άκουσα προηγουµένως τον κ. Σκουρλέτη να µιλάει για απολύ-
σεις. Προφανώς ο όρος απόλυση δεν υφίσταται όταν λήγει µια
σύµβαση. Πρέπει, όµως, να γίνει µια ειλικρινής συζήτηση πώς
αυτοί οι άνθρωποι θα βρουν πράγµατι δουλειά, αλλά όχι µε τον
τρόπο που τους εξαπάτησε η Κυβέρνηση και συνεχίζει και τους
εξαπατά. Αυτή η τροπολογία, δυστυχώς -σας το λέω και ως δι-
κηγόρος- φοβούµαι ότι και αυτή θα καταπέσει.

Άκουσα προηγουµένως κάποιες ενστάσεις όσον αφορά την
ιδιωτική καθαριότητα ότι δήθεν εξυπηρετούµε κάποια συµφέ-
ροντα κ.λπ..

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Μάλιστα η κ. Γεροβασίλη λέει ότι όσοι θέλουν την ιδιωτική κα-

θαριότητα ως ΟΤΑ, στην ουσία θέλουν συνθήκες γαλέρας στους
εργαζόµενους και στις ανταποδοτικές υπηρεσίες. Ο κ. Σκουρλέ-
της είπε ότι σχεδόν τα ΣΔΙΤ είναι πράγµατα του διαβόλου! Κάπως
έτσι τα χαρακτήρισε. 

Εγώ θα σας καταθέσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα
ένα δηµοσίευµα εν προκειµένω της εφηµερίδας «ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗ». Λέει ότι ο Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος πα-
ρουσίασε την έγκριση ΣΔΙΤ ως µονόδροµο στους δηµάρχους της
Πελοποννήσου για τα σκουπίδια. Το καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αποφασίστε, λοιπόν, µέσα στην Κυβέρνηση αν θέλετε ή δεν
θέλετε τα ΣΔΙΤ. Δεν µπορεί να έρχεται ο κ. Σκουρλέτης εδώ πέρα
και να µας λέει ότι «τα ΣΔΙΤ είναι πράγµατα του διαβόλου και δεν
τα θέλουµε» και την ίδια στιγµή ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος
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να λέει «είναι µονόδροµος». 
Δηλαδή, αυτή η διγλωσσία, αυτός ο τρόπος µε τον οποίο προ-

σπαθεί η Κυβέρνηση να τα έχει καλά και να κλείνει το µάτι σε κά-
ποιους και να κλείνει τα µάτι και στους απέναντι, κάποια στιγµή
πρέπει να σταµατήσει! Πάρτε µια ξεκάθαρη θέση. Μία Κυβέρ-
νηση είστε. Δεν µπορεί ο ένας Υπουργός να λέει ότι είναι καλά
τα ΣΔΙΤ και ο άλλος Υπουργός να λέει ότι είναι κακά τα ΣΔΙΤ! Στα-
µατήστε πλέον την κοροϊδία! 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, µε τις δύο τελευταίες τροπολο-
γίες. Πρώτον, µε την 1086/24 για τις χρηµατικές δωρεές υπέρ
της Περιφερειακής Ενότητας Λέσβου, βεβαίως και είµαστε θετι-
κοί. Βεβαίως και στηρίζουµε τους ανθρώπους, οι οποίοι υπέστη-
σαν τη συγκεκριµένη θεοµηνία. Όµως, πρέπει σε κάθε
περίπτωση να τονίσουµε ότι θα πρέπει αυτά τα χρήµατα να πάνε
για αυτούς τους σκοπούς. Πρέπει να διασφαλιστεί αυτό το
πράγµα και να µη δούµε, όπως έχουµε δει σε πάρα πολλές περι-
πτώσεις στο παρελθόν, ότι για άλλον λόγο εκταµιεύονται χρή-
µατα και αλλού πηγαίνουν.

Σε αυτό, λοιπόν, εµείς είµαστε θετικοί. Θα ψηφίσουµε «ναι» και
χαίροµαι που συµφωνεί και ο συνάδελφος από τη Λέσβο, αλλά
αυτό τώρα θα πρέπει να διασφαλίσετε.

Και ολοκληρώνω µε την τροπολογία 1087/25, που βεβαίως
αφορά, για να ξέρετε, την πρόσληψη καλλιτεχνικών διευθυντών
στα θέατρα. Δεν θα µπω στη διαδικασία εάν αυτοί οι άνθρωποι
χρειάζονται πτυχίο ή δεν χρειάζονται. Προφανώς είναι και κά-
ποιοι, οι οποίοι είναι εγνωσµένης αξίας. Αλλά προσέξτε πού είναι
η βασική µας ένσταση και θα ψηφίσουµε «όχι». Διαβάζω την τε-
λευταία φράση: «Προσλήψεις καλλιτεχνικών διευθυντών που
τυχόν έλαβαν χώρα πριν την έναρξη ισχύος του παρόντος θεω-
ρούνται νόµιµες». Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµιµοποιήσεις
αυθαιρέτων είχα ακούσει, νοµιµοποιήσεις καλλιτεχνικών διευθυν-
τών πρώτη φορά σε αυτή την Αίθουσα! 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας
Δηµοκρατίας.

Τον λόγο έχει η κ. Φωτεινή Βάκη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσω-
πος του ΣΥΡΙΖΑ, για δώδεκα λεπτά.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επιτρέψτε µου και εµένα δύο

λόγια κατ’ αρχάς, για ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο, το οποίο δυ-
στυχώς το αδίκησαν τα επείγοντα και φλέγοντα της καθηµερινό-
τητας, στα οποία θα αναφερθώ και εγώ έτσι εν συνεχεία και
επιτρέψτε µου δυο λόγια, όσον αφορά το πνεύµα του νοµοσχε-
δίου, που νοµίζω ούτως ή άλλως ότι έχει αναλυθεί ενδελεχώς και
από τον κύριο Υπουργό και από τους εισηγητές βεβαίως, των
κοµµάτων.

Το παρόν σχέδιο νόµου απαρτίζεται από άρθρα που έχουν
πολλαπλή στόχευση, αφ’ ενός να θωρακίσουν θεσµικά την εύ-
ρυθµη λειτουργία και διοίκηση της ΕΠΟ, µε σεβασµό στον αυτο-
διοίκητο ρόλο της, που δυστυχώς πλείστες όσες φορές στο
παρελθόν έγινε το φύλλο συκής του κακοδιοίκητου, αφ’ ετέρου
στόχευση του νοµοσχεδίου είναι να άρει αποκλεισµούς και να
κατοχυρώσει εν τοις πράγµασι την ισοτιµία συµπολιτών µας, που
µέχρι πρότινος, στην αθλητική και όχι µόνο επικράτεια, αντιµε-
τωπίζονταν ως παιδιά ενός κατώτερου θεού. 

Επιπλέον, αποπειράται να συνεχίσει και να ολοκληρώσει µία
προσπάθεια που ξεκίνησε η Κυβέρνηση από το 2015 να καταπο-
λεµήσει τη µεγάλη µάστιγα και µία προσπάθεια που ευελπι-
στούµε να τύχει συναίνεσης και από τη Μείζονα και από την
Ελάσσονα Αντιπολίτευση: τη βία στα γήπεδα. Τι να κάνουµε; Στα
γήπεδα η Ελλάδα αναστενάζει. Και στα γήπεδα αίρεται ο νόµος,
το δίκαιο και εξισώνεται µε το δίκαιο της «παράγκας», που επωά-
ζει το αυγό του φιδιού και εκκολάπτονται τα τέρατα της βίας και
του φασισµού, που συµπυκνώνει και «εγκολπώνει» το µαύρο
χρήµα, παραοικονοµία, δίκτυα εκβιασµών και εξαπάτησης.
Άρθρα και διατάξεις, συνεπώς, που αποσκοπούν -και µε λάθη και
µε αστοχίες, δεν υπάρχουν τέλεια νοµοθετήµατα- να εξαλείψουν
τη βία, ας γίνονται αντικείµενα ευρείας διαβούλευσης µε διάθεση
συναινετική και καλόπιστη. Και ας γίνουν και κάποια εξ αυτών και
εφαλτήρια υπέρβασης µικροπολιτικής εκµετάλλευσης και σκο-

πιµοτήτων.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην αρχαία Ελλάδα όταν οι

Ολυµπιονίκες έµπαιναν στην πόλη, γκρεµιζόταν λέει ένα κοµµάτι
από τα τείχη, αφού πόλη που γέννησε Ολυµπιονίκη δεν είχε
ανάγκη από τείχη. Η σύγχρονη Ελλάδα γέννησε και αυτή τους
Ολυµπιονίκες της. Ας τους προσφέρουµε, λοιπόν, τη δυνατότητα
να αξιοποιηθούν, όσο µπορούν, στη Γενική Γραµµατεία Αθλητι-
σµού, κάτι που προβλέπει το νοµοσχέδιο και κυρίως σε προγράµ-
µατα που προάγουν, προβάλλουν, µεταλαµπαδεύουν τα
Ολυµπιακά Ιδεώδη, τις Ολυµπιακές αξίες, τον Ολυµπισµό.

Υπάρχουν όµως και κάποιοι αφανείς ήρωες πίσω από όσους
η πόλη υποδέχεται µε επευφηµίες και πανηγυρισµούς, όσους
δεν θα φωτίσουν οι προβολείς της δόξας, µολονότι της έστρω-
σαν τον δρόµο, όσους υπήρξαν οι αφανείς συντελεστές της, µο-
λονότι αυτή δεν τους καταδέχθηκε και αναφέροµαι βεβαίως
στους προπονητές των αθλητών που κατέκτησαν µετάλλια στους
Ολυµπιακούς Αγώνες ή τους Παραολυµπιακούς Αγώνες και δεν
διαθέτουν την άδεια άσκησης επαγγέλµατος προπονητή. Η πο-
λιτεία, λοιπόν, µε το άρθρο 13 του παρόντος νοµοσχεδίου ανα-
γνωρίζει την προσφορά τους.

Κι αν η αρχαία πόλις γκρέµιζε τα τείχη για να υποδεχθεί τον
δαφνοστεφή Ολυµπιονίκη της, η σύγχρονη πολιτεία, που θέλει
να αποκαλείται κι αυτή δηµοκρατική και ευτεταγµένη, ας γκρε-
µίσει κάποια άλλα τείχη για κάποιους ήρωες που περπατούν στα
σκοτεινά και αντιµετωπίζονταν, δυστυχώς, ως πολίτες δεύτερης
κατηγορίας, τους ανθρώπους µε αναπηρία, τους νεφροπαθείς
και µεταµοσχευµένους, για τους οποίους µε τον παρόν νοµοσχέ-
διο προβλέπεται η χορήγηση αθλητικής αναγνώρισης στην Αθλη-
τική Οµοσπονδία.

Και σε αυτό το πλαίσιο εξοµοιώνεται και το µη κερδοσκοπικό
κοινωφελές Σωµατείο µε την επωνυµία Special Olympics Interna-
tional Hellas, µέλος της παγκόσµιας οµοσπονδίας Special
Olympics International, µε τα αναγνωρισµένα από τη Γενική
Γραµµατεία Αθλητισµού αθλητικά σωµατεία. Είναι, λοιπόν, πολύ
σηµαντικές αυτές οι διατάξεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν σκόπευα, είναι αλήθεια, να
αναφερθώ στην επικαιρότητα, αλλά ο παροξυσµός της Αντιπολί-
τευσης από τη µία, ελλείψει στρατηγικής, οράµατος και σχεδίου,
τώρα που τελείωσε η αξιολόγηση και θυµίζει παραφράζοντας τον
ποιητή «Και τώρα τι θα απογίνοµεν χωρίς εκκρεµή αξιολόγηση.
Ήταν κι αυτή µια κάποια λύσις», µε υποχρεώνει να θίξω κάποια
φλέγοντα θέµατα, που, αν µη τι άλλο, είναι και φλέγοντα θέµατα
για την κοινωνία.

Δυσοσµία, λοιπόν, από τα σκουπίδια. Ναι, είναι µεγάλη η δυ-
σοσµία από τα σκουπίδια και αφόρητη και µας αφορά όλους. Εν-
τονότερη, όµως, δυσοσµία αναδίδουν όχι τα σκουπίδια, αλλά µια
µεγάλη και αµαρτωλή ιστορία που τα περιβάλλει. Ας κάνουµε,
λοιπόν, µια σύντοµη ανασκόπηση.

Για δεκαετίες τώρα στην τοπική αυτοδιοίκηση χιλιάδες εργα-
ζόµενοι δούλευαν µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου, η ανανέωση
των οποίων ήταν το προϊόν µιας άρρητης, ενίοτε και ρητής και
ανίερης συναλλαγής, µιας υπόσχεσης µονιµοποίησης, για να χει-
ραφετηθούν από τον ζυγό της οµηρίας, µε αντάλλαγµα µια ψήφο
που θα διευκόλυνε την άνοδο κάποιων στον θώκο της εξουσίας.

Το 2001 ήρθε, λοιπόν, η συνταγµατική Αναθεώρηση που απα-
γόρευε τη µετατροπή των συµβάσεων ορισµένου χρόνου σε αο-
ρίστου. Οι δεκάδες χιλιάδες συµβασιούχοι, όµως, εξακολουθού-
σαν να υπάρχουν. Η ανάγκη προσωπικού στον νευραλγικό τοµέα
της καθαριότητας εξακολουθούσε να υπάρχει και µαζί µε αυτές,
εξακολουθούσε να υπάρχει και η ελπίδα αυτών των ανθρώπων για
σταθερή εργασία.

Στη θέση της συνταγµατικής, λοιπόν, απαγόρευσης της µετα-
τροπής των συµβάσεων µπήκε µια ακόµα αθετηµένη υπόσχεση.
Η µοριοδότηση αυτών των εργαζόµενων όταν και όποτε θα γινό-
ταν διαγωνισµός µέσω ΑΣΕΠ. Και ύστερα ήρθε η κρίση και τα
µνηµόνια και η µοριοδότηση έµοιαζε ευσεβής πόθος που χάιδευε
ενίοτε αυτιά, ενώ άνοιγε µια άλλη κερκόπορτα, της αµαχητί πα-
ράδοσης της καθαριότητας στους ιδιώτες.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι πολιτικές σας πολλών δεκαε-
τιών, που αντιµετώπιζαν τους ανθρώπους που µαζεύουν τα σκου-
πίδια σαν σκουπίδια, οι πολιτικές σας που έριξαν στα σκουπίδια
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το ιερό δικαίωµα µιας αξιοπρεπούς και σταθερής εργασίας είναι
που γέµιζαν και γεµίζουν τους δρόµους σκουπίδια. Και είναι πρό-
δηλο τι εξυπηρετούσε αυτή η πολιτική, εκτός από τον ρόλο που
της επιφυλάσσατε, του εργαλείου ψηφοθηρίας της προηγούµε-
νες δεκαετίες. Την εκχώρηση των σύγχρονων οµήρων της καθα-
ριότητας στα σκλαβοπάζαρα των εργολαβικών εταιρειών και του
ιδιωτικού συµφέροντος, την οµηρία τους στις εργασιακές σχέ-
σεις γαλέρας και στη µισή ζωή της ηµιαπασχόλησης. Άλλωστε,
εξ όσων θυµάµαι, αντισταθήκατε σθεναρά στην τροπολογία τον
Σεπτέµβριο του 2016, µε την οποία καταργήσαµε το καθεστώς
των εργολαβικών εταιρειών στη δηµόσια διοίκηση και το κράτος.

Η ανάθεση, όµως, της καθαριότητας των δήµων σε εργολαβι-
κές εταιρείες δεν είναι µόνο µια στυγνά αντεργατική και ταξική
πολιτική, αλλά και προδήλως αντισυνταγµατική. Διότι η καθαριό-
τητα συνιστά κύριο και όχι συµπληρωµατικό έργο της αυτοδιοί-
κησης, για το οποίο άλλωστε απολαµβάνει και ανταποδοτικά
τέλη.

Η νοµοθετική ρύθµιση που κατέθεσε το Υπουργείο συνιστά
λύση και διέξοδο, υιοθετώντας µεταξύ άλλων και το σκεπτικό του
Ελεγκτικού Συνεδρίου που αναφέρεται σε πάγιες και διαρκείς
ανάγκες.

Δηµιουργούνται νέες συµβάσεις εργασίας για όσους εργάστη-
καν µέχρι τις 7-6-2017 επί τη βάσει επειγουσών και έκτακτων
αναγκών.  Προκηρύσσει άµεσα µε βάση τις ανάγκες των δήµων
µέσω ΑΣΕΠ διαδικασία πρόσληψης τακτικού προσωπικού των
δήµων, ήτοι θέσεις µόνιµης και πλήρους απασχόλησης. Και οι
παρατασιούχοι, αυτή η ιδιότυπη κατηγορία που προστέθηκε στο
οργουελικό ιδίωµα των εργασιακών σχέσεων των τελευταίων δε-
καετιών, µαζί µε τους απασχολήσιµος, ευέλικτους, ηµιαπασχο-
λήσιµους, ηµιαπασχοληµένους και εν τέλει αναλώσιµους, θα
έχουν και αυτοί µια ειδική µοριοδότηση προϋπηρεσίας. 

Γιατί για εµάς δεν είναι σκουπίδια οι άνθρωποι που µαζεύουν
τα σκουπίδια. Ο αγώνας και η αγωνία τους µας αφορά όλους.
Και ο αγώνας όµως της Κυβέρνησης, η µάχη της δεν στρέφεται
κατά των εργαζόµενων. Είναι ένας αγώνας αποδόµησης ενός πε-
λατειακού κράτους που υποσχόταν τα πάντα, χωρίς να δίνει τί-
ποτα, που µετέφραζε ανθρώπινες ζωές για δεκαετίες σε ψήφους
και αντιµετώπιζε τους εργαζόµενους ως θυσιαστέους σε εργο-
λαβικά συµφέροντα. Είναι, εάν θέλετε, εν τέλει ένας αγώνας προ-
άσπισης µέχρι τελευταίας ρανίδας, µια έννοια που τραυµατί-
στηκε όσο καµµία άλλη, του δηµοσίου συµφέροντος. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε
πάρα πολύ τη Φωτεινή Βάκη για την οµιλία της και για το λογο-
τεχνικό της ύφος. 

Καλώ στο Βήµα τον κ. Χατζησάββα Χρήστο, Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο της Χρυσής Αυγής, για να πάρει τον λόγο για δώ-
δεκα λεπτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ωραία, εντοπίστηκε για άλλη µια φορά το αυγό του φιδιού, οι

Έλληνες εθνικιστές πατριώτες που φταίνε για όλα. Δυστυχώς
δεν εντοπίστηκε το αυγό το οποίο εξέθρεψε αυτούς οι οποίοι ως
αντιµνηµονιακοί κατέλαβαν την εξουσία και τώρα είναι η χειρό-
τερη µνηµονιακή Κυβέρνηση. Υπογράψατε µνηµόνια, φέρατε
µέτρα, φέρνετε συνεχώς µέτρα. 

Το επείγον για το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν το βλέπω πάλι
πουθενά. Κάποιες εντολές είναι της UEFA και της FIFA. Σας βο-
λεύουν εσάς λόγω των εκλογών της ΕΠΟ και θα τις εφαρµόσετε
όταν υπάρχουν άλλα επείγοντα θέµατα, όπως είναι η οικονοµική
κρίση, που δεν έχει µείνει τίποτα όρθιο, όπως είναι οι θέσεις ερ-
γασίας που δεν µπορεί να βρει κανένας Έλληνες πλέον και αναγ-
κάζεται να φεύγει στο εξωτερικό. Είναι οι µισθοί οι οποίοι έχουν
µειωθεί τόσο πολύ, που πλέον ακόµα και να δουλεύεις, ακόµα
και να αµείβεσαι δεν µπορείς να επιβιώσεις. Υπάρχουν και οι συν-
τάξεις που κατέληξαν να είναι ίσως και το µοναδικό έσοδο για
µια οικογένεια για να µπορεί να συντηρηθεί. 

Υπάρχει επείγον και στο να βρεθεί τρόπος να επιστρέψουν οι
νέοι µας, οι οποίοι έφυγαν στο εξωτερικό, όχι όπως λένε τα στε-
λέχη του ΚΚΕ ως προδότες, αλλά ως προδοµένοι και κυνηγηµένοι.
Είναι επείγον να βρεθεί τρόπος για την επιβίωση των Ελλήνων, των

πολυτέκνων, των αγροτών, των εργατών. 
Επείγουσα και έκτακτη ανάγκη προέκυψε και πριν από µερικές

µέρες και θα πρέπει να βρεθεί µια λύση για το θέµα των αδειών
παραγωγών αγροτικών προϊόντων που δεν µπορούν να ανανεώ-
σουν τις άδειές τους οι συνταξιούχοι παραγωγοί και δεν έχει ψη-
φιστεί ο νέος νόµος για να µπορέσουν να εκδώσουν και νέες
άδειες. Μένουν οι παραγωγές µέσα στα χωράφια και σε λίγες
µέρες θα είναι άχρηστες. 

Επείγουσες ανάγκες στον αθλητισµό υπάρχουν φυσικά, αλλά
από ό,τι φαίνεται δεν σας ενδιαφέρουν. Κατ’ αρχάς θα πρέπει να
δώσετε µια ευκαιρία στην ελληνική οικογένεια να µπορεί να στέλ-
νει τα παιδιά της δωρεάν και στα δηµόσια σχολεία και στον αθλη-
τισµό. Θα πρέπει να µεριµνήσετε για τα γυµναστήρια, τα
κολυµβητήρια, τα γήπεδα γενικότερα, κυρίως στην επαρχία που,
είτε κλείνουν είτε υπολειτουργούν είτε δεν έχουν άδειες και λει-
τουργούν παράνοµα. Θα πρέπει να βάλετε ένα τέλος γενικότερα
σε αυτά που πρεσβεύει αυτό που λένε µοντέρνος αθλητισµός και
µοντέρνο ποδόσφαιρο: κλίκες, χρήµα και ντόπα. Αυτό είναι το
µοντέρνο ποδόσφαιρο.  

Στα παιδιά των οικογενειών, αν δεν µπορέσουν να πληρώσουν
τους προπονητές, σε πολλές περιπτώσεις καρφώνονται τα δελ-
τία τους τόσο ψηλά, που δεν τα φτάνουν ποτέ τα παιδιά για να
µπορέσουν να τα πάρουν και να παίξουν σε κάποιον αγώνα. Εθνι-
κές οµάδες αναβολικών υπάρχουν σε Ολυµπιακούς Αγώνες, σε
παγκόσµια πρωταθλήµατα. Και υπάρχει σκιώδης λίστα κατάτα-
ξης των αθλητών, πέραν της καταγωγής τους και της χώρας
τους, σε σχέση µε το από ποια εταιρεία παίρνουν τα αναβολικά. 

Ξέρουν όλοι πάρα πολύ καλά ότι σε υψηλό επίπεδο αθλητι-
σµού ή πληρώνεις και µένεις απλά να παλεύεις µε τα θηρία των
αναβολικών ή παίρνεις κι εσύ αναβολικά για να συνεχίσεις. Σε
δεκάδες µη εµπορικά αθλήµατα οι αθλητές δεν µπορούν να
βρουν χορηγούς. Προχθές µου έλεγε αθλητής της ξιφασκίας ότι
δεν µπορεί να βρει ούτε έναν χορηγό να του κάνει τα εισιτήρια
για να µπορεί να πηγαίνει στους αγώνες. 

Το στοίχηµα είναι καταστροφή για τον αθλητισµό και για το
ποδόσφαιρο και όχι µόνο στην Ελλάδα. Πολλοί αθλητές και οµά-
δες έγιναν επαγγελµατίες του τζόγου. Θα πρέπει να βάλετε
τέρµα σε κάθε µορφή τζόγου, είτε είναι ιδιωτικός είτε είναι δη-
µόσιος και ειδικότερα όσον αφορά τον αθλητισµό. 

Η βία, τώρα, στα γήπεδα, αλλά και γενικότερα η οπαδική βία,
δεν µπορεί να καταπολεµηθεί µε φακέλωµα. Αν και σε κάποιες
χώρες αυτό µπορεί να πέτυχε, θα πρέπει να εντοπίσουµε τη δια-
φορά. Αυτές οι χώρες είναι εθνικά ανεξάρτητες, δεν είναι σε κα-
τάσταση κατοχής. Τα στοιχεία που συλλέγουν ελέγχονται και
αξιοποιούνται από τους φορείς της χώρας. Εµείς τώρα δεν ξέ-
ρουµε πώς θα δουλέψει αυτό το φακέλωµα, το ηλεκτρονικό, αν
και είναι άχρηστο ούτως ή άλλως. Στον τελικό ΑΕΚ – ΠΑΟΚ, που
δηµιουργήθηκε τόσο µεγάλο ζήτηµα για τους αριθµούς των θέ-
σεων, για το αν είναι ή δεν είναι αριθµηµένες, τελικά ο καθένας
έµπαινε από όποια πύλη έβρισκε, ο καθένας καθόταν όπου
ήθελε, πήγαιναν µε εισιτήρια της ΑΕΚ και έµπαιναν στην κερκίδα
του ΠΑΟΚ, πήγαιναν µε εισιτήρια του ΠΑΟΚ και έµπαιναν στην
κερκίδα της ΑΕΚ. 

Αν θέλετε να λύσετε το πρόβληµα πρέπει να πείτε κάποιες
αλήθειες, οι οποίες ισχύουν, όπως το ότι µεγάλο µέρος της οπα-
δικής βίας εξυπηρετεί την εκάστοτε κυβέρνηση στην πόλωση της
κοινωνίας. Ειδικότερα εσάς, που πιστεύετε στην πάλη των τά-
ξεων, σας εξυπηρετεί µια χαρά. Στη Θεσσαλονίκη πριν λίγο καιρό
είχαµε νεκρό έναν νεαρό οπαδό από γνωστό χώρο, µέλη του
οποίου παρίσταναν οπαδούς οµάδας σε γνωστό µέρος. Έχει
γίνει καµµιά σύλληψη; Έχει εντοπιστεί κανείς; 

Τώρα, ως κοµµουνιστές ή παλαιοκοµµουνιστές -µπορείτε να
είστε ό,τι θέλετε, όπως είπε και ένας συναγωνιστής- θα πρέπει
για να εξυπηρετήσετε αυτή την υπόστασή σας, να σκίσετε και
κανένα µνηµόνιο και να σταµατήσετε επιτέλους να λέτε «θε-
σµούς» τους διεθνείς τοκογλύφους. 

Βουνό τα σκουπίδια από τη µία µεριά, βουνό οι µνηµονιακές
δεσµεύσεις από την άλλη! Ο Σκουρλέτης πρότεινε επέκταση της
οµηρίας -ρουσφετολογική βέβαια- πολιτικής και εργασιακής οµη-
ρίας, όπως δηλαδή έκαναν και οι προηγούµενες κυβερνήσεις.
Επί πέντε χρόνια η Νέα Δηµοκρατία, µετά το ΠΑΣΟΚ κ.λπ.. 
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Με την πίεση των γεγονότων των τελευταίων ηµερών συρθή-
κατε τώρα σε µια αλλαγή. Τα προβλήµατα αυτά, όµως, είναι δια-
χρονικά. Σε ανάλογο πρόβληµα στον Δήµο της Αθήνας το 2011
η Χρυσή Αυγή, διά µέσου του Αρχηγού της, του Νίκου Μιχαλο-
λιάκου, είχε δώσει κάποιες προτάσεις. Ανάλογη περίπτωση είναι
και τώρα. Οι θέσεις µας εµάς δεν αλλάζουν. 

Για αρχή θα πρέπει να καταλάβετε ότι δεν κληρονοµήσατε
µόνο προβλήµατα, όπως είναι αυτό το µεγάλο πρόβληµα των
σκουπιδιών. Στο µεταξύ έχετε γίνει Κυβέρνηση. Είστε δυόµισι
χρόνια Κυβέρνηση και πρέπει επιτέλους να κυβερνήσετε, να δώ-
σετε µια λύση και να µη συνεχίζεται αυτό που γινόταν µε τον
νόµο-λάστιχο, όπου ο καθένας το τραβούσε όπου ήθελε για να
εξυπηρετήσει την κοµµατική του πελατεία και τον κοµµατικό
στρατό που φτιάχνει. Θα µπορούσατε µε αξιοκρατικά κριτήρια
να µονιµοποιήσετε τους εργαζόµενους, οι οποίοι και θέλουν να
δουλέψουν στη συγκεκριµένη εργασία, αλλά έχουν και την ερ-
γασιακή εµπειρία και µπορούν να το κάνουν µια χαρά. 

Όµως, όλες οι ρυθµίσεις που διέπουν τα εργασιακά στη χώρα
µας είναι µνηµονιακά ελεγχόµενες και µνηνονιακά απαιτούµενες.
Αν τα µνηµόνια είναι παράνοµα, όπως λέγατε πριν γίνετε µια µνη-
µονιακή Κυβέρνηση, όλα τα µέτρα, οι απολύσεις, αλλά και η απα-
γόρευση των προσλήψεων, θα πρέπει να είναι παράνοµα. 

Δυστυχώς, όµως, έρχεται η πραγµατικότητα και ξεπερνάει όλα
τα παραπάνω και αντιµετωπίζουµε βουνά σκουπιδιών. Τις προ-
άλλες στη Θεσσαλονίκη τα αυτοκίνητα δεν µπορούσαν να περά-
σουν από έναν δρόµο και έκαναν αναστροφή για να γυρίσουν
πίσω και να περάσουν από αλλού. Στην Αθήνα τα προβλήµατα
είναι ακόµα µεγαλύτερα. Μέσα στη ζέστη ελλοχεύει ο κίνδυνος
για λοιµώδεις ασθένειες. Ποιος αναλαµβάνει, άραγε, την ευθύνη
για εξάπλωση των ασθενειών, για αυτή την υγειονοµική βόµβα
που υπάρχει αυτή τη στιγµή µέσα στις πόλεις;

Δεν θα υπάρξει, λοιπόν, λύση, όσο υπάρχουν υπηρέτες των
δανειστών, όσο κυριαρχούν πολιτικάντηδες και υπηρέτες των πο-
λιτικάντηδων και συνδικαλιστές, φυσικά, των µνηµονιακών απο-
κοµµάτων που τρίβουν τα χέρια τους και ετοιµάζουν ήδη
ιδιωτικές εταιρίες και τους αβαντάρουν, φυσικά, δήµαρχοι σαν
τον Μπουτάρη, που τόσο τον καίει αυτόν τον δήµαρχο, τον
Μπουτάρη, να πάρουν ιδιώτες στη διαχείριση των απορριµµάτων
και των ανακυκλώσιµων.

Δώστε λύση τώρα σαν Κυβέρνηση, µε µονιµοποίηση των ερ-
γαζοµένων στην καθαριότητα. Καθαρίστε τώρα τις πόλεις από
τα σκουπίδια. Μη δίνετε πάτηµα ούτε στη Νέα Δηµοκρατία ούτε
στους Μπουτάρηδες που ζητούν να πάει στους ιδιώτες η διαχεί-
ριση των απορριµµάτων. Δώστε σωστή και δίκαιη λύση στους
Έλληνες εργαζόµενους, αν φυσικά η µνηµονιακή εντολή σάς το
επιτρέπει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώθηκε ο

κατάλογος των οµιλητών. Προχωρούµε στις δευτερολογίες.
Τον λόγο έχει ο κ. Πέτρος Κωνσταντινέας, Βουλευτής του ΣΥ-

ΡΙΖΑ.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ευχαριστώ.
Κατ’ αρχάς θα ήθελα να ξεκινήσω µε τις δύο αθλητικές τρο-

πολογίες που ενσωµατώνονται, όπως είπε και ο κύριος Υφυπουρ-
γός.

Η πρώτη αφορά στην άδεια προετοιµασίας, µετ’ αποδοχών,
αθλητών υψηλού επιπέδου -και προπονητών- που εργάζονται σε
δηµόσιους φορείς µε σκοπό τη συµµετοχή τους σε σηµαντικά
αθλητικά γεγονότα και µε αντικειµενικά κριτήρια. Δεν µπορούµε
να τους χρησιµοποιούµε όποτε θέλουµε και όταν τους χρειαζό-
µαστε για διακρίσεις, να µην υπάρχει αυτή η αποκατάσταση.

Η δεύτερη τροπολογία ήταν πάγια στις προγραµµατικές δη-
λώσεις του αθλητικού τµήµατος του ΣΥΡΙΖΑ. Καταλαβαίνω τον
κ. Κεφαλογιάννη ότι µπορεί να µπήκε λίγο βιαστικά, αλλά η επε-
ξεργασία της ολοκληρώθηκε, δεν έγινε βιαστικά και το αποτέλε-
σµά της είναι αυτό το οποίο ενσωµατώνεται στα άρθρα.

Σχετικά µε την κάρτα υγείας θα ήθελα να πω ότι αυτό µας τιµά
όλους, ώστε να µη γίνονται αυτά που γινόντουσαν. Όσο για τα
δελτία που υπογράφουν και έχουν κάρτα υγείας, ξέρουµε πώς
έµπαιναν οι σφραγίδες των γιατρών σε αθλητικά σωµατεία.

Ξεκινάω τον λόγο µου ως εξής: Εδώ ήρθαµε να προωθήσουµε

τροποποιητικές διατάξεις του ν.2725/1999. Τονίζω πως δεν πρό-
κειται για ένα νόµο-πλαίσιο, ο οποίος επιτάσσει εντατικό δηµόσιο
διάλογο, το οποίο θα έρθει και αυτό. Πρόκειται για ένα µίνι νο-
µοσχέδιο, που προσπαθεί να συνθέσει το διαλυµένο παζλ του
αθλητισµού. Δυόµισι χρόνια τώρα βάζουµε τάξη σε όλο αυτό το
συνονθύλευµα αναρχίας που επικρατούσε στον αθλητισµό από
τις προηγούµενες κυβερνήσεις.

Με ικανοποίηση στη χθεσινή ακρόαση όλων των εµπλεκοµέ-
νων φορέων δεχτήκαµε για όλα τα άρθρα, µηδενός εξαιρουµέ-
νου, τα θετικά σχόλια. Αυτό, όµως, που µας προκαλεί αλγεινή
εντύπωση, είναι η τάση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να µας
κουνάει το δάχτυλο πάνω σε ένα υπερκοµµατικό ζήτηµα, όπως
είναι ο αθλητισµός, την ίδια στιγµή που η ίδια είχε δηµιουργήσει
τη µεγαλύτερη δεξαµενή ψηφοθηρίας µέσω άσκησης πολιτικής
υπέρ των ηµετέρων.

Τι να πρωτοθυµηθεί κανείς; Τα διπλά ΑΦΜ; Τις εταιρικές συ-
νενώσεις; Τη διαγραφή χρεών, χωρίς καταλογισµό ευθύνης σε
υπαίτιους, µέσα σε µία νύχτα; Την πλήρη απαξίωση των ερασι-
τεχνικών σωµατείων υπέρ των ανώνυµων εταιρειών; Να θυµηθεί
κανείς το σύστηµα σαράντα χρόνων που ψήφιζε χαρακτηριστικές
τροπολογίες εν µία νυκτί και που κατασπαταλούσε χρήµατα
προς όφελος φίλων και κουµπάρων; 

Η κ. Καραµανλή γελάει, ίσως δεν τα θυµάται.
Να θυµηθεί κανείς τα σωµατεία-φαντάσµατα, που ρουφούσαν

κρατικές επιχορηγήσεις και δεν είχαν πάει να βγάλουν σφραγίδα
στα τυπογραφεία;

Να θυµηθούµε χρηµατοδοτήσεις για στάδια, που νοµίζατε ότι
θα χτιζόταν το Μαρακανά και, τελικά, γινόταν ένα γηπεδάκι οµά-
δας, στο οποίο δεν µπορούσαν ούτε οι αθλητές να παίξουν µέσα;
Δεν τα ξεχνάµε όλα αυτά. Μήπως να θυµηθούµε το πρόσφατο
σκάνδαλο της ΕΠΟ µε την κάρτα υγείας αθλητή, στο οποίο, µά-
λιστα, εµπλέκεται και ένας αχυράνθρωπος, που είναι πολιτικά
προσκείµενος σε εσάς και ο οποίος είναι από τον τόπο µου;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Πώς λέγεται; 
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Είναι για πέντε κακουργήµατα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Πείτε το όνοµα.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Μήπως, κυρία Καραµανλή, να θυ-

µηθούµε τους Υπουργούς των προηγούµενων κυβερνήσεων, οι
οποίοι έπαιρναν το ταµείο του Υπουργείου τους για την περιφέ-
ρειά τους για µία χούφτα ψήφους; Γήπεδο «5x5» κατασκευά-
στηκε στο χωριό επαρχίας Υφυπουργού σας, όπου ο µικρότερος
κάτοικος εκεί ήταν εξήντα τριών ετών. 

Κι επειδή σας άκουσα να κόπτεσθε για το αθλητικό τµήµα του
ΣΥΡΙΖΑ και τη γνωµοδότησή του, µπορώ, αν θέλετε, να σας
δώσω τις θέσεις του και το έργο του. Γιατί το αθλητικό τµήµα
της Νέας Δηµοκρατίας δεν υφίσταται. Έχει επιτελέσει σηµαντικό
έργο, καταγράφοντας πόλη πόλη, χωριό χωρίο, τα προβλήµατα
που υπάρχουν γενικότερα στον αθλητισµό, όταν εσείς και οι
όµοιοί σας διαµορφώνατε άποψη για τον αθλητισµό µεταξύ των
γραφείων των ανώνυµων εταιρειών. 

Τέλος από αυτό το Βήµα θα ήθελα να επιστήσω την προσοχή
στο ΕΣΡ, διότι µε την ισχυρή παρουσία µεγαλοπαραγόντων στη
µιντιακή αρένα φοβάµαι, ότι θα ξεκινήσει ένα ατελείωτο γαϊτα-
νάκι οπαδικών µηχανών του κιµά, που θα διαβρώσει συνειδήσεις.
Μακάρι να µη βγω µάντης κακών εξελίξεων. 

Κυρία Καραµανλή, ο καθένας έχει τη δική του πορεία στο µε-
τερίζι του αθλητισµού.Επειδή εδώ και τρεις µέρες συζητάµε για
ένα µικρό νοµοσχέδιο και αναφέρατε το όνοµά µου, το όνοµα
του Πέτρου Κωνσταντινέα, παραπάνω απ’ ότι είναι τα προβλή-
µατα ακούστε το εξής: Ξεκινήσαµε από το ίδιο µετερίζι ως αθλη-
τές και καταλήξαµε ως Βουλευτές. Επειδή µε παρακολουθείτε κι
επειδή ψάχνετε στο ίντερνετ µε τους συνεργάτες σας, θα σας
δώσω να διαβάσετε το τελευταίο µου άρθρο «Υπάρχουν, άραγε,
ροµαντικοί;». Διαβάστε το. Το καταθέτω και για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Πέτρος Κωνσταντινέας κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Γιατί, κυρία Καραµανλή, άλλοι ζηµιώνονται ψυχικά και οικονο-
µικά για τις ροµαντικές τους ιδέες κι άλλοι καταφεύγουν να πά-
ρουν συµβουλές από υπόδικους και καταδικασµένους τελεσίδι-
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κα. Ναι, µη µου κουνάτε το δάχτυλο, εσείς τα κάνατε αυτά. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Δεν κούνησα κανένα δάχτυλο. 
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Το έκαναν για ψηφοθηρικούς λό-

γους στη Β’ Αθηνών. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Δεν είµαστε
όλοι το ίδιο.

Τέλος επειδή σας κόπτει το αθλητικό τµήµα και ο Πέτρος Κων-
σταντινέας, θα σας πω το τελευταίο: Ο Πέτρος Κωνσταντινέας
δεν είναι κανενός Γιάννη, κανενός Ιβάν, κανενός Δηµήτρη και κα-
νενός Βαγγέλη. Άλλοι τα έκαναν αυτά. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει η ει-

σηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, η κ. Καραµανλή, για επτά
λεπτά.

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πραγµατικά δεν ξέρω τι σας συµβαίνει, κύριε συνάδελφε, και

γιατί καταφεύγετε σε τέτοια µέσα και σε τέτοιες πηγές για να
στηριχθείτε. Πρέπει να είστε, πραγµατικά, κυριευµένος από απέ-
ραντη απόγνωση να ξέρετε. Θα ήθελα να σας πω κάτι το οποίο,
όµως, πρέπει να µείνει µεταξύ µας κι αυτό πρέπει να µου το υπο-
σχεθείτε εδώ στην Ολοµέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πώς εννοείτε το
«µεταξύ µας», δηλαδή; 

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Παρακαλώ µη µε διακόπτετε, κύριε Πρό-
εδρε.

Εάν όντως σας ενδιαφέρει η γνώµη µου γι’ αυτό που είπατε
προ ολίγου, θέλω να σας επισηµάνω το εξής: Στις 9 το βράδυ,
δηλαδή σε τέσσερις ώρες από τώρα, θα µιλήσω στο τηλέφωνο
µε την κολλητή µου και εκεί θα τα πω όλα. Γι’ αυτό σας παρα-
καλώ να πάτε στους φίλους σας, να τους παραγγείλετε τη συνο-
µιλία µας να είναι πεντακάθαρη και µε κεφαλαία γράµµατα.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σε εσάς, κύριε Υπουργέ, τώρα. Χαίροµαι που χρησιµοποιείτε

τις εκφράσεις µου ότι σήµερα είναι Τρίτη. Πραγµατικά σήµερα
είναι Τρίτη και γελάει κάθε πικραµένος. Επίσης είναι Τρίτη και σε
όλη αυτή την προσπάθεια ιδιαιτέρως του προκατόχου σας -γιατί
εσείς πληρώνετε, ως επί τω πλείστον, το µάρµαρο του προκατό-
χου σας, του κ. Κοντονή- δεν έχετε πλέον τη στήριξη της κοινω-
νίας σε ό,τι κάνετε, γιατί η κοινωνία έχει γυρίσει την πλάτη της
στο πολύπαθο ποδόσφαιρο.

Είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι τους κανόνες στη διαπραγµάτευση,
τους θέτει η ελληνική πολιτεία. Τους θέτει η FIFA. Παραδεχθείτε
το. Είπατε ακόµη ότι στο πλαίσιο της διαπραγµάτευσης γίνονται
και τακτικές αναδιπλώσεις, αλλά σηµασία έχει το τελικό αποτέ-
λεσµα. 

Πείτε µας, είναι τακτική αναδίπλωση, να περιµένει η πολιτεία
πρώτα το καταστατικό της ΕΠΟ και µετά να νοµοθετήσει; Εσείς
δεν ήσασταν εκείνος, που δηλώνατε ότι η αντιπροσωπευτικότητα
των σωµατείων στα όργανα της ΕΠΟ είναι για το κόµµα σας µεί-
ζονος σηµασίας; Τώρα γιατί είστε έτοιµος να δεχθείτε ακόµη και
έναν εκπρόσωπο των ενώσεων για την εκλογική γενική συνέ-
λευση της ΕΠΟ;

Μιλήσατε ακόµη µία φορά υπέρ της απονοµής δικαιοσύνης
στο ποδόσφαιρο από τακτικούς δικαστές, κύριε Βασιλειάδη. Συµ-
φωνούµε. Εσείς -όχι εσείς ο ίδιος η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
εννοώ- δεν είστε, όµως, που καταργήσατε στην πράξη την από-
φαση του διαιτητικού δικαστηρίου της ΕΠΟ τον περασµένο
Οκτώβριο, αποδεχόµενος την επιτροπεία της FIFA στο ελληνικό
ποδόσφαιρο µέσω της προσωρινής διοικούσας επιτροπής; 

Όσον αφορά τις αθλητικές εγκαταστάσεις, είπατε ότι για δε-
κατρία χρόνια υπήρχε δαιδαλώδες θεσµικό πλαίσιο που δεν µπο-
ρούσε να εφαρµοστεί και γι’ αυτό βάζετε απλούστερους κανόνες
και αποκεντρώνετε τις αρµοδιότητες. Οι φορείς, όµως, που κα-
λούνται να υλοποιήσουν αυτούς τους κανόνες και να επωµιστούν
τις ανάλογες ευθύνες, δεν έχουν πει την άποψή τους. 

Έχει έρθει υπόµνηµα από τον Πρόεδρο της Ένωσης Περιφε-
ρειών Ελλάδος, κ. Κώστα Αγοραστό -το οποίο θα καταθέσω στα
Πρακτικά- ο οποίος µεταξύ άλλων λέει: «Μεσούντος του διαλό-
γου για το νέο θεσµικό πλαίσιο των ΟΤΑ, κατατίθεται για σοβα-
ρότατα ζητήµατα, απολύτως αιφνιδιαστικά, ένα νοµοσχέδιο µε
αποσπασµατικές ρυθµίσεις, χωρίς καµµιά προετοιµασία και προ-
γραµµατισµό, χωρίς να έχει προηγηθεί οιασδήποτε µορφής ενη-

µέρωση και διάλογος µεταξύ των συναρµοδίων Υπουργείων και
των θεσµικών οργάνων της τοπικής αυτοδιοίκησης α’ και β’ βαθ-
µού.». 

Υποστηρίζει ακόµη το εξής: «Πλήθος θεµάτων που εξ ορισµού
θα έπρεπε να είχαν συµπεριληφθεί στις διατάξεις του νόµου, πα-
ραµένουν ασαφή ή αρρύθµιστα σε γκρίζες ζώνες και παραπέµ-
πονται σε παράγωγες δευτερογενείς νοµοθετικές ρυθµίσεις,
δηλαδή υπουργικές αποφάσεις, οι οποίες κατά κανόνα είτε έρ-
χονται πολύ αργά είτε ποτέ.».

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Καραµανλή καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στο άρθρο 18 παράγραφος 3 -σας το ζητήσαµε και λίγο νωρί-
τερα, να µας απαντήσετε παρακαλώ- προβλέπεται η δυνατότητα,
µε υπεύθυνη δήλωση, ο φορέας της επένδυσης να µειώσει το τε-
λικό ενισχυόµενο κόστος της επένδυσης, από αυτό που αρχικά
είχε εγκριθεί. Ρωτάµε: Αυτή η υπεύθυνη δήλωση θα κατατίθεται
στην επιτροπή για να εξεταστεί ή αρκεί µόνο η κατάθεσή της και
µειώνεται το κόστος; Ρωτάµε, για να µπορέσουµε να πάρουµε
θέση και να δούµε τι θα ψηφίσουµε.

Όσον αφορά τις άδειες των διακρινόµενων αθλητών, έχω να
πω τα εξής: Κατ’ αρχάς είναι η τρίτη συνεχόµενη φορά που τρο-
ποποιείτε ως Κυβέρνηση όχι απλά το συγκεκριµένο άρθρο αλλά
τη συγκεκριµένη παράγραφο του άρθρου. Αυτό και εάν είναι
πρόχειρη και αποσπασµατική νοµοθέτηση. 

Μιλήσατε, κύριε Βασιλειάδη, και για αθλητές που δεν τους θέ-
λετε «παρκαρισµένους» στο δηµόσιο. Με αυτό που κάνετε, µε τις
εκατόν πενήντα έως εκατόν εξήντα πέντε υπηρεσιακές ηµέρες
αδείας, κύριε Υφυπουργέ, δεν «παρκάρετε» µόνιµα αθλητές στο
δηµόσιο;

Μας κατατάξατε στο τέλος της πρωτολογίας σας στους προ
Χριστού κυβερνώντες. Έτσι όπως νοµοθετείτε και πολιτεύεστε
ως κόµµα και ως Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ, εσείς, τελικά, επι-
χειρείτε διακαώς, να γίνετε µέρος του κακού παρελθόντος. Με
άλλα λόγια είστε µέρος του προβλήµατος και όχι της λύσης του.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Καραµανλή.
Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια της Δηµοκρατικής Συµπαρά-

ταξης κ. Χαρά Κεφαλίδου.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, θα τοποθετηθώ επί των άρθρων

στο τέλος. Θέλω να δώσω λίγο περισσότερο χρόνο στις τροπο-
λογίες, που και αυτή τη φορά δεν καταφέραµε να περιορίσουµε
τον κακό µας εαυτό και πολλές και αρκετές από αυτές ούτε επεί-
γουσες ήταν αλλά µάλλον άσχετες.

Ξεκινάω µε την υπουργική, η οποία αφορά τροποποίηση δια-
τάξεων του ν.3908/2011. Ο κ. Κωνσταντινόπουλος έχει ζητήσει
τον λόγο και έχει τοποθετηθεί στην Ολοµέλεια. Εκεί, λοιπόν, εί-
µαστε θετικοί.

Πάµε στην υπουργική µε γενικό αριθµό 1075/2013, που αφορά
το Υπουργείο Ναυτιλίας. Εκεί, λοιπόν, θα καταψηφίσουµε, θεω-
ρώντας ότι στο άρθρο 130 της παραγράφου 6 του ν.4389/2016,
καταργείται η οργάνωση και η διάρθρωση των οργανωτικών µο-
νάδων της Δηµόσιας Αρχής Λιµένος, που έπρεπε µε προεδρικό
διάταγµα να έχουν συγκεκριµενοποιηθεί. Ρυθµίζονταν, δηλαδή,
µε προεδρικό διάταγµα. Η συγκεκριµένη τροπολογία δεν ολο-
κληρώνει αυτή την υποχρέωση που είχε από το προεδρικό διά-
ταγµα και αναρωτιόµαστε ποιος φορέας µέχρι σήµερα ήλεγχε
την υπηρεσία δηµοσίου συµφέροντος του µεγαλύτερου λιµανιού
της χώρας, που είναι η Δηµόσια Αρχή Λιµένος, και µε ποιον
τρόπο θα γίνει κάτι αντίστοιχο και στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης. 

Τέλος στις παραγράφους 16 και 17 προβλέπεται ότι θα µπορεί
να αποσπαστεί στη Δηµόσια Αρχή Λιµένος, εκτός του οργανι-
σµού, για πέντε χρόνια προσωπικό, που είτε θα προέρχεται από
το Υπουργείο Ναυτιλίας, χωρίς τη σύµφωνη γνώµη του υπηρε-
σιακού συµβουλίου, είτε από το Λιµενικό Σώµα -µάλιστα σε µια
κρίσιµη περίοδο λόγω του µεταναστευτικού- και από τις Ένοπλες
Δυνάµεις χωρίς να υπάρχει αντιστοίχιση των αρµοδιοτήτων. Άρα
θεωρούµε ότι είναι απολύτως φωτογραφική, εξυπηρετεί τις υπο-
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χρεώσεις, ίσως, που έχουν αναλάβει ο κ. Κουρουµπλής µε τον κ.
Καµµένο και γι’ αυτό αυτή την τροπολογία την καταψηφίζουµε.

Πάµε στην υπουργική τροπολογία για τον επανακαθορισµό
του πλαισίου παροχής υπηρεσιών καθαριότητας. Πολύς λόγος
έχει γίνει σήµερα. Μονοπωλήθηκε σχεδόν η κουβέντα. Εγώ πρέ-
πει να σας πω ότι η πολυαναµενόµενη λύση, στερείται στοιχει-
ωδών δικλίδων εφαρµοσιµότητας. Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
τάζει απεριόριστους διορισµούς, που είναι µόνο προφορικοί. 

Στο κείµενο, λοιπόν, της τροπολογίας αποφεύγουν να εξαιρέ-
σουν ρητά τις ανταποδοτικές υπηρεσίες από τις περιοριστικές,
για τις προσλήψεις, µνηµονιακές διατάξεις, που οι ίδιοι µόλις ψή-
φισαν. Στελέχη τους, άλλωστε, όπως είναι ο κ. Κατρούγκαλος
πρωτεργάτης του σηµερινού χάους των παρατασιούχων, οµολο-
γούν ακόµη ότι η εξαίρεση αυτών των προσλήψεων από το µνη-
µόνιο δεν έχει συµφωνηθεί, αλλά για αυτό καταβάλλεται σχετική
προσπάθεια. Ό,τι καταλαβαίνει κανείς από αυτό. Πολιτική απάτη
που δεν σταµατά εκεί.

Κάθε φράση της λύσης που σήµερα µας παρουσίασε ο κ.
Σκουρλέτης, αποδεικνύει πως µόνη έγνοια τους, είναι να φύγει
η καυτή πατάτα από τα χέρια τους. Οι υπογράφοντες Υπουργοί
δεν αναλαµβάνουν καµµιά δική τους δέσµευση ούτε καν την εκ
µέρους τους έγκριση και προώθηση του αιτήµατος στους δή-
µους. Θέτουν προθεσµίες µόνο για τις ενέργειες των άλλων.
Είναι δε εντυπωσιακό, πως καµµιά διασφάλιση δεν φαίνεται να
υπάρχει για τα δεδουλευµένα χιλιάδων συνανθρώπων µας. 

Ξορκίζουν στα λόγια την ιδιωτικοποίηση των υπηρεσιών απο-
κοµιδής, όταν -θα σας θυµίσω- αυτή η Κυβέρνηση ικανοποίησε
το χρόνιο αίτηµα παραχωρησιούχων µεγάλων έργων, που ζητού-
σαν να εξαιρεθούν από τα ανταποδοτικά τέλη καθαριότητας. Να
σας θυµίσω ότι αυτό το αίτηµα οι προηγούµενες κυβερνήσεις
δεν το είχαν αποδεχθεί. Φυσικά αυτό, όπως καταλαβαίνετε, οδή-
γησε στην ιδιωτικοποίηση των υπηρεσιών καθαριότητας σε κάθε
µεγάλη αποκρατικοποίηση.

Συνοψίζοντας, «ώδινεν όρος και έτεκεν µυν», διότι υποσχεθή-
κατε τα πάντα στους πάντες, λαϊκίσατε και τελικά αυτοπαγιδευ-
τήκατε στις ίδιες στις δικές σας αντισυνταγµατικότητες. Η
Δηµοκρατική Συµπαράταξη, λοιπόν, καταψηφίζει αυτή την τρο-
πολογία. 

Επειδή έσπευσε η κ. Γεροβασίλη να µας πει ότι όλο το θέµα
της διαχείρισης των σκουπιδιών έχει και ιδεολογικά χαρακτηρι-
στικά, σας λέω, λοιπόν, ότι σήµερα η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ και
ΑΝΕΛ αποµονώνεται από τη Βουλή, διότι το σύνολο της Αντιπο-
λίτευσης είναι απέναντι σε αυτή την κοροϊδία.

Επιτέλους πρέπει κάποια στιγµή να σκεφτούµε ότι η χώρα πρέ-
πει να προχωρήσει µπροστά. 

Προχωράµε στη βουλευτική τροπολογία που αφορά την πυ-
ροπροστασία. Δηλώνουµε «παρών». 

Για τη βουλευτική τροπολογία που αφορά τον ΦΟΔΣΑ είµαστε
θετικοί.

Για τη βουλευτική τροπολογία που αφορά την εκλογή σε ΣΕΠ,
λέµε «όχι». 

Σε ό,τι αφορά την κάρτα υγείας αθλητή λέµε «ναι» αλλά θέ-
λουµε να βάλουµε και µία υποσηµείωση. Λέτε εδώ ότι η έκδοση
της κάρτας υγείας των αθλητών γίνεται ατελώς χωρίς καµµιά οι-
κονοµική επιβάρυνση των αθλητικών σωµατείων και των αθλη-
τών. Απλώς να σας θυµίσω ότι εάν οποιοσδήποτε πάρει αυτή τη
στιγµή τηλέφωνο σε ένα δηµόσιο νοσοκοµείο και ζητήσει να κλεί-
σει κάποιες εξετάσεις, η καθυστέρηση θα είναι από έξι µήνες
έως έναν χρόνο, που σηµαίνει ότι πρακτικά οδηγείτε όλους αυ-
τούς τους πολίτες στο να πάνε σε ιδιώτη. Άρα περισσεύει η υπο-
κρισία και εδώ, κύριε Υπουργέ. 

Για τη βουλευτική τροπολογία που αφορά τις άδειες προετοι-
µασίας αθλητών και προπονητών, θεωρούµε πολύ µεγάλο το διά-
στηµα των εκατόν εξήντα ηµερών. Η θέση µας είναι «παρών». 

Για τη µεταφορά µαθητών και µαθητριών επειδή αφορά έναν
νοµό ο οποίος, πραγµατικά, έχει πληγεί από ακραία φαινόµενα,
λέµε «ναι».

Σε ό,τι αφορά τις χρηµατικές δωρεές στην Περιφερειακή Ενό-
τητα της Λέσβου, φυσικά και συµφωνούµε, αλλά θεωρούµε ότι
δεν πρέπει να είναι τόσο περιορισµένο και «φωτογραφικό». Πρέ-
πει να αφορά γενικότερα και άλλες περιοχές, που ενδεχοµένως

πλήττονται από έκτακτες συνθήκες. 
Τέλος, σε ό,τι αφορά την τροπολογία που ήρθε για τα ΔΗ-

ΠΕΘΕ, θέλω να σας πω ότι εκεί, επειδή βρισκόµαστε στο 2017
και όχι στη δεκαετία του 1980, είναι αδιανόητο να ζητάµε ο διευ-
θυντής που θα αναλάβει το ΔΗΠΕΘΕ, να έχει γνώσεις τουλάχι-
στον γυµνασίου. Επειδή οι αρµοδιότητες που θα έχει δεν είναι
µόνο το καλλιτεχνικό πρόγραµµα αλλά και διοικητικές αρµοδιό-
τητες, θεωρούµε ότι τουλάχιστον ένα πανεπιστηµιακό πτυχίο
είναι αναγκαίο. Σε ό,τι αφορά το εγνωσµένο κύρος, το οποίο θα
δώσει και τη δυνατότητα της αξιολόγησης, ποια επιτροπή θα
είναι αυτή, που θα κρίνει το εγνωσµένο κύρος και µε ποια κριτή-
ρια;

Επειδή τα ΔΗΠΕΘΕ είναι πια σε περιφερειακό επίπεδο, δεν
µπορούµε να γυρίσουµε ούτε στη δεκαετία του 1980 ούτε να θυ-
µόµαστε τους νόµους της Μελίνας, που για την εποχή τους µπο-
ρεί να ήταν εµπνευσµένοι αλλά σήµερα, δόξα τω θεώ, θέατρα
δεν υπάρχουν µόνο στην Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη αλλά υπάρ-
χουν και σε όλες τις επαρχιακές πόλεις. Οι συνθήκες έχουν αλ-
λάξει.

Έχω ολοκληρώσει, κύριε Πρόεδρε. Θα µου δώσετε τον λόγο
µετά για την κατ’ άρθρο τοποθέτηση στο νοµοσχέδιο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι µου το είπε και
η κ. Καραµανλή. Θα µπορέσετε µετά να τοποθετηθείτε κατ’
άρθρο. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Αντώνιος Γρέγος, ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής, για την
δευτερολογία του. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Έχουµε σήµερα ένα ακόµα νοµοσχέδιο µε τη διαδικασία του

επείγοντος και χωρίς καµµιά διαβούλευση. Το καταγγείλαµε και
στις επιτροπές. Έχετε ξεπεράσει κάθε όριο σχετικά µε τη νοµο-
θέτηση αλλά και γενικότερα. Ξεκινήσαµε µε ένα αθλητικό νοµο-
σχέδιο µε αµιγώς αθλητικά θέµατα που θα πρέπει να λυθούν
άµεσα και φέρνετε ένα ακόµη νοµοσχέδιο µε ένα σωρό εκπρό-
θεσµες τροπολογίες κάτω από την ασφυκτική πίεση των κατα-
στάσεων και έχοντας ήδη θέσει σε κίνδυνο τη δηµόσια υγεία µε
τις πολιτικές σας και φυσικά πάντα µε την επιτροπεία των δανει-
στών. Πανηγυρίζετε για το κλείσιµο της αξιολόγησης και τα 8,5
δισεκατοµµύρια που θα δοθούν και πάλι πίσω στους δανειστές. 

Υπάρχουν άρθρα του νοµοσχεδίου που θα τα ψηφίσουµε,
όπως είναι το άρθρο 2 και το άρθρο 11. Υπάρχουν άλλα που θα
ψηφίσουµε «παρών» και κάποια που θα καταψηφίσουµε, όπως
το άρθρο 3 ή κάποιες τροπολογίες που έγιναν άρθρα. 

Την ώρα που µιλάµε, εξαιτίας των πολιτικών Νέας Δηµοκρα-
τίας, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ και πολλών ανίκανων δηµάρχων -σύµφωνα
µε καταγγελία υπάρχει και η προειδοποίηση του ΚΕΕΛΠΝΟ- η
δηµόσια υγεία βρίσκεται σε άµεσο κίνδυνο και η εικόνα της
χώρας έχει πληγεί τροµερά εν µέσω τουριστικής περιόδου. Λέµε
και πάλι ότι για αυτή την κατάσταση ευθύνονται και η Νέα Δηµο-
κρατία και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ.

Χθες µιλούσαµε για κρουαζιέρες και σήµερα µιλάµε για χρήση
γυµναστηρίων σε ξενοδοχειακές µονάδες και µε αυτές τις κινή-
σεις λέµε ότι θα αναβαθµιστεί ο τουρισµός. Αυτή τη στιγµή οι ει-
κόνες που κυκλοφορούν στο διαδίκτυο σε όλον τον κόσµο, µάς
έχουν κάνει διεθνώς ρεζίλι. Οι πελατειακές σχέσεις των κυβερ-
νήσεων και η εκµετάλλευση των εργαζοµένων οδήγησαν ακόµα
µια φορά σε αυτή την κατάσταση και φυσικά ευθύνη έχουν και
πολλοί δήµαρχοι, που το µόνο που τους ενδιαφέρει είναι να διορ-
γανώνουν παρελάσεις µε γνωστούς χορηγούς ή να απαγο-
ρεύουν νόµιµες συγκεντρώσεις της Χρυσής Αυγής ή διανοµές
τροφίµων σε Έλληνες.

Μιλήσαµε εκτεταµένα στο άρθρο 3 για παραβίαση προσωπι-
κών δεδοµένων, γιατί τα στοιχεία που απαιτούνται για την έκ-
δοση του αγωνιστικού εισιτηρίου είναι και το ΑΜΚΑ και το ΑΦΜ.
Να πούµε εδώ ότι οι γνωστές ευαίσθητες οµάδες, χρησιµοποιούν
ή δεν χρησιµοποιούν διπλά ΑΦΜ ή κάποια πλαστά ΑΜΚΑ, προ-
κειµένου να εισπράξουν επιδόµατα. Καταλαβαίνετε σε ποιες
ευαίσθητες οµάδες αναφέροµαι. Θα καταθέσω και σχετική ερώ-
τηση πάνω σε αυτό, γιατί έχουµε καταγγελίες από υπαλλήλους
σε δήµους και σε περιφέρειες.
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Συνεχίζει η Κυβέρνηση µε ψέµατα και υποσχέσεις, να προσπα-
θεί να εκµεταλλευθεί εργαζόµενους και µάλιστα σε βάρος όλων
των πολιτών. Φυσικά οι δανειστές τοκογλύφοι απαγορεύουν τις
προσλήψεις και αυτοί στο τέλος διαµορφώνουν την πολιτική της
Κυβέρνησης. Φυσικά προκύπτουν κάποια ερωτήµατα που χρή-
ζουν άµεσων απαντήσεων, αν θα γίνουν κανονικά οι πληρωµές
των ανθρώπων αυτών, ποιος είναι επιτέλους ο αριθµός των συµ-
βασιούχων καθαριότητας που υπάρχουν στους δήµους, πόσοι
έχουν αποσπαστεί σε υπηρεσίες γραφείου ή σε διάφορες άλλες
άσχετες θέσεις.

Φυσικά να πούµε ότι ήρθαν τελευταία στιγµή οι αρµόδιοι
Υπουργοί να µας ενηµερώσουν και να απολογηθούν όχι ενώπιον
µας αλλά ενώπιον του ελληνικού λαού. Να πούµε ότι η καθαριό-
τητα είναι και αδιαπραγµάτευτο αγαθό και υποχρέωση της πολι-
τείας και οι πολίτες πληρώνουν γι’ αυτό το αγαθό. Υπάρχουν
τρόποι τα σκουπίδια να αξιοποιηθούν όπως σε πολλά προηγµένα
κράτη και να γίνουν λύση και όχι πρόβληµα.

Ακόµα µε τροπολογίες της τελευταίας στιγµής τα προβλήµατα
αυτά δεν πρόκειται να εκλείψουν. Θα συνεχιστούν. Γνωρίζετε τα
προβλήµατα. Εµείς τα είχαµε καταγγείλει επανειληµµένα και για
µια ακόµα φορά δεν κάνατε ό,τι µπορούσατε και ό,τι έπρεπε.

Για να προλάβω τους συνήθεις κακόπιστους, θα ψηφίσουµε
ανάλογα σε κάθε άρθρο, όπως έχουµε αιτιολογήσει στις οµιλίες
µας. 

Σχετικά µε την τροπολογία που αφορά τους σεισµόπληκτους
της Λέσβου, το νησί έχει ένα τεράστιο πρόβληµα, όπως και η
Χίος, λόγω της συνεχιζόµενης εισβολής λαθροµεταναστών και
παραµονής τους στο νησί και τη σωρεία εγκληµατικών ενεργειών
σε βάρος των κατοίκων. Φυσικά θα πρέπει να βοηθηθούν οι κά-
τοικοι.

Επίσης πρέπει να λάβετε υπ’ όψιν σας το υπόµνηµα της Ένω-
σης Περιφερειών Ελλάδος, σχετικά µε τα άρθρα στα οποία ανα-
φέρεται αυτό το υπόµνηµα. Ήρθε λίγο καθυστερηµένα αυτό και
δεν ήρθε ο συγκεκριµένος φορέας στην επιτροπή.

Όπως είχα πει και στην πρώτη αναφορά µου στην επιτροπή,
ξέραµε ότι θα έρθουν άσχετες τροπολογίες οι οποίες θα επισκιά-
σουν το νοµοσχέδιο. Αυτό θα συνεχιστεί προφανώς, γιατί λάθος
ξεκινήσατε, λάθος συνεχίζετε και άσχηµα θα κλείσει και αυτή η
δεύτερη αριστερή παρένθεση και δυστυχώς σε βάρος των Ελ-
λήνων πολιτών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε.
Προχωρούµε µε τον ειδικό αγορητή του Κοµµουνιστικού Κόµ-

µατος Ελλάδας, τον κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη, για τη δευτερο-
λογία του.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουµε να
προσθέσουµε κάτι περισσότερο για το σχέδιο νόµου, αν και ο
Υπουργός απέφυγε να πάρει θέση. Ανεξάρτητα αν το νοµοσχέ-
διο ήταν περιορισµένου χαρακτήρα, δόθηκε η δυνατότητα να
γίνει µια συζήτηση για τα φλέγοντα προβλήµατα που απασχο-
λούν τον αθλητισµό στη χώρα µας, όπως είναι τα ζητήµατα της
υποχρηµατοδότησης των αθλητικών κέντρων, των ερασιτεχνικών
σωµατείων, ακόµα και για αθλητές που µένουν απλήρωτοι και
έχουν προσφύγει στο Υπουργείο Εργασίας, στο Υπουργείο
Αθλητισµού και δεν έχουν πάρει ακόµα τα χρήµατα που τους
χρωστούν. Είναι µέτρα για τον σχολικό αθλητισµό, για τον αθλη-
τισµό στην ειδική αγωγή.

Δεν έχουµε την απαίτηση να υιοθετήσετε τη θέση που έχει το
ΚΚΕ ότι ο αθλητισµός είναι δικαίωµα, είναι ένα κοινωνικό αγαθό,
δεν είναι εµπόρευµα.

Κατά συνέπεια είναι πλέον φανερό ότι έχετε ταχθεί µε την ιδέα
ότι ο αθλητισµός είναι ταυτόσηµη έννοια µε την επιχείρηση και
το κέρδος.

Σε σχέση µε τις τροπολογίες, κατ’ αρχάς ως προς την τροπο-
λογία που αφορά τους συµβασιούχους στους δήµους, ο Κοινο-
βουλευτικός µας Εκπρόσωπος ανέλυσε εκτενώς τη θέση του
ΚΚΕ, σχετικά µε την εν λόγω τροπολογία και τον λόγο για τον
οποίο καταψηφίζουµε αυτή την τροπολογία.

Από την τοποθέτηση της κ. Γεροβασίλη θέλω µόνο να σχο-
λιάσω αυτό που είπε ότι «εµείς, δηλαδή, η Κυβέρνηση, νοµοθε-
τούµε µε ρεαλιστικό τρόπο».

Αλήθεια τι είναι ρεαλισµός και για ποιου τα συµφέροντα µάχε-
ται µε ρεαλισµό η Κυβέρνηση; Είναι ρεαλισµός, να πεταχτούν
στον δρόµο χιλιάδες συµβασιούχοι, αφού όλες οι κυβερνήσεις –
κι εσείς µέσα- τους ξεζουµίσατε και τώρα τους πετάτε στον
δρόµο; Είναι ρεαλισµός η εύκολη λύση και ο συµβιβασµός µε τις
δυσκολίες; Είναι ρεαλισµός, να καταργούνται κατακτήσεις, που
µε σκληρούς και συχνά αιµατηρούς αγώνες κέρδισε η εργατική
τάξη στη χώρα µας; Είναι ρεαλισµός, αυτό που θεωρείται δεδο-
µένο, το «έτσι τα βρήκαµε, έτσι θα πορευτούµε»; 

Θα πρέπει να µας απαντήσετε απέναντι σ’ αυτά τα ζητήµατα.
Γιατί δεν είναι ρεαλισµός, για παράδειγµα, οι εργαζόµενοι να
αγωνίζονται και να διεκδικούν το δικαίωµα στη δουλειά; Γιατί δεν
είναι ρεαλισµός, το να διεκδικεί ο συµβασιούχος να µην υπάρξει
καµµιά απόλυση και αντιθέτως να διεκδικούν το δικαίωµα στη µό-
νιµη και σταθερή δουλειά; Γιατί δεν είναι ρεαλισµός, το να ζητάνε
εδώ και τώρα στη Βουλή, να γίνει δεκτή η νοµοθετική ρύθµιση
που κατέθεσαν οι επιτροπές αγώνα συµβασιούχων από όλη την
Ελλάδα για την άµεση µετατροπή όλων των συµβάσεων από ορι-
σµένου χρόνου σε αορίστου; Γιατί δεν είναι ρεαλισµός το «καµ-
µιά ιδιωτικοποίηση της υπηρεσίας καθαριότητας»; Γιατί δεν είναι
ρεαλισµός, εν τέλει, οι εργαζόµενοι να απαιτούν τα αυτονόητα
δηλαδή τα δικαιώµατα σύµφωνα µε τις σύγχρονες ανάγκες τους,
σύµφωνα µε την αύξηση της παραγωγικότητας της εργασίας και
την αντικειµενική πρόοδο της επιστήµης και της τεχνολογίας;

Απλώς η Κυβέρνηση, κυρίες και κύριοι, έχει επιλέξει στρατό-
πεδο. Βγάζει όλη τη βρώµικη δουλειά από εκεί που την άφησαν
η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ µε τις προηγούµενες νοµοθε-
τήσεις και δουλεύουν για λογαριασµό των επιχειρηµατικών οµί-
λων και των εργολάβων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)

Αντί να προχωρήσει σε αυτοδίκαιη σύσταση ισάριθµων θέσεων
µε τους υπηρετούντες µε συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου, ζητά από τους δήµους, να προχωρήσουν σε εκτίµηση
των αναγκών. Για να δούµε τι θα πει «εκτίµηση των αναγκών».
Θα µπορούσε να γίνει, για παράδειγµα, κατά το Κοµµουνιστικό
Κόµµα, εάν άρει την απαγόρευση των προσλήψεων. Ιδού η
Ρόδος ιδού και το πήδηµα. Γιατί δεν το κάνει; Δεν το κάνει γιατί
έχει τη δέσµευση απέναντι στους εταίρους, απέναντι στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, απέναντι στο µεγάλο κεφάλαιο. 

Θα µπορούσε να προχωρήσει στην αυτοδίκαιη σύσταση µονί-
µων θέσεων εργασίας ίσων µε τον συνολικό αριθµό των υπηρε-
τούντων. Θα µπορούσε, για παράδειγµα, να καλύψει τις πιστώσεις
των δήµων. Γιατί δεν τις καλύπτει; Θα µπορούσε να τις καλύψει,
εάν καταργούσε το άρθρο 61 του ν.3979/2011 και όλο αυτό το νο-
µοθετικό οπλοστάσιο που παραδίδει τις υπηρεσίες καθαριότητας
στους ιδιώτες. 

Όλα αυτά τα αναφέρουµε σε σχέση µε τη συγκεκριµένη τρο-
πολογία και µε αφορµή την τοποθέτηση της κ. Γεροβασίλη.

Σε σχέση µε τη µε αριθµό 1074 τροπολογία µε τα άρθρα 16
έως 20 που αφορά την τροποποίηση διατάξεων του ν.4399/2016,
δηλαδή τον αναπτυξιακό νόµο, την καταψηφίζουµε, βέβαια, και
καταψηφίζουµε τα άρθρα 16 έως 20, γιατί θεωρούµε ότι αυτές
οι τροποποιήσεις που φέρνει αυτή η τροπολογία, ενισχύουν
ακόµα περισσότερο τα προνόµια του µεγάλου κεφαλαίου και επι-
ταχύνουν τις επενδυτικές δραστηριότητες αυτού.

Σε σχέση µε το άρθρο 21 και την τροπολογία µε γενικό αριθµό
1075 που αφορά τη ρύθµιση του Υπουργείου Ναυτιλίας σχετικά
µε την στελέχωση της Δηµόσιας Αρχής Λιµένων, θα θέλαµε να
πούµε τι κάνει αυτή η τροπολογία, την οποία, βεβαίως, καταψη-
φίζουµε. Αυτή η τροπολογία διαµορφώνει µια νέα αρχή, που θα
διεκπεραιώνει τις υποθέσεις της «COSCO» στα λιµάνια της
χώρας, εκεί που δεν µπορεί το Υπουργείο Ναυτιλίας. Είναι απλά
τα πράγµατα. Υπάρχει εκδούλευση, λοιπόν, στους επιχειρηµατι-
κούς οµίλους.

Σε σχέση µε τις βουλευτικές τροπολογίες η µε γενικό αριθµό
1076 δεν γίνεται αποδεκτή. Προχωρώ µε αυτές που έχουν γίνει
αποδεκτές. Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1077 αφορά την κά-
λυψη δράσεων πυροπροστασίας. Κοιτάξτε, εµείς θα πούµε «όχι».
Είναι πρόκληση. Οι δήµοι παίρνουν που παίρνουν ψίχουλα για
την αντιπυρική προστασία και τους ζητάτε να καλύψουν µε αυτά
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τα ψίχουλα, δηλαδή να χρηµατοδοτήσετε τους συνδέσµους των
ΟΤΑ για πυροπροστασία, αλλά που µε τη σειρά τους οι σύνδε-
σµοι θα τα δώσουν στους εργολάβους. Έλεος! Είναι προκλητική
η συγκεκριµένη τροπολογία και επικίνδυνη, βέβαια, για τα ζητή-
µατα της αντιπυρικής προστασίας, ειδικά στην κρίσιµη φάση που
διανύουµε. 

Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1078 για την παράταση
συγχωνεύσεων ΦΟΔΣΑ στους περιφερειακούς, λέµε «όχι». Είναι
η πολλοστή φορά που ζητάτε παράταση συγχώνευσης ΦΟΔΣΑ
στους περιφερειακούς. Αυτό το κάνει η Κυβέρνηση για να κερ-
δίσει χρόνο, προκειµένου να προχωρήσουν τα ΣΔΙΤ, µε τα οποία
κάποτε, βέβαια, ο ΣΥΡΙΖΑ δήλωνε ότι είναι αντίθετος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Σε σχέση µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1080 για την αυ-

τοδίκαιη έκπτωση αιρετών µελών µε κώλυµα εκλογής σε συµβού-
λια επιλογής προϊσταµένων για τα υπηρεσιακά συµβούλια των
περιφερειών λέµε «όχι». Η τροπολογία στην ουσία ξέρετε τι
κάνει; Ζητά να παραιτηθεί η γενική διευθύντρια που εκλέχθηκε,
παρανόµως βέβαια, αφού δεν συνυπολογίστηκαν οι ψήφοι εργα-
ζοµένων δύο Περιφερειακών Ενοτήτων, Ζακύνθου και Κεφαλλο-
νιάς της Περιφέρειας Ιονίων Νήσων, και στη θέση της να έρθει ο
επιλαχών. Στην ουσία, δηλαδή, παρακάµπτει τις ψήφους των ερ-
γαζοµένων, αντί να κάνει το δικό τους αίτηµα αλλά και της περι-
φέρειας για επανάληψη των εκλογών.

Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1081 για την κάρτα υγείας
αθλητή δηλώνουµε «παρών». Θεωρούµε ότι η πρόληψη και ο
έλεγχος πρέπει να παρέχονται δωρεάν στη νέα γενιά από ένα
οργανωµένο δίκτυο υπηρεσιών πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας. Δεν µπορεί το κόστος και την οργάνωση αυτής της δρα-
στηριότητας να τα αναλάβουν τα σωµατεία, µε επιβάρυνση για
τους γονείς. 

Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1082 για τις άδειες προ-
ετοιµασίας αθλητών-προπονητών, λέµε «ναι». 

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1083 δεν γίνεται αποδεκτή.
Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1084, που αφορά τη µετα-

φορά των µαθητών, λέµε «ναι». 
Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1086 για τις χρηµατικές δω-

ρεές υπέρ της Περιφερειακής Ενότητας Ανατολικού Αιγαίου, Λέ-
σβου δηλαδή, που αφορά τους σεισµούς, λέµε «ναι».

Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1087 που αφορά τους καλ-
λιτεχνικούς διευθυντές των περιφερειακών θεάτρων, λέµε «ναι».
Καλύτερα να είναι καλλιτεχνικοί διευθυντές, που είναι και γνώ-
στες του αντικειµένου και του χώρου παρά κάποιοι µε πτυχίο,
αλλά χωρίς να διαθέτουν την καλλιτεχνική εµπειρία. Αυτό το λέω
χωρίς να υποτιµώ τον ρόλο του πτυχίου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-

σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη
Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον
ν.3126/2003 Ποινική ευθύνη των Υπουργών όπως ισχύει στις 27-
6-2017:

1. Ποινική δικογραφία που αφορά στους: Πρώην Υπουργό
Εθνικής Άµυνας κ. Ευάγγελο Μεϊµαράκη, πρώην Υπουργό Μετα-
φορών και Επικοινωνιών και πρώην Υπουργό Πολιτισµού κ. Μι-
χάλη Λιάπη και στον πρώην Υπουργό Πολιτισµού και πρώην
Υπουργό Εµπορικής Ναυτιλίας, Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτι-
κής κ. Γεώργιο Βουλγαράκη,

2. Ποινική δικογραφία που αφορά στον Πρωθυπουργό κ. Αλέ-
ξιο Τσίπρα, στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας κ. Παναγιώτη Καµ-
µένο και στον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών
και Ενηµέρωσης κ. Νικόλαο Παππά.

3. Ποινική δικογραφία που αφορά στους: 
Πρώην Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης

κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή,
Πρώην Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού κ. Γε-

ώργιο Σταθάκη,
Πρώην Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-

καιωµάτων κ. Νικόλαο Παρασκευόπουλο,

Πρώην Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης κ. Γεώργιο Κατρούγκαλο,

Υπουργό Υγείας κ. Ανδρέα Ξανθό,
Υπουργό Οικονόµων κ. Ευκλείδη Τσακαλώτο,
Πρώην Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Παναγιώτη

Σκουρλέτη,
Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων κ. Χρήστο Σπίρ-

τζη,
Πρώην Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Θεό-

δωρο Δρίτσα,
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ευάγγελο

Αποστόλου,
Υπουργό Επικρατείας κ. Αλέξανδρο Φλαµπουράρη,
Πρώην Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής

Ανασυγκρότησης κ. Χριστόφορο Βερναρδάκη,
Αναπληρωτή Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπί-

νων Δικαιωµάτων κ. Δηµήτριο Παπαγγελόπουλο,
Αναπληρώτρια Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Θεανώ Φωτίου,
Αναπληρώτρια Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ουρανία Αντωνοπούλου,
Αναπληρωτή Υπουργό Υγείας κ. Παύλο Πολάκη,
Πρώην Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών κ. Τρύφωνα Αλε-

ξιάδη,
Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών κ. Γεώργιο Χουλιαράκη,
Πρώην Αναπληρωτή Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας

κ. Ιωάννη Τσιρώνη.
Προχωράµε µε τον κ. Λαζαρίδη, ο οποίος έχει τον λόγο για

πέντε λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Οι προηγούµενοι συνάδελφοι µίλησαν για επτά λεπτά, κύριε

Πρόεδρε. Δεν θα τα εξαντλήσω, δεν υπάρχει θέµα. 
Εγώ θα ήθελα να ξεκινήσω, σχολιάζοντας αυτό που άκουσα

από τους περισσότερους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης, τα
παράπονα όσον αφορά στις τροπολογίες. Θα ήθελα για άλλη µία
φορά να πω το εξής: Οι τροπολογίες αυτές γιατί έρχονται; Έρ-
χονται για να διορθώσουν τα λάθη του παρελθόντος, γιατί ο τρό-
πος µε τον οποίο κυβέρνησαν, είχε σαν αποτέλεσµα την
καταστροφή της χώρας και στη συνέχεια ανέλαβαν τη διάσωση,
έκαναν ακόµη χειρότερα τα πράγµατα, έφεραν και νόµους οι
οποίοι, πραγµατικά, ήταν ένα µπάχαλο. 

Θα σας αναφέρω ένα δύο παραδείγµατα. Προσωπικά έφερα
µία τροπολογία πριν από µερικούς µήνες, µε την οποία µπορέ-
σαµε και σώσαµε τα οικόπεδα ή για να είµαι πιο ακριβής τα οι-
κόπεδα τα οποία προορίζονταν για σχολεία σε όλους τους
δήµους στην Ελλάδα. Πήγαν και υποχρέωσαν τους δήµους, τους
έδωσαν οικόπεδα και τους υποχρέωσαν να υπογράψουν ότι
εντός πέντε ετών, θα έπρεπε να υλοποιήσουν την κατασκευή του
σχολείου -µηχανικός είµαι στο επάγγελµα µε µεγάλη πείρα στις
κατασκευές- δηλαδή θα έπρεπε εντός πέντε ετών ο δήµος να
ολοκληρώσει τη µελέτη, να βρει κονδύλια, να κατασκευάσει, να
εξοπλίσει το σχολείο και να το λειτουργήσει, πράγµα το οποίο
είναι αδύνατον πρακτικά. Εν τω µεταξύ θα πρέπει υπολογίσουµε
και την οικονοµική κρίση, την οποία βιώνει η πατρίδα µας. 

Τι είχε αυτό σαν αποτέλεσµα; Να πέσει το ΤΑΙΠΕΔ στα οικό-
πεδα αυτά, να θέλει να πάρει τα οικόπεδα από τους δήµους, µε
αποτέλεσµα να πάει περίπατο η υπόθεση σχολείο και στη συνέ-
χεια το ΤΑΙΠΕΔ να τα εκποιήσει. Με τροπολογία ήρθαµε και γλι-
τώσαµε τα σχολεία και τα πέντε χρόνια τα κάναµε πενήντα. Η
Νέα Δηµοκρατία καταψήφισε την τροπολογία αυτή, όπως και
άλλα κόµµατα την καταψήφισαν. 

Θα αναφέρω κάτι άλλο σε σχέση µε τα αναπτυξιακά προγράµ-
µατα τα οποία είχαν φέρει. Έφεραν αναπτυξιακά προγράµµατα,
µέσα στα οποία δεν είχαν προβλέψει το νοµικό πλαίσιο, µε το
οποίο θα είχε τη δυνατότητα κάποιος ο οποίος συµµετείχε σε
αυτό το πρόγραµµα επενδύσεων, να µπορεί να επιστρέψει τα
χρήµατα, εφόσον δεν µπορούσε για λόγους ανωτέρας βίας να
υλοποιήσει αυτό το επενδυτικό πρόγραµµα, δηλαδή εξαιτίας θα-
νάτου, εξαιτίας καιρικών συνθηκών κ.λπ.. Δεν υπήρχε το νοµικό
πλαίσιο και οι άνθρωποι ήταν εγκλωβισµένοι και δεν µπορούσαν
οι επιχειρηµατίες να επιστρέψουν τα χρήµατα. Φέραµε τροπο-
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λογία και βοηθήσαµε τους ανθρώπους αυτούς να επιστρέψουν
τα χρήµατα και να µπορέσουν να λύσουν αυτό το πρόβληµα. 

Κάτι άλλο τώρα από πλευράς ΠΑΣΟΚ. Μίλησε το ΠΑΣΟΚ για
διορισµούς. Ποιος µίλησε για διορισµούς; Το ΠΑΣΟΚ, το κόµµα
το οποίο έκανε στην ουσία κατάληψη του κράτους. 

Ξέρετε, εγώ τότε ήµουν νέος φοιτητής στα πρώτα χρόνια και
θυµάµαι ότι µε σηµειώµατα τότε διόριζαν οι Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ κόσµο στο δηµόσιο και σας το λέω εγώ, Βουλευτής των
Ανεξάρτητων Ελλήνων, που εµείς µέσα στην Κοινοβουλευτική
µας Οµάδα δεν έχουµε ούτε έναν δηµόσιο υπάλληλο. Είµαστε
όλοι επιστήµονες, ελεύθεροι επαγγελµατίες και επιχειρηµατίες.
Εποµένως το ΠΑΣΟΚ, τουλάχιστον, δεν µπορεί να µιλάει για διο-
ρισµούς στο δηµόσιο. Αυτό ας µην το εκλάβει κανείς ως µοµφή
προς τους δηµοσίους υπαλλήλους. Αλίµονο! Υπάρχει η συντρι-
πτική πλειοψηφία των δηµοσίων υπαλλήλων που είναι έντιµοι,
είναι ικανοί και επιτελούν το καθήκον τους µε συνέπεια και, πραγ-
µατικά, τους ευχαριστούµε ως Έλληνες γι’ αυτό. 

Κάτι άλλο τώρα προς την Αντιπολίτευση. Θα πρέπει να είναι
προσεκτική στο θέµα της διαχείρισης των σκουπιδιών, γιατί ξέ-
ρετε ότι το µεγαλύτερο κοµµάτι σήµερα, όσον αφορά τα κέρδη
της µαφίας είτε στην Ιταλία είτε οπουδήποτε στον κόσµο έχει να
κάνει µε τα σκουπίδια. Εποµένως δεν µπορεί να τάσσεται κανείς
a priori µε τέτοια ελαφρότητα και να λέει «όχι να πάνε τα σκου-
πίδια στους ιδιώτες» κ.λπ.. Θα πρέπει να είναι κανείς πάρα πολύ
προσεκτικός σε αυτό.

Εδώ ολοκλήρωσα, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ.
Προχωρούµε µε την επόµενη οµιλήτρια, την κ. Μεγαλοοικονό-

µου.
Παρακαλώ, κυρία Μεγαλοοικονόµου, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Εγώ δεν θα αναφερθώ σε πολλά πράγµατα, απλώς θέλω να

πω, κύριε Υπουργέ, ότι για άλλη µια φορά είδαµε ένα επείγον νο-
µοσχέδιο, που θεωρώ ότι µόνο για την ΕΠΟ ήταν το επείγον και
φτάσαµε στη λήξη του και είναι ένα σοβαρό πρόβληµα, γιατί επί
τόσα χρόνια διαιωνίζεται αυτό το ποδοσφαιρικό πρόβληµα µε βι-
αιότητες, µε στηµένα παιχνίδια, µε όλα αυτά τα προβλήµατα.
Πρέπει το ηλεκτρονικό εισιτήριο να το εφαρµόσουµε, όσο µπο-
ρούµε πιο γρήγορα.

Το µόνο που θεωρώ ότι ήταν σηµαντικό είναι τα Special
Olympics και πρέπει να φροντίσουµε για την αναβάθµισή τους,
να κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν από µέρους µας, να τους βοηθή-
σουµε όσο περισσότερο µπορούµε, γιατί το έχουν, πραγµατικά,
ανάγκη. Μας κάνουν υπερήφανους, γιατί είναι µια ειδική κατη-
γορία, που πιστεύω ότι δίνουν σώµα και ψυχή, για να φτάσουν
να σηκώσουν την ελληνική σηµαία εκεί που πρέπει να τη σηκώ-
σουν, χωρίς να περιµένουν τίποτα από το ελληνικό κράτος. Αυ-
τούς πρέπει να κοιτάξουµε πάνω από όλα. Τα υπόλοιπα τα βλέπω
τελείως στηµένα.

Ως προς την τροπολογία για τους δήµους και τα απόβλητα
ήταν ένα πρόβληµα που θέλατε να πάθετε. Τόσες φορές δίνατε
συνέχεια αναβολή στην αναβολή, αναθεωρούσατε τις συµβά-
σεις. Σας το είχα επισηµάνει από τον Μάρτιο, αλλά δεν µε
άκουσε ο κύριος Υπουργός. Δεν ξέρω τι θα κάνετε τώρα, τι απο-
φασίσατε και αν συµφωνήσατε. Δυστυχώς δεν µπόρεσα να το
παρακολουθήσω, γιατί ήµουν στην εξεταστική επιτροπή για την
υγεία. Δεν ξέρω τι έγινε. Ελπίζω να βρήκατε άκρη, γιατί τα σκου-
πίδια θα µας πνίξουν και υπάρχει φόβος για ασθένειες. Ελπίζω
να βρήκατε άκρη και λύση. Το εύχοµαι αυτό. Είναι για το καλό
της πατρίδας µας και της υγείας κυριότερα.

Θα επιφυλαχτούµε τώρα για την ψηφοφορία. Ελπίζω και εύ-
χοµαι να τα βρούµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ,

κυρία Μεγαλοοικονόµου.
Ο κ. Μαυρωτάς έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω από κάτι που είπε ο συνάδελφος,

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από τη Χρυσή Αυγή, που µί-

λησε για ντόπινγκ και αναβολικά. Το ντόπινγκ και τα αναβολικά
ας µην τα τσουβαλιάζουµε όλα. Υπάρχουν οι πονηροί που κό-
βουν δρόµο και υπάρχουν και οι χιλιάδες καθαροί αθλητές, που
µε τις δικές τους δυνάµεις προχωρούν όσο µπορούν. Το ντόπινγκ
είναι ένας λεκές για τον αθλητισµό, δεν είναι ο ίδιος ο αθλητι-
σµός. Μη στέλνουµε, λοιπόν, µηνύµατα αποθαρρυντικά για τον
αθλητισµό, ειδικά σε γονείς και παιδιά. Σας το λέει αυτό ένας άν-
θρωπος, που έχει φάει τη ζωή του στον αθλητισµό, οπότε κάτι
ξέρει.

Πάµε να δούµε λίγο τα του νοµοσχεδίου. Το υπόµνηµα από
την Ένωση Περιφερειών Ελλάδας όντως δεν το ξέραµε και θα
ήταν πολύ χρήσιµο, να είχαµε εδώ κάποιον εκπρόσωπό της χθες
στην ακρόαση των φορέων να µας µιλήσει. Το υπόµνηµα δείχνει
ότι υπήρξε µάλλον µια φτωχή προσυνεννόηση στις διαδικασίες
αδειοδότησης µεταξύ Υπουργείου και Ένωσης Περιφερειών Ελ-
λάδος. 

Όσον αφορά τις τροπολογίες, ένα γενικό σχόλιο είναι ότι, δυ-
στυχώς, υπάρχει µία οµολογουµένως συνεπής πρακτική της Κυ-
βέρνησης, να εισάγει µεταµεσονύκτιες σχεδόν τροπολογίες την
τελευταία στιγµή σε τελείως άσχετα σχέδια νόµου. Ακόµα και
εάν οι ρυθµίσεις που εισάγονται έχουν κάποια βάση, µε τον
τρόπο που εισάγονται και µε το διαδικαστικό αυτό τερτίπι µάς
δηµιουργείται εκ προοιµίου µία καχυποψία. 

Ξεκινάω µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1077 και ειδικό
αριθµό 15, που έχει να κάνει µε τις δράσεις πυροπροστασίας και
που διατίθενται πιστώσεις σε συνδέσµους ΟΤΑ. Η συγκεκριµένη
τροπολογία στην αιτιολογική έκθεση αναφέρει ότι σκοπός είναι
η ενίσχυση της αντιπυρικής προστασίας, προκειµένου να πραγ-
µατοποιηθεί ο έγκαιρος προγραµµατισµός των απαιτούµενων
προληπτικών δράσεων. Η αντιπυρική, όµως, περίοδος έχει ξεκι-
νήσει ήδη από τον Μάιο και έγκαιρος προγραµµατισµός δεν µπο-
ρεί να είναι τέλος Ιουνίου. Είναι, λοιπόν, µάλλον λίγο µπαγιάτικη. 

Σε ό,τι έχει να κάνει µε τις δωρεές από άλλες περιφέρειες
προς τη Λέσβο, είµαστε σαφώς θετικοί. Είπα κάποια πράγµατα
για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1081 και την τροπολογία
µε γενικό αριθµό 1082, που αφορούν την κάρτα υγείας αθλητή
και τις άδειες προετοιµασίας αθλητών, προπονητών. Θα θέλαµε
λίγο χρόνο να τα συζητήσουµε αυτά τα πράγµατα. Εάν ερχόν-
τουσαν µε την κανονική διαδικασία, πιθανόν να ήµασταν θετικοί. 

Για τη µεταφορά µαθητών στη Λέσβο και εκεί είµαστε θετικοί. 
Για τους καλλιτεχνικούς διευθυντές -τα είπε και ο Κοινοβου-

λευτικός µας Εκπρόσωπος- δεν µπορούµε να είµαστε θετικοί. 
Επιτρέψτε µου να κλείσω µε την τροπολογία 1085/23 του κ.

Σκουρλέτη για τους συµβασιούχους των ΟΤΑ. Με την τροπολο-
γία αυτή η Κυβέρνηση πετάει το µπαλάκι εξ ολοκλήρου στους
δήµους. Τους λέει εάν έχετε ανταποδοτικά τέλη, τότε να προσ-
λάβετε. Όµως, για να έχουν αυξηµένα ανταποδοτικά τέλη οι
δήµοι, θα πρέπει να αυξήσουν τα τέλη καθαριότητας, δηλαδή να
πληρώσουν παραπάνω οι δηµότες. 

Και εν τέλει τα «κιµπαριλίκια» που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ µε τους συµ-
βασιούχους από το 2015 και µετά και κυρίως από τον Οκτώβρη
του 2016 θα τα πληρώσουν οι δηµότες. Μάλιστα, στη σελίδα 4
της αιτιολογικής έκθεσης της τροπολογίας, αναφέρει ότι δεν
υπάρχει άλλο πρόσφορο µέσο για την αντιµετώπιση της παρού-
σας επείγουσας ανάγκης καθαριότητας µε τους σορούς που
έχουν δηµιουργηθεί. Όµως, αυτό είναι ένα ψέµα, γιατί στον
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», στο άρθρο 61 υπάρχει ρητή πρόβλεψη που επι-
τρέπει στους δήµους να συνάπτουν συµβάσεις µε ιδιώτες για την
αποκοµιδή των σκουπιδιών. Οπότε µεταξύ δηµόσιας υγείας και
µικροπολιτικής εµείς είµαστε σαφώς µε τη δηµόσια υγεία. 

Μιλήσαµε για ΣΔΙΤ, για συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα. Ακούσαµε µια µόνιµη ρητορική, ότι κάθε ιδιωτικό είναι σε
συνθήκες γαλέρας, Ακούσαµε για σκλαβοπάζαρα. Όµως, αφού
εσείς είστε η Κυβέρνηση, αυτό που πρέπει να κάνετε µόνο είναι
να υπάρξει µεγαλύτερος έλεγχος και κανόνες σε αυτές τις εται-
ρείες που κατηγορείτε. Αυτό είναι δική σας δουλειά. 

Σε ό,τι αφορά δε τη µοριοδότηση των υπαρχόντων είναι τόσο
υψηλή –το ακούσαµε και από άλλους οµιλητές- που ουσιαστικά
αποκλείει όποιον δεν υπηρετεί σε υπηρεσίες καθαριότητας από
τον συγκεκριµένο διαγωνισµό. Αυτό είναι ένα ζήτηµα. Πιθανό-
τατα θα καταπέσει εάν προσφύγει κάποιος σε δικαστήρια επικα-
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λούµενος την αρχή της ισότητας. Είναι, δηλαδή, µια φωτογρα-
φική διάταξη για όσους ήδη δουλεύουν. 

Τους ανέργους, όµως, που θα µπορούσαν να διεκδικήσουν µια
θέση και που δεν έχουν καµµία ΠΟΕ-ΟΤΑ να τους εκφράζει δεν
τους ρωτάµε ποτέ. Οι άνεργοι δεν έχουν, δεν είχαν φωνή, δεν
θα διαβούν ποτέ την πόρτα του Μαξίµου. Ας πρόσεχαν!

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ. 

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Αθλητισµού κ. Βασιλειάδης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς, επειδή δεν καταγρά-
φηκε πριν, να δηλώσω ότι κάνω αποδεκτή την τροπολογία 1085
µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, σχετικά µε το θέµα των σκουπι-
διών. 

Ακούσαµε ενδιαφέροντα πράγµατα όλο αυτό το τριήµερο, από
την Παρασκευή µέχρι και σήµερα, σχετικά µε τις διατάξεις που
φέραµε προς ψήφιση.

Σε ορισµένα πράγµατα εξακολουθούµε να κάνουµε ότι δεν κα-
ταλαβαίνουµε και αναφέροµαι στην έννοια του επείγοντος, ιδίως
όσον αφορά το θέµα της Ελληνικής Ποδοσφαιρικής Οµοσπον-
δίας. Θα το πω µια τελευταία φορά και ας κάνουµε πάλι ότι δεν
καταλαβαίνουµε: Η διάσταση που υπήρχε σχετικά µε το θέµα της
Ποδοσφαιρικής Οµοσπονδίας ήταν ότι µέχρι και πριν από ένα
χρόνο, πριν από την αλλαγή δηλαδή που φέραµε µε τον νόµο
Κοντονή, η Ελληνική Ποδοσφαιρική Οµοσπονδία εξαιρείτο από
τις διατάξεις του νόµου. Ξεκίνησαν όλες αυτές οι διαδικασίες
που είδαµε, η διελκυστίνδα αυτή που ζήσαµε και σε συνεργασία
µε τη FIFA και την UEFA αυτήν τη στιγµή λέµε ότι πάµε σε µια
νέα µέρα στην ΕΠΟ, που προβλέπει ένα νέο καταστατικό το
οποίο θα σέβεται την ελληνική έννοµη τάξη και θα έχει ενσωµα-
τωµένο ένα σχέδιο δράσης για την ορθή διακυβέρνηση, τη λο-
γοδοσία, τη χρηστή διοίκηση κ.λπ.. 

Στις 29 Μαΐου αποφασίστηκε η Γενική Συνέλευση της ΕΠΟ να
γίνει στις 30 Ιουνίου και την προηγούµενη Τετάρτη ήρθε το νέο
καταστατικό που ενσωµατώνει µέσα όλα τα συµφωνηµένα. Την
προηγούµενη Τετάρτη, δηλαδή, δόθηκε το έναυσµα για να µπο-
ρέσουµε να δώσουµε τη δυνατότητα να γίνει αυτή η γενική συ-
νέλευση. Εποµένως, όλα τα άλλα είναι δικαιολογίες για να
καλύψουµε µια άρνηση, να πούµε ότι κάτι γίνεται, κάτι άλλαξε
και κάποιες νίκες γίνανε. Και αυτό µου κάνει εντύπωση, κυρίως,
γιατί έρχεται και από πολιτικά κόµµατα τα οποία είχαν δώσει µια
αντίστοιχη µάχη χωρίς επιτυχία, δυστυχώς για το ποδόσφαιρο,
το 2006. 

Πριν πάω στα ερωτήµατα για την τροπολογία του Υπουργείου
Ανάπτυξης, θα ήθελα να δούµε λίγο το εξής θέµα: Λάβαµε κι
εµείς γνώση της θέσης της Ένωσης Περιφερειών σχετικά µε το
παρόν νοµοσχέδιο. Μου κάνει εντύπωση -γιατί µάλλον δεν µελέ-
τησε καλά, δεν πληροφορήθηκε καλά ή δεν συνεννοηθήκατε
καλά- ότι ο Πρόεδρος της ΕΝΠΕ, λοιπόν, λέει ότι περνάνε στις
περιφέρειες οι άδειες τέλεσης των αγώνων όλης της Ελλάδας.
Το πρόβληµα είναι για τον κ. Αγοραστό ότι αυτή η αρµοδιότητα
είναι ήδη στις περιφέρειες, δεν άλλαξε κάτι. Αυτό που αλλάζει
είναι οι άδειες λειτουργίας, οι οποίες µειώνονται πάρα πολύ και
απλοποιούµε τη διαδικασία.

Και σε κάθε περίπτωση, όταν ένα πάγιο αίτηµα της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης γίνεται αποδεκτό, δεν µπορώ να καταλάβω για ποιον
λόγο να ακολουθούµε αυτό το µικροπολιτικό και χωρίς νόηµα
παιχνίδι. Είναι ένα παιχνιδάκι το οποίο δεν έχει απολύτως κανένα
νόηµα. Καταλαβαίνουµε ότι ο κ. Αγοραστός προσπαθεί να τσιτά-
ρει τις θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας. Η βιασύνη που έχει, βέ-
βαια, να αδειοδοτεί αθλητικές διοργανώσεις χωρίς να
παρακολουθεί -γιατί εκεί είναι το δικαίωµα που είχε και πριν αλ-
λάξει ο νόµος- δεν ακολουθεί τη σπουδή που δείχνει τώρα να κα-
ταδικάσει την παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία. 

Τέλος πάντων, σε κάθε περίπτωση, νοµίζω ότι είµαστε όλοι
λίγο πιο κάτω από τις περιστάσεις. Έχει έρθει µια αξιόλογη νο-
µοθετική πρωτοβουλία, απλοποιούµε µια διαδικασία και φέρ-
νουµε ένα σύγχρονο νοµικό πλαίσιο, κάτι που ήταν αίτηµα από
το σύνολο της τοπικής αυτοδιοίκησης, του αθλητικού κόσµου

αλλά και του πολιτικού κόσµου. Δεν χρειάζεται να γίνεται όλο
αυτό. Ας πούµε και µια καλή κουβέντα. Ας δώσουµε τόπο στην
οργή και ας υπερψηφίσουµε και µια µεταρρύθµιση. 

Από κει και µετά, σχετικά µε τις ηµέρες άδειας των αθλητών:
Νοµίζω ότι εδώ ο κ. Κεφαλογιάννης έκανε ένα µεγάλο ατόπηµα.
Δίνουµε άδεια σε αθλητές δηµοσίους υπαλλήλους για την προ-
ετοιµασία τους. Οι µέρες της άδειας δεν είναι εκατόν εξήντα.
Είναι εκατόν εξήντα ηµέρες µόνο κατά τα ολυµπιακά έτη, που ως
γνωστόν έχουµε και µεγαλύτερη προετοιµασία και περισσότερα
µίτινγκ και διοργανώσεις, τέλος πάντων, όπου θα πρέπει να πά-
ρουν µέρος για να µπορέσουν να πιάσουν το όριο και να πάνε
στους ολυµπιακούς αγώνες. Την ίδια στιγµή, οι ιστιοπλόοι, για
παράδειγµα, χρειάζονται δέκα µέρες µόνο και µόνο για εκτελω-
νισµό, στήσιµο και ξεστήσιµο του σκάφους. Αυτές όλες οι περι-
πτώσεις λαµβάνονται υπ’ όψιν. 

Προφανώς οι άδειες αυτές δεν µπορεί να είναι άδειες άνευ
αποδοχών. Μην κοροϊδεύουµε. Ή θέλουµε να στηρίξουµε τον
αθλητισµό και να στηρίξουµε τους αθλητές ή δεν θέλουµε. Αν
θέλουµε στηρίζουµε το να παίρνουν άδεια µετ’ αποδοχών και να
πηγαίνουν στην προετοιµασία των εθνικών οµάδων. Και οι άδειες
αυτές είναι µέσα στο λογικό πλαίσιο. Εδώ ήταν ένα ατόπηµα. Νο-
µίζω ότι θα το διορθώσετε µε την ψήφο σας.

Σχετικά µε την έκδοση της κάρτας υγείας, θέλω να πω ότι αυτή
δίνεται ατελώς από την οµοσπονδία. Όπως θα διαβάσετε και στο
άρθρο, ανανεώνεται η κάρτα υγείας του αθλητή από τις αθλητι-
κές οµοσπονδίες και η τροποποίηση των δελτίων αθλητικής ιδιό-
τητας καθώς και η έκδοση της κάρτας υγείας των αθλητών
γίνεται ατελώς από την οµοσπονδία. Άρα, νοµίζω ότι εδώ δεν
υπάρχει ζήτηµα. 

Είναι ένα ζήτηµα όντως και θα πρέπει να το εξετάσουµε το
πώς θα αλλάξει το πλαίσιο, για να υπάρχει δωρεάν εξέταση των
αθλητών. Είναι κάτι που το δουλεύουµε µε το Υπουργείο Υγείας.
Δεν είµαστε ακόµα έτοιµοι γι’ αυτό, αλλά ελπίζω ότι σε σύντοµο
χρονικό διάστηµα θα µπορέσουµε να έχουµε µια λύση στο συγ-
κεκριµένο θέµα. Είναι ένα µεγάλο πρόβληµα, γιατί έτσι κι αλλιώς
τα νοσοκοµεία µας ήταν υποστελεχωµένα και δίνουµε µια µάχη,
για να µπορέσει να γίνει µια σοβαρή στελέχωση και µέσα σ’ αυτό
το πλαίσιο να βρούµε λύση και στο συγκεκριµένο ζήτηµα. 

Ως προς το ερώτηµα της κ. Καραµανλή, για την τροπολογία
του Υπουργείου Οικονοµίας σχετικά µε την υπεύθυνη δήλωση,
θέλω να πω ότι υποβάλλεται τώρα η υπεύθυνη δήλωση µε συγ-
κεντρωτική κατάσταση των δαπανών για το 50% η οποία δεν θα
εξεταστεί τώρα αλλά στην ολοκλήρωση του έργου. 

Σχετικά µε τις παρατηρήσεις του κ. Κωνσταντινόπουλου, θέλω
να πω ότι δεν υπάρχει αποκλεισµός κανενός. Όπως γνωρίζετε
βάσει της παραγράφου 2 του άρθρου 8 του π δ.33/2011, όσοι
υλοποιήσουν τα σχέδιά τους σε ποσοστό 50% µέχρι την καταλη-
κτική ηµεροµηνία, την 31-12-2017, που δίνεται µε την τροπολο-
γία, δικαιούνται παράταση δυο χρόνων. Με την προτεινόµενη
ρύθµιση αντιµετωπίζονται µε τον ίδιο τρόπο όλα τα επενδυτικά
σχέδια του ν.3908/2011, καθώς εξοµοιώνεται η προθεσµία ολο-
κλήρωσης όλων των προ και µετά του 2012 επενδυτικών σχεδίων
µε καταληκτική ηµεροµηνία την 31η Δεκεµβρίου. Η ρύθµιση αυτή
ικανοποιεί αιτήµατα επενδυτικών φορέων και αποτελεί προσπά-
θεια να ολοκληρωθούν, επιτέλους, οι εκκρεµότητες των παλιών
αναπτυξιακών νόµων και να δοθεί έµφαση στον νέο νόµο. 

Ως προς τις υπόλοιπες τροπολογίες θα ήθελα να σταθώ στην
κάρτα υγείας του αθλητή και στις άδειες προετοιµασίας των αθλη-
τών. Δεν προλάβαµε την κάρτα υγείας του αθλητή, γιατί χρειαζό-
ταν να κατατεθεί µια µικρή επεξεργασία από το Υπουργείο
Εργασίας µαζί µε το υπόλοιπο σώµα του νοµοσχεδίου. Έτσι κι αλ-
λιώς ήταν στο πλαίσιο της πολιτικής µας. Το ίδιο και οι άδειες των
αθλητών - προπονητών. Προφανώς θα κάνουµε κι άλλες παρεµ-
βάσεις. Κι όπου βρίσκουµε ότι µπορούµε να κάνουµε παρεµβάσεις
ή όπου βρίσκουµε σφάλµατα στην οικεία νοµοθεσία, θα ερχόµα-
στε εδώ και µε παρεµβάσεις θα τα διορθώνουµε. 

Ξαναλέω γιατί για την κάρτα υγείας του αθλητή υπήρξε αυτή
η καθυστέρηση µε το Υπουργείο Υγείας. Όµως, από τη στιγµή
που τώρα έχουµε νοµοθετικό έργο του Υπουργείου Αθλητισµού,
είπαµε να το φέρουµε τώρα. Οµοίως είχαµε ένα ζήτηµα µε τις
άδειες προετοιµασίας των αθλητών. Είχε ανακύψει ένα ζήτηµα
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το οποίο δεν αφορά στη σηµερινή συζήτηση. Αφορούσε κακή
χρήση της συγκεκριµένης διάταξης. Το λύσαµε υπηρεσιακά και
γι’ αυτό φέρνουµε αυτό το θέµα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, χαίροµαι που παρά τις διαφωνίες
και παρά το γεγονός ότι είναι δύσκολο πολλές φορές όλοι µας
να παραδεχθούµε κάποια πράγµατα ή κάποια κακώς κείµενα που
υπήρχαν επί προηγούµενων ηµερών, στο τέλος της ηµέρας οι
περισσότερες διατάξεις συµφωνούµε ότι είναι προς τη σωστή
κατεύθυνση και λύνουν προβλήµατα του ελληνικού αθλητισµού. 

Σας καλώ όλους να υπερψηφίσετε τις διατάξεις του νοµοσχε-
δίου αυτού. 

Σας καλώ όλους, όπως έκανα από την πρώτη µέρα που ανέ-
λαβα, να συµµετάσχετε στον ανοιχτό και συνεχή διάλογο που
έχουµε για τα προβλήµατα που υπάρχουν. Δεν επιδιώκουµε τις
συγκρούσεις µόνο και µόνο για τη σύγκρουση. Επιδιώκουµε συγ-
κρούσεις, συζήτηση και διάλογο που θα οδηγεί σε λύσεις για το
νέο πλαίσιο που θα πρέπει να έχει η αθλητική ζωή της χώρας. Τα
προβλήµατα είναι πολλά, είναι χρονίζοντα, ήρθε και η οικονοµική
κρίση µε την κατάρρευση του όλου συστήµατος που υπήρχε και
έχουµε φτάσει σε ένα σηµείο ιδιαίτερα προβληµατικό για το σύ-
νολο της αθλητικής ζωής. 

Αναγνωρίζω ότι τα προβλήµατα είναι µεγάλα, αναγνωρίζω ότι
µπορεί να γίνονται και λάθη. Ένα πράγµα, όµως, µπορώ να σας
διαβεβαιώσω, ότι καθηµερινά δίνουµε µια µάχη για να στηρί-
ξουµε όχι µόνον τους αθλητές µας, αλλά το σύνολο του ελληνι-
κού λαού που έχει δικαίωµα να αθλείται σε αξιοπρεπείς
συνθήκες, σε αξιοπρεπείς εγκαταστάσεις, σε εγκαταστάσεις που
αρµόζουν σε µια πάλαι ποτέ ολυµπιακή χώρα. Τα προβλήµατα
είναι πολλά, τα προβλήµατα µεγάλα, µε καθηµερινές παρεµβά-
σεις και µε σκληρή δουλειά προσπαθούµε να τα λύσουµε στο
µέτρο του δυνατού.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνήθως µε την

ολοκλήρωση της οµιλίας του Υπουργού, ολοκληρώνεται η συνε-
δρίαση, αλλά επειδή ζητήσατε τον λόγο για δύο λεπτά, θα σας
τον δώσω.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Θα ήθελα να απευθυνθώ και στον Υπουργό που τελείωσε και

θα ήθελα να εξάρω το ύφος και τους χαµηλούς τόνους µε τους
οποίους µας µίλησε και στην επιτροπή και εδώ.

Οι διαφωνίες µας δεν ήταν επί της ουσίας. Έχουµε ψηφίσει τα
περισσότερα πράγµατα. Οι διαφωνίες µας και το «παρών» ήταν
επί της διαδικασίας. Και επειδή ο κ. Σεβαστάκης πριν είπε ότι µι-
λάµε για όλα, από τα κολεόπτερα, τους υδροβιότοπους, τις συµ-
βάσεις, τις κυρώσεις συµβάσεων, σε ένα νοµοσχέδιο δηλαδή
βάζουµε ό,τι άλλο µπορούµε µέσα, εδώ έχουµε κάθετη διαφωνία
και πρέπει αυτό να το τελειώσουµε, κύριε Πρόεδρε και κύριε
Υπουργέ και κυρία Κυβέρνηση!

Δεν µπορούµε να ψηφίζουµε τα πάντα και να συζητούµε τα
πάντα για τα πάντα. Επειδή πριν είπα ότι έδωσα µια φωτογρα-
φική τροπολογία για έναν ξάδελφό µου και απερρίφθη η τροπο-
λογία, ήταν ένα αστείο. Άλλος το έκανε, όχι εγώ. Δεν θέλω να
διορίσω εγώ καλλιτεχνικό διευθυντή µε φωτογραφική τροπολο-
γία.

Απλώς θέλω να πω ότι αναγκαζόµαστε, κύριε Υπουργέ, να µι-
λάµε εφ’ όλης της ύλης για όλα τα θέµατα σε ένα ειδικού τύπου
νοµοσχέδιο χωρίς να µιλάµε, όµως, εφ’ όλης της ύλης στο νο-
µοσχέδιο για τον αθλητισµό που χρειαζόµαστε. Το περιµένουµε
δυόµισι χρόνια. Θα περιµένουµε λίγο ακόµα, δεν ξέρω πόσο θα
κρατήσει αυτή η συγκυβέρνηση, αλλά ελπίζουµε σύντοµα να
έχουµε ένα πλήρες νοµοσχέδιο για τον αθλητισµό, για το ντό-
πινγκ, για τη βία στα γήπεδα, για τον οµφάλιο λώρο στους Προ-
έδρους, στις ΠΑΕ, στους συνδέσµους, στα επεισόδια, για τα
στηµένα παιχνίδια, τις διαιτησίες, για τον εξωσχολικό αθλητισµό,
για όλα.

Και ένα τελευταίο σχόλιο για την τροπολογία του κ. Σκουρλέτη
που είπα για τα «σκουπίδια Σκουρλέτη». Καθηµερινά τριακόσια
φορτηγά φτάνουν στο εργοστάσιο παραγωγής ηλεκτρικής ενέρ-
γειας στο Γκέτεµποργκ στη Σουηδία. Μεταφέρουν σκουπίδια τα

οποία ανακυκλώνονται και καίγονται, παράγοντας θέρµανση σε
όλη την περιοχή. Τα σκουπίδια είναι µεγάλο περιουσιακό στοι-
χείο. Μπορεί να τα αξιοποιήσει ιδιώτης, µπορεί και το δηµόσιο,
µπορεί και ο ιδιώτης µαζί µε το δηµόσιο.

Αν υπάρχουν στον ιδιωτικό τοµέα συνθήκες γαλέρας, κύριοι
Υπουργοί, η Κυβέρνηση να προσέχει τις γαλέρες, τις θαλαµη-
γούς ή τις τριήρεις. Δεν υπάρχουν σε όλον τον ιδιωτικό τοµέα
συνθήκες γαλέρας. Αντίθετα, υπάρχουν στον δηµόσιο τοµέα
συνθήκες καφενείου που ρίχνουµε βελάκια, πάµε ή δεν πάµε, δεν
µας ελέγχει κανένας και πληρωνόµαστε.

Λοιπόν, για να το κλείσουµε αυτό το θέµα, και για το θέµα των
σκουπιδιών πρέπει να πω ότι οι Σουηδοί εισάγουν σκουπίδια. Τα
σκουπίδια από τις πόλεις µας, λοιπόν, να φροντίσει ο κ. Σκουρ-
λέτης ή όποιος άλλος Υπουργός να τα πουλήσει αύριο στη Σουη-
δία. Οι άνθρωποι ζητάνε σκουπίδια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εγώ ευχαριστώ,

κύριε Ψαριανέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών του νο-
µοσχεδίου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού:
«Τροποποιήσεις του ν.2725/1999 (Α’ 121) και άλλες διατάξεις». 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Παρών.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Τροποποιήσεις
του ν.2725/1999 (Α’ 121) και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της
αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Παρών.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ναι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 2 έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
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ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 4 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 5 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 6 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 7 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.  
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 8 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 9 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 10 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ναι.  
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 11 έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 13 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.  
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 15 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
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Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1081 και ειδικό 19 ως έχει; 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Παρών.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1081 και ειδικό 19 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως άρθρο 16.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1082 και ειδικό 20 ως έχει; 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1082 και ειδικό 20 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως άρθρο 17.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 18 ως έχει; 
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 19 ως έχει; 
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 19 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 20 ως έχει; 
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 21 ως έχει; 
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 22 ως έχει; 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 22 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 23 ως έχει; 
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το

άρθρο 23 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1085 και ειδικό 23, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό; 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1085 και ειδικό 23 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1077 και ειδικό 15 ως έχει; 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1077 και ειδικό 15 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1078 και ειδικό 16 ως έχει; 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1078 και ειδικό 16 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1080 και ειδικό 18 ως έχει; 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1080 και ειδικό 18 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1084 και ειδικό 22 ως έχει; 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1084 και ειδικό 22 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1086 και ειδικό 24 ως έχει; 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ναι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1086 και ειδικό 24 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1087 και ειδικό 25 ως έχει; 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Όχι.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1087 και ειδικό 25 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Παρών.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και

Αθλητισµού: «Τροποποιήσεις του ν.2725/1999 (Α’ 121) και άλλες
διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων.

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο;
ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι.
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Παρών.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το νοµοσχέδιο

έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.

Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού: «Τροποποιήσεις του ν.2725/1999 (Α’ 121) και άλλες δια-
τάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της
αρχής, των άρθρων και στο σύνολο και έχει ως εξής:

«Τροποποιήσεις του ν. 2725/1999 (Α’ 121) και άλλες διατά-
ξεις

Άρθρο 1
Τροποποίηση του άρθρου 24 του ν. 2725/1999 (Α’ 121)

Στο άρθρο 24 του ν. 2725/1999 προστίθεται παράγραφος 12
ως εξής:

«12. Για τη σύγκληση, συγκρότηση και λειτουργία της Γενικής
Συνέλευσης της Ελληνικής Ποδοσφαιρικής Οµοσπονδίας
(Ε.Π.Ο.), πλην της περίπτωσης διεξαγωγής αρχαιρεσιών, εφαρ-
µόζονται κατ’ εξαίρεση οι διατάξεις του καταστατικού της.»

Άρθρο 2

Στην παρ. 4 του άρθρου 29 του ν. 2725/1999, όπως ισχύει,
προστίθεται τελευταίο εδάφιο ως εξής:

«Στην «Αθλητική Οµοσπονδία Νεφροπαθών και Μεταµοσχευ-
µένων (ΑΟΝΜ)» µε έδρα την Αθήνα, µέλος της Παγκόσµιας Οµο-
σπονδίας Αγώνων Μεταµοσχευµένων (W.T.G.F.) και της
Ευρωπαϊκής Αθλητικής Οµοσπονδίας Μεταµοσχευµένων και Αι-
µοκαθαροµένων (E.T.D.S.F.), χορηγείται η ειδική αθλητική ανα-
γνώριση του άρθρου 28.»

Άρθρο 3

Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης η’ της παρ. 6 του άρθρου
41Γ του ν. 2725/1999 αντικαθίσταται ως εξής

«η. Χρόνος έναρξης ισχύος της παραγράφου αυτής ορίζεται
η 31η Δεκεµβρίου 2017».

Άρθρο 4
Τροποποίηση του άρθρου 56Α του ν. 2725/1999

Το άρθρο 56Α του ν. 2725/1999 τροποποιείται ως εξής:

«Άρθρο 56Α
Ένταξη των αθλητικών εγκαταστάσεων 

σε κατηγορίες

1. Οι αθλητικές εγκαταστάσεις κατατάσσονται στις εξής κατη-
γορίες, ανάλογα µε το είδος, το µέγεθος, τη δυναµικότητά τους
και την κατηγορία των αγώνων που φιλοξενούν:

α) Κοινές αθλητικές εγκαταστάσεις:
αα) Οµάδα Α1: Υπαίθριες εγκαταστάσεις χωρίς θεατές ή έως

500 θεατές, σε οικισµούς µε πληθυσµό έως 200 κατοίκους, στις
οποίες διεξάγονται µόνο προπονήσεις.

ββ) Οµάδα Α2: Υπαίθριες εγκαταστάσεις χωρίς θεατές ή έως
500 θεατές, σε οικισµούς µε πληθυσµό πάνω από 200 κατοίκους,
στις οποίες διεξάγονται και αγώνες.

γγ) Οµάδα Β1: Υπαίθριες εγκαταστάσεις από 500 έως 5.000
θεατές, όπου διεξάγονται τοπικοί ή ερασιτεχνικοί αγώνες.

δδ) Οµάδα Β2: Υπαίθριες εγκαταστάσεις από 500 έως 5.000
θεατές, όπου διεξάγονται αγώνες εθνικών κατηγοριών.

εε) Οµάδα Γ1: Υπαίθριες εγκαταστάσεις από 500 έως 5.000
θεατές, όπου διεξάγονται διεθνείς αγώνες ή αγώνες επαγγελµα-
τικών κατηγοριών.

στστ) Οµάδα Γ2: Υπαίθριες εγκαταστάσεις µε 5.000 θεατές και
πάνω, ανεξάρτητα από την κατηγορία των αγώνων.

ζζ) Οµάδα Δ: Κλειστές εγκαταστάσεις χωρίς θεατές ή έως
1.000 θεατές.

ηη) Οµάδα Ε1: Κλειστές εγκαταστάσεις µε πάνω από 1.000 θε-
ατές, όπου διεξάγονται τοπικοί ή ερασιτεχνικοί αγώνες.

θθ) Οµάδα Ε2: Κλειστές εγκαταστάσεις µε πάνω από 1.000 θε-
ατές, όπου διεξάγονται αγώνες εθνικών κατηγοριών.

ιι) Οµάδα ΣΤ: Κλειστές εγκαταστάσεις µε πάνω από 1.000 θε-
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ατές, όπου διεξάγονται διεθνείς αγώνες ή αγώνες επαγγελµατι-
κών κατηγοριών.

β)  Ειδικές αθλητικές εγκαταστάσεις:
αα) Οµάδα Ζ: Υπαίθριες εγκαταστάσεις (µόνιµες ή προσωρι-

νές) διαµορφωµένες σε φυσικό περιβάλλον (θάλασσα, ποτάµι,
λίµνη, δάσος κ.λπ.) ή σε κοινόχρηστους χώρους πόλεων, καθώς
και εγκαταστάσεις για την εξυπηρέτηση του αεροαθλητισµού. 

ββ) Οµάδα Η: Υπαίθριες εγκαταστάσεις ειδικής           τουρι-
στικής υποδοµής της παρ. 3 του άρθρου 1 του  ν. 4276/2014 (Α’
155) (χιονοδροµικά κέντρα, αυτοκινητοδρόµια κ.λπ.).

γγ) Οµάδα Θ1: Προσωρινές διαµορφώσεις για διοργάνωση
αγώνων εντός αθλητικής εγκατάστασης, η οποία διαθέτει άδεια
λειτουργίας για άλλο άθληµα (υπαίθριες εγκαταστάσεις).

δδ) Οµάδα Θ2: Προσωρινές διαµορφώσεις για διοργάνωση
αγώνων εντός αθλητικής εγκατάστασης, η οποία διαθέτει άδεια
λειτουργίας για άλλο άθληµα (κλειστές εγκαταστάσεις).

εε) Οµάδα Ι: Προσωρινές διαµορφώσεις για διοργάνωση αγώ-
νων εντός αθλητικής εγκατάστασης, η οποία υπάγεται στο
άρθρο 32 του ν. 2725/1999 και διαθέτει άδεια λειτουργίας από
την περιφέρεια (ιδιωτικό γυµναστήριο, ιδιωτική σχολή γυµναστι-
κής) ή εντός µη αθλητικής εγκατάστασης (ξενοδοχείο, σχολείο,
εκθεσιακό κέντρο κ.λπ.).

2. Διαδικασία ένταξης αθλητικών εγκαταστάσεων σε κατηγο-
ρίες:

α) Η Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού εκδίδει µέσα σε τρεις (3)
µήνες από τη δηµοσίευση του παρόντος απόφαση µε την κατά-
ταξη όλων των εθνικών και ολυµπιακών αθλητικών εγκαταστά-
σεων. Πριν την έκδοση της άδειας λειτουργίας που περιγράφεται
στο επόµενο άρθρο, ο φορέας διοίκησης κάθε εγκατάστασης δη-
λώνει υπεύθυνα ότι δεν έχουν µεταβληθεί οι συνθήκες και επο-
µένως η εγκατάσταση παραµένει στην ίδια κατηγορία. Σε
περίπτωση µεταβολής των συνθηκών, εκδίδεται νέα απόφαση
από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού.

β) Οι δήµοι όλης της χώρας εκδίδουν µέσα σε τρεις  (3) µήνες
από τη δηµοσίευση του παρόντος απόφαση µε την κατάταξη
όλων των δηµοτικών και κοινοτικών αθλητικών εγκαταστάσεων
εντός των διοικητικών τους ορίων. Οι Περιφέρειες όλης της
χώρας εκδίδουν µέσα σε τρεις (3) µήνες από τη δηµοσίευση του
παρόντος απόφαση µε την κατάταξη όλων των περιφερειακών
αθλητικών εγκαταστάσεων εντός των διοικητικών τους ορίων.
Πριν την έκδοση της άδειας λειτουργίας του άρθρου 56Β, ο φο-
ρέας διοίκησης κάθε εγκατάστασης δηλώνει υπεύθυνα ότι δεν
έχουν µεταβληθεί οι συνθήκες και εποµένως η εγκατάσταση πα-
ραµένει στην ίδια κατηγορία. Σε περίπτωση µεταβολής των συν-
θηκών, εκδίδεται νέα απόφαση από τον οικείο δήµο.

γ) Για τους σωµατειακούς και όσους ιδιωτικούς χώρους άθλη-
σης υπάγονται στις διατάξεις του παρόντος άρθρου, καθώς και
για τις ειδικές αθλητικές εγκαταστάσεις (οµάδες Ζ, Η, Θ1, Θ2 και
Ι), η κατηγορία στην οποία εντάσσονται βεβαιώνεται αιτιολογη-
µένα µε υπεύθυνη δήλωση µηχανικού ή του ιδιοκτήτη της εγκα-
τάστασης, προκειµένου να εκδοθεί η άδεια λειτουργίας του
άρθρου 56Β από την αρµόδια Αρχή.»

Άρθρο 5
Προσθήκη άρθρου 56Β στο ν. 2725/1999

Μετά το άρθρο 56Α του ν. 2725/1999 προστίθεται άρθρο 56Β
ως εξής:

«Άρθρο 56Β
Άδεια λειτουργίας των αθλητικών εγκαταστάσεων

1. Για τη λειτουργία οποιουδήποτε αγωνιστικού χώρου ή
χώρου άθλησης όλων των εθνικών, ολυµπιακών, περιφερειακών,
δηµοτικών, κοινοτικών ή σωµατειακών γυµναστηρίων όλων των
κέντρων άθλησης ή χώρων αθλοπαιδιών και εν γένει των αθλητι-
κών εγκαταστάσεων, πλην των υπαγοµένων στις διατάξεις του
άρθρου 32 του παρόντος νόµου και των περιπτώσεων στ’, ζ’ και
η’ της παραγράφου 2 του παρόντος άρθρου, απαιτείται άδεια
για τη συνδροµή των αναγκαίων προϋποθέσεων ασφαλείας για
αθλούµενους και θεατές. Η άδεια λειτουργίας χορηγείται στη δι-

οίκηση της αθλητικής εγκατάστασης ή στο φορέα στον οποίο
αυτή ανήκει µε βάση την κατηγορία της εγκατάστασης και τον
τρόπο αδειοδότησης που περιγράφεται παρακάτω. Από τις ολυµ-
πιακές εγκαταστάσεις εξαιρούνται το Ολυµπιακό Αθλητικό Κέν-
τρο Αθηνών, το Στάδιο Ειρήνης και Φιλίας και το Εθνικό Στάδιο
Καυτανζόγλειο Θεσσαλονίκης και το ΕΑΚΝ Άγιος Κοσµάς, για τα
οποία θα εκδίδει την άδεια λειτουργίας ο Γενικός Γραµµατέας
Αθλητισµού µε όρους που θα καθοριστούν µε απόφαση του  αρ-
µόδιου για θέµατα αθλητισµού Υπουργού. Μέχρι την έκδοση της
ως άνω απόφασης, θα εφαρµόζονται οι διατάξεις της
ΥΠΠΟΑ/ΓΔΥΑ/ΔΤΥ/ΤΠΑΑΕ/305275/1048/ 131/22/26.11.2014 από-
φασης του Υφυπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού (Β’ 3319).

2.  Η διαδικασία αδειοδότησης των αθλητικών εγκαταστάσεων,
ανάλογα µε την κατηγορία της αθλητικής εγκατάστασης, είναι η
εξής:

α) Για τις οµάδες Α1 και Α2: Μετά από αίτηση του ιδιοκτήτη
της αθλητικής εγκατάστασης και κατάθεση υπεύθυνης δήλωσης
µηχανικού ή βεβαίωσης της τεχνικής υπηρεσίας του οικείου
Δήµου ότι πληρούνται όλες οι προϋποθέσεις αδειοδότησής της,
χορηγείται η άδεια λειτουργίας µε απόφαση Δηµάρχου. Η άδεια
ισχύει για πέντε (5) έτη, εφόσον πριν τη λήξη κάθε έτους κατα-
τεθεί υπεύθυνη δήλωση του ιδιοκτήτη ότι δεν έχει ανέλθει σε
ανώτερη κατηγορία η οµάδα που αγωνίζεται στη συγκεκριµένη
έδρα και δεν έχει γίνει καµία αλλαγή στην εγκατάσταση.

β) Για τις οµάδες Β1, Β2, Δ και Ε1: Μετά από αίτηση του ιδιο-
κτήτη της αθλητικής εγκατάστασης και κατάθεση υπεύθυνης δή-
λωσης µηχανικού ή βεβαίωσης της τεχνικής υπηρεσίας του
οικείου Δήµου ότι πληρούνται όλες οι προϋποθέσεις αδειοδότη-
σής της, χορηγείται η άδεια λειτουργίας µε απόφαση Δηµάρχου.
Η άδεια ισχύει για τρία (3) έτη, εφόσον πριν τη λήξη κάθε έτους
κατατεθεί υπεύθυνη δήλωση του ιδιοκτήτη ότι δεν έχει ανέλθει
σε ανώτερη κατηγορία η οµάδα που αγωνίζεται στη συγκεκρι-
µένη έδρα και δεν έχει γίνει καµία αλλαγή στην εγκατάσταση.

γ) Για την οµάδα Ε2: Μετά από αίτηση του ιδιοκτήτη της αθλη-
τικής εγκατάστασης, η επιτροπή ελέγχου καταλληλότητας του
επόµενου άρθρου ελέγχει την εγκατάσταση και ο αρµόδιος Πε-
ριφερειάρχης χορηγεί την άδεια λειτουργίας, εφόσον είναι θε-
τική η εισήγηση της επιτροπής. Η άδεια ισχύει για τρία (3) έτη,
εφόσον πριν τη λήξη κάθε έτους κατατεθεί υπεύθυνη δήλωση
του ιδιοκτήτη ότι δεν έχει ανέλθει σε ανώτερη κατηγορία η
οµάδα που αγωνίζεται στη συγκεκριµένη έδρα και δεν έχει γίνει
καµία αλλαγή στην εγκατάσταση.

δ) Για τις οµάδες Γ1, Γ2 και ΣΤ: Μετά από αίτηση του ιδιοκτήτη
της αθλητικής εγκατάστασης, η επιτροπή ελέγχου καταλληλότη-
τας του επόµενου άρθρου ελέγχει την εγκατάσταση και ο αρµό-
διος Περιφερειάρχης χορηγεί την άδεια λειτουργίας, εφόσον
είναι θετική η εισήγηση της επιτροπής. Η άδεια ισχύει για δύο
(2) έτη, εφόσον πριν τη λήξη του πρώτου έτους κατατεθεί υπεύ-
θυνη δήλωση του ιδιοκτήτη ότι δεν έχει ανέλθει σε ανώτερη κα-
τηγορία η οµάδα που αγωνίζεται στη συγκεκριµένη έδρα και δεν
έχει γίνει καµία αλλαγή στην εγκατάσταση.

ε) Για την οµάδα Ζ: Την άδεια λειτουργίας χορηγεί ο αρµόδιος
Περιφερειάρχης εφόσον προσκοµίζονται: αα) βεβαίωση της οι-
κείας οµοσπονδίας για την καταλληλότητα και την ασφάλεια του
χώρου, ββ) παραχώρηση του δικαιώµατος χρήσης από τον ιδιο-
κτήτη της έκτασης, γγ) κατάθεση όλων των απαιτούµενων εγκρί-
σεων (για τη χρήση αιγιαλού, δάσους, εναέριου χώρου κ.λπ.)
βάσει της κείµενης νοµοθεσίας και δδ) υπεύθυνη δήλωση του
χρήστη της εγκατάστασης ότι τηρούνται όλες οι προδιαγραφές
και οι κανονισµοί ασφαλείας που αφορούν τη διαµόρφωση και
τη λειτουργία του χώρου. 

στ) Για την οµάδα Η: Ισχύουν οι διατάξεις του  ν. 4276/2014
(Α’155) και της εν γένει κείµενης νοµοθεσίας. Παράλληλα απαι-
τούνται και όλα τα δικαιολογητικά της προηγούµενης περίπτω-
σης.

ζ) Για τις οµάδες Θ1 και Θ2: Δεν απαιτείται έκδοση άδειας λει-
τουργίας, παρά µόνο: αα) βεβαίωση της οικείας οµοσπονδίας για
την καταλληλότητα και την ασφάλεια του χώρου, ββ) παραχώ-
ρηση του δικαιώµατος χρήσης από τον ιδιοκτήτη της έκτασης
και γγ) υπεύθυνη δήλωση του χρήστη της εγκατάστασης ότι τη-
ρούνται όλες οι προδιαγραφές και οι κανονισµοί ασφαλείας που
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αφορούν τη διαµόρφωση και τη λειτουργία του χώρου. Αν ο
αριθµός των θεατών υπερβαίνει τον επιτρεπόµενο από την
ισχύουσα άδεια λειτουργίας της εγκατάστασης (ή όταν η διορ-
γάνωση γίνεται στον περιβάλλοντα χώρο της εγκατάστασης και
ο αριθµός των θεατών υπερβαίνει τους 2.000), απαιτείται επι-
πλέον µελέτη πυροπροστασίας για την προσωρινή χρήση, εγκε-
κριµένη από την Πυροσβεστική Υπηρεσία. 

η) Για την οµάδα Ι: Δεν απαιτείται έκδοση άδειας λειτουργίας,
παρά µόνο: αα) βεβαίωση της οικείας οµοσπονδίας για την κα-
ταλληλότητα και την ασφάλεια του χώρου, ββ) παραχώρηση του
δικαιώµατος χρήσης από τον ιδιοκτήτη της έκτασης και γγ) υπεύ-
θυνη δήλωση του χρήστη της εγκατάστασης ότι τηρούνται όλες
οι προδιαγραφές και οι κανονισµοί ασφαλείας που αφορούν τη
διαµόρφωση και τη λειτουργία του χώρου. Αν ο αγώνας πραγ-
µατοποιείται σε κλειστό χώρο µε παρουσία θεατών ή όταν γίνεται
σε υπαίθρια έκταση και ο αριθµός των θεατών υπερβαίνει τους
2.000, απαιτείται επιπλέον µελέτη πυροπροστασίας για την προ-
σωρινή χρήση, εγκεκριµένη από την Πυροσβεστική Υπηρεσία. 

3. Στην άδεια λειτουργίας ορίζονται τα αθλήµατα που µπορεί
να φιλοξενηθούν στην εγκατάσταση, το είδος των δραστηριοτή-
των που θα ασκηθούν ανά άθληµα (αγώνες ή προπονήσεις),
καθώς επίσης και ο ανώτατος επιτρεπόµενος ή µη αριθµός θεα-
τών που µπορούν να παρευρεθούν ανά κερκίδα ή τµήµα της
αθλητικής εγκατάστασης κατά τη διεξαγωγή κάθε αθλητικής συ-
νάντησης ή αγωνίσµατος. Αντίγραφο της άδειας ή της τυχόν
ανάκλησής της ή τροποποίησής της κοινοποιείται στην κατά πε-
ρίπτωση διοργανώτρια αρχή του αθλήµατος, στην οικεία αστυ-
νοµική αρχή, στην αρµόδια για τα θέµατα αθλητισµού υπηρεσία
της οικείας Περιφέρειας, στη Διαρκή Επιτροπή για την Αντιµε-
τώπιση της Βίας και στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού/Διεύ-
θυνση Τεχνικών Υπηρεσιών.

4. Η άδεια λειτουργίας µπορεί να είναι προσωρινή, µε τον όρο
εντός καθορισµένης προθεσµίας να αποκατασταθούν τυχόν ελ-
λείψεις, ή και τµηµατική, εξαιρώντας τµήµατα της εγκατάστασης
που κρίνονται ακατάλληλα.

5. α) Η ανάκληση ή η τροποποίηση της άδειας λειτουργίας
αθλητικής εγκατάστασης είναι οποτεδήποτε δυνατή µε την ίδια
διαδικασία που προβλέπεται για τη χορήγησή της, µε ειδικά αι-
τιολογηµένη απόφαση του Δηµάρχου για τις οµάδες Α1, Α2, Β1,
Β2, Δ και Ε1 ή του αρµόδιου Περιφερειάρχη για τις οµάδες Γ1,
Γ2, Ε2 και ΣΤ. Εάν διαπιστωθεί ότι η αθλητική εγκατάσταση λει-
τουργεί χωρίς άδεια λειτουργίας, ο Δήµαρχος ή ο αρµόδιος Πε-
ριφερειάρχης διατάσσουν µε απόφασή τους τη σφράγισή της
µέχρι την εκπλήρωση όλων των προϋποθέσεων που απαιτούνται
για τη χορήγηση άδειας λειτρουργίας για τη συγκεκριµένη κα-
τηγορία εγκατάστασης και την επιτυχή περάτωση της σχετικής
διαδικασίας αδειοδότησης. Κατά της απόφασης του Δηµάρχου
ή του αρµόδιου Περιφερειάρχη για µη χορήγηση, τροποποίηση
ή ανάκληση της άδειας λειτουργίας ασκείται  αίτηση θεραπείας,
εντός µηνός από την κοινοποίηση της απόφασης σε κάθε ενδια-
φερόµενο. Οι κερκίδες ή τµήµατα των αθλητικών εγκαταστάσεων
που προορίζονται για τους θεατές σε περίπτωση ακαταλληλότη-
τάς τους σφραγίζονται, µε απόφαση Δηµάρχου ή του αρµόδιου
Περιφερειάρχη, µέχρι την αποκατάσταση των ατελειών ή ελλεί-
ψεων, η οποία διαπιστώνεται µε νέο έλεγχο. Με ευθύνη του ιδιο-
κτήτη ή του υπεύθυνου της αθλητικής εγκατάστασης απαγο-
ρεύεται η πρόσβαση και παραµονή θεατών στους χώρους αυ-
τούς.

β) Σε κάθε περίπτωση, η άδεια λειτουργίας ανακαλείται και η
εγκατάσταση επανελέγχεται από την επιτροπή ελέγχου καταλ-
ληλότητας ή η καλή της κατάσταση επαναβεβαιώνεται µε υπεύ-
θυνη δήλωση µηχανικού ή βεβαίωση της τεχνικής υπηρεσίας του
οικείου Δήµου, µετά από προγραµµατισµένες (π.χ. προσθήκες ή
άλλες σηµαντικές µετατροπές της εγκατάστασης) ή έκτακτες µε-
ταβολές (εκτεταµένες καταστροφές λόγω φυσικών φαινοµένων,
επεισοδίων βίας κ.λπ.). Η εν λόγω ανάκληση της άδειας γίνεται
µε τη διαδικασία που προβλέπεται στην περίπτωση α’ της παρού-
σας παραγράφου.

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Οικονοµι-
κών και Πολιτισµού και Αθλητισµού ρυθµίζονται οι ειδικότερες
προϋποθέσεις και προδιαγραφές αδειοδότησης των εγκαταστά-

σεων, θέµατα ασφάλειας και πυροπροστασίας, η διαδικασία, τα
προσόντα επιλογής και ζητήµατα αποζηµιώσεων των µελών της
Επιτροπής Ελέγχου Καταλληλότητας του άρθρου 56Γ και κάθε
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος άρ-
θρου. Μέχρι την έκδοση της παραπάνω κοινής απόφασης των
συναρµόδιων Υπουργών, ισχύει η υπ’ αριθµ. 46596/2004 (Β’
1793) κ.υ.α., όπως ισχύει. 

7. Οι ρυθµίσεις των περιπτώσεων α’ και β’ της παραγράφου 5
ισχύουν και για την Επιτροπή Ελέγχου Καταλληλότητας των
αθλητικών εγκαταστάσεων του Ο.Α.Κ.Α., του Σ.Ε.Φ., του Ε.Σ.
Καυτανζόγλειο και του Ε.Α.Κ.Ν. Αγίου Κοσµά, η άδεια λειτουρ-
γίας των οποίων αποτελεί αρµοδιότητα του Γενικού Γραµµατέα
Αθλητισµού.

8. Η ισχύς του παρόντος άρθρου αρχίζει τρεις (3) µήνες από
τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου στην Εφηµερίδα της Κυβερ-
νήσεως. Οι περιπτώσεις γ’ και δ’ της παραγράφου 2 του παρόν-
τος άρθρου αρχίζουν να ισχύουν από 1.1.2018.»

Άρθρο 6
Προσθήκη άρθρου 56Γ στο ν. 2725/1999

Μετά το άρθρο 56Β του ν. 2725/1999 προστίθεται άρθρο 56Γ
ως εξής:

«Άρθρο 56Γ
Επιτροπή Ελέγχου Καταλληλότητας

1.  Με απόφαση του αρµόδιου Περιφερειάρχη συγκροτείται
υποχρεωτικά στην έδρα κάθε Περιφέρειας ή Δηµοτικής Ενότη-
τας Επιτροπή Ελέγχου Καταλληλότητας µε τοπική αρµοδιότητα
στα όρια της αντίστοιχης Περιφέρειας ή Δηµοτικής Ενότητας, η
οποία αποτελείται από:

α) Έναν υπάλληλο της Περιφέρειας ή του οικείου Δήµου κλά-
δου Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης Μηχανικών και κατά προτί-
µηση µε ειδικότητα πολιτικού µηχανικού ή ηλεκτρολόγου ή
µηχανολόγου, ως Πρόεδρο.

β) Έναν ιατρό που υπηρετεί σε Υπηρεσία του Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας, κατά προτίµηση µε αθλητιατρική εµπειρία.

γ) Έναν εκπρόσωπο της Αστυνοµικής Αρχής ή, κατά περί-
πτωση, του Λιµενικού Σώµατος.

δ) Έναν εκπρόσωπο της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας.
Για κάθε έλεγχο η Επιτροπή συµπληρώνεται από έναν εκπρό-

σωπο της διοίκησης της επιθεωρούµενης αθλητικής εγκατάστα-
σης ή του φορέα στον οποίο αυτή ανήκει, έναν εκπρόσωπο της
αθλητικής οµοσπονδίας του κατά περίπτωση αθλήµατος και έναν
εκπρόσωπο της οικείας επαγγελµατικής ένωσης, όταν στην
αθλητική εγκατάσταση διεξάγονται και αγώνες επαγγελµατικών
πρωταθληµάτων. Στην περίπτωση αθλητικής εγκατάστασης πολ-
λαπλής χρήσης, οι εκπρόσωποι των δύο τελευταίων φορέων
προέρχονται από το άθληµα µε τη µεγαλύτερη προσέλευση θε-
ατών.

Σε περίπτωση µη συγκρότησης της ως άνω Επιτροπής από τον
αρµόδιο Περιφερειάρχη, ο τελευταίος ελέγχεται πειθαρχικά.

Αν δεν είναι δυνατή η στελέχωση της Επιτροπής µε υπάλληλο
της Περιφέρειας ή της Δηµοτικής Ενότητας κλάδου Πανεπιστη-
µιακής Εκπαίδευσης Μηχανικών, καθώς και µε ιατρό που υπηρε-
τεί σε Υπηρεσία του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, αυτή
στελεχώνεται µε ιδιώτη µηχανικό και ιατρό.

Με απόφαση του αρµόδιου για θέµατα αθλητισµού Υπουργού
συγκροτείται η Επιτροπή Ελέγχου Καταλληλότητας των εξής
αθλητικών εγκαταστάσεων: Ο.Α.Κ.Α., Σ.Ε.Φ., Ε.Σ. Καυτανζόγλειο
και Ε.Α.Κ.Ν. Αγίου Κοσµά. Μέχρι την έκδοση της ως άνω απόφα-
σης εξακολουθεί να ισχύει η ΥΠΠΟΑ/ΓΔΥΑ/ΔΤΥ/ΤΠΑΑΕ/
334735/2334/ 396/113/22.12.2014 απόφαση του Υφυπουργού
Πολιτισµού και Αθλητισµού (Β’ 3531).

2. Η Επιτροπή Ελέγχου Καταλληλότητας έχει τις εξής αρµο-
διότητες:

α) Ελέγχει τις πάσης φύσεως αθλητικές εγκαταστάσεις, στις
οποίες τελούνται προπονήσεις ή αθλητικές συναντήσεις των
οµάδων Γ1, Γ2, Ε2 και ΣΤ, όσον αφορά στη διαπίστωση της συν-
δροµής των αναγκαίων προϋποθέσεων ασφαλείας αθλουµένων
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και θεατών. Για το σκοπό αυτόν, εάν δεν ορίζεται διαφορετικά
στην απόφαση της παραγράφου 6 του άρθρου 56Β, εντός των
µηνών Μαΐου, Ιουνίου και Ιουλίου κάθε έτους, η Επιτροπή διε-
νεργεί τακτικό έλεγχο σε όλες τις αθλητικές εγκαταστάσεις και
εντός πέντε (5) ηµερών από τη διενέργεια του ελέγχου υποβάλ-
λει στον αρµόδιο Περιφερειάρχη έκθεση ελέγχου και γνώµη για
τη χορήγηση, τη χορήγηση υπό όρους ή τη µη χορήγηση της
άδειας λειτουργίας. Έκτακτος έλεγχος µπορεί να διενεργείται
οποτεδήποτε.

β) Ελέγχει  τη δυνατότητα απρόσκοπτης προσέλευσης στην
αθλητική εγκατάσταση και εκκένωσής της από τους θεατές και
τη δυνατότητα  προσπέλασης οχηµάτων έκτακτης ανάγκης. 

γ) Ελέγχει την ύπαρξη και λειτουργία του ελάχιστου απαραί-
τητου ιατρικού και υγειονοµικού εξοπλισµού, τη στατική αντοχή
των κερκίδων, την καταλληλότητα των περιφράξεων και των
χώρων υγιεινής, καθώς και κάθε άλλο στοιχείο που είναι κατά τη
γνώµη της αναγκαίο για την ασφαλή διεξαγωγή των αθλητικών
εκδηλώσεων. 

δ) Αν η Επιτροπή διαπιστώσει τεχνικές ατέλειες ή άλλες ελλεί-
ψεις στην αθλητική εγκατάσταση, δίνει εύλογη προθεσµία στη
διοίκησή της για την αποκατάστασή τους, ορίζοντας ταυτόχρονα
νέα ηµεροµηνία επανελέγχου. Στην περίπτωση αυτή, ο αρµόδιος
Περιφερειάρχης, µετά από εισήγηση της Επιτροπής µπορεί να
χορηγεί µέχρι την ηµεροµηνία επανελέγχου άδεια λειτουργίας,
εφόσον οι ελλείψεις δεν είναι τόσο σοβαρές, ώστε να τίθενται σε
κίνδυνο ουσιώδη έννοµα αγαθά των αθλητών και του κοινού. Εάν
και κατά τον επανέλεγχο διαπιστωθούν ατέλειες ή ελλείψεις που
αφορούν την καταλληλότητα των αγωνιστικών χώρων, των
χώρων άθλησης και των λοιπών χώρων που προορίζονται για την
εξυπηρέτηση των αθλητών, προπονητών και διαιτητών, η Επι-
τροπή εισηγείται αιτιολογηµένα στον αρµόδιο Περιφερειάρχη τη
µη χορήγηση ή την ανάκληση της άδειας λειτουργίας µέχρι την
πλήρη αποκατάσταση των ατελειών ή των ελλείψεων, η οποία
διαπιστώνεται µε νέο έλεγχο. Εάν οι ατέλειες ή ελλείψεις αφο-
ρούν την καταλληλότητα των λοιπών χώρων της αθλητικής εγ-
κατάστασης, ιδίως αυτών που προορίζονται για την πρόσβαση,
παραµονή και αποχώρηση των θεατών, η Επιτροπή εισηγείται αι-
τιολογηµένα στον αρµόδιο Περιφερειάρχη τη χορήγηση υπό
όρους ή την τροποποίηση της άδειας λειτουργίας ή τη χορήγηση
άδειας χωρίς την παρουσία θεατών, µέχρι την πλήρη αποκατά-
σταση των ατελειών ή των ελλείψεων, η οποία διαπιστώνεται µε
νέο έλεγχο.

3. Τα πρακτικά της Επιτροπής Ελέγχου Καταλληλότητας, τα
αντίγραφα των εκθέσεών της και των σχετικών αποφάσεων του
αρµόδιου Περιφερειάρχη τηρούνται στο αρχείο γυµναστηρίων
και αθλητικών εγκαταστάσεων της Περιφέρειας και της Γενικής
Γραµµατείας Αθλητισµού. Τα αντίγραφα των σχετικών αποφά-
σεων του Δηµάρχου τηρούνται στο αρχείο του οικείου Δήµου και
της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού.

4. Οι ρυθµίσεις της παραγράφου 2 του παρόντος άρθρου
ισχύουν και για την Επιτροπή Ελέγχου Καταλληλότητας των
αθλητικών εγκαταστάσεων του Ο.Α.Κ.Α., του Σ.Ε.Φ., του Ε.Σ.
Καυτανζόγλειο και του Ε.Α.Κ.Ν. Αγίου Κοσµά, η άδεια λειτουρ-
γίας των οποίων αποτελεί αρµοδιότητα του Γενικού Γραµµατέα
Αθλητισµού.

5. Η ισχύς του παρόντος άρθρου αρχίζει από 1.1.2018.»

Άρθρο 7
Προσθήκη άρθρου 56Δ στο ν. 2725/1999

Μετά το άρθρο 56Γ του ν. 2725/1999 προστίθεται άρθρο 56Δ
ως εξής:

«Άρθρο 56Δ
Άδεια διεξαγωγής αθλητικών συναντήσεων

1. Αθλητική συνάντηση δεν διεξάγεται αν ο χρήστης της αθλη-
τικής εγκατάστασης δεν έχει εξασφαλίσει άδεια διεξαγωγής της.

2.  Προϋποθέσεις χορήγησης της άδειας διεξαγωγής αθλητι-
κής συνάντησης:

α) Για τις κοινές αθλητικές εγκαταστάσεις (οµάδες Α1, Α2, Β1,

Β2, Γ1, Γ2, Δ, Ε1, Ε2 και ΣΤ) της περίπτωσης α’ της παραγράφου
1 του άρθρου 56Α, η  άδεια διεξαγωγής της αθλητικής συνάντη-
σης χορηγείται, εφόσον η αθλητική εγκατάσταση διαθέτει την
άδεια λειτουργίας του άρθρου 56Β, η συνάντηση διεξάγεται µε
την έγκριση αναγνωρισµένης αθλητικής οµοσπονδίας ή διοργα-
νώτριας αρχής και βεβαιώνεται η καλή λειτουργία των ηλεκτρονι-
κών συστηµάτων εισιτηρίων και εποπτείας, αν για το συγκεκριµένο
άθληµα και την κατηγορία αγώνων αυτό απαιτείται, σύµφωνα µε
τα οριζόµενα στο άρθρο 2 του     ν. 4326/2015 (Α’49), των υπ’
αριθµ. ΥΠΟΠΑΙΘ/ΓΔΥΑ/ΔΤΥ/ ΤΜΑΕ/229157/ 12877/1280/236/2015
(Β' 1801) και   ΥΠΟΠΑΙΘ/ΓΔΥΑ/ΔΤΥ/ ΤΜΑΕ/229158/12878/1281/
237/ 2015 (Β' 1802) κ.υ.α. και του άρθρου 41Γ του παρόντος, όπως
ισχύουν. Την άδεια διεξαγωγής της συνάντησης χορηγεί ο προ-
ϊστάµενος της αρµόδιας για τα θέµατα αθλητισµού υπηρεσίας της
οικείας Περιφέρειας. Αντίγραφο της άδειας διεξαγωγής κοινοποι-
είται στην οικεία αστυνοµική ή, κατά περίπτωση, στη λιµενική αρχή
για τη λήψη των αναγκαίων µέτρων ασφάλειας και τάξης.

β) Για τις ειδικές αθλητικές εγκαταστάσεις (οµάδες Ζ, Η, Θ1,
Θ2 και Ι) της περίπτωσης β’ της παραγράφου 1 του άρθρου 56Α,
η άδεια διεξαγωγής αθλητικής συνάντησης χορηγείται από τον
προϊστάµενο της αρµόδιας για τα θέµατα αθλητισµού υπηρεσίας
της οικείας Περιφέρειας, εφόσον προσκοµιστούν τα προβλεπό-
µενα στις περιπτώσεις ε’, στ’, ζ’ και η’ της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 56Β, αντίστοιχα.

3. Η ισχύς της περίπτωσης β’ της παραγράφου 2 του παρόν-
τος άρθρου αρχίζει τρεις (3) µήνες από τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος νόµου στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.»

Άρθρο 8
Προσθήκη άρθρου 56Ε στο ν. 2725/1999

Μετά το άρθρο 56Δ του ν. 2725/1999 προστίθεται άρθρο 56Ε
ως εξής:

«Άρθρο 56Ε 
Κυρώσεις

Με φυλάκιση τουλάχιστον τριών (3) µηνών και χρηµατική ποινή
τουλάχιστον πενήντα χιλιάδων (50.000) ευρώ τιµωρείται ο ιδιο-
κτήτης ή ο χρήστης αθλητικής εγκατάστασης που στερείται
άδειας λειτουργίας και παραχωρεί ή επιτρέπει τη διενέργεια σε
αυτή αθλητικής εκδήλωσης. Οι  ποινές του προηγούµενου εδα-
φίου επιβάλλονται και στον Πρόεδρο Αθλητικού Σωµατείου,
αθλητικών ανώνυµων εταιρειών ή τµηµάτων αµειβοµένων αθλη-
τών που συµµετέχει στην αθλητική εκδήλωση. Ποινική δίωξη δεν
µπορεί να ασκηθεί και ο υπεύθυνος απαλλάσσεται από κάθε
ποινή αν για οποιονδήποτε λόγο δεν έχουν συγκροτηθεί οι επι-
τροπές ή δεν είναι εφικτός ο έλεγχος των αθλητικών εγκαταστά-
σεων από τις επιτροπές του άρθρου 56Γ.»

Άρθρο 9

Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 78 του   ν.
2725/1999 όπως  ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«Το ποσοστό, βάσει του οποίου καθορίζεται το ύψος της εγ-
γυητικής επιστολής ή της συµπληρωµατικής εγγυητικής επιστο-
λής της παρούσας παραγράφου, ορίζεται, προκειµένου περί
Α.Α.Ε. της Α1 κατηγορίας καλαθοσφαίρισης, σε πέντε τοις εκατό
(5%) και δέκα τοις εκατό (10%), αντίστοιχα, του προϋπολογισµού
εξόδων και κατά κατώτατο όριο τις εξήντα χιλιάδες (60.000)
ευρώ.»

Άρθρο 10

Η περίπτωση α’ της παρ. 4 του άρθρου 111 του ν. 2725/1999
αντικαθίσταται ως εξής:

«4.α. Από την έναρξη της αγωνιστικής περιόδου 2016-2017 και
εφεξής, σε περίπτωση που για οποιονδήποτε λόγο Α.Α.Ε. υποβι-
βάζεται και τίθεται σε καθεστώς εκκαθάρισης είτε λόγω του υπο-
βιβασµού της οµάδας της από την κατώτερη επαγγελµατική
κατηγορία είτε λόγω αναδιάρθρωσης των επαγγελµατικών κατη-
γοριών είτε για οποιονδήποτε άλλο λόγο, εφόσον συσταθεί για
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το ίδιο άθληµα νέα Α.Α.Ε. από το ίδιο ιδρυτικό αθλητικό σωµατείο
ή, σε περίπτωση συγχώνευσης, από το σωµατείο που θα προέλ-
θει ή θα παραµείνει από τη συγχώνευση, η νέα αυτή Α.Α.Ε. δια-
δέχεται αυτοδικαίως την προηγούµενη σε όλες εν γένει τις
υποχρεώσεις της προς το Δηµόσιο, τους Οργανισµούς Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και προς οποιονδήποτε τρίτο, των οποίων η γε-
νεσιουργός αιτία ανάγεται στο χρονικό διάστηµα έως τη θέση
της σε εκκαθάριση, εφόσον δεν έχει επέλθει για καθεµία από
αυτές παραγραφή, σύµφωνα µε τις ισχύουσες για κάθε περί-
πτωση διατάξεις. Διακοπή παραγραφής, που έχει επέλθει µε
έγερση αγωγής ή µε οποιονδήποτε άλλον τρόπο, προβάλλεται
και έναντι της νέας Α.Α.Ε., στις τυχόν δε εκκρεµείς δίκες διάδικος
καθίσταται η νέα Α.Α.Ε., µε την ιδιότητα του καθολικού διαδόχου.
Για κάθε καταβολή στην οποία η νέα Α.Α.Ε. προβαίνει, κατ’ εφαρ-
µογή των οριζοµένων στην παρούσα παράγραφο, έχει δικαίωµα
αναγωγής κατά της προηγούµενης Α.Α.Ε.. Τα ιδρυτικά αθλητικά
σωµατεία που κατέλαβαν τη θέση της υποβιβασθείσας  Α.Α.Ε.
πριν την έναρξη της αγωνιστικής περιόδου 2016-2017, µπορούν
να ιδρύσουν νέα Α.Α.Ε. η οποία δεν καθίσταται καθολικός διάδο-
χος των υποχρεώσεων της υποβιβασθείσας Α.Α.Ε. ανεξαρτήτως
της πορείας της εκκαθάρισης.»

Άρθρο 11

Στο τέλος της παρ. 5 του άρθρου 135 του ν. 2725/1999 όπως
ισχύει, προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Με τα αθλητικά σωµατεία του πρώτου εδαφίου  εξοµοιώνεται
το µη κερδοσκοπικό κοινωφελές σωµατείο µε την επωνυµία
«ΣΠΕΣΙΑΛ ΟΛΥΜΠΙΚΣ ΙΝΤΕΡΝΑΤΙΟΝΑΛ-ΕΛΛΑΣ», µέλος της Παγ-
κόσµιας Οµοσπονδίας SPECIAL OLYMPICS INTERNATIONAL.
Με ειδικούς κανονισµούς, που ψηφίζει η Γενική Συνέλευση του
σωµατείου, τίθενται οι κανόνες για όλα τα θέµατα που αφορούν
τους αθλητές, την οργάνωση και τη διεξαγωγή των καλλιεργού-
µενων από το σωµατείο αθληµάτων και κλάδων άθλησης,  την
τέλεση αγώνων και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια, σύµφωνα
µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου. Οι κανονισµοί αυτοί και οι
τροποποιήσεις τους υπόκεινται σε έλεγχο νοµιµότητας από τον
αρµόδιο για θέµατα αθλητισµού Υπουργό, κατ’ ανάλογη εφαρ-
µογή του άρθρου 27 του παρόντος νόµου. Για την κατάρτιση των
ως άνω κανονισµών, λαµβάνονται υπόψη οι κανονισµοί της Παγ-
κόσµιας Οµοσπονδίας SPECIAL OLYMPICS INTERNATIONAL και
οι κανονισµοί των διεθνών αθλητικών οµοσπονδιών, κατά τρόπο
που να προσιδιάζει στις ειδικές δεξιότητες των αθλητών. Για το
ως άνω νοµικό πρόσωπο δεν έχει εφαρµογή το δεύτερο εδάφιο
της παραγράφου 7 του άρθρου 7 και η παράγραφος 3 του άρ-
θρου 135».

Άρθρο 12

Στην παρ. 2 του άρθρου 19 του ν. 4440/2016 (Α’ 224) προστί-
θεται τελευταίο εδάφιο ως εξής: 

«Διατηρούνται, επίσης, σε ισχύ οι διατάξεις του άρθρου 25 του
ν. 4325/2015 (Α’ 47).»

Άρθρο 13

1. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού σε
προπονητές αθλητών που κατέκτησαν µετάλλιο σε Ολυµπιακούς
ή Παραολυµπιακούς αγώνες, οι οποίοι δεν διαθέτουν άδεια
άσκησης επαγγέλµατος προπονητή, χορηγείται, κατ’ εξαίρεση,
άδεια άσκησης επαγγέλµατος προπονητή κατηγορίας Α’ για το
άθληµα, στο οποίο επιτεύχθηκε  η διάκριση µετά από εισήγηση
της οικείας οµοσπονδίας. Τα πρόσωπα του προηγούµενου εδα-
φίου απολαµβάνουν τα  προνόµια και τις επιβραβεύσεις που προ-
βλέπονται στο ν. 2725/1999 (Α’ 121) για τους προπονητές των
αθλητών που κατέκτησαν την πρώτη (1η) έως και την τρίτη (3η)
θέση σε Ολυµπιακούς ή Παραολυµπιακούς  αγώνες.

2. Η ισχύς του παρόντος άρθρου αρχίζει από την 1.1.2016. Από
τις 31.12.2018 η  ρύθµιση της προηγούµενης παραγράφου
εφαρµόζεται αποκλειστικά στις περιπτώσεις αθληµάτων, για τα
οποία δεν έχει λειτουργήσει σχολή προπονητών.

Άρθρο 14
Χώροι γυµναστηρίων σε ξενοδοχεία

1. Το άρθρο 32 του ν. 2725/1999 δεν έχει εφαρµογή  για τη
λειτουργία χώρου γυµναστηρίου, επιφανείας από 20 τ.µ. έως 100
τ.µ., εντός ξενοδοχείου, εφόσον ο χώρος αυτός διατίθεται απο-
κλειστικά στους ενοίκους του ξενοδοχείου, οι οποίοι διανυκτε-
ρεύουν στην ξενοδοχειακή εγκατάσταση για τουλάχιστον µία (1)
πλήρη ηµέρα. 

2. Οι ανωτέρω χώροι εµπίπτουν  στο πεδίο εφαρµογής της
216/2015 (Β’ 10) υπουργικής απόφασης, όπως εκάστοτε ισχύει,
και της εν γένει κείµενης νοµοθεσίας. 

Άρθρο 15
Αποπληρωµή αποζηµιώσεων λειτουργίας του 
Ειδικού Σώµατος Παρατηρητών της Δ.Ε.Α.Β. 

και της Επιτροπής Επαγγελµατικού Αθλητισµού

Αποζηµιώσεις των µελών του Ειδικού Σώµατος Παρατηρητών
της Διαρκούς Επιτροπής Αντιµετώπισης της Βίας (Δ.Ε.Α.Β.) του
άρθρου 8 του ν. 4326/2015 (Α’ 49) και των µελών της Επιτροπής
Επαγγελµατικού Αθλητισµού του άρθρου 77 του ν. 2725/1999
για το έτος 2016, που δηµιουργήθηκαν από τη λειτουργία των
παραπάνω συλλογικών οργάνων και των οποίων η αποπληρωµή
δεν κατέστη δυνατή, δύνανται να αποπληρωθούν σε βάρος των
πιστώσεων του τακτικού προϋπολογισµού του Υπουργείου Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού (τοµέας Αθλητισµού) του τρέχοντος
έτους, σύµφωνα µε τους προβλεπόµενους ΚΑΕ εξόδων, κατά πα-
ρέκκλιση των κείµενων διατάξεων. 

Άρθρο 16

Η παρ. 9 του άρθρου 33 του ν. 2725/1999 (Α’ 121), όπως είχε
τροποποιηθεί µε το άρθρο 18 παρ. 1 του ν. 3708/ 2008 (Α’ 210),
αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«9. Η πιστοποίηση της υγείας των αθλητών είναι υποχρεωτική
και αποτελεί προϋπόθεση για τη συµµετοχή τους σε προπονή-
σεις και αγώνες. Η πιστοποίηση αυτή δίδεται µόνο κατόπιν συγ-
κεκριµένων ιατρικών εξετάσεων, οι οποίες προσδιορίζονται µε
εισήγηση του Εθνικού Κέντρου Αθλητικών Ερευνών (ΕΚΑΕ) και
θεσπίζονται µε κοινή υπουργική απόφαση του Υφυπουργού Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού και του Υπουργού Υγείας. Η πιστοποί-
ηση ικανότητας προς άθληση καταγράφεται σε κάρτα υγείας, η
οποία αποτελεί προσωπικό έγγραφο του αθλητή, βρίσκεται στην
κατοχή του και ισχύει για ένα (1) έτος από τη θεώρησή της. Ανα-
νεώνεται και εκδίδεται από τις Εθνικές Αθλητικές Οµοσπονδίες.

Η Κάρτα Υγείας του Αθλητή θεωρείται βάσει της προαναφερ-
θείσας κοινής υπουργικής απόφασης από ιατρούς µονάδων πα-
ροχής υπηρεσιών Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας,
Νοµαρχιακών, Περιφερειακών ή Πανεπιστηµιακών Νοσοκοµείων,
υγειονοµικών στρατιωτικών µονάδων ή από ιατρούς έχοντες
οποιαδήποτε σχέση µε το Δηµόσιο ή Ν.Π.Δ.Δ., καθώς και ια-
τρούς του ιδιωτικού τοµέα, κατέχοντες την καρδιολογική ειδικό-
τητα. Σε ιατρούς λοιπών ειδικοτήτων παρέχεται η δυνατότητα
παρακολούθησης µετεκπαιδευτικών σεµιναρίων που διοργανώ-
νει το ΕΥΑΕΤ σε θέµατα προαγωνιστικού ελέγχου των αθλητών,
µε βάση την προαναφερθείσα κοινή υπουργική απόφαση.

Η Κάρτα Υγείας Αθλητή συνιστά αυτοτελές έγγραφο και δεν
συνδέεται µε το Δελτίο Αθλητικής Ιδιότητας. Προσκοµίζεται υπο-
χρεωτικά στη γραµµατεία ή στον αρµόδιο διαιτητή αγώνα κάθε
είδους αθλητικής εκδήλωσης αγωνιστικού χαρακτήρα, σύµφωνα
µε τους κανονισµούς διεξαγωγής αγώνων των Εθνικών Αθλητι-
κών Οµοσπονδιών ως βασική προϋπόθεση συµµετοχής στον
αγώνα. Στην Κάρτα Υγείας Αθλητή αναγράφονται τα παρακάτω:
α) Εθνική Αθλητική Οµοσπονδία, β) Όνοµα, επίθετο, πατρώνυµο
αθλητή, γ) Έτος γέννησης, δ) Άθληµα, ε) Φωτογραφία, στ) Αριθ-
µός Δελτίου Αθλητικής Ιδιότητας, ζ) ΑΜΚΑ, η) Ηµερολογιακή θε-
ώρηση µε βεβαίωση - υπογραφή ιατρού για την πιστοποίηση
συµµετοχής στο άθληµα (προετοιµασία και αγώνες) και βεβαί-
ωση - υπογραφή ότι έχει υποβληθεί στις ιατρικές εξετάσεις που
ορίζονται στην προαναφερθείσα κοινή υπουργική απόφαση.
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Από την ψήφιση του παρόντος µέσα σε διάστηµα ενός (1)
έτους, οι Εθνικές Αθλητικές Οµοσπονδίες οφείλουν να τροπο-
ποιήσουν τα Δελτία Αθλητικής Ιδιότητας, να µεριµνήσουν για την
ενηµέρωση των αθλητικών σωµατείων της δύναµής τους και την
έκδοση των καρτών υγείας των αθλητών τους.

Η τροποποίηση των Δελτίων Αθλητικής Ιδιότητας, καθώς και
η έκδοση της Κάρτας Υγείας των Αθλητών γίνεται ατελώς χωρίς
καµία οικονοµική επιβάρυνση των αθλητικών σωµατείων και των
αθλητών.»

Άρθρο 17

Η παρ. 23 του άρθρου 34 του ν. 2725/1999, η οποία είχε προ-
στεθεί µε την παρ. 6 του άρθρου 38 του ν. 4115/ 2013 (Α’ 24),
ακολούθως τροποποιήθηκε µε την παρ. 3 του άρθρου 11 του ν.
4326/2015 (Α’ 49) και αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 31 του ν.
4373/2016 (Α’ 49), αντικαθίσταται ως εξής:

«23. Στους εν ενεργεία αθλητές και αθλήτριες, µέλη των εθνι-
κών οµάδων ή προεθνικών οµάδων των αναγνωρισµένων κατά
τον παρόντα νόµο αθλητικών οµοσπονδιών που καλλιεργούν είτε
άθληµα ή αγώνισµα αθλήµατος που περιλαµβάνεται στο εκά-
στοτε ισχύον πρόγραµµα Ολυµπιακών Αγώνων, των Παραολυµ-
πιακών Αγώνων, των Ολυµπιακών Αγώνων Κωφών και της
Σκακιστικής Ολυµπιάδας, είτε άθληµα ή αγώνισµα το οποίο καλ-
λιεργείται από αναγνωρισµένη οµοσπονδία µέλος της Ελληνικής
Ολυµπιακής Επιτροπής, της Ελληνικής Παραολυµπιακής Επιτρο-
πής, της Ελληνικής Οµοσπονδίας Αθλητισµού Κωφών και της
Σκακιστικής Οµοσπονδίας για το οποίο διεξάγεται Παγκόσµιο ή
Πανευρωπαϊκό πρωτάθληµα, στους προπονητές ή προπονήτριές
τους, στα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου αθλητικών οµοσπον-
διών που συµµετέχουν στην Οργανωτική Επιτροπή των αγώνων,
καθώς και στους διεθνείς Έλληνες διαιτητές και κριτές που λαµ-
βάνουν µέρος σε διεθνείς αγώνες, όπως είναι οι Ολυµπιακοί
Αγώνες, οι Παραολυµπιακοί Αγώνες, οι Ολυµπιακοί Αγώνες
Κωφών, η Σκακιστική Ολυµπιάδα και τα Παγκόσµια ή Πανευρω-
παϊκά πρωταθλήµατα ή σε αγώνες Champions League, όταν
πρόκειται για αγώνες ποδοσφαίρου Κωφών αναγνωρισµένους
από την UEFA και οι οποίοι εργάζονται είτε στο Δηµόσιο είτε σε
Ν.Π.Δ.Δ. ή σε Ν.Π.Ι.Δ. του στενού ή ευρύτερου δηµόσιου τοµέα,
είτε στους Ο.Τ.Α. όλων των βαθµίδων µπορεί να χορηγηθεί άδεια
µε αποδοχές, κατά τα κατωτέρω οριζόµενα, προκειµένου να συµ-
µετέχουν στους αγώνες αυτούς. Ίδια άδεια µπορεί να χορηγηθεί
και σε εν ενεργεία αθλητές ή αθλήτριες µέλη των εθνικών οµά-
δων, των αναγνωρισµένων κατά τον παρόντα νόµο αθλητικών
οµοσπονδιών που καλλιεργούν είτε άθληµα ή αγώνισµα αθλήµα-
τος που περιλαµβάνεται στο εκάστοτε ισχύον πρόγραµµα Ολυµ-
πιακών Αγώνων, των Παραολυµπιακών Αγώνων, των Ολυµπιακών
Αγώνων Κωφών και της Σκακιστικής Ολυµπιάδας, είτε άθληµα ή
αγώνισµα το οποίο καλλιεργείται από αναγνωρισµένη οµοσπον-
δία µέλος της Ελληνικής Ολυµπιακής Επιτροπής, της Ελληνικής
Παραολυµπιακής Επιτροπής, της Ελληνικής Οµοσπονδίας Αθλη-
τισµού Κωφών και της Σκακιστικής Οµοσπονδίας, για το οποίο
διεξάγεται Παγκόσµιο ή Πανευρωπαϊκό πρωτάθληµα, καθώς και
στους προπονητές ή προπονήτριές τους, κατά τη διάρκεια συµ-
µετοχής τους σε επίσηµους αγώνες για την πρόκριση στις ανω-
τέρω διεθνείς διοργανώσεις. Αντιστοίχως, για όλες τις ανωτέρω
περιπτώσεις αθλητών και προπονητών και επιπλέον των αδειών
των προηγούµενων εδαφίων, χορηγείται άδεια για την καλύτερη
προετοιµασία ή τη συµµετοχή σε προπονητικές συγκεντρώσεις,
η οποία δεν µπορεί να ξεπεράσει τις 120 υπηρεσιακές ηµέρες
για κάθε ηµερολογιακό έτος, προσαυξανοµένη συνολικά σε 145
ηµέρες για το έτος διεξαγωγής Παγκόσµιων πρωταθληµάτων και
σε 160 ηµέρες για το έτος διεξαγωγής των Ολυµπιακών Αγώνων.
Ιδιαιτέρως, για το άθληµα της ιστιοπλοΐας η ανωτέρω άδεια δύ-
ναται να είναι συνολικά έως 240 ηµέρες και για το άθληµα του
ζατρικίου συνολικά έως 30 ηµέρες. Οι ανωτέρω άδειες χορη-
γούνται από τον φορέα όπου εργάζονται τα παραπάνω πρό-
σωπα, ύστερα από αίτηση του ενδιαφεροµένου, η οποία θα
συνοδεύεται υποχρεωτικά από: α) βεβαίωση της Ελληνικής
Ολυµπιακής Επιτροπής (Ε.Ο.Ε.), προκειµένου για τους θερινούς
ή χειµερινούς Ολυµπιακούς Αγώνες, κατά περίπτωση, η οποία

πιστοποιεί ότι ο αιτών ή η αιτούσα είναι µέλος της Ολυµπιακής ή
της προ-Ολυµπιακής οµάδας που συµµετέχει στην αντίστοιχη
διοργάνωση, β) βεβαίωση της οικείας Αθλητικής Οµοσπονδίας,
η οποία θα επικυρώνεται από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού
(Γ.Γ.Α.) για την περίπτωση των Παγκόσµιων ή Πανευρωπαϊκών
Αγώνων, κατά περίπτωση, στην οποία θα πιστοποιείται ότι ο
αιτών ή η αιτούσα έχει προκριθεί και είναι µέλος της εθνικής οµά-
δας που συµµετέχει στην αντίστοιχη διοργάνωση ή είναι προπο-
νητής των αθλητών που έχουν προκριθεί στους ανωτέρω
αγώνες, γ) βεβαίωση της οικείας Αθλητικής Οµοσπονδίας που
πιστοποιεί ότι ο αγώνας για τον οποίο ζητείται η άδεια αποτελεί
αγώνα πρόκρισης για τις ανωτέρω διεθνείς οργανώσεις και δ)
βεβαίωση της οικείας αθλητικής Οµοσπονδίας ότι η προπονητική
συγκέντρωση του αιτούντος είναι ενταγµένη στο σχεδιασµό της
προετοιµασίας των εθνικών οµάδων ή του αθλητή /τριας εθνικής
οµάδας ατοµικού αγωνίσµατος. Οι διατάξεις των προηγουµένων
εδαφίων εφαρµόζονται ανάλογα και στους εργαζόµενους αθλη-
τές και αθλήτριες µε αναπηρία (ΑΜΕΑ), στους κωφούς αθλητές,
στους αθλητές - συνοδούς αυτών, στους αθλητές του ζατρικίου
µέλη εθνικών οµάδων, στους προπονητές ή προπονήτριες
αυτών, στα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου αθλητικών οµο-
σπονδιών που συµµετέχουν στην Οργανωτική Επιτροπή των
Αγώνων, καθώς και στους Έλληνες διαιτητές και κριτές που συµ-
µετέχουν στους Παραολυµπιακούς Αγώνες, στους Ολυµπιακούς
Αγώνες Κωφών, στη Σκακιστική Ολυµπιάδα, καθώς και σε Παγ-
κόσµια ή Πανευρωπαϊκά πρωταθλήµατα, σύµφωνα µε τους κα-
νονισµούς του οικείου αθλήµατος και οι οποίοι εργάζονται στους
ανωτέρω φορείς. Την προαναφερόµενη βεβαίωση στους συµµε-
τέχοντες χορηγεί η Ελληνική Παραολυµπιακή Επιτροπή, προκει-
µένου για τους κωφούς, η Ελληνική Οµοσπονδία Αθλητισµού
Κωφών και η Ελληνική Σκακιστική Οµοσπονδία, η οποία επικυ-
ρώνεται από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού (Γ.Γ.Α.). Επίσης,
οι διατάξεις αυτές εφαρµόζονται και στους συµµετέχοντες σε
όργανα των διεθνών αθλητικών φορέων για τη συµµετοχή τους
στις συνεδριάσεις αυτών.»

Άρθρο 18

Το άρθρο 14 του ν. 4399/2016 (Α’ 117) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 14
Περιεχόµενο και διαδικασία αξιολόγησης

1. Περιεχόµενο αξιολόγησης
Για την αξιολόγηση των επενδυτικών σχεδίων διενεργείται: 
α. Έλεγχος Πληρότητας
Η πληρότητα των υποβαλλόµενων αιτήσεων και των σχετικών

δικαιολογητικών ελέγχεται µε βάση τυποποιηµένο σύστηµα ελέγ-
χου πληρότητας, όπως ορίζεται στην οικεία απόφαση προκήρυ-
ξης των καθεστώτων ενίσχυσης.

β. Έλεγχος Νοµιµότητας
Για κάθε επενδυτικό σχέδιο πρέπει, µε ποινή αποκλεισµού, να

συντρέχουν οι ακόλουθες προϋποθέσεις:
αα) πλήρης συµφωνία της αίτησης υπαγωγής και του υπό έγ-

κριση επενδυτικού σχεδίου µε τους όρους του παρόντος,
ββ) τεκµηρίωση της φερεγγυότητας του φορέα του επενδυτι-

κού σχεδίου µε προσκόµιση των σχετικών πιστοποιητικών, όπως
ιδίως φορολογική και ασφαλιστική ενηµερότητα, καθώς και κάθε
άλλου πιστοποιητικού που ορίζεται στην απόφαση προκήρυξης,

γγ) τεκµηρίωση της δυνατότητας χρηµατοδότησης του κό-
στους του επενδυτικού σχεδίου είτε µέσω ιδίων κεφαλαίων είτε
µε εξωτερική χρηµατοδότηση, σύµφωνα µε τους τρόπους που
ορίζονται στην οικεία απόφαση προκήρυξης των καθεστώτων
ενίσχυσης.

γ. Αξιολόγηση εύλογου κόστους και έλεγχος δεικτών βαθµο-
λογίας

Αντικείµενο του σταδίου αυτού αποτελεί σωρευτικά ή εναλλα-
κτικά:

αα) η εκτίµηση του εύλογου κόστους των επιλέξιµων δαπανών
του επενδυτικού σχεδίου,

ββ) η εκτίµηση της υποβληθείσας ανάλυσης βιωσιµότητας του
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επενδυτικού σχεδίου,
γγ) η πλήρωση δεικτών βαθµολογίας µε βάση τα εξής ενδει-

κτικώς αναφερόµενα κριτήρια:
α. οικονοµική επίδοση του φορέα (δείκτες ρευστότητας, δα-

νειακής επιβάρυνσης, αποδοτικότητας κεφαλαίων),
β. διαθέσιµα κεφάλαια µετόχου/εταίρου,
γ. κάλυψη ίδιας συµµετοχής µε κεφάλαια εξωτερικού,
δ. δείκτες βιωσιµότητας και απόδοσης της επένδυσης,
ε. δείκτες βιωσιµότητας και απόδοσης του φορέα µετά την

ολοκλήρωση της επένδυσης,
στ. δηµιουργούµενες θέσεις εργασίας, µε έµφαση σε εξειδι-

κευµένο ανθρώπινο δυναµικό,
ζ. υλοποίηση επενδυτικών σχεδίων που εντάσσονται στις ειδι-

κές περιπτώσεις ενίσχυσης του άρθρου 12, 
η. αξιοποίηση αργούντων κτηρίων.
2. Διαδικασία Αξιολόγησης
Η αξιολόγηση διενεργείται είτε µε τη µέθοδο α’ της συγκριτι-

κής αξιολόγησης είτε µε τη µέθοδο β’ της άµεσης αξιολόγησης,
κατά τα οριζόµενα στην οικεία απόφαση προκήρυξης των καθε-
στώτων ενίσχυσης.

Στις περιπτώσεις αξιοποίησης του Εθνικού Μητρώου Πιστο-
ποιηµένων Αξιολογητών (ΕΜΠΑ) η αξιολόγηση της αίτησης ανα-
τίθεται σε έναν (1) αξιολογητή, ο οποίος επιλέγεται από το οικείο
Μητρώο του άρθρου 24 µε τυχαία ηλεκτρονική επιλογή µέσω
ΠΣΚΕ.

α. Συγκριτική αξιολόγηση
i. Ο έλεγχος πληρότητας των υποβαλλόµενων αιτήσεων και

των σχετικών δικαιολογητικών διενεργείται από την αρµόδια
κατά περίπτωση Υπηρεσία της παραγράφου 2 του άρθρου 13
ή/και από µέλος του Εθνικού Μητρώου Πιστοποιηµένων Αξιολο-
γητών. Αν απορριφθεί αίτηση για λόγους µη πληρότητας του φα-
κέλου, ο αιτών ενηµερώνεται σχετικά στην ηλεκτρονική του
διεύθυνση, την οποία δήλωσε κατά την εγγραφή του στο ΠΣΚΕ,
το σχετικό δε παράβολο δεν επιστρέφεται.

Ο έλεγχος νοµιµότητας πραγµατοποιείται από την αρµόδια
Υπηρεσία της παραγράφου 2 του άρθρου 13 ή/και από µέλος
του Εθνικού Μητρώου Πιστοποιηµένων Αξιολογητών.

Η αξιολόγηση του εύλογου κόστους και ο έλεγχος δεικτών
βαθµολογίας των αιτήσεων πραγµατοποιείται από µέλος του
Εθνικού Μητρώου Πιστοποιηµένων Αξιολογητών.

ii. Σε περίπτωση που απαιτούνται διευκρινίσεις σχετικά µε το
περιεχόµενο του φακέλου, τάσσεται προθεσµία έως δέκα (10)
ηµερών στο φορέα προκειµένου να τις παράσχει. Αν η προθε-
σµία αυτή παρέλθει άπρακτη, η διαδικασία αξιολόγησης ολοκλη-
ρώνεται στο σύνολό της.

Η διαδικασία της συγκριτικής αξιολόγησης ολοκληρώνεται
εντός πενήντα (50) ηµερών από την ηµεροµηνία λήξης του κύ-
κλου υποβολής των αιτήσεων υπαγωγής.

iii.  Το αποτέλεσµα της αξιολόγησης ελέγχεται από τριµελή
Επιτροπή Αξιολόγησης Επενδυτικών Σχεδίων, που συνίσταται µε
απόφαση του Υπουργού Οικονοµίας και Ανάπτυξης. Στην από-
φαση ορίζονται η σύνθεση και ο τρόπος επιλογής των µελών,
που µπορεί να προέρχονται είτε από τους αρµόδιους φορείς της
παραγράφου 2 του άρθρου 13 είτε από το ΕΜΠΑ, καθώς και οι
αρµοδιότητες και οι κανόνες λειτουργίας της Επιτροπής. Για τη
διευκόλυνση και επιτάχυνση του έργου της Επιτροπής, αυτή
µπορεί να ορίζει ειδικούς εισηγητές, οι οποίοι δεν είναι µέλη της.
Η απόφαση συγκρότησης κάθε Επιτροπής εκδίδεται από τα αρ-
µόδια όργανα της παραγράφου 3 του παρόντος.

iv.  Με βάση τα αποτελέσµατα της αξιολόγησης, καταρτίζεται
στο ΠΣΚΕ προσωρινός πίνακας αποτελεσµάτων αξιολόγησης.
Κατά του προσωρινού πίνακα, ο αιτών µπορεί να υποβάλει έν-
σταση, κατά τα οριζόµενα στο άρθρο 15. Στις περιπτώσεις που
η υποβληθείσα αίτηση απορρίπτεται για λόγους που αναφέρον-
ται στις περιπτώσεις β’ ή/και γ’ της παραγράφου 1, το αποτέλε-
σµα της αξιολόγησης κοινοποιείται στο φορέα του επενδυτικού
σχεδίου µε αποστολή στη διεύθυνση του ηλεκτρονικού του τα-
χυδροµείου και ο αιτών µπορεί να υποβάλει ένσταση κατά του
συνολικού αποτελέσµατος της αξιολόγησης, κατά τα οριζόµενα
στο άρθρο 15.

ν. Μετά την εξέταση των ενστάσεων, καταρτίζεται οριστικός

πίνακας κατάταξης, κατά φθίνουσα βαθµολογική σειρά. Σε περί-
πτωση ισοβαθµίας, τα επενδυτικά σχέδια κατατάσσονται µε κρι-
τήριο το µικρότερο ενισχυόµενο κόστος επένδυσης. Τα
επενδυτικά σχέδια µε βάση τη σειρά κατάταξής τους στον ορι-
στικό πίνακα υπάγονται στο καθεστώς ενίσχυσης, µέχρι την
εξάντληση του αντίστοιχου προϋπολογισµού της απόφασης προ-
κήρυξης.

β. Άµεση αξιολόγηση
Κατά τη διαδικασία της άµεσης αξιολόγησης διενεργείται αυ-

τοτελής αξιολόγηση κάθε νόµιµης και εµπρόθεσµης αίτησης
υπαγωγής, µε βάση την αρχή της χρονικής προτεραιότητας και
τους διαθέσιµους πόρους.

i. Η πληρότητα των υποβαλλόµενων αιτήσεων και των σχετικών
δικαιολογητικών ελέγχεται από την αρµόδια κατά περίπτωση
Υπηρεσία της παραγράφου 2 του άρθρου 13 ή/και από µέλος
του Εθνικού Μητρώου Πιστοποιηµένων Αξιολογητών. Αν η αί-
τηση απορριφθεί για λόγους µη πληρότητας του φακέλου, ο
αιτών ενηµερώνεται σχετικά στην ηλεκτρονική του διεύθυνση,
την οποία δήλωσε κατά την εγγραφή του στο ΠΣΚΕ, το σχετικό
δε παράβολο δεν επιστρέφεται.

Ο έλεγχος νοµιµότητας πραγµατοποιείται από την αρµόδια
Υπηρεσία της παραγράφου 2 του άρθρου 13 ή/και από µέλος
του Εθνικού Μητρώου Πιστοποιηµένων Αξιολογητών.

Η αξιολόγηση του εύλογου κόστους και ο έλεγχος δεικτών
βαθµολογίας των αιτήσεων πραγµατοποιείται από µέλος του
Εθνικού Μητρώου Πιστοποιηµένων Αξιολογητών.

ii. Σε περίπτωση που απαιτούνται διευκρινίσεις σχετικά µε το
περιεχόµενο του φακέλου, ορίζεται προθεσµία έως δέκα (10)
ηµερών στο φορέα, προκειµένου να τις παράσχει. Αν η προθε-
σµία αυτή παρέλθει άπρακτη, η διαδικασία αξιολόγησης ολοκλη-
ρώνεται στο σύνολό της.

Η διαδικασία της άµεσης αξιολόγησης ολοκληρώνεται εντός
πενήντα (50) ηµερών από την ηµεροµηνία υποβολής της αίτησης
υπαγωγής.

iii. Το αποτέλεσµα της αξιολόγησης ελέγχεται από τριµελή Επι-
τροπή Αξιολόγησης Επενδυτικών Σχεδίων, που συνίσταται µε
απόφαση του Υπουργού Οικονοµίας και Ανάπτυξης. Στην από-
φαση ορίζονται η σύνθεση και ο τρόπος επιλογής των µελών,
που µπορεί να προέρχονται είτε από τους αρµόδιους Φορείς της
παραγράφου 2 του άρθρου 13 είτε από το ΕΜΠΑ, καθώς και οι
αρµοδιότητες και οι κανόνες λειτουργίας της Επιτροπής. Για τη
διευκόλυνση και επιτάχυνση του έργου της Επιτροπής, αυτή
µπορεί να ορίζει ειδικούς εισηγητές, οι οποίοι δεν είναι µέλη της.
Η απόφαση συγκρότησης κάθε Επιτροπής εκδίδεται από τα αρ-
µόδια όργανα της παραγράφου 3.

iv. Το αποτέλεσµα της αξιολόγησης κοινοποιείται στο φορέα
του επενδυτικού σχεδίου µε αποστολή στη διεύθυνση του ηλε-
κτρονικού του ταχυδροµείου. Κατά του αποτελέσµατος της αξιο-
λόγησης, ο αιτών µπορεί να υποβάλει ένσταση, κατά τα
οριζόµενα στο άρθρο 15.

3. Τα επενδυτικά σχέδια που πληρούν τις νόµιµες προϋποθέ-
σεις υπάγονται στα καθεστώτα ενισχύσεων του παρόντος µε
ατοµικές αποφάσεις υπαγωγής. Αρµόδια όργανα για την έκδοση
των αποφάσεων αυτών είναι:

α. Ο Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης για τα επενδυτικά
σχέδια που υποβάλλονται στη Γενική Διεύθυνση Ιδιωτικών Επεν-
δύσεων του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης.

β. Ο Υπουργός Εσωτερικών για τα επενδυτικά σχέδια που υπο-
βάλλονται στη Διεύθυνση Περιφερειακής Αναπτυξιακής Πολιτι-
κής του Υπουργείου Εσωτερικών. 

γ. Οι Περιφερειάρχες για τα επενδυτικά σχέδια που υποβάλ-
λονται στις αντίστοιχες Διευθύνσεις Αναπτυξιακού Προγραµµα-
τισµού, Σχεδιασµού και Ανάπτυξης των Περιφερειών.

4. Αν το επενδυτικό σχέδιο δεν εγκριθεί για λόγους που ανα-
φέρονται στις περιπτώσεις β’ ή/και γ’ της παραγράφου 1, εκδί-
δεται απορριπτική απόφαση από τα αρµόδια όργανα της
προηγούµενης παραγράφου, η οποία κοινοποιείται στη διεύ-
θυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου του ενδιαφερόµενου, το σχε-
τικό δε παράβολο δεν επιστρέφεται.

5. Στην απόφαση προκήρυξης εξειδικεύονται τα κριτήρια, η
µεθοδολογία, η προθεσµία παροχής διευκρινίσεων, τα όργανα
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και η διαδικασία της αξιολόγησης και καθορίζονται τα επιµέρους
στοιχεία αξιολόγησης, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά, οι δείκτες
βαθµολόγησης και η στάθµισή τους, καθώς και η ελάχιστη βαθ-
µολογία που πρέπει να συγκεντρώνει το επενδυτικό σχέδιο, προ-
κειµένου να συµπεριληφθεί στους πίνακες κατάταξης.

6.α. Ο Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης εκδίδει Οδηγό
Αξιολόγησης Επενδυτικών Σχεδίων, ο οποίος αναρτάται στη ΔΙ-
ΑΥΓΕΙΑ και περιλαµβάνει τις µεθόδους ελέγχου των προϋποθέ-
σεων νοµιµότητας και τις µεθόδους αξιολόγησης, πρότυπα
κόστη για είδη επενδυτικών σχεδίων και λοιπές οδηγίες για την
ορθή εκτέλεση του έργου της αξιολόγησης.

β. Όπου στις διατάξεις του ν. 4399/2016 γίνεται αναφορά στα
αρµόδια όργανα της «παρ. 7 του άρθρου 14» νοείται αναφορά
στα αρµόδια όργανα της παραγράφου 3 του άρθρου 14.»

Άρθρο 19

α. Η παρ. 5 του άρθρου 20 του ν. 4399/2016 αντικαθίσταται,
ως εξής:

«5.α. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµίας και Ανάπτυξης
ορίζονται τα απαιτούµενα δικαιολογητικά, η διαδικασία, καθώς
και κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την καταβολή της επιχορή-
γησης, της επιδότησης της χρηµατοδοτικής µίσθωσης και της
επιδότησης του κόστους της δηµιουργούµενης απασχόλησης
των Καθεστώτων Ενισχύσεων του άρθρου 29.»

β. Η απόφαση της περίπτωσης α’ της παρ. 5 του άρθρου 20
του ν. 4399/2016 έχει εφαρµογή και για τα επενδυτικά σχέδια
των νόµων 2601/1998 (Α' 81), 3299/2004 (Α’ 261) και 3908/2011
(Α’8).

Άρθρο 20

1. Στην περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 76 του  ν.
4399/2016 (Α’117) το εδάφιο «Για τη διαπίστωση της υλοποίησης
...δαπανών και πληρωµών για το έργο.» αντικαθίσταται ως εξής: 

«Για τη διαπίστωση της υλοποίησης του 50% του εγκεκριµένου
κόστους του επενδυτικού σχεδίου απαιτείται η υποβολή υπεύθυ-
νης δήλωσης συνοδευόµενης από συγκεντρωτική κατάσταση πα-
ραστατικών δαπανών και πληρωµών για το έργο από τον φορέα
της επένδυσης έως τις 31 Ιουλίου 2017. Τα οικεία παραστατικά
µπορούν να εκδίδονται µέχρι και την 31η Ιουλίου 2017.»

2. Η περίπτωση α’ της παρ. 2 του άρθρου 76 αντικαθίσταται
ως εξής:

«α. Η προθεσµία ολοκλήρωσης των επενδυτικών σχεδίων που
έχουν υπαχθεί στις διατάξεις του ν. 3908/2011 (Α’8) παρατείνεται
µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου 2017».

3.  Στο άρθρο 76 προστίθεται παράγραφος 3, ως εξής:
«3. Η προϋπόθεση της υλοποίησης του 50% του εγκεκριµένου

κόστους του επενδυτικού σχεδίου για τη χορήγηση της παράτα-
σης της προθεσµίας ολοκλήρωσης των επενδυτικών σχεδίων,
σύµφωνα µε τις περιπτώσεις α’ και β’ της παραγράφου 1 και την
παράγραφο 2, αφορά και στις περιπτώσεις του τελικού ενισχυό-
µενου κόστους του επενδυτικού σχεδίου, για το οποίο ο φορέας
της επένδυσης δηλώνει υπεύθυνα ότι θα είναι µικρότερο από το
εγκεκριµένο στην απόφαση υπαγωγής ενισχυόµενο κόστος. Η
πρόταση του τελικού ενισχυόµενου κόστους υποβάλλεται από
το φορέα της επένδυσης µε την προϋπόθεση µη ουσιωδών µε-
ταβολών του φυσικού αντικειµένου του επενδυτικού του σχεδίου,
όπως εγκρίθηκε στην απόφαση υπαγωγής ή τροποποίησής της
ή όπως τυχόν αυτό εγκριθεί βάσει αιτήµατος τροποποίησης που
έχει υποβάλει ο φορέας µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος.»

Άρθρο 21

Στο τέλος της περίπτωσης α’ της παρ. 9 του άρθρου 85 του ν.
4399/2016 (Α’117) προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµίας και Ανάπτυξης δύνα-
ται να συνιστώνται Οµάδες Εργασίας αποτελούµενες από µέλη
του Ε.Μ.Π.Ε. για την πραγµατοποίηση των διοικητικών ελέγχων.
Με την ίδια απόφαση ορίζονται ο καταµερισµός εργασιών, ο τρό-
πος λειτουργίας Οµάδων Εργασίας και κάθε άλλη αναγκαία λε-

πτοµέρεια. Η αποζηµίωση για κάθε έλεγχο είναι η οριζόµενη στην
κ.υ.α. 26226/3.3.2017 (ΥΟΔΔ 117).»

Άρθρο 22
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 3908/2011 (Α’8)

1. Στο άρθρο 14Β του ν. 3908/2011, όπως αντικαταστάθηκε µε
την περίπτωση β’ της παρ. 13 του άρθρου 85 του ν. 4399/2016
(Α’ 117), προστίθεται ο τίτλος «Όροι ολοκλήρωσης των επενδυ-
τικών σχεδίων των νόµων 3299/2004 και 3908/2011 και τροποποί-
ησης των αποφάσεων υπαγωγής».

2. Στο τέλος της περίπτωσης εε’ της παρ. Α’ του άρθρου 14Β,
όπως αντικαταστάθηκε µε την περίπτωση β’ της παρ. 13 του άρ-
θρου 85 του ν. 4399/2016 (Α’117), η φράση «σύµφωνα µε την πε-
ρίπτωση Β’ του παρόντος» αντικαθίσταται µε τη φράση
«σύµφωνα µε την παράγραφο Β’ του παρόντος».

3.  Η περίπτωση στστ’ της παρ. Α’ του άρθρου 14Β, όπως αν-
τικαταστάθηκε µε την περίπτωση β’ της παρ. 13 του άρθρου 85
του ν. 4399/2016 (Α’ 117), αναριθµείται σε περίπτωση ζζ’ και προ-
στίθεται νέα περίπτωση στστ’ ως εξής:

«στστ. Η µείωση της ισχύος (για επενδυτικά σχέδια παραγω-
γής ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές - ΑΠΕ) ή της δυναµικό-
τητας (για λοιπά επενδυτικά σχέδια) δεν υπερβαίνει σε ποσοστό
το 25% µε ταυτόχρονη τροποποίηση ή µη του φυσικού αντικει-
µένου και αιτιολογηµένη κατά περίπτωση αναπροσαρµογή ή όχι
του ενισχυόµενου κόστους. Σε περίπτωση µείωσης άνω του 25%
και έως 50% και ταυτόχρονη τροποποίηση ή µη του φυσικού αν-
τικειµένου, το επενδυτικό σχέδιο ολοκληρώνεται µόνο µετά από
έγκριση αιτήµατος τροποποίησης που υποβάλει ο φορέας στην
αρµόδια υπηρεσία, σύµφωνα µε την παράγραφο Β’. Σε περί-
πτωση µείωσης της ισχύος ή της δυναµικότητας άνω του 50%,
το επενδυτικό σχέδιο δεν νοείται ως ολοκληρωµένο και εκδίδεται
απόφαση ανάκλησης της απόφασης υπαγωγής και ανάκτησης
της τυχόν χορηγηθείσας ενίσχυσης µε τη διαδικασία είσπραξης
δηµοσίων εσόδων και προσαυξηµένης κατά το ποσό των νόµιµων
τόκων από την ηµεροµηνία καταβολής.»

4. Η παράγραφος Β’ του άρθρου 14Β, όπως αντικαταστάθηκε
µε την περίπτωση β’ της παρ. 13 του άρθρου 85 του       ν.
4399/2016 (Α’ 117), αντικαθίσταται ως εξής:

«Β. Ουσιώδεις διαφοροποιήσεις του φυσικού αντικειµένου εγ-
κρίνονται από την αρµόδια υπηρεσία µετά από αιτιολογηµένο αί-
τηµα τροποποίησης του φορέα, το οποίο εξετάζεται από την
υπηρεσία και γίνεται αποδεκτό υπό τους προαναφερόµενους
όρους και προϋποθέσεις της παραγράφου Α’. Για την εξέταση
του αιτήµατος τροποποίησης δεν απαιτείται επανεξέταση της
βαθµολόγησης του επενδυτικού σχεδίου.»

5.  Η παρ. Ε’ του άρθρου 14Β, όπως αντικαταστάθηκε µε την
περίπτωση β’ της παρ. 13 του άρθρου 85 του ν. 4399/2016
(Α’117), αντικαθίσταται ως εξής:

«Ε. Σε περίπτωση µεταβολής της επωνυµίας, της εταιρικής
σύνθεσης, της νοµικής µορφής, της έδρας ή λοιπών στοιχείων
επικοινωνίας της ενισχυόµενης επιχείρησης, η γνωστοποίηση
των µεταβολών, µε τα οικεία δικαιολογητικά, πραγµατοποιείται
µέσω του Π.Σ.Κ.Ε. εντός εξήντα (60) ηµερών από τη συντέλεσή
τους. Σε αντίθετη περίπτωση, επιβάλλεται κύρωση, που ορίζεται
µε την υπουργική απόφαση της προηγούµενης παραγράφου.»

6. Η παρ. ΣΤ’ του άρθρου 14Β, όπως αντικαταστάθηκε µε την
περίπτωση β’ της παρ. 13 του άρθρου 85 του ν. 4399/2016, αντι-
καθίσταται, ως εξής:

«ΣΤ. Η τροποποίηση της απόφασης υπαγωγής µπορεί να διε-
νεργηθεί και αυτεπαγγέλτως από την αρµόδια υπηρεσία, εφόσον
διαπιστωθεί µεταβολή των όρων της απόφασης υπαγωγής. Για
την υποβολή αιτηµάτων τροποποίησης της απόφασης υπαγωγής
σύµφωνα µε τις παραγράφους Β’ και Γ’, απαιτείται η καταβολή
παραβόλου, το ύψος του οποίου καθορίζεται µε κοινή απόφαση
των Υπουργών Οικονοµίας και Ανάπτυξης και Οικονοµικών.»

Άρθρο 23
Διάρθρωση και στελέχωση Δ.Α.Λ.

1. Το τρίτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 129 του ν.
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4389/2016 (Α’94), όπως τροποποιήθηκε µε το άρθρο 104 του ν.
4461/2017 (Α’38), αντικαθίσταται ως εξής:

«Μέχρι την έγκριση του προϋπολογισµού του οικονοµικού
έτους 2017 και, σε κάθε περίπτωση, µε την επιφύλαξη της παρα-
γράφου 19 του άρθρου 130 του παρόντος, η µισθοδοσία του Δι-
οικητή της Δ.Α.Λ. και του προσωπικού, καθώς και οι λειτουργικές
δαπάνες της Δ.Α.Λ. βαρύνουν τις πιστώσεις του προϋπολογι-
σµού του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής.»

2.  Το άρθρο 130 του ν. 4389/2016 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 130

1. Στη Δ.Α.Λ. συνιστάται µια Γενική Διεύθυνση Δ.Α.Λ., η οποία
συντονίζει τις δράσεις των κάτωθι επιµέρους οργανικών µονά-
δων, από τις οποίες συγκροτείται:

α) Διεύθυνση Παρακολούθησης, η οποία εξασφαλίζει την απο-
τελεσµατική άσκηση των αρµοδιοτήτων της Δ.Α.Λ.,

β) Διεύθυνση Οργάνωσης, η οποία εξασφαλίζει την εύρυθµη
λειτουργία του Συµβουλίου Διοίκησης (Σ.Δ.), καθώς και την εύ-
ρυθµη λειτουργία της Δ.Α.Λ. και 

γ) Γραµµατεία της Δ.Α.Λ..
Περαιτέρω, η Γενική Διεύθυνση Δ.Α.Λ. συντονίζει τις δράσεις

των Περιφερειακών Γραφείων Δ.Α.Λ..
2. Η Διεύθυνση Παρακολούθησης αποτελείται από τα εξής

τµήµατα:
α) Τµήµα Παρακολούθησης, µε τις εξής αρµοδιότητες:
αα) παρακολούθηση των συνθηκών παροχής πάσης φύσεως

λιµενικών υπηρεσιών, µε σκοπό την εν γένει εφαρµογή εντός λι-
µενικής ζώνης της κείµενης νοµοθεσίας, σε συνεργασία µε τη
Ρυθµιστική Αρχή Λιµένων (Ρ.Α.Λ.) και τη Γενική Γραµµατεία Λι-
µένων, Λιµενικής Πολιτικής και Ναυτιλιακών Επενδύσεων
(Γ.Γ.Λ.Λ.Π.Ν.Ε.),

ββ) µέριµνα για την εφαρµογή της κείµενης νοµοθεσίας στη
λιµενική ζώνη και για τη συµµόρφωση µε υποχρεώσεις που δεν
απορρέουν από Σύµβαση Παραχώρησης µε Φορέα Ιδιωτικής Οι-
κονοµίας,

γγ) παρακολούθηση των ζητηµάτων που συνδέονται µε την
προστασία του περιβάλλοντος και την πρόληψη της περιβαλλον-
τικής ρύπανσης στη θαλάσσια, χερσαία και εναέρια λιµενική
ζώνη, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία,

δδ) παρακολούθηση ζητηµάτων που σχετίζονται µε την αδιά-
λειπτη διαθεσιµότητα και παροχή αξιόπιστων και ποιοτικών υπη-
ρεσιών από τους φορείς διαχείρισης λιµένων σε πλοία, επιβάτες
και φορτία,

εε) συνεργασία µε όλους τους αρµόδιους φορείς της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας για την κατοχύρωση και τον έλεγχο των εργα-
σιακών δικαιωµάτων και των συνδικαλιστικών ελευθεριών στη
λιµενική ζώνη µε την παρακολούθηση της εφαρµογής των
ισχυουσών Συλλογικών Συµβάσεων Εργασίας και των κατά περί-
πτωση εφαρµοστέων νοµοθετηµάτων εθνικής, διεθνούς και ενω-
σιακής προέλευσης. Σε κάθε περίπτωση διαπίστωσης
οποιασδήποτε παραβίασης της νοµοθεσίας του προηγούµενου
εδαφίου, συντάσσει σχετική έκθεση και εισηγείται στο Σ.Δ. Δ.Α.Λ.
την αµελλητί ενηµέρωση των αρµόδιων ενωσιακών και εθνικών
οργάνων. Επίσης, δύναται να ζητεί να της διαβιβάζονται τα πο-
ρίσµατα που συντάσσουν οι αρµόδιες αρχές κατόπιν σχετικών
ελέγχων τους στη λιµενική ζώνη,

στστ) παρακολούθηση θεµάτων που σχετίζονται µε την υγεία
και ασφάλεια των πάσης φύσεως εργαζοµένων στη λιµενική
ζώνη, σε συνεργασία µε τις αρµόδιες αρχές. Η αρµοδιότητα της
παρούσας και της προηγούµενης υποπερίπτωσης σε καµία πε-
ρίπτωση δεν µεταβάλλουν τις αρµοδιότητες του Υπουργείου Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και
του Σ.ΕΠ.Ε.,

ζζ) παρακολούθηση θεµάτων που σχετίζονται µε την υγιεινή
και ασφάλεια των πάσης φύσεως εργαζοµένων στη λιµενική
ζώνη. Η αρµοδιότητα της παρούσας υποπερίπτωσης σε καµία
περίπτωση δεν δύναται να ερµηνευθεί µε τρόπο, που παρεµπο-
δίζει την άσκηση των αρµοδιοτήτων του Σώµατος Επιθεώρησης
Εργασίας (Σ.ΕΠ.Ε),

ηη) σύνταξη του ετήσιου σχεδίου δράσης της Δ.Α.Λ.,

θθ) σύνταξη ετήσιας έκθεσης πεπραγµένων της Δ.Α.Λ. που
υποβάλλεται στον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,

ιι) εισήγηση για γνωστοποίηση στη Ρ.Α.Λ. κάθε στοιχείου, το
οποίο σχετίζεται µε την άσκηση συµβατικών δικαιωµάτων του Ελ-
ληνικού Δηµοσίου από Σύµβαση Παραχώρησης σε λιµενική
ζώνη, καθώς και για επιβολή των προβλεπόµενων κυρώσεων από
τις κατά περίπτωση αρµόδιες αρχές, σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στην αντίστοιχη Σύµβαση Παραχώρησης και την κείµενη νοµο-
θεσία.

β) Τµήµα Ρυθµιστικού και Κανονιστικού Πλαισίου και Αδειών,
µε τις εξής αρµοδιότητες:

αα) την εισήγηση έκδοσης από τη Δ.Α.Λ. κανονιστικών ρυθµί-
σεων, σύµφωνα µε την εκάστοτε ισχύουσα διεθνή και εθνική νο-
µοθεσία,

ββ) την εισήγηση έκδοσης από τη Δ.Α.Λ. κάθε κανονισµού ή
απόφασης αναγκαίας για την αποτελεσµατική άσκηση των αρ-
µοδιοτήτων της Δ.Α.Λ.,

γγ) την αξιοποίηση των συµπερασµάτων που προκύπτουν από
τη µελέτη και αξιολόγηση των στοιχείων που ανακύπτουν κατά
την άσκηση των αρµοδιοτήτων της Δ.Α.Λ. και των Περιφερειακών
Γραφείων αυτής, µε σκοπό την κατάρτιση και προώθηση κανονι-
στικών πράξεων,

δδ) τη συλλογή της νοµολογίας των δικαστηρίων, των γνωµο-
δοτήσεων των εισαγγελικών αρχών και του Νοµικού Συµβουλίου
του Κράτους, για θέµατα αρµοδιότητας της Δ.Α.Λ.,

εε) την παρακολούθηση της ευρωπαϊκής και διεθνούς νοµο-
θεσίας,

στστ) την εισήγηση έκδοσης από τη Δ.Α.Λ. κάθε άδειας, σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 2 του παρόντος.

γ) Τµήµα Ναυαγίων, µε αρµοδιότητα την παρακολούθηση της
εφαρµογής του ν. 2881/2001 (Α’16).

δ) Τµήµα Εποπτείας των ιστορικών τεκµηρίων και των Αρχείων
του συνόλου των Ελληνικών Λιµένων, µε αρµοδιότητα την επο-
πτεία της διαχείρισης των ιστορικών τεκµηρίων και των Αρχείων
αυτών.

3. Η Διεύθυνση Οργάνωσης αποτελείται από τα εξής τµήµατα:
α) Τµήµα Προϋπολογισµού και Οικονοµικής Πληροφόρησης,

µε τις εξής αρµοδιότητες:
αα) Η κατάρτιση του σχεδίου του προϋπολογισµού Δ.Α.Λ. και

η παρακολούθηση και ανακατανοµή των επιµέρους πιστώσεων
του εγκεκριµένου προϋπολογισµού.

ββ) Η παρακολούθηση στοιχείων εκτέλεσης του προϋπολογι-
σµού Δ.Α.Λ., προκειµένου οι δαπάνες να καλυφθούν εντός των
διαθέσιµων πιστώσεων.

γγ) Η έγκαιρη ενηµέρωση Διοικητή Δ.Α.Λ. σε περίπτωση κάλυ-
ψης των ανώτατων ορίων εκτέλεσης του προϋπολογισµού τους.

δδ) Η εισήγηση στο Σ.Δ. Δ.Α.Λ. αιτηµάτων µεταβολών του προ-
ϋπολογισµού.

εε) Ο υπολογισµός της οικονοµικής επιβάρυνσης κάθε σχε-
δίου νόµου, κανονιστικής πράξης, προγράµµατος ή δράσης που
βαρύνει τον Προϋπολογισµό Δ.Α.Λ. και η παροχή σχετικής γνώ-
µης.

στστ) Η µέριµνα για την έκδοση των εντολών κύριου διατάκτη
και η µεταβίβαση πιστώσεων στους δευτερεύοντες διατάκτες.

ζζ) Η µέριµνα για τη διενέργεια οικονοµικών αναλύσεων και
την παραγωγή οικονοµικών αναφορών που σχετίζονται µε τις αρ-
µοδιότητες του Τµήµατος, καθώς και για την υποβολή των σχε-
τικών στοιχείων σύµφωνα µε τις οδηγίες του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους.

β) Τµήµα Μητρώου Δεσµεύσεων, µε τις ακόλουθες αρµοδιό-
τητες:

αα) Ο έλεγχος των αποφάσεων Δεσµεύσεων, αποφάσεων πλη-
ρωµής, µεταβολών προϋπολογισµού και η απόδοση σχετικού
αριθµού Δέσµευσης.

ββ) Η αποστολή στοιχείων του Προϋπολογισµού στο Γενικό
Λογιστήριο του Κράτους και στην ΕΛ.ΣΤΑΤ..

γγ) Η παρακολούθηση της ανάληψης δεσµεύσεων, των τιµο-
λογίων, των πληρωµών, καθώς και της εξέλιξης των δηµοσιονο-
µικών στοιχείων που απορρέουν από αυτό.

δδ) Ο έλεγχος και η επεξεργασία οικονοµικών απολογιστικών
στοιχείων για την εκτέλεση του προϋπολογισµού.
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εε) Η συγκέντρωση δεδοµένων πληρωµών σε εβδοµαδιαία/µη-
νιαία βάση για την τήρηση πλήρων αρχείων δεσµεύσεων, πλη-
ρωµών και δαπανών.

στστ) Η µέριµνα για τη διενέργεια οικονοµικών αναλύσεων και
την παραγωγή οικονοµικών αναφορών που σχετίζονται µε τις αρ-
µοδιότητες του Τµήµατος, καθώς και για την υποβολή των σχε-
τικών στοιχείων σύµφωνα µε τις οδηγίες του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους.

γ) Τµήµα Ελέγχου Δαπανών µε τις ακόλουθες αρµοδιότητες:
αα) Ο έλεγχος της νοµιµότητας και η προώθηση προς ενταλ-

µατοποίηση των δικαιολογητικών των πάσης φύσεως δαπανών
που αφορούν στη Δ.Α.Λ..

ββ) Ο έλεγχος και η παρακολούθηση δαπανών τηλεπικοινω-
νιών, ηλεκτρισµού, ύδρευσης, σταθερής και κινητής τηλεφωνίας.

γγ) Η µέριµνα για την έκδοση Χρηµατικών Ενταλµάτων Προ-
πληρωµής.

δδ) Η κατάρτιση σχεδίων αποφάσεων Ανάληψης Υποχρέωσης
για την πραγµατοποίηση δαπανών της Δ.Α.Λ..

εε) Η κατάρτιση σχεδίων αποφάσεων Ανάληψης Υποχρέωσης
και η προώθηση αποφάσεων παγίων δαπανών.

στστ) Ο έλεγχος τήρησης των περί ανάληψης υποχρεώσεων
διατάξεων.

ζζ) Η µέριµνα για τη διενέργεια οικονοµικών αναλύσεων και
την παραγωγή οικονοµικών αναφορών που σχετίζονται µε τις αρ-
µοδιότητες του Τµήµατος, καθώς και για την υποβολή των σχε-
τικών στοιχείων, σύµφωνα µε τις οδηγίες του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους.

ηη) Ο έλεγχος των οριστικών και πλήρων δικαιολογητικών
ώστε να διασφαλίζεται η νοµιµότητα και κανονικότητα της δαπά-
νης σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις.

δ) Τµήµα Πληρωµών και Μισθοδοσίας, µε τις ακόλουθες αρ-
µοδιότητες:

αα) Η παραγωγή της ηλεκτρονικής εντολής µεταφοράς και πί-
στωσης λογαριασµού για την εξόφληση των εκδιδόµενων χρη-
µατικών ενταλµάτων µε πίστωση των τραπεζικών λογαριασµών
των δικαιούχων.

ββ) Η παρακολούθηση της νοµοθεσίας που αφορά τις αποδο-
χές και τα επιδόµατα του προσωπικού Δ.Α.Λ. και η προώθηση
των απαραίτητων διοικητικών πράξεων όπου απαιτείται.

γγ) Η µέριµνα για την εκκαθάριση και την πληρωµή των απο-
δοχών και γενικά των αποζηµιώσεων του προσωπικού Δ.Α.Λ., µε
την επιφύλαξη των οριζόµενων στα άρθρα 129 παρ. 3 και 130
παρ. 19 του ν. 4389/2016 (Α’94).

δδ) Η µέριµνα για την απόδοση των κάθε είδους φόρων και
κρατήσεων του προσωπικού Δ.Α.Λ. και των σχετικών εισφορών
προς τα ασφαλιστικά ταµεία και η υποβολή σχετικών δηλώσεων,
όπου απαιτείται, µε την επιφύλαξη των οριζόµενων στα άρθρα
129 παρ. 3 και 130 παρ. 19 του ν. 4389/2016 (Α’94).

εε) Η µέριµνα για τη χορήγηση βεβαιώσεων για τις αποδοχές
του πολιτικού προσωπικού, µε την επιφύλαξη των οριζόµενων
στα άρθρα 129 παρ. 3 και 130 παρ. 19 του ν. 4389/2016 (Α’94).

στστ) Η τήρηση των διαδικασιών που σχετίζονται µε την απο-
δοχή και την αξιοποίηση δωρεών, σύµφωνα µε τους αντιστοίχους
όρους.

ζζ) Η συνεργασία µε κάθε αρµόδια υπηρεσία για την οικονο-
µική εκµετάλλευση της κινητής και ακίνητης περιουσίας Δ.Α.Λ..

ηη) Η µέριµνα για την καταβολή µισθώµατος προς κάλυψη
στεγαστικών αναγκών Δ.Α.Λ..

ε) Τµήµα Προµηθειών, µε αρµοδιότητα τον προγραµµατισµό,
την παρακολούθηση και την υλοποίηση των προµηθειών υλικών
και υπηρεσιών της Δ.Α.Λ..

στ) Τµήµα Ενηµέρωσης, Εκπαίδευσης, Έρευνας και Ανάπτυ-
ξης, µε τις εξής αρµοδιότητες:

αα) την ανάληψη ενηµερωτικών δράσεων για την προώθηση
των συνεργατικών σχέσεων και δικτύων,

ββ) την ανάληψη ενηµερωτικών πρωτοβουλιών σχετικά µε την
προώθηση των συνδυασµένων µεταφορών, την εισαγωγή νέων
τεχνολογιών, πληροφοριακών συστηµάτων και εφαρµογών,

γγ) την εισήγηση για την εκπόνηση και ανάθεση µελετών και
ερευνών, σχετικών µε το αντικείµενό της,

δδ) την εισήγηση για την ανάληψη και υλοποίηση προγραµµά-

των από το Ελληνικό Δηµόσιο ή από την Ευρωπαϊκή Ένωση ή
από διεθνείς οργανισµούς που εδρεύουν στην Ελλάδα και στο
εξωτερικό, σχετικών µε το αντικείµενό της Δ.Α.Λ.,

εε) την πραγµατοποίηση ερευνών αγοράς, την υλοποίηση ευ-
ρωπαϊκών διασυνοριακών προγραµµάτων και προγραµµάτων
επανεκπαίδευσης/ επιµόρφωσης εργαζοµένων, την εισήγηση για
την ανάληψη από τη Δ.Α.Λ. ρόλων συµβούλου, τη συµµετοχή σε
διεθνείς εκθέσεις και την ανάληψη πρωτοβουλιών για την προ-
ώθηση της έρευνας και καινοτοµίας,

στστ) την παροχή εκπαιδευτικών προγραµµάτων λιµενικών
υπηρεσιών και εργασιών για τη συνεχή επιµόρφωση και δια βίου
µάθηση των πάσης φύσεως εργαζοµένων στη λιµενική ζώνη.

ζ) Τµήµα Τεχνολογίας - Πληροφορικής και Επικοινωνιών, µε
τις εξής αρµοδιότητες:

αα) µέριµνα για την απρόσκοπτη λειτουργία των συστηµάτων
πληροφορικής και του τηλεφωνικού κέντρου της Δ.Α.Λ. σε σχέση
µε τον εξοπλισµό, το λειτουργικό σύστηµα, τα συστήµατα δια-
χείρισης των βάσεων δεδοµένων και τα δίκτυα,

ββ) ανάπτυξη, επιµέλεια και συντήρηση του ιστότοπου (web-
site) και της ενδοδικτυακής πύλης (intranet) της Δ.Α.Λ. και των
Περιφερειακών Γραφείων,

γγ) επίβλεψη και έλεγχος των λογισµικών εφαρµογών σχετικά
µε την ηλεκτρονική υποστήριξη των οργανικών µονάδων της
Δ.Α.Λ. και των Περιφερειακών Γραφείων,

δδ) εκπαίδευση του προσωπικού της Δ.Α.Λ. στη χρήση πληρο-
φοριακών συστηµάτων διενέργειας ελέγχων και στην εφαρµογή
των καλών πρακτικών,

εε) αρχειοθέτηση και τήρηση των αρχείων προγραµµάτων της
Δ.Α.Λ.,

στστ) βελτίωση των διαδικασιών ασφάλειας των συστηµάτων
πληροφορικής και τηλεπικοινωνιών,

ζζ) µέριµνα για την ένταξη της Δ.Α.Λ. σε αναπτυξιακά συγχρη-
µατοδοτούµενα προγράµµατα διοικητικής µεταρρύθµισης, ψη-
φιακής σύγκλισης και ηλεκτρονικής διακυβέρνησης σε
συνεργασία µε τις εκάστοτε καθ’ ύλην αρµόδιες υπηρεσίες του
Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, καθώς και την
υλοποίηση των προγραµµάτων αυτών,

ηη) σχεδιασµός λογισµικών εφαρµογών, σύµφωνα µε τις ανάγ-
κες της Δ.Α.Λ. και τις ανάγκες των συστηµάτων ελέγχων της,
καθώς και τις αναγκαίες επεκτάσεις και βελτιώσεις των πληρο-
φοριακών συστηµάτων,

θθ) διερεύνηση και υποβολή προτάσεων για θέµατα πληροφο-
ριακών συστηµάτων, παρακολούθηση της εφαρµογής τους,
αξιολόγηση της αποτελεσµατικότητάς τους και εισήγηση για τις
αναγκαίες τροποποιήσεις και προσαρµογές.

4. Η Δ.Α.Λ. επικουρείται στη διοικητική της λειτουργία από τη
Γραµµατεία της Δ.Α.Λ.. Η Γραµµατεία της Δ.Α.Λ. είναι αυτοτελές
τµήµα και υπάγεται στον Γενικό Διευθυντή Δ.Α.Λ..

Η Γραµµατεία της Δ.Α.Λ. έχει τις εξής αρµοδιότητες:
α) παροχή γραµµατειακής υποστήριξης προς τον Διοικητή και

το Συµβούλιο Διοίκησης της Δ.Α.Λ. κατά την άσκηση των καθη-
κόντων τους,

β) γραµµατειακή υποστήριξη και παρακολούθηση των συνε-
δριάσεων του Συµβουλίου Διοίκησης της Δ.Α.Λ. και ιδίως την
πρόσκληση των µελών, την κλήση των ενδιαφεροµένων µερών
στις συνεδριάσεις της, την τήρηση πρακτικών (γραπτά ή/ και ηλε-
κτρονικά), την έκδοση, αναπαραγωγή, δηµοσίευση και κοινοποί-
ηση των αποφάσεων και γνωµοδοτήσεών της,

γ) γραµµατειακή υποστήριξη των επιτροπών και των οµάδων
εργασίας που συγκροτούνται στη Δ.Α.Λ., την τήρηση πρακτικών,
καθώς και επιµέλεια για την έκδοση, αναπαραγωγή και διανοµή
τυχόν σχετικών εγγράφων,

δ) οργάνωση και τήρηση του Πρωτοκόλλου της Δ.Α.Λ. και των
σχετικών αρχείων πρωτοτύπων και εξερχόµενων εγγράφων,
καθώς και µέριµνα για την έκδοση αντιγράφων και τη διεκπεραί-
ωση κάθε σχετικής αλληλογραφίας,

ε) µέριµνα για την κατασκευή και φύλαξη της σφραγίδας
Δ.Α.Λ.,

στ) τη δηµοσίευση στο Φύλλο της Εφηµερίδας της Κυβερνή-
σεως και την ανάρτηση στο πρόγραµµα «Διαύγεια» των πράξεων,
κανονισµών και αποφάσεων της Δ.Α.Λ..
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5. Η νοµική υποστήριξη της Δ.Α.Λ. παρέχεται από το Γραφείο
Νοµικού Συµβούλου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής.

6. Η οργάνωση και η διάρθρωση των οργανικών µονάδων της
Δ.Α.Λ. σε γενικές διευθύνσεις, διευθύνσεις, τµήµατα, οι αρµοδιό-
τητες αυτών, οι αρµοδιότητες των προϊσταµένων γενικών διευ-
θύνσεων, διευθύνσεων και τµηµάτων, τα προσόντα του
προσωπικού, η κατανοµή αυτού σε κλάδους και ειδικότητες και
κάθε άλλο σχετικό θέµα δύνανται να τροποποιούνται µε τον Κα-
νονισµό Λειτουργίας Δ.Α.Λ., ο οποίος καταρτίζεται µε προεδρικό
διάταγµα το οποίο εκδίδεται ύστερα από πρόταση του Υπουργού
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής.

7. Το προσωπικό της Δ.Α.Λ. διέπεται από το                   ν.
3528/2007 (Α’ 26). Η Διεύθυνση Διοικητικών Υπηρεσιών του
Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής είναι αρµόδια
για κάθε θέµα που αφορά στο προσωπικό της Δ.Α.Λ..

8. Για την κάλυψη των αναγκών της Δ.Α.Λ., συνιστώνται στο
Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής τριάντα (30) θέ-
σεις προσωπικού, οι οποίες κατανέµονται ως εξής:

α) είκοσι πέντε (25) θέσεις µόνιµου προσωπικού και
β) πέντε (5) θέσεις ειδικού επιστηµονικού προσωπικού, µόνι-

µου ή µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου.
Οι θέσεις του παρόντος προσαυξάνουν τις προβλεπόµενες θέ-

σεις των αντίστοιχων κλάδων του Οργανισµού του Υπουργείου
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και, εάν δεν υπάρχουν θέ-
σεις αντίστοιχου κλάδου και ειδικότητας, θεωρούνται συνιστώ-
µενες µε το παρόν άρθρο.

9. Ο Κλάδος ΠΕ Διοικητικού - Οικονοµικού περιλαµβάνει συ-
νολικά δέκα (10) θέσεις.

Ο Κλάδος ΠΕ Μηχανικών περιλαµβάνει συνολικά δύο (2) θέ-
σεις.

Ο Κλάδος ΠΕ Πληροφορικής περιλαµβάνει συνολικά δύο (2)
θέσεις.

Ο Κλάδος ΠΕ Περιβάλλοντος περιλαµβάνει συνολικά µία (1)
θέση.

Ο Κλάδος ΤΕ Διοικητικού - Λογιστικού περιλαµβάνει συνολικά
τέσσερις (4) θέσεις.

Ο Κλάδος ΤΕ Πληροφορικής περιλαµβάνει συνολικά δύο (2)
θέσεις.

Ο Κλάδος ΤΕ Μηχανικών περιλαµβάνει συνολικά µία (1) θέση.
Ο Κλάδος ΔΕ Διοικητικών Γραµµατέων περιλαµβάνει συνολικά

µία (1) θέση.
Ο Κλάδος ΔΕ Προσωπικού Η/Υ περιλαµβάνει συνολικά δύο (2)

θέσεις.
Οι θέσεις Ειδικού Επιστηµονικού Προσωπικού κατανέµονται

κατά κλάδο και ειδικότητα ως εξής:
Μία (1) θέση Ειδικού Επιστηµονικού Προσωπικού, µε ειδικό-

τητα Οικονοµολόγου.
Μία (1) θέση Ειδικού Επιστηµονικού Προσωπικού, µε ειδικό-

τητα Πολιτικού Μηχανικού - Υδροτεχνικού (Μηχανικός Θαλάσ-
σιων Λιµενικών Έργων).

Μία (1) θέση Ειδικού Επιστηµονικού Προσωπικού, µε ειδικό-
τητα Πολιτικού Μηχανικού Συγκοινωνιολόγου.

Μία (1) θέση Ειδικού Επιστηµονικού Προσωπικού µε ειδικό-
τητα Μηχανικού Περιβάλλοντος.

Μία (1) θέση Ειδικού Επιστηµονικού Προσωπικού µε ειδικό-
τητα στη Δηµόσια Υγιεινή.

10. Τα κατά κλάδο και ειδικότητα τυπικά και πρόσθετα προ-
σόντα πρόσληψης, όσον αφορά στις θέσεις της προηγούµενης
παραγράφου, καθορίζονται από το π.δ. 50/2001 (Α’ 39). Για τους
κλάδους που συγκροτούνται από περισσότερες ειδικότητες, ο
αριθµός των θέσεων ανά ειδικότητα καθορίζεται, κατά περί-
πτωση, µε την πρόσκληση υποβολής υποψηφιοτήτων για την
πλήρωση των θέσεων του οικείου κλάδου ή µε την απόφαση από-
σπασης ή µετάταξης, εάν η θέση πληρούται µε απόσπαση ή µε-
τάταξη.

11. Επιτρέπεται η πλήρωση των ανωτέρω θέσεων:
α) µε διορισµό, σύµφωνα µε τις διατάξεις του  ν. 2190/1994 (Α’

28),
β) µε µετάταξη µόνιµων ή µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δι-

καίου αορίστου χρόνου υπαλλήλων φορέων γενικής κυβέρνη-

σης,
γ) µε απόσπαση µόνιµων ή µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δι-

καίου αορίστου χρόνου υπαλλήλων φορέων γενικής κυβέρνη-
σης,

δ) µε τοποθέτηση υπαλλήλων του Υπουργείου Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, η οποία διενεργείται µε απόφαση του
Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µετά από σύµ-
φωνη γνώµη του Συµβουλίου Διοίκησης Δ.Α.Λ., χωρίς τη γνώµη
υπηρεσιακού συµβουλίου ή άλλου οργάνου.

Οι µετατάξεις και αποσπάσεις των περιπτώσεων β’ και γ’ της
παρούσας παραγράφου διενεργούνται, ύστερα από απόφαση
του Συµβουλίου Διοίκησης Δ.Α.Λ. για δηµόσια πρόσκληση υπο-
βολής υποψηφιοτήτων και διέπονται από τις αρχές της ισότητας,
της διαφάνειας και της αξιοκρατίας. Η απόφαση του προηγού-
µενου εδαφίου αναρτάται στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και δηµοσιεύεται σε δύο (2)
ηµερήσιες εφηµερίδες πανελλαδικής κυκλοφορίας.

12. Τα τυπικά και ουσιαστικά προσόντα των υποψηφίων για
απόσπαση ή µετάταξη αξιολογούνται από το Συµβούλιο Διοίκη-
σης της Δ.Α.Λ., το αργότερο εντός δέκα (10) ηµερών από την κα-
ταληκτική ηµεροµηνία υποβολής υποψηφιοτήτων, κατόπιν
προηγούµενης συνέντευξης, για την οποία τηρούνται πρακτικά,
τα οποία συνυπογράφονται από τους υποψηφίους. Το Συµβούλιο
Διοίκησης της Δ.Α.Λ. διαµορφώνει πίνακα επιλεγέντων υποψη-
φίων, µε απόφασή του, η οποία φέρει πλήρη και εµπεριστατω-
µένη αιτιολογία και κυρώνεται από τον Υπουργό Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής. Για την αξιολόγηση των υποψηφίων συ-
νεκτιµώνται τόσο η καταλληλότητα του υποψηφίου για την
άσκηση των καθηκόντων του στη Δ.Α.Λ. όσο και οι ανάγκες της
υπηρεσίας. Σε περίπτωση υποβολής περισσότερων αιτήσεων για
την ίδια θέση, λαµβάνονται υπόψη τα στοιχεία του προηγούµε-
νου εδαφίου και επιπρόσθετα τα στοιχεία του προσωπικού τους
µητρώου και ο χρόνος συνολικής υπηρεσίας στο βαθµό και τον
κλάδο.

Η µετάταξη και η απόσπαση ολοκληρώνεται, µε κοινή από-
φαση του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και του
αρµόδιου, κατά περίπτωση, Υπουργού, χωρίς τη γνώµη υπηρε-
σιακού συµβουλίου ή άλλου οργάνου.

13. Η απόσπαση υπαλλήλου µπορεί να διακοπεί, ύστερα από
εισήγηση του Συµβουλίου Διοίκησης της Δ.Α.Λ., αν οι ανάγκες,
για τις οποίες έγινε η απόσπαση του συγκεκριµένου υπαλλήλου,
µπορούν να καλυφθούν από το πολιτικό προσωπικό της.

14. Ως Προϊστάµενος της Γενικής Διεύθυνσης Δ.Α.Λ. τοποθε-
τείται υπάλληλος του κλάδου ΠΕ Διοικητικού - Οικονοµικού.

Ως Προϊστάµενοι Διευθύνσεων τοποθετούνται υπάλληλοι ως
εξής:

α) Στη Διεύθυνση Παρακολούθησης: υπάλληλος του κλάδου
ΠΕ Διοικητικού - Οικονοµικού ή του κλάδου ΤΕ Διοικητικού - Λο-
γιστικού.

β) Στη Διεύθυνση Οργάνωσης: υπάλληλος του κλάδου ΠΕ Δι-
οικητικού - Οικονοµικού ή του κλάδου ΤΕ Διοικητικού - Λογιστι-
κού.

Ως Προϊστάµενοι Τµηµάτων και Αυτοτελών Τµηµάτων τοποθε-
τούνται υπάλληλοι ως εξής:

α) Στο Τµήµα Παρακολούθησης: υπάλληλος του κλάδου ΠΕ
Διοικητικού - Οικονοµικού ή του κλάδου ΤΕ Διοικητικού - Λογι-
στικού.

β) Στο Τµήµα Ρυθµιστικού και Κανονιστικού Πλαισίου και
Αδειών: υπάλληλος του κλάδου ΠΕ Διοικητικού - Οικονοµικού ή
του κλάδου ΤΕ Διοικητικού - Λογιστικού.

γ) Στο Τµήµα Ναυαγίων: υπάλληλος του κλάδου ΠΕ Διοικητι-
κού - Οικονοµικού ή του Κλάδου ΠΕ Μηχανικών ή του Κλάδου
ΠΕ Περιβάλλοντος ή του κλάδου ΤΕ Μηχανικών.

δ) Στο Τµήµα Εποπτείας των ιστορικών τεκµηρίων και των Αρ-
χείων των Λιµένων: υπάλληλος του κλάδου ΠΕ Διοικητικού - Οι-
κονοµικού ή του κλάδου ΤΕ Διοικητικού - Λογιστικού ή του
κλάδου ΤΕ Μηχανικών.

ε) Στα Τµήµατα Προϋπολογισµού και Οικονοµικής Πληροφό-
ρησης, Μητρώου Δεσµεύσεων, Ελέγχου Δαπανών, Πληρωµών
και Μισθοδοσίας και Προµηθειών: υπάλληλος του κλάδου ΠΕ Δι-
οικητικού - Οικονοµικού ή του κλάδου ΤΕ Διοικητικού - Λογιστι-
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κού.
στ) Στο Τµήµα Ενηµέρωσης, Εκπαίδευσης, Έρευνας και Ανά-

πτυξης, υπάλληλος του κλάδου ΠΕ Διοικητικού - Οικονοµικού ή
του κλάδου ΠΕ Πληροφορικής ή του κλάδου ΤΕ Πληροφορικής.

ζ) Στο Τµήµα Τεχνολογίας - Πληροφορικής και Επικοινωνιών:
υπάλληλος του κλάδου ΠΕ Πληροφορικής ή του κλάδου ΤΕ Πλη-
ροφορικής.

η) Στο Αυτοτελές Τµήµα Γραµµατείας: υπάλληλος του κλάδου
ΔΕ Διοικητικών Γραµµατέων ή του κλάδου ΔΕ Προσωπικού Η/Υ.

15. Η επιλογή των Προϊσταµένων Γενικής Διεύθυνσης, Διευ-
θύνσεων και Τµηµάτων γίνεται, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στις
κείµενες διατάξεις του ν. 3528/2007 (Α’26). Δικαίωµα συµµετοχής
στη διαδικασία επιλογής Προϊσταµένων των οργανικών µονάδων
της Δ.Α.Λ. έχουν και οι υπάλληλοι που έχουν αποσπαστεί ή το-
ποθετηθεί σύµφωνα µε τις παραγράφους 11 έως 13 του παρόν-
τος.

Από την έναρξη λειτουργίας της Δ.Α.Λ. και µέχρι να ολοκλη-
ρωθεί η διαδικασία κρίσεων για κατάληψη θέσεων ευθύνης, σύµ-
φωνα µε το ν. 3528/2007, επιτρέπεται η πλήρωση θέσεων
Προϊσταµένων Διευθύνσεων και Τµηµάτων ως εξής:

α) µε απόσπαση, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στις παραγρά-
φους 11 έως 13 του παρόντος και

β) µε τοποθέτηση προσωπικού που υπηρετεί στο Υπουργείο
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής.

Οι τοποθετήσεις της παρούσας παραγράφου γίνονται, µε από-
φαση του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µετά
από σύµφωνη γνώµη του Συµβουλίου Διοίκησης Δ.Α.Λ., χωρίς τη
γνώµη υπηρεσιακού συµβουλίου ή άλλου οργάνου. Στις θέσεις
ευθύνης της παρούσας παραγράφου τοποθετούνται υπάλληλοι,
οι οποίοι λαµβάνονται κατά προτεραιότητα από τους Προϊστα-
µένους που υπηρετούν στο Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής και έχουν ασκήσει καθήκοντα προϊσταµένου του ίδιου
ή αµέσως κατώτερου επιπέδου, υπό την προϋπόθεση ότι ανή-
κουν σε κατηγορία και κλάδο, του οποίου οι υπάλληλοι προβλέ-
πεται από τις οικείες οργανικές διατάξεις να προίστανται στη
συγκεκριµένη θέση. Για την ανωτέρω τοποθέτηση λαµβάνονται
υπόψη τα περιγράµµατα θέσεων, τα τυπικά και ουσιαστικά προ-
σόντα του υπαλλήλου, η ποιότητα της υπηρεσιακής δραστηριό-
τητάς του, η γνώση του αντικειµένου του φορέα, της οργάνωσης
και λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης γενικότερα και οι διοι-
κητικές ικανότητές του να προγραµµατίζει, να συντονίζει και να
αναλαµβάνει πρωτοβουλίες.

16. Με απόφαση του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής, µετά από σύµφωνη γνώµη του Συµβουλίου Διοίκησης
Δ.Α.Λ., είναι δυνατόν να διατίθεται ή αποσπάται εκτός οργανικών
θέσεων στη Δ.Α.Λ., προσωπικό που υπηρετεί στο Λιµενικό Σώµα
- Ελληνική Ακτοφυλακή.

Με απόφαση του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής και του Υπουργού Εθνικής Άµυνας, η οποία εκδίδεται µετά
από σύµφωνη γνώµη του Συµβουλίου Διοίκησης Δ.Α.Λ., είναι δυ-
νατόν να διατίθεται ή αποσπάται εκτός οργανικών θέσεων στη
Δ.Α.Λ. στρατιωτικό προσωπικό που υπηρετεί στις Ένοπλες Δυ-
νάµεις.

17. Η απόσπαση και τοποθέτηση δηµοσίων πολιτικών υπαλλή-
λων, καθώς και η διάθεση ή απόσπαση στελεχών του Λιµενικού
Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής και στρατιωτικού προσωπι-
κού των Ενόπλων Δυνάµεων, σύµφωνα µε το παρόν άρθρο, γί-
νεται για χρονικό διάστηµα τουλάχιστον πέντε (5) ετών, που
µπορεί να ανανεώνεται για µία ακόµα φορά, µε κοινή απόφαση
του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και του, κατά
περίπτωση, αρµόδιου Υπουργού, µε τη διαδικασία του παρόντος,
κατόπιν σύµφωνης γνώµης του Συµβουλίου Διοίκησης της
Δ.Α.Λ., είναι δε υποχρεωτική για την υπηρεσία τους.

18. Το χρονικό διάστηµα υπηρεσίας σε θέση Προϊσταµένου
Γενικής Διεύθυνσης της Δ.Α.Λ. λογίζεται ότι διανύθηκε, αντί-
στοιχα, µε την ιδιότητα του Προϊσταµένου Γενικής Διεύθυνσης.

Το χρονικό διάστηµα υπηρεσίας σε θέση Προϊσταµένου Διεύ-
θυνσης της Δ.Α.Λ. λογίζεται ότι διανύθηκε, αντίστοιχα, µε την
ιδιότητα του Προϊσταµένου Διεύθυνσης.

Το χρονικό διάστηµα υπηρεσίας σε θέση Προϊσταµένου Τµή-
µατος της Δ.Α.Λ. λογίζεται ότι διανύθηκε, αντίστοιχα, µε την ιδιό-

τητα του Προϊσταµένου Τµήµατος.
Αν αποσπασµένος, σύµφωνα µε το παρόν άρθρο, αιτηθεί και

επιλεγεί ως Προϊστάµενος οργανικής µονάδας στο φορέα προ-
έλευσής του, επέρχεται αυτοδίκαιη παύση της απόσπασης στη
Δ.Α.Λ., από την τοποθέτησή του ως Προϊσταµένου.

19. Οι αποδοχές του πολιτικού προσωπικού, που τοποθετείται,
διατίθεται ή αποσπάται στις οργανικές θέσεις του παρόντος, κα-
ταβάλλονται από το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-
τικής ως υπηρεσία υποδοχής. Το προσωπικό του προηγούµενου
εδαφίου υπάγεται σε πειθαρχικό συµβούλιο, σύµφωνα µε τα ορι-
ζόµενα στο       ν. 3528/2007 (Α’ 26), λαµβάνει µηνιαίες τακτικές
αποδοχές σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 4354/2015 (Α’176) και
αξιολογείται, σύµφωνα µε τις εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις, που
ορίζουν το χρόνο, τον τύπο, το περιεχόµενο και τη διαδικασία
σύνταξης των εκθέσεων και γενικότερα το σύστηµα αξιολόγησης
της υπηρεσίας ή του φορέα τους ως εξής:

α) ο Προϊστάµενος Γενικής Διεύθυνσης Δ.Α.Λ. από τον Διοι-
κητή Δ.Α.Λ.,

β) οι Προϊστάµενοι Διευθύνσεων από τον Γενικό Διευθυντή και
τον Διοικητή Δ.Α.Λ.,

γ) οι προϊστάµενοι Τµηµάτων από τον αντίστοιχο Διευθυντή
και τον Γενικό Διευθυντή Δ.Α.Λ.,

δ) το λοιπό προσωπικό από τους Προϊσταµένους των αντίστοι-
χων Τµηµάτων και Διευθύνσεων.

Για το προσωπικό του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής που τοποθετείται στις οργανικές θέσεις του παρόντος,
οι αρµοδιότητες της περίπτωσης δ’ της παρ. 2 του άρθρου 58
του π.δ. 103/2014 (Α’ 170) εξακολουθούν να ασκούνται από το
Τµήµα Ειδικών Οικονοµικών Θεµάτων της Γενικής Διεύθυνσης
Οικονοµικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής.

Οι αποδοχές του προσωπικού του Λιµενικού Σώµατος - Ελλη-
νικής Ακτοφυλακής και των Ενόπλων Δυνάµεων που διατίθεται ή
αποσπάται, σύµφωνα µε την παράγραφο 17 του παρόντος, κα-
ταβάλλονται από το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολι-
τικής ως υπηρεσία υποδοχής, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.
4472/2017 (Α’74).

20. Το προσωπικό του παρόντος εκπαιδεύεται σε τακτά χρο-
νικά διαστήµατα. Τα προγράµµατα εκπαίδευσης καταρτίζονται
µε ευθύνη του Συµβουλίου Διοίκησης Δ.Α.Λ. σε συνεργασία µε
το Εθνικό Κέντρο Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης.

21. Οι υπάλληλοι, µόνιµοι και µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δι-
καίου αορίστου χρόνου, που υπηρετούν στον Οργανισµό Λιµένος
Πειραιώς (Ο.Λ.Π.) Α.Ε. και στον Οργανισµό Λιµένος Θεσσαλονί-
κης (Ο.Λ.Θ.) Α.Ε. µπορούν, µε αίτησή τους, η οποία υποβάλλεται
το αργότερο µέχρι 31.12.2017, να µεταφέρονται ή µετατάσσον-
ται στις θέσεις του παρόντος, µε απόφαση του Υπουργού Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής. Για την αξιολόγηση των
αιτήσεων του προηγούµενου εδαφίου συγκροτείται, µετά την πά-
ροδο της ανωτέρω προθεσµίας, µε απόφαση του Υπουργού
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Τριµελές Συµβούλιο από
τον Αντιπρόεδρο ή τον Πρόεδρο Τµήµατος του Ανώτατου Συµ-
βουλίου Επιλογής Προσωπικού (Α.Σ.Ε.Π.), ο οποίος προεδρεύει,
τον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Διοικητικών Υπηρεσιών του
Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και τον Διοικητή
της Δ.Α.Λ., το οποίο καθορίζει τη σειρά προτεραιότητας των
υπαλλήλων που µπορεί να διατίθενται προς µεταφορά ή µετά-
ταξη, λαµβάνοντας υπόψη: τα τυπικά και ουσιαστικά τους προ-
σόντα, την καταλληλότητά τους για τις θέσεις στις οποίες θα
µεταφερθούν ή µεταταχθούν, την εργασιακή φυσιογνωµία τους,
τις ηθικές αµοιβές, τις πειθαρχικές ποινές, την οικογενειακή και
την οικονοµική τους κατάσταση. Η µετάταξη ή µεταφορά των
υπαλλήλων της παρούσας παραγράφου γίνεται σε υφιστάµενες
κενές θέσεις ή σε θέσεις που συστήνονται µε την πράξη µετάτα-
ξης ή µεταφοράς στον κλάδο ή στην ειδικότητα στους οποίους
µετατάσσεται ή µεταφέρεται ο υπάλληλος. Οι µετατασσόµενοι
ή µεταφερόµενοι πρέπει να κατέχουν τα τυπικά προσόντα του
κλάδου ή της ειδικότητας των θέσεων στις οποίες µετατάσσονται
ή µεταφέρονται. Η µετάταξη ή µεταφορά µπορεί να διενεργείται
και σε κενή ή συνιστώµενη µε την απόφαση της µεταφοράς ή µε-
τάθεσης θέση συναφούς ή παρεµφερούς κλάδου ή ειδικότητας,
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της ίδιας ή ανώτερης κατηγορίας, εφόσον ο υπάλληλος κατέχει
τα τυπικά προσόντα του κλάδου ή της ειδικότητας στον οποίο µε-
τατάσσεται ή µεταφέρεται. Εφόσον ο υπάλληλος συναινεί, η µε-
τάταξη ή µεταφορά του µπορεί να γίνεται και σε κλάδο κατώτερης
κατηγορίας. Σε περίπτωση µετάταξης ή µεταφοράς υπαλλήλων
σε συνιστώµενες θέσεις και για όσο χρόνο υφίστανται αυτές, δεν
πληρούται ίσος αριθµός θέσεων µόνιµου ή µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου προσωπικού του παρόντος. Η
µετάταξη ή µεταφορά δεν καταλύει την υπηρεσιακή σχέση δηµο-
σίου δικαίου ή τη σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου του υπαλλή-
λου ούτε µεταβάλλει τη νοµική φύση των σχέσεων αυτών ή τις
σχέσεις ασφάλισης, µε τις οποίες υπηρετούσε ο υπάλληλος στο
φορέα προέλευσής του. Οι µεταφερόµενοι ή µετατασσόµενοι,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παρούσα παράγραφο, κατατάσ-
σονται σε βαθµό ανάλογα µε το χρόνο υπηρεσίας τους, ο οποίος
έχει διανυθεί στο φορέα προέλευσης µε τα τυπικά προσόντα της
κατηγορίας στην οποία µεταφέρονται, εφαρµοζοµένων κατά τα
λοιπά αναλόγως για τη βαθµολογική και µισθολογική κατάταξή
τους των διατάξεων του ν. 4369/2016 (Α’33) και του ν. 4354/2015
(Α’ 176), χωρίς τη διατήρηση τυχόν προσωπικής διαφοράς.
Όποιος µετατάσσεται ή µεταφέρεται σε κατώτερη κατηγορία κα-
τατάσσεται στο βαθµό και το µισθολογικό κλιµάκιο της νέας κα-
τηγορίας µε βάση το συνολικό χρόνο υπηρεσίας του, χωρίς να
διατηρεί τυχόν διαφορά αποδοχών. Η διάταξη αυτή είναι ειδική
και κατισχύει κάθε αντίθετης διάταξης και ισχύει µέχρι
31.12.2017.»

3. Στην παρ. 2 του άρθρου 131 του ν. 4389/2016 προστίθεται
τελευταίο εδάφιο ως εξής:

«Το Περιφερειακό Γραφείο Δ.Α.Λ. Πειραιά (Δ.Α.Λ.-Π.) λειτουργεί
ως αποκεντρωµένη υπηρεσία της Δ.Α.Λ. και υποστηρίζεται από τις
Διευθύνσεις και τα Τµήµατα της τελευταίας.»

4. Στην παρ. 3 του άρθρου 131 του ν. 4389/2016 η φράση «Η
Δ.Α.Λ.-Π. αναλαµβάνει πλήρως» αντικαθίσταται από τη φράση
«Κατόπιν απόφασης του Συµβουλίου Διοίκησης Δ.Α.Λ., η Δ.Α.Λ.-
Π. αναλαµβάνει πλήρως».

5. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 131 του    ν.
4389/2016 η φράση «Στο πλαίσιο της παραγράφου 2 του άρθρου
128 του παρόντος νόµου» αντικαθίσταται από τη φράση «Στο πλαί-
σιο της παραγράφου 2 του άρθρου 128 του παρόντος νόµου και
κατόπιν απόφασης του Συµβουλίου Διοίκησης Δ.Α.Λ.».

6. Στο άρθρο 131 του ν. 4389/2016 προστίθεται παράγραφος 7
ως εξής:

«7. Συνιστάται Περιφερειακό Γραφείο Δ.Α.Λ. Θεσσαλονίκης
(Δ.Α.Λ.-Θ.) µε έδρα στο Δήµο Θεσσαλονίκης. Με απόφαση του
Σ.Δ., επικεφαλής της Δ.Α.Λ.-Θ. ορίζεται µέλος ή υπάλληλος της
Δ.Α.Λ.. Με απόφαση του Σ.Δ., η οποία εγκρίνεται από τον Υπουργό
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής και τον, κατά περίπτωση, αρ-
µόδιο Υπουργό, είναι δυνατή η ανάθεση παράλληλων καθηκόντων
επικεφαλής της Δ.Α.Λ.-Θ. σε πολιτικό προσωπικό του Υπουργείου
Εσωτερικών (πρ. Υπουργείο Μακεδονίας - Θράκης) κλάδου ΠΕ Δι-
οικητικού - Οικονοµικού ή του κλάδου ΤΕ Διοικητικού - Λογιστικού
µέχρι την πλήρωση της θέσης από µέλος ή υπάλληλο της Δ.Α.Λ.
και χωρίς για τα παράλληλα αυτά καθήκοντα να καταβάλλεται µι-
σθός, αποζηµίωση ή άλλη οικονοµική απολαβή, εφόσον τα καθή-
κοντα αυτά δεν έχουν ανατεθεί σύµφωνα µε το προηγούµενο
εδάφιο. Με απόφαση του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής, η οποία εκδίδεται µετά από σύµφωνη γνώµη του Σ.Δ.
Δ.Α.Λ., είναι δυνατή η ανάθεση καθηκόντων επικεφαλής της
Δ.Α.Λ.-Θ. σε στέλεχος Λ.Σ.-ΕΛ.ΑΚΤ. για χρονικό διάστηµα τριών
(3) µηνών, το οποίο δύναται να παραταθεί µε όµοια απόφαση, εφό-
σον τα καθήκοντα αυτά δεν έχουν ανατεθεί σε υπάλληλο του
Υπουργείου Εσωτερικών (τοµέας Μακεδονίας - Θράκης), µε τη
διαδικασία του προηγούµενου εδαφίου. Σε κάθε περίπτωση, µε
απόφαση του Σ.Δ., η οποία εγκρίνεται από τον Υπουργό Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, είναι δυνατή η ανάθεση καθηκόντων
επικεφαλής της Δ.Α.Λ.-Θ. σε διακεκριµένους επιστήµονες ή εµπει-
ρογνώµονες ειδικού αντικειµένου, οι οποίοι υπηρετούν εθελοντικά
και δεν λαµβάνουν µισθό, αποζηµίωση ή άλλη οικονοµική απολαβή
εκτός των δαπανών µετακίνησής τους, τα οποία βαρύνουν τον
προϋπολογισµό της Δ.Α.Λ. και καταβάλλονται σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του ν. 4336/2015 (Α’ 94). Η Δ.Α.Λ.-Θ. ασκεί τις αρµοδιότητες

των παραγράφων 3 έως 5 του παρόντος αναφορικά µε το Λιµένα
Θεσσαλονίκης. Με το προεδρικό διάταγµα της παραγράφου 6 του
άρθρου 130 του παρόντος καθορίζεται το οργανόγραµµα και κάθε
θέµα σχετικό µε τη λειτουργία της Δ.Α.Λ.-Θ. κατ’ αναλογίαν µε τα
ισχύοντα για τη Δ.Α.Λ..»

Άρθρο 24

1. Μέχρι την 31η Ιουλίου 2017, οι Ο.Τ.Α. α’ βαθµού και τα νο-
µικά πρόσωπα αυτών δύνανται να υποβάλλουν προς έγκριση
στην οικεία Αποκεντρωµένη Διοίκηση αποφάσεις τροποποίησης
των Οργανισµών Εσωτερικής Υπηρεσίας τους, που καταρτίζον-
ται και ψηφίζονται σύµφωνα µε τη διαδικασία του άρθρου 10 του
ν. 3584/2007 (Α’ 143), «Κώδικας Κατάστασης Δηµοτικών και Κοι-
νοτικών Υπαλλήλων (ΚΚΔΚΥ)», ύστερα από εκτίµηση, από τα αρ-
µόδια όργανά τους, των οργανικών αναγκών τους, σε κάθε
είδους ανταποδοτικές υπηρεσίες σχετικές µε την καθαριότητα.
Ειδικά, για τη σύσταση νέων οργανικών θέσεων στις υπηρεσίες
αυτές, η απόφαση του προηγούµενου εδαφίου λαµβάνεται
ύστερα από βεβαίωση της οικονοµικής επιτροπής ότι η ετήσια
δαπάνη του βασικού µισθού του καταληκτικού κλιµακίου των
προτεινόµενων θέσεων καλύπτεται από τις εγγεγραµµένες στον
προϋπολογισµό πιστώσεις που αφορούν ανταποδοτικές υπηρε-
σίες, κατά παρέκκλιση της παραγράφου 3 του ίδιου άρθρου. Ο
Συντονιστής της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης, εγκρίνει,
σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του ίδιου άρθρου, τις αποφάσεις
περί τροποποίησης των Οργανισµών Εσωτερικής Υπηρεσίας των
προηγούµενων εδαφίων, εντός µηνός από την υποβολή τους.
Εντός δέκα (10) ηµερών από την έγκριση του προηγούµενου
εδαφίου οι ενδιαφερόµενοι Ο.Τ.Α. ή νοµικά πρόσωπα αυτών υπο-
βάλλουν αίτηµα για την πρόσληψη τακτικού προσωπικού, προς
κάλυψη των νέων οργανικών θέσεων. Ως προς το σύνολο των
προσλήψεων τακτικού προσωπικού που πραγµατοποιούνται µε
την ειδική διαδικασία της παραγράφου αυτής, η εµπειρία στο αν-
τικείµενο της θέσης, η οποία προβλέπεται στην περίπτωση Β’ της
παρ. 2 του άρθρου 18 του ν. 2190/1994 (Α’ 28), εφόσον έχει δια-
νυθεί σε αντίστοιχες θέσεις σε ανταποδοτικές υπηρεσίες καθα-
ριότητας Ο.Τ.Α. ή νοµικών προσώπων αυτών, βαθµολογείται µε
δεκαεπτά (17) µονάδες ανά µήνα και για συνολική εµπειρία µέχρι
είκοσι τέσσερις (24) µήνες. Για τις προσλήψεις που διενεργούν-
ται µε τη διαδικασία της παρούσας παραγράφου δεν εφαρµό-
ζονται τα ανώτατα ανά ειδικότητα, όρια ηλικίας διορισµού που
προβλέπονται στην υ.α. ΔΙΠΠ/Φ.ΗΛ/6170/3.5.2004 (Β’645), όπως
ισχύει. Μετά την ολοκλήρωση των προσλήψεων της παρούσας
παραγράφου, οι Ο.Τ.Α. α’ βαθµού και τα νοµικά πρόσωπα αυτών
παρέχουν τις κάθε είδους ανταποδοτικές υπηρεσίες σχετικές µε
την καθαριότητα µε ίδια µέσα.

2. Μέχρι την κατάρτιση των προσωρινών πινάκων διοριστέων
είτε στις νέες οργανικές θέσεις που συνιστώνται σύµφωνα µε την
προηγούµενη παράγραφο είτε σε ήδη υφιστάµενες κενές οργα-
νικές θέσεις σε ανταποδοτικές υπηρεσίες καθαριότητας κατηγο-
ριών ΥΕ και ΔΕ και, σε κάθε περίπτωση, όχι πέραν της 31.3.2018,
οι οικείοι Ο.Τ.Α. ή νοµικά πρόσωπα αυτών δύνανται, µε αιτιολο-
γηµένη απόφαση του Δηµοτικού Συµβουλίου, να απασχολούν
στις αντίστοιχες θέσεις όσους παρείχαν τις υπηρεσίες αυτές,
µέχρι τις 7.6.2017, εφόσον:

α. Συντρέχει εξαιρετικός λόγος δηµόσιας υγείας, που επιβάλ-
λει την κατεπείγουσα και αδιάλειπτη µέχρι την πλήρωση των ορ-
γανικών θέσεων του προηγούµενου εδαφίου, κάλυψη
αντίστοιχων οργανικών αναγκών, οι οποίες δεν είναι εποχικού ή
πρόσκαιρου χαρακτήρα.

β. Έχει ληφθεί απόφαση σύστασης νέων οργανικών θέσεων
σε ανταποδοτικές υπηρεσίες καθαριότητας, σύµφωνα µε την πα-
ράγραφο 1 ή έχει υποβληθεί αίτηµα κάλυψης υφιστάµενων ήδη
οργανικών θέσεων στις υπηρεσίες αυτές.

Η παροχή υπηρεσιών σύµφωνα µε τις ανωτέρω εξαιρετικές
προϋποθέσεις δεν εµπίπτει στους περιορισµούς των άρθρων 5
και 6 του π.δ. 164/2004 (A’134), δεν µεταβάλλει το χαρακτήρα
της σχέσης εργασίας βάσει της οποίας προσλήφθηκαν οι απα-
σχολούµενοι στις θέσεις αυτές και δεν προσµετράται στην ειδική
βαθµολόγηση της εµπειρίας, που προβλέπεται στο πέµπτο εδά-
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φιο της πρώτης παραγράφου.
3. Η απόφαση της παραγράφου 2 διαβιβάζεται στο Α.Σ.Ε.Π.,

το οποίο ασκεί έλεγχο ως προς τη συνδροµή των προϋποθέσεων
πρόσληψης του παρόντος άρθρου.

Άρθρο 25

1. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, ύστερα από
γνώµη του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας µπορούν
να διατίθενται πιστώσεις από τους πόρους του άρθρου 259 του
ν. 3852/2010 σε Συνδέσµους Ο.Τ.Α. µέσω των οικείων δήµων για
την κάλυψη δράσεων πυροπροστασίας.

2. Ειδικά, για το έτος 2017, πόροι του άρθρου 259 του ν.
3852/2010 µπορεί να κατανέµονται, µε απόφαση του Υπουργού
Εσωτερικών ύστερα από γνώµη του Γενικού Γραµµατέα Πολιτι-
κής Προστασίας, απευθείας σε Συνδέσµους Ο.Τ.Α. για την κά-
λυψη δράσεων πυροπροστασίας.

Άρθρο 26

Το προβλεπόµενο, στο εδάφιο α’ της παρ. 1 του άρθρου 16
του ν. 4071/2012 (Α’ 85), όπως ισχύει, διάστηµα συγχώνευσης
των υφιστάµενων ΦΟΔΣΑ στους Περιφερειακούς Συνδέσµους
ΦΟΔΣΑ του άρθρου 13 του ανωτέρω νόµου, όπως ισχύει, παρα-
τείνεται µέχρι 31.12.2017.

Η ισχύς της παρούσας διάταξης αρχίζει από 1.7.2017.

Άρθρο 27

Στο άρθρο 248 του ν. 3852/2010 προστίθεται παράγραφος ως
ακολούθως:

«Αυτοδίκαιη έκπτωση αιρετών µελών µε κώλυµα εκλογής σε
Συµβούλια Επιλογής Προϊσταµένων (Σ.Ε.Π.) και τα Υπηρεσιακά
Συµβούλια (Υ.Σ.) των Περιφερειών

Σε περιπτώσεις όπου στη διαδικασία εκλογής αιρετών εκπρο-
σώπων των υπαλλήλων των Περιφερειών στα Συµβούλια Επιλο-
γής Προϊσταµένων (Σ.Ε.Π.) και στα Υπηρεσιακά Συµβούλια (Υ.Σ.)
των Περιφερειών, είχαν συµµετοχή Προϊστάµενοι Γενικών Διευ-
θύνσεων ως υποψήφιοι και βρέθηκαν σε εκλόγιµη θέση, επέρχε-
ται αυτοδίκαιη έκπτωσή τους από την ιδιότητα του µέλους του
Σ.Ε.Π. ή του Υ.Σ.. Η θέση αυτή καταλαµβάνεται από τον πρώτο
επιλαχόντα. Με την πράξη ορισµού µελών των ανωτέρω συµβου-
λίων διαπιστώνεται η αυτοδίκαιη έκπτωση του εκλεγέντος Προ-
ϊσταµένου Γενικής Διεύθυνσης από την ιδιότητα του µέλους.
Πράξεις ορισµού µελών Σ.Ε.Π. ή Υ.Σ. που τυχόν έχουν εκδοθεί
µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος κατά τα ανωτέρω θεωρούν-
ται νόµιµες.»

Άρθρο 28

Στην περίπτωση γ’ της παρ. 2 του άρθρου 63 του  ν. 4415/2016
(Α’159) η φράση «για χρονικό διάστηµα έως 30.6.2017» αντικα-
θίσταται από τη φράση «για χρονικό διάστηµα έως 3.7.2017.».

Άρθρο 29

Στο άρθρο 57 του ν. 4456/2017 (Α’24) προστίθεται παράγρα-
φος 2 ως εξής:

«2. Επιτρέπεται η δωρεά χρηµάτων εξ ιδίων πόρων από Περι-
φέρεια της χώρας στην Περιφέρεια Βορείου Αιγαίου υπέρ της
Περιφερειακής Ενότητας Λέσβου, µε απόφαση του οικείου Πε-
ριφερειακού Συµβουλίου, κατά παρέκκλιση των διατάξεων του
π.δ. 30/1996 και του π.δ. 242/1996, για την υλοποίηση έργων, µε-
λετών, προµηθειών και υπηρεσιών προκειµένου να αντιµετωπι-
στούν τα αποτελέσµατα και οι συνέπειες του σεισµού που
συνέβη στη Λέσβο, στις 12.6.2017.

Χρήµατα που δεν θα αξιοποιηθούν για τον ανωτέρω σκοπό

από την Περιφερειακή Ενότητα Λέσβου, εντός τεσσάρων (4)
ετών από την εκτέλεση της δωρεάς, όπως θα προκύπτει από πα-
ραστατικά για δαπάνες που εκτελέστηκαν, επιστρέφονται στη
δωρήτρια Περιφέρεια.»

Άρθρο 30

Οι καλλιτεχνικοί διευθυντές των Δηµοτικών Περιφερειακών
Θεάτρων της χώρας (ΔΗΠΕΘΕ) δύνανται να προσλαµβάνονται
ανεξαρτήτως κατοχής τίτλου συγκεκριµένης εκπαιδευτικής βαθ-
µίδας, εξαιρουµένης της ΥΕ εκπαιδευτικής βαθµίδας. Για τις θέ-
σεις αυτές επιλέγονται πρόσωπα αναγνωρισµένου κύρους που
έχουν ιδιαιτέρως διακριθεί στο χώρο του θεάτρου. Προσλήψεις
καλλιτεχνικών διευθυντών που τυχόν έλαβαν χώρα πριν την
έναρξη ισχύος του παρόντος, θεωρούνται νόµιµες.

Άρθρο 31
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά στις επιµέρους διατάξεις. 

Αθήνα,......................................2017

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 18.40’ λύεται η συνεδρίαση για την προ-
σεχή Πέµπτη 29 Ιουνίου 2017 και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση
επικαίρων ερωτήσεων.
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